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gener

EL DIA A DIA

El final d’un any i el començament d’un altre no 
acostumen a portar gaires novetats, a no ser que 
aquestes es puguin trobar a nivell personal. Són 
dies de celebracions i, per tant, hi ha bon ambient 
i els desitjos repetits de: Bon Any! Que repartim 
entre familiars i amics i que  es prolonguen fins ben 
entrat el mes.

Des de que la pandèmia ens va tallar les ales, quan 
arribem aquests dies recordem que una vegada, no 
molt llunyana en el temps, les festes de Nadal no 
van ser com les de sempre. Amb el malaurat afegit 
que en recorda el nombre de familiars i amics que 
ens van deixar per la seva culpa.

I és aquesta, la  vida, que viu a remolc del pas 
del temps, la que ens fa adonar, en aquest final i 
començament, que el temps ens sembla que passa 
més ràpid del normal. I que a cada any que passa 
l’anem carregant el damunt, fins que arriba un dia 
que els anys acumulats pesen i no serveix de consol 
mirar enrere. 

Viure el present és el que ens toca, ahir ja forma 
part del passat, tanmateix amb ell arrosseguem unes 
situacions que no ens fan ser gaire optimistes de 
cara el futur, com la guerra d’Ucraïna que continua 
acaparant el focus d’atenció internacional. Pel que 
està passant i per les repercussions que en poden 
derivar, però sobretot amb el pensament posat amb la 
població civil que són els més perjudicats, perquè en 
qualsevol conflicte bèl·lic reben els qui menys culpa 
tenen, com les nombroses famílies que perden els 
seus éssers més estimats, o passen per les penúries 
de perdre la llar i pateixen la manca d’aliments, 
necessaris per a la subsistència. O es veuen obligats 
a haver d’abandonar els seus pobles, el país, per tal 
d’esquivar el perill, però malauradament no tothom 
pot marxar d’aquest infern. Potser no valorem prou  
la sort que tenim de viure en pau.

Com tots sabem al nostre poble, gràcies a la col·la-
boració de sitgetanes i sitgetans, hi van arribar unes 
famílies que han estat ben acollides. Per a elles ha 
estat una bon destinació, si més no això no alleugereix 
el sofriment perquè allà han deixat els marits i pares 
de la mainada, que han estat mobilitzats i, per tant, 
obligats a lluitar en el camp de batalla, quan per la 
majoria de tots ells no en tenien necessitat ni ho 
desitjaven. Enrere també queden els avis d’aquestes 
famílies que, per raons d’edat, ja no tenen les forces 
suficients  per anar d’un cantó a l’altre. Tot un drama, 
del qual no en som prou conscients.

Tot això s’ha vist agreujat quan el dissabte 7 d’octubre 
del 2023, Hamàs va llançar un atac indiscriminat 
contra territori israelià, produint un miler i escaig de 
morts. La reacció dels israelians no es va fer esperar, 
amb el resultat d’un altre conflicte acabat d’estrenar 
de conseqüències molt greus i inmaginables.

Un vertaders drames que en ple segle XXI sembla 
que no pugi ser. Això fa que la pau del món estigui 
amenaçada constantment  i en qualsevol moment 
les repercussions puguin arribar a ser catastròfiques. 
Desitgem que aquest any que comencem ens porti 
la pau que bona falta fa.

En l’àmbit local els convilatans volen viure tranquils. 
La gent paguen per venir a Sitges, mentre que 
nosaltres ja hi som i en podem gaudir. Sobretot en 
aquest temps on no hi ha empentes per transitar pels 
carrers, mentre observem com el dia es va allargant 
pel que fa a les hores de llum diürnes. I contemplar 
les postes de sol d’aquests primers dies de gener 
és tot un espectacle.

Com és costum cal fer esment a les pujades de preus, 
sobretot pel que fa al transport públic, remarcant 
que circular pels túnels del Garraf, cada trajecte  ha 
passat de costar 7,79 euros a 8,05. Aquesta via de 
comunicació és còmode si més no, de continuar amb 
aquestes pujades, potser cada vegada seran més 
els usuaris que optin fer el trajecte per les Costes 
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de Garraf . El que passa que si tornes de Barcelona,  
quan ja és fosc, és tan temptador no ficar-se en la 
boca del túnel...

Segueixen també les desavinences entre l’equip de 
govern local i l’oposició. És una llàstima però no s’hi 
pot fer més i el que és pitjor que gent del poble, que 
potser en el seu dia van ser amics, ho han deixat de 
ser per culpa de la política. Jo que soc un romàtic, 
ja ho he manifestat altres vegades, el que seria molt 
beneficiós pel poble seria que tots els regidors i 
regidores anessin a una. I per això caldria defensar 
i treballar  les iniciatives que es considerin bones 
pel poble, independentment de qui hagi sorgit la 
proposta, ja sigui dels  membres del govern o de 
l’oposició. I vet aquí que no escarmento, sempre 
amb la mateixa cançó, perquè aquesta idea que fa 
temps porto al cap sembla ser que és  impossible 
de portar a terme  i més amb les circumstàncies 
actuals, on l’oposició encara li costa pair, que tenint 
l’oportunitat de governar, per les circumstàncies per 
tots conegudes, resten a l’oposició.  

Els experts diuen que són les regles del joc, i és que 
la política no té  entranyes, la gent que en forma 
part tiren pel dret i caigui qui caigui, no coneixen 
ni amics ni parents. A nivell d’autonomies i d’estat 
pot arribar a ser comprensible, però a nivell local 
em sembla molt malament que no remin tots en el 
mateix sentit, quan el destí final és pel bé del poble i 
dels seus habitants. Sí, ja puc dir, no serè jo qui des 
d’aquest resum faci reflexionar als protagonistes, ni 
molt menys canviar les regles del joc.

I només falta les repercussions que està tenint el 
cas de la Taula del tercer Sector, que ha acabat 
d’enemistar als components del consistori i que veure 
a l’alcaldessa sortir emmanillada de l’Ajuntament 
per anar a declarar, ha estat una imatge que ha fet 
molta malt i ha creat confusió i molt incertesa entre 
les persones que han estat imputades per aquesta 
causa. S’espera que en el transcurs d’aquest any 
es vagin aclarint els interrogants que planen sobre 
aquesta causa i que es faci justícia, el que no pot ser 
és sembrar dubtes on ha de prevaldre la transparència.

A banda de tot això el dia a dia té altres temes que 
són interesants i es mereixen deixar-ne constància 
escrita.  
    
Hi continua havent un bon nombre d’hospitalitza-
cions, a l’Hospital de Sant Camil, degut a la persistent 
proliferació dels virus respiratoris, als quals s’hi 

afegeix el de la covid que, des de que està sota 
control i els qui en queden afectats no ho són amb 
la mateixa intensitat que al principi. D’aquí que el 
personal sanitari no deixa d’informar de la necessitat 
de vacunar-se contra la grip i les que van sortint de 
reforç contra la covid.

També cal destacar que malgrat aquesta persistència 
dels virus, els centres hospitalaris, al reves d’altres 
ocasions, no estan col·lapsats. També és curiós que 
aquest increment dels estats gripals s’acostumen a 
produir en aquest mes de gener, un cop passades 
les festes. Durant aquestes sembla ser que tothom 
es revifa i l’endemà de Reis tornen aparèixer tots els 
mals. Els experts ho atribueixen a que amb l’estat 
emocional per terra, és més fàcil que baixin les 
defenses i, amb aquestes afeblides, tots els virus 
s’hi veuen en cor.  

Mentre que per l’hostaleria la repercussió que han 
tingut les festes és considera molt bona, no poden 
dir el mateix els comerços, que consideren que la 
campanya  de Nadal ha estat fluixeta. Hi ha influït que 
el temps no ha acompanyat, perquè no ha fet fred 
i d’aquesta manera la gent esperen que arribin les 
rebaixes, que tenen lloc a partir de l’endemà de Reis. 
De fet, per atreure clients, des del començament del 
mes de desembre que tots els comerços han ofert 
una mena de rebaixes encobertes per poder vendre 
més. Tanmateix, des de fa uns anys, s’observa que 
el temps no acompanya gens, no fa fred que l’ha de 
fer, un factor molt negatiu quan es tracta de donar 
sortida a la roba d’abric.

També s’ha d’entendre que obrir la persiana repre-
senta una important despesa diària , ja només per 
fer front a l’import dels lloguers i, a partir d’aquí, les 
altres despeses que tampoc són poques. Quan tot ha 
de sortir de la venda corresponent. Malauradament 
ja fa molts anys que la situació comercial del comerç 
no millora.

El dimarts dia 16, cap a les 9 del matí, es va detectar 
una olor de gas per la zona de l’Escola Miquel 
Utrillo i l’Institut Ramón Benaprès. Alertats els 
serveis d’emergència i la corresponent companyia 
subministradora, es va optar per desallotjar els dos 
centres educatius. Als alumnes de l’Institut  se’ls va 
aconsellar que se n’anessin a les seves cases i als 
de l’Escola es va optar per portar-los al Pavelló dels 
Pins Vens, on van ser recollits pels seus familiars.

Tot va transcórrer amb normalitat i fins al lloc hi 
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va acudir l’alcaldessa Aurora Carbonell i el regidor 
d’Educació Albert Oliver-Rodés que en tot moment 
van estar informats dels treballs per reparar les 
dues fuites que s’hi van trobar. Uns treballs que es 
van allargar durant tota la nit. Fins que a les 6’30 
de la matinada els tècnics van poder informar a 
les autoritats locals i personal de l’escola, el que 
consideraven que l’averia havia estat resolta i desprès 
de les comprovacions de rigor es va acordar que 
a les 9 del matí es podien reprendre les classes. 
Prèviament  s’havien aixecat les restriccions de 
trànsit que afectaven a tot el perímetre dels dos 
centres educatius. I on va quedar palès l’efectivitat 
de tots els qui van prendre les decisions correctes, 
davant un incident que mai se sap la magnitud que 
pot assolir. D’aquí que totes les precaucions siguin 
poques.    
       
Com la desgràcia que va tenir lloc a les 5  de la 
matinada del dissabte dia 13, en el domicili del 
matrimoni d’en Josep Maria Martínez Ródenas i la 
Vinyet Lluís Pàmies, pares del regidor David Martínez 
Lluís, situat en el carrer Santiago Rusiñol. El foc 
sembla ser que va estar produït en un curtcircuit 
en una regleta.

Alertada la Vinyet d’una llum entre la foscor, es va 
aixecar del llit per veure del que es tractava i de 
seguida es va adonar que  era foc. Amb això, a l’obrir 
les portes es va produir un tiratge d’aire que va fer 
el foc agafés més virulència, mentre va alertar al 
seu marit del que passava i el primer reflex que va 
tenir, aquest, va ser intentar-lo apagar. Una acció 
molt comuna en aquests casos. Dissortadament en 
l’intent va patir unes greus cremades per tot el cos 
i amb el fum va perdre el coneixement i va caure 
a terra, per a desesperació de la Vinyet que el va 
intentar arrastrar per allunyar-lo. Mentre, van fer acte 
els serveis d’emergència, Bombers, Policia Local, 
Mossos d’Esquadra i sanitaris, aquests últims van 
aconseguir reanimar a en Josep amb un desfibril·lador, 
el van traslladar a la unitat  de cremats de l’Hospital 
Vall d’Hebron, on degut a les cremades de primer 
grau que patia per tot el cos, no van poder fer res 
per salvar-li la vida.

La Vinyet va ser traslladada a l’Hospital Moisès 
Broggi on , desprès dels controls pertinents, va ser 
donada d’alta a la tarda del mateix  dissabte. Tot i 
que uns dies desprès va ser intervinguda en un peu 
degut a  una caiguda que, en aquells moments de 
confusió, va patir.   

Un fet que ha produït molta consternació entre la 
gent de Sitges, on el matrimoni té moltes amistats 
i coneguts i per tractar-se d’una circumstància tan 
esgarrifosa. El que ens demostra, una vegada més, 
que malauradament a casa pots prendre mal sense 
fer res, simplement dormint.

Tant al tanatori com en la cerimònia de l’enterrament 
a l’església, tota la gent del poble s’hi va abocar per 
donar suport a la família en aquests moments tan 
dolorosos.   

També ens ha deixat la Glòria Baqués i Tutuaus, 
un referent de les virtuts cristianes, familiars i de 
veïnatge. La recordem alegre i jovial despatxant, al 
costat de la seva mare Rosa, el pa que enfornava , 
primer el seu avi Vicenç i després el seu pare Lluís, 
en el forn que tenien a darrera la casa. Sempre 
m’havia cridat l’atenció la balança de dos plats que 
tenien damunt el taulell per pesar el pa. Era l’època 
en que si compraves, per exemple una pa de quilo, 
aquest el pesaven i si no hi arribava hi afegien el que 
en deien la torna, fins aconseguir fer el pes. Aquella 
torna era molt apreciada, poques vegades arribava 
a casa perquè era menjada pel camí i sabia a glòria 
en el sentit específic de la paraula. De la balança, a 
la qual em refereixo, destacaven el dos plats de la 
mateixa  que lluïen una brillantor com si fossin dos 
penques d’or polit, amb un suport de marbre. 

Casada amb l’Antoni Mirabent i Muntané, una 
altra institució del nostre Ajuntament. Sitgetana 
summament servicial i sensible a totes les nostres 
festes, de l’església i fora d’ella. Veïna del carrer 
Jesús, on han destacat unes sitgetanes singulars 
a cada casa del seu tram. Començant per la Maria 
Matas (que ha quedat l’única supervivent de totes 
elles), la Ramona Vendrell ( filla del qui coneixíem per 
en Panxó Sardí), la Pepita Soler, l’esmentada Rosita 
Tutusaus i la seva filla la Gloria Baqués i les  filles 
del matrimoni  (la Montserrat, la Gemma i la Núria), 
continuant amb   les Casacuberta, la Montserrat 
Julià i la Fina Barrachina...i de la també fleca de 
pa que coneixíem per la Royal.  Totes veïnes de la 
mateixa vorera.

Del primer al tercer tram del carrer, el veïnat ha estat 
protagonista durant la festivitat de Corpus, que és 
quan han confeccionat unes artístiques catifes de 
flors, amb una continuïtat exemplar. Aquest any 
aquets tercer tram que comença a davant de la casa 
de la Gloria i acaba en la cruïlla del carrer Francesc 
Gumà, passant també per davant  de can Carbonell 
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de la roba, de la qual n’era un puntal la Blanquita i ara 
en Gaudenci Mirabent, l’únic home que ha quedat 
d’aquells protagonistes masculins que acompanyaven 
a les seves respectives mullers. Sense oblidar-nos 
d’en Jordi Romà, que no ha estat veí del carrer, però 
que durant molts anys hi ha estat vinculat al treballar 
i regentar, posteriorment, una reconeguda botiga 
del carrer. Em limito, com podran observar, a fer 
esment a aquest planter d’incondicionals senyores 
del Sitges d’abans. Actualment, per sort, la joventut, 
molts descendents d’aquestes sitgetanes, segueixen 
amb aquesta tradició. 

Trobarem a faltar que sempre tenia la porta de 
la seva  oberta i, quan hi passaves per davant, et 
podies prendre la llibertat d’entrar-hi a saludar-la i 
ella estava contenta de la visita.

La mateixa dissort ha acompanyat a en Rafael 
Ibáñez i Ribot, un sitgetà ple de projectes, amb 
això s’assemblava al seu recordat pare en Juanito 
Ibáñez. En Rafel va dedicar moltes hores a la Societat 
Recreativa el Retiro, de la qual va formar part de 
diferents juntes directives, quasi amb totes amb el 
càrrec de secretari.

Si més no el que verament l’apassionava era el 
cinema, així al costat del seu germà Ramón sempre 
els veies amb la càmera penjada i deixant constància 
dels nombrosos esdeveniments que s’han portat a 
terme a la vila. Com el Carnaval del qual en va arribar 
ser president de la comissió Municipal.

La seva afició cinematogràfica el va portar a integrar-
se al Sitges Foto-Film. On els seus components 
sota la presidència de l’Antonio Rafales Gil, van ser 
els impulsors del Festival de Cinema  Fantàstic i de 
Terror  de Sitges que, en poc temps, va agafar una 
important trajectòria. A ell i  a tots ens va doldre 
quan ens van arravatar la denominació d’origen per 
canviar l’etiqueta per la de Catalunya. El que sí no 
acceptaríem que, a l’haver donat amb això, el que 
pretenien: més projecció, que un dia se’ls hi passi 
pel cap desvincular-lo de Sitges.

En Rafel se’n ha anat però ha deixat els deures 
fets i l’exemple d’una feina portada a terme amb 
tota discreció.

Sortosament no tot han de ser notícies tristes, 
entre les esmentades sobresurt la celebració dels 
100 anys d’en Joaquim Almiñana i Soler. Provinent, 
com el seu pare i algun dels seus germans, del ram 

del calçat. Va deixar aquesta activitat quan es va 
incorporar a la plantilla dels treballadors de l’oficina 
local del banc del Biscaia , on es va jubilar essent 
caixer d’aquesta entitat.

Es dona la casualitat que va fer el Servei Militar junt 
amb el meu oncle Joan en terres africanes i que un 
dels seus germans, en Magí, que va ser un bon músic, 
al començament de la seva carrera musical va fundar 
l’orquestra dels Iberos de Jazz, on també el meu 
oncle i el meu pare en van ser uns dels fundadors. 

Només em resta felicitar a en Quimet per assolir 
aquesta important fita i desitjar-li que sigui per molts 
anys més.

Vet a aquí, però que ha durat poc la satisfacció per 
tot plegat. Resulta que ens acaba de deixar la Maria 
Salesas i Ribas, també coneguda per la Maria de 
Frederic, a partir de quan va associar el seu nom al 
del seu marit. I que per sempre més va acompanyar 
la seva identitat amb la unió dels dos noms. I així 
signava els seus poemes que apareixien cada 
setmana al nostre “Eco de Sitges”.

Recordo que un article que, en el mateix setmanari, 
vaig publicar dedicat a un lloro que hi havia en una 
casa del carrer de sobre l’estació i que vaig titular: 
“Un lloro amb xiulet de ferroviari”. Ella no va tardar 
gaire a fer-me arribar un poema dedicat a aquesta 
bestiola i enquadernat entre una tapa on en la part 
frontal havia dibuixat un simpàtic i artístic lloro.

Admiràvem  de la Maria el seu tarannà alegre i divertit, 
sempre la trobaves igual. Molt positiva i amb molts 
projectes en ment. Vivia en uns baixos, a frec de la 
via del tren,  en la prolongació del carrer València, 
quasi a tocar  a ca l’Eufraci i la sínia del Bord. Quan 
els trens  passaven  deixaven enrere el terrabastall  
que produeixin, el silenci es tornava a deixar escoltar 
i, amb ell el piular dels ocells. Una calma, certificada 
per aquest romàntic rerefons,  li permetia a la Maria 
inspirar-se. Moltes vegades, també, observant les 
simpàtiques carantoines que li dedicava el seu gos 
preferit: “el gruñon”. 

Fins que amb ella mateixa es va fer el silenci, sense 
perdre, però, la seva sensibilitat per la poesia, la 
música i per tot allò que s’avenia amb l’art. 

La iniciativa de l’Ajuntament de convertir els carrers 
del Poble Sec i de les Cases Noves en zones verdes, 
gratuïtes, només per a residents, ha estat celebrada 
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pels veïns d’aquests carrers. Perquè d’aquesta manera 
es facilita que puguin aparcar els seus cotxes. La 
mesura és nota molt en els carrers de sobre l’estació 
del tren, que mostren molts espais per poder aparcar. 
Una cosa que no passava abans, perquè la gent 
que arribaven en cotxe, buscaven plaça el deixaven 
aparcat i desprès es dirigien a l’estació per agafar 
el tren i d’aquesta manera es passaven tot el dia 
immobilitzats ocupant un lloc.      
 
Tot i que es tracten d’unes 500 places, la mesura es 
considera insuficient. Però pensem que hi ha un espai 
important dedicat a la zona blava  que contribueix a 
aportar ingressos a les arques municipals.

El problema és que Sitges el metre quadrat de 
terreny té un cost molt elevat, de no haver estat 
així, en el mateix Oasis s’hauria d’haver destinat un 
gran espai reservat a l’aparcament i ja posats a ser 
generosos, que el dret a aparcar-hi fos gratuït. Com 
passa en alguns pobles amb encant, on el seu interior 
estar prohibit al transit rodat, però per compensar-
ho en el començament del poble es troba un gran 
aparcament, on es pot aparcar de manera gratuïta. 
Aquesta facilitat fa que els visitants agraeixin el detall 
i que puguin fer una visita amb la tranquil·litat que 
suposa no haver d’anar a posar diners a la màquina 
per poder  allargar una mica més la visita. Idees d’un 
visionari de pa sucat amb oli, perquè com fa molt 
que es diu: la pela és la pela.

Un any més Sitges és present en la fira de Fitur, on es 
dona  a conèixer les apostes turístiques que ofereix 
la Vila. La delegació sitgetana ha estat encapçalada 
per l’alcaldessa Aurora Carbonell. Cal recordar que 
el seu avi, Josep Abella, va obrir una agència de 
viatges  i que, actualment, encara continuen al front 
d’ella alguns dels seus nets.

L’acompanyen el responsable de la regidoria de 
Turisme, en Bandon Jones i també el president  
del Gremi d’Hosteleria, l’Oskar Stöber. Junts han 
planificat un seguit d’encontres amb les més altes 
representacions del turisme mundial, per tal de 
continuar potenciant el nostre poble com una bona 
destinació turística. No hem d’oblidar que vam ser uns 
dels pioners del turisme a nivell nacional i ens vam 
fer un lloc de prestigi en el  rànquing. Per tot plegat 
el nostre poble gaudia d’un glamur, equiparable al 
que podia tenir Sant Sebastià. Als experts els caldrà 
sospesar  de si això segueix igual...   

Una de les cares més somrients de la vila ha estat la 

d’en Rafa Delgado Rubia, el seu humor el mantenia 
abocat a un somriure permanent. La seva faceta més 
coneguda ha estat en el futbol. La major part de les 
vegades defensat la camiseta de la UE Sitges. I la 
major satisfacció que va aconseguir, amb aquest 
esport, va ser quan l’equip va alçar la Copa Catalana 
en la temporada 1965-1966, on en la final contra 
el Blanes va aconseguir marcar un gol.

Tanmateix com un servidor no ha estat mai un 
apassionat del futbol, a en Rafa el vaig tractar més 
a l’impremta  de l’Eco, on també hi treballava el seu 
germà Pepe. Hi va haver un moment que en Rafa 
hi anava a fer hores, perquè junt amb la Conchi 
Quevedo, la seva muller, i amb la seva germana i 
el cunyat, treballaven en les botigues de souvenirs 
que tenien la família Sanahuja.

Era quan jo hi anava a lliurar l’article setmanal i en 
Rafa sempre tenia a punt alguna cosa a dir, entre 
somriures i rialles, que li feien doblegar una mica el 
cos. Sempre el vaig veure content, que no va perdre 
mai la disciplina de l’esportista, pel que fa a l’exercici, 
era un caminant incansable. Activitat que va créixer 
cap al final de la seva vida, quan les rialles es van fer 
encara més persistents. I així se’n va anar feliç , tot 
i que els seus amics el trobem molt a faltar, perquè 
es feia estimar. I això és una cosa molt seriosa.

CULTURA

El dissabte dia 20, en l’espai del Grup d’Estudis 
Sitgetans, ha tingut lloc una interesant conferencia a 
càrrec del científic Emili Gelpí, que va ser presentat 
pel nostre, també científic, David Jou.

L’Emili Gelpí està casat amb la sitgetana Esperança 
Almirall Pelegrí, filla del doctor Rafael Almirall que 
tenia la casa familiar al carrer de l’Aigua, davant mateix 
de la casa on va viure el mestre Gabriel Pallarès. 
El mateix carrer on actualment viu el matrimoni, 
Concretament  en una casa al costat de la dels 
pares de l’Esperança. 

El científic va col·laborar amb el bioquímic  Joan Oró, 
desenvolupant programes  de la NASA. Un lloc que 
es va guanyar gràcies a la seva professionalitat, la 
qual li va reconèixer Joan Oró, que exigia als seus 
col·laboradors unes aptituds i unes exigències de 
meticulós compliment.

En aquell temps, (any 1968)  l’Emili  ja s’havia 
doctorat  en Bioquímica Analítica per La universitat 
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de Houston.  A partir d’aquí  la carrera del científic va 
ser prodigiosa , convertint-se en un científic reconegut 
arreu i ocupant càrrecs de màxima responsabilitat, 
on aportava els seus valuosos coneixements. El 
1970 va tornar a Catalunya i es va incorporar a 
l’Institut de Biologia Fonamental de la Universitat 
Autònoma de Barcelona. Passant després pel CSIC 
on desenvolupà investigació sobre determinats 
fàrmacs. Abans de jubilar-se, entre el 1996 i 2009, 
va dirigir l’Institut d’Investigació Biomèdiques que es 
troba en l’Hospital Clínic.

De tot això i més va tractar la interessantíssima 
conferencia, amb la  qual l’Emili ens va delectar.  I que 
malgrat el seu ampli currículum, s’acompanya d’una 
senzillesa admirable, quan cada dia, a primera hora, 
va a caminar pel passeig. I amb els qui coincideixen 
pocs saben que es tracta d’una eminència. Això passa 
molt sovint, ell potser no tant perquè té molts lligams 
amb Sitges, però hi ha, sobretot moltes persones 
de diferents nacionalitats, que als seus països 
corresponents són molt coneguts i apreciats per la 
tasca que han desenvolupat o ho continuen fent.
 
Pels aficionats a la fotografia el fotògraf Tony Keeler 
és el mestre admirat. Que a la dècada del setanta 
es va establir a Sitges i va obrir una petita botiga, 
on mostrava les seves fotografies, al començament 
del llavors carrer 2 de maig, on havia estat la botiga 
de queviures de cal Serio. En els baixos, compartia 
veïnatge  amb la coneguda botiga de moda  Saint 
Trope. 

A tota hora els veies carregat amb les màquines i 
amb la seva inseparable gorra al cap i amb un posat 
com absent. Les seves fotografies, en blanc i negre, 
oferien uns contrastos molt marcats. Especialitzant-se 
en els retrats de persones i d’ell va sorgir una tècnica 
nova, consistent amb unes fotografies, en blanc i 
negre, on destacava el gra que les feia diferents a 
les convencionals. Tots els aficionats sitgetans a la 
fotografia van voler imitar l’estil. S’hi apropaven però 
no era el mateix. La seva obra ha estat reconeguda 
mundialment.

Amb la seva esposa Lynda van viure a cavall de 
Cadaqués, Evissa i, em sembla recordar, a Montbrió 
del Camp, o en un altre poble d’aquells verals, fins 
que es van instal·lar definitivament a aquí.

Recentment deu obres del fotògraf nord-americà han 
entrat a formar part de la nova Col·lecció de Fotografia 
que ha creat el Museu d’Art de Catalunya ( MNAC). 

Amb la voluntat de preservar una llegat fotogràfic 
de fotògrafs de la categoria d’en Tony Keeler i així 
poder admirar la seva obra . Una magnífica iniciativa. 

I una publicació curiosa, l’olerdolenca Isabel Ullate i 
Valls acaba de publicar el llibre “El noi de l’autobús”.  
Es tracta d’una obra amb elements de ficció i basada 
en fets reals, que aprofita per desenvolupar la història 
de la companyia d’autobusos que fa fundar la família 
Monaterio i que ha derivat a altres denominacions, 
però que la finalitat ha estat la mateixa, donar 
servei als usuaris que es traslladen entre pobles  
de variable nombre d’habitants. Com per exemple 
entre Sitges i Sant Pere de Ribes, el cotxe de línia 
com l’anomenàvem, que durant molts anys el servei 
el realitzava uns autobusos propietat d’en  Rupert 
Rafel, que vivia en una casa del carrer Bonaire 
cantonada amb Joan Tarrida. Es dona la casualitat 
que el seu fill Josep, en els baixos de la casa, hi va 
obrir la primera botiga de discos de vinil que hi va 
haver al poble.

Quan el servei el va absorbir els Monasterios, no 
només feien el susdit servei, sinó que posaven a 
disposició de les agencies de viatge els seus autocars 
per fer excursions. Com els que organitzava la família 
Abella quan s’acabava la temporada d’estiu. I també 
n’organitzava l’Associació Ecce Homo per arreu. 
En ambos viatges l’encarregat de la conducció de 
l’autocar era el recordat Jaume Monaterio, pare de 
l’actual regidor  de l’Ajuntament.

Desprès els noms que llueixen el distintiu de la marca 
ha anat canviant , si més no el servei té la mateixa 
finalitat i s’ha allargat, en la nostra circumscripció 
el trajecte fins a Barcelona passat pel l’aeroport del 
Prat. El net del fundador, en Pau Lluís Monasterio, 
ha vist així complert el seu desig que la història 
de la companyia s’hagi explicat en el llibre que ha 
escrit la Isabel.
    
La veu popular parla que les iniciatives d’envergadura 
s’han de prendre amb el cap fred i que ningú fa res 
si no s’hipoteca. Perquè si s’ha d’esperar tenir els 
diners per a fer quelcom, quan el que es vol portar a 
terme ascendeix a una xifra important, si no es truca 
a les portes dels bancs no es pot portar a terme.

Això és el que ha passat amb la Societat Recreativa 
el Retiro, on la seva junta ja fa temps que treballa 
per que es pugui començar a treballar en aquest 
important projecte de remodelar el saló-teatre de 
l’entitat. Sembla ser que ja poden comptar amb els 
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préstecs  que han demanat. Des d’un principi que 
la junta ho té clar, es farà cada cosa en funció que 
els diners els tinguin disponibles, la manera de que 
desprès no sorgeixin problemes al voler estirar més 
el braç que la màniga.

Així que si tot va bé, com es preveu, les obres 
començaran immediatament desprès de Carnaval.  
Des de sempre s’ha treballat amb la idea que per 
l’Octubre es puguin projectar pel·lícules en el transcurs 
del Festival de Cinema. Una fita, sota la modesta 
opinió d’aquest Cronista, que considero molt atrevida 
de vaticinar, perquè de tots és conegut que les obres 
sabem quan comencen però no quan acaben. Tant 
de bo m’equivoqui a l’expressar el meus dubtes en 
quant a les dates de finalitzar. 

La Pregonera, que impulsa la regidoria de Cultura 
de l’Ajuntament, conjuntament amb les entitats 
locals, ha donat a conèixer a la Biblioteca Santiago 
Rusiñol la programació que es portarà a terme en 
el transcurs d’aquest any. Les propostes sumen 
un total de 36 i aglutinen una gran diversitat en 
el camp de les arts on hi són totes representades, 
per tal de que satisfaci les preferències de tothom. 
Segons el seguiment que en va fer el regidor Albert 
Oliver-Rodés i per posar en relleu la feina que s’ha 
fet des de la regidoria, per a que això fos possible.

Es pot  resumir dient que La Pregonera és una eina 
que ens apropa i ens permet participar de la vitalitat 
cultural que ofereix la vila  i on s’afegeix a un ampli 
teixit d’activitats que paral·lelament es porten a 
terme  i que fa que cada cap de setmana hi hagin 
activitats de diferent indole. Per una banda això és 
molt bo i per altra, és tanta l’oferta que tot sovint 
coincideixen diferents activitats totes en el mateix 
dia i hora, raó per la qual malauradament no es pot 
estar a tot arreu. Des de les diferents organitzacions 
s’ha tractat de no coincidir amb més d’una proposta 
i, tot i la bona voluntat, no s’ha aconseguit regular 
del tot aquestes programacions. Malgrat que es diu 
que hi ha gent per tot, la qüestió és que sap greu 
que per assistir a un acte se’n hagi de perdre uns 
altres que també són interessants. Però com diuen 
els castellans: “por mucho pan nunca es mal año”.

FESTES I TRADICIONS

Les últimes hores de l’any passat i les primeres d’aquest, 
poques som les persones que se’n van a dormir 
abans de que sonin les campanades que anuncien 
el traspàs. Des d’aquí, però, un reconeixement  als 

qui, per motius de salut, es veuen obligats a fer-ho. 
Dissortadament no tothom està per celebracions, 
sigui pel motiu que sigui. Un any passa ràpid tot i 
que en el transcurs del mateix poden passar moltes 
coses, ja sigui a títol personal o general. També és 
cert els que es diu: qui dies passa anys empeny. Per 
començar a empènyer el nou any, molta gent de casa 
nostra i visitants, han  freqüentat els establiments 
hotelers i locals de restauració, els qui oferien un 
menú especial, per celebrar-ho. Altres grups d’amics  
han preferit reunir-se en algun espai concret i han 
posat en pràctica el sopar que se’n diu de ”traje”: 
“yo traje esto...”.

I en un tres i no res arribem a la nit més esperada, 
la de la vigília del dia de Reis. La d’aquest any està 
amenaçada per la pluja. Ves si hi ha dies a l’any i fa 
molt que no plou, doncs les previsions per aquesta 
tarda nit totes coincideixen que plourà. I just ho 
comença a fer a poc de començar la cavalcada, 
sortosament ho fa amb intermitència i amb poca 
intensitat, per la qual cosa els Reis, que han arribat 
al migdia al Port d’Aiguadolç,  junt amb el seu seguici,  
es disposen a iniciar el recorregut. La pluja torna a 
fer acte de presència quan es disposen a entrar en 
el carrer Espalter, sembla que ara va de debò, però 
sortosament quan són quasi al capdamunt del carrer 
torna a parar de ploure i deixa que s’acabi sense, 
quina sort, s’hagi de suspendre en cap moment. 
Per a satisfacció de tothom i desprès de fer l’ofrena 
al pessebre col·locat al peu del monument al Dr. 
Robert, són rebuts per les autoritats locals. Passant 
al vestíbul de l’Ajuntament per a recollir les cartes 
de la mainada, que no les havien lliurat durant el 
recorregut o en els dies precedents a la cartera 
reial, l’Aisha, que va desenvolupar la seva tasca en 
el Mercat Vell.

Al final, satisfacció per la comissió que encapçala la 
Vinyet Planas que, degut al canvi d’Ajuntament, la 
preparació d’aquest esdeveniment va començar tard, 
cosa que va fer que hi haguessin unes limitacions 
pel que fa a l’organització.

Els més grans, degut a que la mainada se’n va 
dormir aviat, ens agrada escoltar el so dels tabals 
que anuncien la tasca que comencen a emprendre 
la comitiva reial i la molta feina que els espera en 
una nit, que esdevé curteta, per tal de complaure 
totes les peticions de les nenes i nens de casa 
nostra. Hem notat que aquesta vegada el pas dels 
tabals ha estat més persistent que altres anys. Una 
vegada fet el silenci, aviat ens desperta la xerinola 
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dels nens de la casa que ja no poden esperar més i 
fan aixecar als pares per tal d’obrir els regals que els 
han deixat els Reis Mags. Als qui la mainada ja els ha 
crescut la cosa es pren amb més calma, tanmateix 
no s’ha perdut del tot l’interès, perquè sabem que 
els Reis no s’han oblidat  dels ganàpies. Com també 
és molt bonic escoltar aquestes mostres d’alegria 
que provenen de les cases dels veïns, una alegria 
que esdevé encomanadissa.

Cal però anar a buscar el tortell de Reis si no ens 
volem quedar sense. Són moments intensos a partir 
del moment d’aixecar-nos del llit, perquè tothom està 
per destapar paquets i no es pensa ni en esmorzar 
ni en realitzar les rutines diàries, com anar a buscar 
el diari. Hi ha pressa per vestir-se per anar a fer la 
ruta, a casa de la parentela a recollir el que han 
deixat allà, entre un anar i venir de la mainada, pares 
i avis, tiets i tietes, mentre que els més petits volen 
traginar tot sols els seus regals.

Desprès de dinar, feina pels més grans que han de 
muntar les joguines que necessiten d’un muntatge. 
El temps passa ràpid perquè de seguida es fa fosc 
i, poc a poc, el carrer va quedant desert. La gola de 
la nit ho engoleix tot, quina diferència entre aquesta 
i la del dia abans. Per sort demà és diumenge i així 
la festa s’allarga un dia més. Però a partir d’aquí 
tocarà tornar a la rutina de cada dia, amb els ànims 
una mica decaiguts perquè s’han acabat les festes  
de Nadal. Ja en vindran altres, aquest és el consol. 
I és que a partir d’ara ja calenta motors el Carnaval 
que aquest any cau molt aviat. Però poc a poc, 
ara hem d’acabar de restablir-nos  de les festes 
nadalenques que han estat molt intenses i, com 
sempre, molt entranyables. I el que no és normal 
és que les temperatures han estat altes i continua 
sense ploure. Tot i que es va produir una insinuació 
la vigília de Reis i, una mica egoistes, ens va alegrar 
que en aquell moment la cosa no anés a més. Això 
sí, a partir d’ara ja pot començar a ploure i no parar 
fins a deixar celebrar el Carnaval. 

La següent festa d’aquest començament d’any, és la 
festa de Sant Sebastià i aquesta es concentra en la 
bonica ermita que presideix el monticle que s’estén 
damunt el mar. Tot i que no es té prou documentació, 
sembla ser que de la primera que es té constància 
data del 1614. Mentre que l’actual es va començar 
a construir a l’any 1857 i es va acabar el 1861.

Aquest any la festivitat coincideix en dissabte i, com 
sempre, l’acte principal ha consistit amb la celebració 

de l’Ofici, amb assistència de les autoritats, les Pubilles 
i Hereus i el poble.  Al caure en cap de setmana 
s’ha vist molt concorregut, detall que s’ha fet palès 
a la sortida on, per gentilesa de l’administració, s’ha 
ofert coca i moscatell. Els actes han continuat per 
la tarda, amb el res del Rosari Pastoril del mestre 
Manel Torrens que ha estat interpretat pel Cor dels 
Amics de l’Orgue. Al que ha seguit el primer dia de 
novena.

I com ve sent costum, per tal d’allargar els actes de 
celebració, el diumenge dia 21, al migdia ha tingut lloc 
l’audició de sardanes a càrrec de la Cobla Sitgetana. 
El dia ha acompanyat i davant l’ermita s’han format 
un bon nombre de rotllanes. Entre els integrants 
de les mateixes hi havia el sardanista l’Emili, el més 
gran de la colla, tot i que no ho semblava. Però vet 
aquí que a ell el destí li tenia preparada una mala 
passada, perquè al cap de pocs dies, de manera 
quasi sobtada ens deixava.

Quan el calendari ho permet, com fa uns quants 
anys, aquesta prolongació a més d’allargar la festa, 
permet poder obrir l’ermita i són moltes persones que 
la visiten. Fins i tot sitgetanes i sitgetans, alguns dels 
quals no hi havia entrat mai. I es queden meravellats 
de la bonica que és i això es degut a les atencions 
que li dispensen des dels administradors, la Maria 
Dolors Carbonell i l’Esteve Ferrer. Aquest darrer 
la decora amb una ornamentació floral que causa 
admiració. Les nombroses llànties que cremen en 
el seu interior són el reflex del gran nombre de gent 
que hi entra i vol col·laborar comprant una llàntia.

El diumenge 28 de gener és el darrer dia de la 
novena. I per aquesta ocasió, a l’acabar, ha tingut 
lloc un concert de música clàssica que ha anat a 
càrrec d’un duet de violí amb Jordi Montoliu i Ignasi 
Prunés al violoncel.   
     
Desprès de moltes valoracions  el Retiro ha decidit 
no buscar cap alternativa per a la celebració del 
Carnaval. Em refereixo amb això, pel que fa als 
actes que es celebren a dintre  el saló-teatre  un cop 
s’acaben les rues. Cal recordar que aquesta Societat 
està a punt d’iniciar un procés de remodelació del 
susdit teatre, per tal de retornar-lo al projecte que 
va dissenyar en Miquel Utrillo i Morlius, desprès 
de l’incendi de l’any 1916 que el va devastar per 
complert, ja entrada la matinada del dimecres de 
cendra d’aquell any. Aprofitant aquesta reforma, com 
és lògic, s’adaptarà a les normatives de seguretat 
que regeixen actualment. La falta d’aquestes és el 
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motiu principal pel qual no rep les autoritzacions 
pertinents per poder celebrar actes en el seu interior. 

Fins a l’últim moment el retiristes han buscat alterna-
tives, quasi totes passaven per muntar una carpa, 
amb l’important despesa que això suposava, només 
per a pràcticament dues nits, com a molt tres. Així 
que, amb bon criteri, s’ha descartat aquesta opció i 
es prefereix esperar el proper Carnaval on es pensen 
que les obres ja estaran acabades, o si més no es 
podrà tornar fer servir el saló. Aquest és la intenció, 
tanmateix ja sabem que les obres s’acostumen a 
allargar més del previst, ja ho he dit abans... 

El dijous 25, al Saló de Plens de l’Ajuntament, s’ha 
presentat el cartell i el programa del Carnaval 2024. 
On es pot observar que serà un Carnaval continuista, 
sense grans canvis, tot i algunes novetats. Sobretot 
aquesta continuïtat s’observa en els horaris i recorregut 
de les Rues que continuaran sent els mateixos que 
en edicions passades.

L’acte es va desenvolupar amb la presencia de 
l’alcaldessa Aurora Carbonell, la regidora de Festes, 
l’Eva Martin i la Comissió de Carnaval que presideix 
en Jordi Andreu. També ha estat presentat el cartell 
que és obra de l’Edgar Comas, que ha volgut retre 
un homenatge al seu oncle l’Agustí Albors. A simple 
vista sembla un replica del que aquest va realitzar pel 
Carnaval de l’any 1998, si més no l’Edgar destaca 
que aquest s’ha realitzat sota les tècniques més 
actuals, així que sembla aquell però no ho és.

Finalment el Retiro ha desistit d’incorporar una 
carpa per tal de celebrar-hi els balls de desprès de 
les rues. A raó d’això l’Ajuntament ha buscat una 
alternativa, que consisteix obrir l’Hort de can Falç, 
que tindrà una cabuda de 400 persones. El Retiro 
ha reaccionat que la Societat retirista es desvincula 
d’aquesta proposta, a fi de que ningú pensi que al 
no poder organitzar ells els balls en el saló teatre 
hagin influenciat en aquesta decisió. 

De seguida que s’ha conegut aquesta proposta, 
s’han alçat veus crítiques que es manifesten sobre 
que passarà quan l’aforament estigui complert i hi 
hagi gent que hi vulguin entrar i no ho puguin fer. 
La proposta compta amb el vistiplau dels cossos de 
seguretat i dels sanitaris.

Una altra de novetats que s’han anunciat és que 
tant el Cap de la Vila com la Plaça de l’Ajuntament 
estrenaran decoració i que es posarà a disposició 

la pàgina web de la festa: www.sitges-carnaval.
cat. La resta, el conjunt de l’animació la posaran 
els participants de les respectives colles que hi 
participen. L’espectacle està servit.        
         
CURIOSITATS

El que va començar sent una anècdota feliç, 
protagonitzada per un grup d’amics, la cosa ha estat 
imitada per un bon nombre de sitgetanes i sitgetans 
i persones d’altres procedències i nacionalitats. Em 
refereixo al primer bany de l’any, la que en diuen “la 
Capbussada” que té lloc al primer dia d’aquest, on els 
participants, uns 370, s’han  concentren a la platja 
Sant Sebastià i a l’avís pertinent tots s’han llançat 
al mar. I amb la recomanació que no val només 
mullar-se els peus i sortir, sinó que l’aigua, en algun 
moment, ha de cobri tot el cos. 

Una original manera de començar, i malgrat que 
el gener no és que diguem un mes massa adient 
per a cabussar.se  al mar, degut a la temperatura 
de l’aigua  i l’ambiental. La  de l’aigua estava als 
voltants d’uns 15 graus, vet aquí que això   deu ser 
saludable perquè que se sàpiga ningú la guinyat 
d’això. Cal recordar que hi ha gent que es banyen 
al mar cada dia de l’any, faci el dia que faci, o així 
ens ho venen els qui ens diuen que ho fan. Raonant 
que això enforteix el cos i la sang circula millor. Per 
contra, quan arriba el moment, poc importa haver 
portat a la pràctica tots aquests mètodes  amb la 
intenció de millorar la salut, el final és el mateix. Si 
més no una altra cosa és la qualitat de vida amb la 
qual s’ha viscut fins arribar a aquest irremeiable final.
 
Resumint, s’ha d’aprofitar quan el primer dia de 
l’any fa sol i que no hi hagi temporal. Com, des de 
fa temps, podem apreciar que aquests temporals, 
malauradament, sovintegen. I que no ha de ser igual, 
començar l’any fresquets com una rosa, que estar 
acoquinat al costat d’una font d’escalfor. De totes 
maneres, haurem d’esperar arribar al final d’aquest 
per certificar que aquest bany, fora de temps, no ha 
influït en aquesta supervivència  que fa anys que 
ens aguanta fresquets o fent front al si no fos que 
no ens escapem.

També dir que aquesta original cabussada va ser 
amenitzada per la música de Ràdio Sitges i la 
presentació a càrrec de Dani Martínez. Al sortir de 
l’aigua, als ocasionals banyistes, molts d’ells disfressats, 
els esperava un caldo calent o una xocolata desfeta, 
per tal d’entrar en calor.
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Malgrat la presencia sitgetana a la fira de Fitur, que 
es celebra a Madrid, sembla ser que la marca de 
Sitges va passar desapercebuda perquè no es veia 
anunciada per enlloc en els estands de Catalunya, 
quan sí es feia palesa la informació sobre altres 
comarques de la nostra geografia. Un fet que no 
sabem a que s’atribueix aquesta falta de notorietat 
pel que fa a la nostra destinació. El que sí sembla 
que va ser profitós van ser les trobades que van 
mantenir la nostra delegació i que va servir, segons 
diuen, per enfortir els vincles amb la marca i donar-
la a conèixer a nous possibles operadors. Si és així 
encara, tanmateix s’ha de treballar per a que el nom 
de Sitges no sigui invisible. 

ESPORTS

El futbol local comença l’any ben posicionat, així 
l’equip de la UE Sitges, que s’ha estrenat en la 
categoria de Primera Catalana, estant actualment en 
la sisena posició de la classificació, a nou i vuit punts 
de la primera i segona posició respectivament. Però 
segons les valoracions que en fa l’entrenador, en Toni 
Salido, han plantat cara a tots els rivals i han jugat 
amb moltes ganes i mai s’han sentit inferiors, tot el 
contrari. Per arribar a la conclusió que la temporada 
2023 ha estat de les més importants de la història 
del club. A l’aconseguir ascendir a Primera Catalana 
i a poder jugar la final de la Copa Catalunya  contra 
el San Juan Atlético Moncada, el Sitges va perdre  
per 2 a 1.

Pel que fa al Sitges B, tot i que l’inici de temporada 
va ser molt irregular, a l’aturada de Nadal estan en 
cinquena posició a nou punts del líder.

En el Campionat d’Europa de Súper Enduro, celebrat 
en el WT Energiesystem Arena d’alemanya, el pilot 
sitgetà Xavi León s’ha classificat en segona posició. 
Amb el mèrit afegit que en la graella de sortida ho 
feia en l’última posició, fins aconseguir aquesta 
segona posició.

Primer, en una pista plena d’obstacles, que requeria 
conduir amb molta habilitat, va aconseguir una victòria 
contundent amb 6 segons d’avantatge sobre el pilot 
local Herry Strauss.

El torneig de Nadal d’Escacs, organitzat  pel Casino 
Prado i celebrat a l’hotel Sunway, es va allargar 
fins el dia 4 d’aquest mes.  Ha comptat amb una 
participació de 62 jugadors, 40 dels quals de Sitges.

 En la modalitat sub8 els jugadors de fora han estat 
els que han dominat, fent-se amb les tres primeres  
posicions d’honor. Mentre que la quarta l’ha aconseguit 
el jugador local David Almog.

En la categoria sub10, el triomfador ha estat Matías 
Sticca, que amb només 8 anys va guanyar totes les 
partides. 

En el sub12 en Miron Morozov i Pepe Vilalta van 
aconseguir la tercera i quarta posició respectivament. 
  
Finalment en la sub14/sub16, Joan Garriga va 
aconseguir la victòria. Mentre que la segona i tercera 
plaça van ser per Leo Gardner i Bernat Moya.

El recordat Frederic Montonés Pino, hauria tingut 
el cor dividit en el primer partit que disputarà l’UE 
Sitges. d’aquest any 2024 que rebrà l’Escó. Faig 
aquesta referència a en Montornés, perquè ell era 
d’Ascó si més no resident, junt amb els seus germans, 
a Sitges. On va tenir molta vinculació amb el futbol 
local i amb les nostres tradicions. 

La UE Sitges acabarà la primera volta a la sisena 
posició.

Malauradament no sempre a la secció d’esport 
li arriben bones notícies. Ho són quan els equips 
locals, de la modalitat que siguin i altres activitats 
esportives, on els seus protagonistes assoleixen 
molts bon resultats. Quant aquests no són tan 
bons, la perseverança pot aconseguir, el que se’n 
diu, tombar la truita. Perquè tot forma part del joc, 
no sempre es pot guanyar i, també és veritat, que 
haver de trampejar amb la derrota no és motiu de 
massa satisfacció. 

Indiscutiblement el més fumut de tot és quan la mort 
s’imposa en l’última partida. Com els ha passat a 
en Rafa Delgado i a en Joan Cruz, dues persones  
claus de l’engranatge de la UE Sitges. En Rafa com 
a jugador i el Juan que ha passat per molts llocs 
dintre de l’organització del club. Fins i tot pel que fa 
a les directives que s’hi han alternat.

Dintre de l’àmbit laboral també han destacat, en Rafa 
com a col·laborador de l’impremta de l’Eco i en Juan 
molts anys, fins que es va jubilar, darrera la barra i 
com a cambrer del Roy. D’aquí que tots el coneixíem 
com en Juan del Roy. Els dos, a hores lliures, sentien 
passió pel Sitges. Tot i que la seva dedicació no va 
ser total, cadascú en la seva vessant, van contribuir 
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a que el Club fos un referent, aquí i a fora. 

Pel que fa en Rafa, un home inquiet a qui li agradava 
caminar per tot el poble. L’Entusiasmava i jo sempre li 
comentava: vivim en el millor poble i la gent paga per 
venir aquí, nosaltres que ja hi som ho hem d’aprofitar 
i gaudir. I ell, estic convençut,  que ho va fer.  

L’equip de la UE Sitges, en el primer partit d’aquest 
2024, disputat al camp d’Aiguadolç, va sortir derrotat 
davant l’Ascó (1-2). Els jugadors i l’entrenador, en Toni 
Salido, ho atribueixen a l’expulsió d’en Gerard Rovira 
pràcticament només començar el partit. Aquestes 
expulsions quan encara queda pràcticament tot el 
partit per endavant, fan mal tan a equips d’aquesta 
categoria com als de la lliga professional, perquè 
l’entrenador ha de fer un altre plantejament i és quan 
hom s’adona que tots els jugadors són necessaris, 
perquè cadascú, sobre el terreny de joc, té la seva 
funció.

Ha hagut frustració doble, primer per la derrota i 
en segon lloc perquè els jugadors volien dedicar la 
primera victòria d’aquest any a qui era el president 
Honorífic, en Juan Cruz. Hauran d’esperar a la 
propera ocasió.  

Tot i que aquest cronista es centra en el context 
del que passa a la nostra vila. Quan es produeixen 
notícies rellevants en la població veïna de Sant Pere 
de Ribes, que ultrapassen el seu terme, també és 
just que me’n faci ressò i ho apunti en aquest repàs 
de l’any en curs. 

Com s’ho mereix la notícia que informa que la jugadora 
ribetana Aitana Bonmatí, ha estat guardonada per 
la FIFA amb el prestigiós  premi The Best. Desprès 
d’haver aconseguit en una temporada un palmarès 
equiparable a les millors jugadores del món . Només 
amb el FC Barcelona ha guanyat, junt amb les seves 
companyes, la Supercopa, la lliga i la Champions 
Ligue. Mentre que amb la selecció espanyola va 
guanyar el Mundial. Sense oblidar-nos que entre 
altres guardons ha guanyat l’actual Pilota d’Or.

I pel que fa a la  40a edició de la Mitja Marató, celebrada 
el diumenge dia 14, cal apuntar que s’ha registrat 
un nou rècord de participació i consolidant el nou 
recorregut que es va posar a prova a l’any passat. 
De manera que els participants, mentre competien, 
podien gaudir d’un bonic i reconfortant paisatge.

    Pel que fa als resultats, aquests han quedat de la 

següent manera: Mitja Marató Masculí: en primera 
posició Carles Montllor; segona, Roberto Abia; en 
tercera, Segi Masip.

En categoria femenina: en primera posició, Judit 
Pujol; segona, Cristina Escalera; tercera, la sitgetana 
Mònica Vives.

En la Quart de  Marató masculí : en la primera posició 
Aleix Ferrer; segona posició, Sebastián Veciana; en 
tercera, Brian Cronin.

En la categoria femenina: primera posició per Aida 
Pérez; segona, Paula del Amo; tercera, Mari Carmen 
Olaya.

Com sempre les proves es van desenvolupar entre 
un bon ambient esportiu, que va estar acompanyat, 
també, per un gran nombre d’acompanyants que es 
van desplaçar a Sitges atrets pels seus encants i que 
els van poder gaudir mentre que els seus familiars i 
amics feien els recorreguts. També cal apuntar que 
el temps va acompanyar i la lluminositat de Sitges 
va captivar a uns i altres.

El nedador sitgetà Luca Hoek, amb 16 anys, s’ha 
proclamat, a Palma de Mallorca, campió d’Espanya 
per Comunitats Autònomes. Formant part de la 
selecció catalana júnior.  Amb la qual va disputar les 
proves de velocitat de b50 lliures, 50 esquena, 50 
papallona i els 100 lliures. En aquesta darrera prova 
va aconseguir la millor marca catalana d’aquesta 
activitat. Que de mantenir-la en el pròxim Campionat 
d’Espanya d’Hivern li permetria participar en el 
Campionat d’Europa Júnior a celebrar a Lituània. 

També cal fer menció a l’equip màster del natació 
Sitges en la seva participació en el Campionat de 
Catalunya Màster que es va disputar a Manresa. 
On va destacar la participació  de Joan Lluís Royo. 
Tony Llewellyn, Victor Trillo, Raül Roch i Ivan Capo, 
els quals es van alternar en les vuit vegades que 
van pujar al podi. 

En la tercera jornada, dintre de la fase decisiva  de 
la Divisió d’Honor Catalana de Rugbi, l’equip sènior 
masculí del RC Sitges, va aconseguir sumar la primera 
victòria davant el RC Badalona, sota la direcció del 
seu entrenador Isaac Richmond . Només depèn 
d’ells poder anar sumant punts si no volen quedar 
despenjats de la classificació.

En el Club de Golf Terramar, entre els seus associats, 
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es va celebrar un torneig social que va enfrontar als 
equips masculí i femení de l’entitat. Al final va guanyar 
aquet últim per 4 a 2. I també es van imposar en 
fourball per 4,5 a 3,5. Per contra l’equip dels homes  
va destacar en la modalitat  greensome per 3,5 a 
2,5. En total, entre homes i dones, hi van participar 
68 jugadors.

També en el camp del  Club de Golf Terramar s’ha 
celebrat la primera jornada del campionat de interclubs 
femení, conegut per la Lligueta, que forma part del 
calendari de la Federació Catalana de Golf, on hi 
participen tretze equips i es juga cada mes en un 
camp diferent dels que hi ha a Catalunya.

Cal recordar que l’edició de l’any passat va guanyar 
l’equip de Terramar.
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EL DIA A DIA

La festa del Carnaval acaparà l’atenció del començament 
d’aquest mes de febrer. Tot i que fa dies que s’hi 
està treballant des dels diferents àmbits, un tema 
que preocupa molt és el de la seguretat. Són dies 
de molta presència de gent al poble i no totes 
les persones venen amb la intenció de gaudir de 
l’espectacle que s’ofereix. Sortosament aquesta 
és la gran majoria, si més no una petita minoria hi 
arriben amb intencions diverses. I no només les 
mesures de seguretat es prenen per procurar tenir 
sota control a aquests, sinó que quan hi ha gran 
afluència de gent es poden produir problemes 
derivats de les  aglomeracions que poden arribar a 
afectar la integritat  de les persones que participen, 
tant en les rues com si són espectadors. 

Total, la complexitat de tot plegat és molt gran i s’ha 
de tenir tot sota control, que per una altra part és 
molt difícil perquè la situació es pot desbocar quan 
menys t’ho esperes. D’aquí que aquest dijous dia 1 
s’hagin reunit tots els responsables de seguretat, 
cossos de seguretat, serveis sanitaris i bombers, 
davant la presencia del conseller Ignasi Elena i 
l’alcaldessa  Aurora Carbonell.

A l’arribar Carnaval sembla que tot es paralitza. 
Però només ho sembla perquè l’engranatge de la 
màquina segueix en funcionament. Si més no passa 
quan per exemple arriben les festes de Nadal, si hi 
ha una cosa a fer o a parlar diguem: ja ho farem o 
en parlarem passades les festes... d’aquí que quan 
s’acaben aquestes fa molta recança tornar a la rutina 
habitual, perquè sabem dels marrons que hem deixat 
en mode pausa i s’han de tornar a activar. 
  
El cas de la Taula del Tercer Sector no para de 
ser notícia, degut a que la justícia segueix furgant 
en el cas, amb l’objectiu de trobar nous elements 
inculpatoris i persones que hauran de declarar 
davant d’ella. Com tots recordarem el moment més 
crític es va produir quan dies després de l’inici de 

la legislatura, es van presentar a l’Ajuntament els 
cossos de seguretat de la Policia Nacional,  amb 
l’ordre de fer un escorcoll en les dependències de 
la Casa de la Vila, per acabar amb la detenció de la 
alcaldessa Aurora Carbonell i uns regidors. Quan 
sembla ser, segons expliquen coneixedors dels fets, 
no tenien cap ordre detenció.

Passat quasi mig any des d’aquell dia la cosa 
segueix sense aclarir-se. Cal recordar que hi ha 15 
investigats: 5 càrrecs electes  7 treballadors o ex 
treballadors municipals i 3 de l’entorn de la Taula. I 
les causes  per les quals se`ls acusa és pels delictes 
de prevaricació, malversació i falsedat documental. 
Les gestions  van poc a poc. Sobretot pel que fa a 
l’alcaldessa, la seva declaració davant seu judicial es 
va ajornant. Tot això crea incertesa i no hi ha ple que 
no surti el tema, amb arguments que crea malestar, 
sobretot entre l’equip de govern i l’oposició. Els que 
estan ben tranquils de consciencia estan desitjant 
que això s’acabi aviat. Veurem quan serà.

Degut a que el regidor Nacho Rubí de fets Per Sitges, 
va dimitir al trobar-li anomalies en aquesta taula, ja ha 
estat servida la polèmica. Com tots sabem el regidor 
va sortir de l’equip de govern, tot i això semblava que 
al passar a l’oposició, faria que la seva posició fos 
constructiva, al declarar que seguiria donant suport 
al govern municipal del qual ell en formava part. Si 
observem que aquest mateix govern, des d’ençà que 
es va produir el pas al costat d’en Nacho, han perdut 
tres votacions importants, com els pressupostos, no 
s’avé gaire a les seves intencions de donar suport. 
Les seves raons tindrà per no complir amb el que 
havia expressat en el moment de la sortida.

Actualment el tema que més ens ha de preocupar 
és la sequera, ho estem nosaltres i els governants, 
els quals han d’estar amatents de les normes que els 
hi dicten des dels estaments que vetllen i treballen 
en aquest tema. El problema principal és que han 
passat anys i intuint que podria arribar a aquest punt, 
no s’han pres les mesures necessàries. Com són la 

febrer
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construcció de dessalinadores per tal de reduir el 
problema. És clar, estem parlant de molts diners. 
Ara s’hauran de gastar-ne per portar aigua de la 
manera que sigui, per acabar per construir-les de 
presa i corrent.

El mal d’això és que no se sap de la magnitud, 
si plourà aviat i ho farà de manera intermitent, o 
estem abocats al desastre. Perquè la sequera no és 
limita només a la falta d’aigua de l’aixeta, sinó que 
repercuteix en els cultius. Ja deu fer uns quants anys 
que la collita de cereals es perd pel camí, s’asseca 
abans i pel que fa al raïm la seva collita va minvar 
molt en el transcurs de la verema de l’any passat. 
Aspectes que repercuteixen sobretot en l’economia 
dels pagesos que, de seguir així, sobretot la gent jove, 
la poca que ja es dedica a fer de pagès, buscaran 
altres alternatives i el camp s’anirà quedant sense 
personal que el treballi. Ara mateix ja cal recórrer 
als temporers per a que facin les feines del camp.
    Ara per ara, el nostre municipi i els dels veïns està 
en fase 1. El que equival a 200 litres per persona i 
dia i que s’anirà reduint si la situació persisteix.  

Davant la magnitud d’aquesta sequera i amb les 
lògiques restriccions d’aigua, que s’aniran imposant, els 
hotelers estudien la possibilitat d’omplir les piscines 
de les seves instal·lacions amb aigua provinent de 
l’aigua de mar i a més dotar-se de gespa artificial 
amb la finalitat de no haver-la de regar.

Hem de recordar que la vila té concedit el Certificat 
Biosphere, conjuntament amb molts hotels que 
igualment tenen certificacions pròpies. Per la seva 
part el president del Gremi d’Hosteleria, Oskar Stöber, 
informa que ja fa temps que els seus agremiats 
apliquen les normes que des de l’administració els 
hi dicten per tal d’estalviar aigua, atenent que els 
establiments hotelers en necessiten molta. D’aquí que 
han començat a regular, a la baixa, el cabdal que surt 
per les aixetes i també que quasi tots els hotels han 
prescindit dels seus serveis de bugaderia, al donar 
a rentar la roba a empreses que s’hi dediquen. Això 
sol els hi representa un estalvi considerable d’aigua.  

En mig de la controvèrsia han començat les obres  
d’urbanització dels terrenys que es troben entre 
la Bòbila i Ca l’Antoniet. Atenent que aquesta 
transformació es va aprovar al Ple de març del 2016, 
amb l’Ajuntament presidit per l’alcalde Miquel Forns. 
Hi van votar a favor CiU, ERC, NH i PP. I en contra 
PSC, Cs, CUP, ICV i SGI. Es dona la casualitat que 
el projecte llavors aprovat es posa a caminar en 

aquest començament del 2024, amb l`Ajuntament 
que presideix l’alcaldessa Aurora Carbonell i que 
compte amb la Carme Gasulla (ICV) com a regidora 
d’Urbanisme la qual, en aquell Ple, el de l’aprovació 
del projecte, hi va votar en contra. I preguntada al 
respecte en el seu dia va manifestar que ho tornaria 
a fer en la mateixa direcció, si més no es tracta de 
donar continuïtat a un projecte que en el seu dia es 
va votar, seguint totes les normatives i exposicions 
públiques tal com mana la llei. I que la mateixa 
Carme reconeix que representarà una millora per 
a la seguretat viària en aquest punt d’entrada i de 
sortida de l’autopista.

Aquest projecte contempla la construcció d’una 
benzinera, locals comercials , de restauració i cases. 
A més està previst millorar l’entrada del poble amb, 
una rambla per a vianants inclosa. 

Al començar a remenar les terres, la polèmica ha 
ressorgit entre els veïns als quals, des de l’Ajuntament, 
els han informat que al tractar-se de portar a terme 
un projecte que en el seu dia va ser aprovat, el 
consistori actual no hi pot fer res al respecte, llevat 
de vetllar pel bon compliment de tot allò que en el 
seu dia es va aprovar. També es va informar als veïns 
que en les circumstàncies actuals, en cas que es 
volguessin aturar les obres s’haurien d’indemnitzar 
als propietaris i això suposaria un gran cost que 
haurien d’assumir els qui plantegen la iniciativa. De 
fet el que més preocupa del projecte és la benzinera 
que hi ha projectada fer. Una benzinera que ja es 
va voler reubicar quan va deixar d’existir la que hi 
havia al cantó de Can Pericó i de la qual en tenien 
la concessió la família Balcells de quan en el taller 
mecànic de la seva propietat s’hi va afegir el “poste” 
de benzina que al final va quedar ubicat, un com 
demolit el taller , en un punt de la cruïlla ja urbanitzada. 

Es parla que el 2027 Sitges compti amb un nou 
CAP que estaria situat en el terreny que hi ha al 
costat de l’equipament de la guàrdia  urbana i que 
actualment fa les finalitats d’aparcament. Entre les 
prioritats del programa que va presentar la llavors 
candidata a l’alcaldia, l’Aurora Carbonell, constava la 
construcció d’un nou centre d’atenció primària. Aquests 
dies s’han desplaçat a la vila alts responsables de la 
sanitat i han tracta sobre el terreny les possibilitats 
de portar-ho a terme. Arribant a la conclusió que 
per aprofitar millor l’espai construir uns soterranis 
destinats a dependències  i a aparcaments. A la 
trobada hi va ser present l’alcaldessa Aurora Carbonell 
i el regidor de Projectes Jaume Monasterio. Hi va 
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haver orelles que van escoltar la data del 2027 per 
estar disponible. Seria molt bona notícia. I Si amb 
això es podria disposar d’un servei d’urgències les 
24 hores del dia, durant tot l’any, i al mateix poder 
tornar a disposar de la farmàcia de guàrdia i no haver 
de tenir de desplaçar-se, en cas d’emergència, a 
pobles de l’entorn.    

El dissabte 17, a l’Hotel Calipolis, s’ha celebrat el 
sopar de la Lluna Plena, que s’afegeix a la cursa que 
es va celebrar a l’octubre passat, amb la mateixa 
finalitat, que no és cap altra, de recollir diners per a 
la investigació del càncer infantil que porta a terme 
l’Hospital de Sant Joan de Déu. Al capdavant de 
les dues iniciatives hi ha en Xavi Lahoz i l’Estela 
Campañá, pares d’en Pol que va morir molt jove a 
causa d’un Sarcoma d’Ewing, un tipo de càncer gens 
comú que li va segar la vida quan encara no era el 
moment. Des de llavors els seus pares fan tot i més 
per a recollir diners per a l’estudi d’aquests casos 
tan estranys que afecten als més joves. Des de que 
organitzen aquestes activitats, el 27 d’octubre passat 
es va celebrar la 11a edició de la Lluna Plena, han 
aconseguit recaptar una xifra important de diners 
que ha permès a l’Hospital poder progressar en els 
estudis científics. Tant de bo la vida d’en Pol serveixi 
per salvar-ne moltes, serà un consol pels pares i un 
alleugeriment pels afectats.
       
CULTURA

    En el Centre Cultural  del Miramar s’han lliurat els 
Premis Josep- Lluís Palacios, que organitza Òmnium 
Garraf i s’atorguen per mantenir viu el record del 
docent, historiador, articulista i polític ribetà  que va 
morir a l’any 2012.

El primer premí ha recaigut en els alumnes del primer 
cicle d’ESO: Martí Fabregat i Guerra, Manel Cazorla i 
Torres, Darío Torres Pedraza i Adrià Bages Piñol, que 
són alumnes de l’Institut Joan Ramon Benaprès. Amb 
un treball molt curiós i interessant com és l’estudi 
de la circulació de vehicles en un dels punts més 
concorreguts de la vila: la rotonda de Can Perico. 
A l’haver d’observar in situ,  entre diferents franges 
horàries i dies, han pogut comprovar situacions 
i detalls que els ha permès  arribar a diferents  
conclusions, que fan del treball una eina profitosa, 
ara i de cara el futur. Seria bo que aquest treball 
no caigui en sac foradat, sinó que amb l’ajuda dels 
tècnics pertinents es posin en marxa tot el que es 
pot millorar en aquesta tan transitada cruïlla.

Els responsables del Festival dels Jardins de Terramar, 
ja estan anunciant la llista dels participants que han 
confirmat la seva assistència, aquests són: Ludovico 
Eunaudi, Sopa de Cabra, Hauser, Ana Mena, Camela, 
God Save de Queen, Antónia Font. El Festival es 
celebrarà entre el 24 de juliol i el 9 d’agost. I les 
entrades ja es posen a la venda aquest divendres 
dia 9. Com tots sabem el Festival està  consolidat 
i aquests darrers anys penja el cartell de complert.  

L’escriptor i periodista, Edwin Winkels, afincat a Sitges, 
Acaba de publicar el segon llibre en castellà: “El año 
que deseparació la arena”. Una curiosa historia del 
chiringuitos de platja. Centrant-se amb els de la platja 
de  la Barceloneta, on el 1991, l’any preolímpic  en 
aquesta mateixa platja en van enderrocar 18 el que 
va permetre fer el Passeig Marítim, per a disgust 
de les famílies que els regentaven. Fent extensiu el 
seu treball a tota la nostra costa, en el qual Sitges 
hi és present.

A l’espai Pere Stämpfli s’inaugura la instal·lació 
artística d’un conjunt d’onze banderes confeccionades 
a amb teles de tricopolièster  de grans dimensions 
(200 x 190 cm d’alçada ) i amb la temàtica dels 
dibuixos del neumàtics . Que són el testimoni de dos 
esdeveniments portats a terme a l’any 1995, en el 
marc de festival “Art au plain air” a la ciutat Suïssa 
de Môtiers, on hi van ser presents tres banderes. 
Les altres vuit es van mostrar a l’espai Eiffel-Branly 
de la Fira Internacional d’Art Contemporani de París 
a l’any 1997. En les dues mostres les banderes  es 
van mostrar onejant a l’exterior. La incorporació en 
aquest espai de la Fundació sitgetana, jugant amb la 
idea de la bandera com a símbol de poder, autoritat 
i sobirania.

A la inauguració no s’ha pogut comptar amb la 
presència de l’autor que ha estat representat per 
l’alcaldessa Aurora Carbonell, Mercè Munné, Lluís 
Jou i Ferran Martínez.

La mateixa Fundació és notícia al correspondre a 
la invitació que li va fer el consorci del Patrimoni de 
Sitges  i que consisteix en aportar una obra per a 
ser exhibida en el Museu i a la vegada aquesta en 
deixarà una altra per a ser igualment exposada en 
la Fundació. D’això en diuen “El Visitant”.

Així a la Sala del Gòtic s’exposa l’obra cedida per la 
Fundació, una escultura que porta per nom “volume 
figé” de l’artista Pol Bury, i que representa una escala, 
on els graons van disminuint de dimensions de baix 
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a dalt.  L’obra hi serà fins a final d’aquest any.

El nostre amic i físic, en David Jou i Mirabent , convidat 
pels responsables del Barcelona Supercomputing 
Center , va presentar el seu nou assaig publicat per 
l’editorial Albada:  “pensar la creació”, que es basa 
en la creació del món  a través de la cosmologia 
científica en la qual s’explora les lleis matemàtiques 
que regeixen el cosmos i la cosmologia religiosa, on 
coincideix l’existència de l’univers i de la vida.

La presentació va girar a l’entorn d’una interessant 
conversa entre l’autor i en Pep Martorell director 
adjunt del Barcelona Supercomputing Centre. En un 
escenari on la computació és protagonista per sobre 
de la matèria i de l’energia i on es fan simulacres 
de galàxies i estrelles. Per tant un espai molt adient 
on l’obra d’en David hi té molts nexes i que deriva 
a preguntes i interrogants pel que fa a l’existència 
i el sentit del cosmos i la vida. 

En el  llunyà 20 de febrer de l’any 1324, Bernat de 
Fonollar, senyor del castell de Sitges va aconseguir  
el permís que li permetria  fundar l’Hospital de Sitges 
de Sant Joan Baptista. D’això ara fa ni més ni menys 
que 700 anys, que es diu aviat. Que si ara el servei 
de la sanitat és primordial, imaginem-nos com deuria 
ser la sanitat llavors, on la població estava sotmesa 
a pestes, epidèmies...

Una vegada comentava amb l’amic Ventura Sella 
el bonic que deuria ser Sitges en aquells anys i em 
va contestar que la bellesa paisatgista no la podien 
gaudir massa els seus habitants perquè, degut 
a totes aquestes malalties i els pocs mitjans que 
disposaven per guarir-les, la mitjana de vida era molt 
baixa. D’aquí la importància de poder disposar d’un 
hospital que es va construir en un lloc privilegiat, al 
costat mateix del mar, aquest detall ja seria com un 
bàlsam per als seus usuaris.

A fi de posar en valor aquest aniversari s’han 
programat un seguit d’actes, organitzat per la pròpia 
Fundació, amb l’Alba Gràcia que és la responsable 
del seu patrimoni cultural i  en Jordi Sans com 
a administrador de la Fundació de l’Hospital, la 
seva junta i els patrons. També el Grup d’Estudis 
Sitgetans que presideix en Jordi Milà. Sobretot 
hi ha previstes unes conferències per a donar a 
conèixer la història d’aquesta institució. La primera 
tindrà lloc el 24 d’aquest mes al Saló d’Or del Palau 
de Maricel a càrrec d’en Jacint Sastre i Tutusaus, 
sota el títol: “Fundació i primers anys de l’Hospital, 

de 1324 fins el 1343. El 23 de març serà el torn de 
la Isabel Coll i Mirabent que dissertarà: “L’Hospital 
al segle XVIII en la sala del GES. El 27 d’abril serà 
el torn de l’Alba Gràcia Panñella que tractarà de: 
“El Celler de l’Hospital del segle XIX, malvasia més 
enllà del Llegat” a la capella de l’Hospital. El 25 de 
maig en Bali Fontanals i Argenté, en l’auditori de 
Miramar, ens parlarà de: “Fer dissabte de l’Hospital 
de Sitges del segle XIX. Així arribem al 8 de juny 
amb la participació de l’Àngels Parés, Toni Sangrà 
i Oriol Pasqual que es referiran a: “El segle XX i el 
nou edifici” que es farà a la capella de la casa. Fins 
el 15 de juny que tancarà el cicle la Beli Artigas 
Mirabent amb la conferència  ” El pas de la casa 
Deering a Museu” a la sala d’actes.

Però no acaba aquí  la cosa, s’ha anunciat que 
l’Hospital s’encarregarà de confeccionar el conjunt 
del Cap de la Vila per la festivitat de Corpus. Amb la 
novetat que aquest any la 84a exposició de clavells 
s’exposarà en el seu jardí. I pels gourmets del vi, El 
Celler de l’Hospital presentarà un vi commemoratiu, 
sota l’etiquetatge 1324. El gruix  dels actes més 
rellevants finalitzarà el dia de la festivitat de Sant Joan, 
amb la tradicional missa celebrada a la seva capella, 
actuació d’un grup musical i audició de sardanes a 
càrrec de la Cobla Sitgetana, on s’intercalaran el 
parlaments,  i per a finalitzar la tradicional cantada 
d’Havaneres. Sembla ser que tot no s’acabarà aquí 
perquè, per exemple, a l’octubre hi haurà una exhibició 
d’una anella de sardanes dels Amics de la Sardana 
i altres coses que s’aniran anunciant.

Meritxell Tarragó que és la directora de la Coral 
Levare i de la Suburband, junt amb la seva parella, 
el músic i divulgador musical, David Puertas, han 
presentat a la Biblioteca Santiago Rusiñol el llibre 
“100 coses del món coral: una visió de la vida dels 
cors escrita des del cor”. Hi ha intervingut la pròpia 
Coral Lavare. 

La Vicky Planas i l’Andreu Noguero són uns incansa-
bles viatgers, però a més tenen l’al·licient afegit  
que són també uns entusiastes de la fotografia. Si 
una cosa els apassiona, l’altra n’és el complement 
fantàstic. I tenen la sort de disposar d’unes grans 
habilitats artístiques per la fotografia. Saben on i com 
enfocar i tot seguit disparar l’obturador. Sembla fàcil 
si més no tothom fa una fotografia amb un resultat 
que es fa mirar.

Aleshores cada vegada que organitzen un viatge, 
prèviament els ha d’agradar i desprès que els hi 
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proporcioni temàtica fotogràfica. I desprès, del resultat 
de tot plegat, obtenen material per a fer exposicions. 
Com la que hi ha al pati de la Biblioteca Santiago 
Rusiñol on el matrimoni exposa obra conjunta, total 
30 fotografies, que reflecteix el viatge que van fer 
a Noruega, concretament a les illes Lofoten on , 
contemplant les imatges,  ens hem adonat que els 
paisatges són preciosos  i on també s’hi reflecteix 
la manera de viure dels seus habitants. 

Veient les fotografies de la Vicky i l’Andreu, no cal 
viatjar al lloc, ja que dona la sensació que hi siguis. 
O al revés t’agafen més ganes d’anar-hi. Depèn de 
com t’agafi. De moment cal admirar el seu treball, 
desprès que cadascú tregui les seves conclusions.   

El cantautor sitgetà. José Beteta, acaba de publicar 
el seu darrers treball musical “Bad luck”. 

Acompanyat de la guitarra ha actuat en concerts de 
petit format, així com en establiments de restauració 
contribuint a posar un bon ambient musical, de la 
mateixa manera que està present en les xarxes 
socials. 

Amb la interessant conferencia a càrrec del historiador 
i medievalista, Jacint Sastre i Tutusaus, celebrada 
el dissabte 24, al saló d’Or del Palau de Maricel es 
comença, com ja he dit, el cicle de conferències 
pensades per il·lustrar la celebració dels 700 anys 
de l’Hospital.

En Jacint va tractar, de forma detallada,  els orígens 
d’aquesta institució que es remunten a l’any 1324 que 
és quan  Bernard de Fonollar, senyor de Campdàsens, 
va rebre el permís del bisbe de Barcelona per a 
crear un hospital al Palau Bernat de Centelles, palau 
que el mateix Fonollar va comprar a l’any 1320. 
Situant les dependències més importants, com les 
habitacions, on avui està situada la Sala Gòtica del 
Museu de Maricel. En la mateixa sala noble hi havia 
una capella dedicada a l’advocació de Sant Joan 
Evangelista, per passar desprès a la de Sant Joan 
Baptista com es manté ara. 

Com a curiositat aquest Hospital es mantenia gràcies 
a les rendes que s’aconseguien als propietaris de 
les terres de Campdàsens. I sobretot acollia a gent 
que estava de pas, peregrins, pobres, malalts i orfes. 
Paral·lelament a aquesta important posada en marxa 
d’un hospital que ha perdurat fins els nostres dies, 
ara especialment convertit en residència per atendre 
a la gent gran, en aquell temps es va instituir, per 

un ofici del rei Jaume II, la celebració del mercat en 
dijous, un altre fet que segueix vigent actualment. 
Com també l’obertura del camí de les Costes, el 
mateix tot i que més urbanitzat i, fins que s’ha pogut, 
ampliada la calçada central, el seu traçat segueix 
sent el mateix i, durant molts anys, l’únic accés per 
carretera que sortia de Sitges, fins que es va construir 
l’autopista Pau Casals. 

L’amic Sastre va fer una detallada exposició de tot el 
que feia esment a la Fundació de l’Hospital, aportant 
informació de tota índole, com l’aspecte econòmic 
amb la manera de com es finançava, que estava en 
les mans d’un administrador, un tal Llobet, que es 
coneixia pel sobrenom del Bord de Fonollar  i que 
a més li agradaven les cartes. Entre el sobrenom i 
l’afició pel joc, ja està tot dit. Amb tot va sobreviure a 
tots aquests anys, que no són pocs, i els darrers cent 
anys i escaig quan l’Hospital va canviar d’ubicació i 
un de nou  va ser construït en el terres conegudes 
per la cantera d’en Sans. El nou va continuar sent 
hospital on fins i tot s’operava. I que va ser construït 
degut a l’interès que Mr. Charles Deering va mostrar 
per l’entorn on s’ubicava aquell antic Hospital, que 
va acabar comprant, per construir els Palaus que 
avui podem contemplar dedicats a museu.

Una molt bona manera de començar aquest cicle de 
conferències que tindran continuïtat fins a la festivitat 
de Sant Joan que el mateix Hospital ha celebrat la 
seva festa. Aquesta primera, amb el Saló ple de gom 
a gom,  i les següents  els conferenciants/es  seran  
gent de casa nostra. Que sempre, sobre la temàtica 
d’aquesta Institució, ens aniran desvetllant la seva 
Història i les curiositats que hi van aparellades.  

Qui ho havia de dir, fa molts anys enrere, als 
organitzadors d’aquelles festes majors que estaven 
amb l’ai al cor fins que no veien aparèixer els 
grallers, que venien de les masies de l’interior de la 
muntanya  per amenitzar les tocades que es feien 
per acompanyar els balls. En uns anys en què no 
existien el mòbils, ni aquelles masies disposaven de 
telèfon fixe. Havien de confiar en la paraula donada 
d’un any per l’altre que, el dia assenyalat tornarien a 
venir acompanyats per la gralla. Fins a dia d’avui on 
els grallers, pràcticament, es compten per centenars.
 
Aquí a Sitges aquesta proliferació ha estat possible 
gràcies a l’Escola de Grallers d’en Blai  i d’en Marcet. 
I també a la colla coneguda pels “Guillermos” on hi 
havia en Joan dels Molins i els fills respectius. La 
formació la formaven: en Guillem Alemany i el seu 
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fill Josep Maria, Joan Muntaner i el seu fill Joan i 
l’Emili Jané al timbal.

Aquests dies, amb la col·laboració d’un net d’en Joan, 
en Jordi Triquell, i d’en Juanjo Rocha, han rescatat 
partitures antigues i la manera com eren interpretades. 
El dos han enregistrat peces tan populars com el 
Gener i el Febrer, del recordat mestre Manuel Rius 
que va composar aquestes senzilles, però alegres i 
festives  composicions que toquen tots els grallers 
de Catalunya. 

Els dos intèrprets de gralla van enregistrant totes 
aquestes composicions amb la idea de recopilar-les 
en un disc pel qual busquen col·laboradors.

FESTES I TRADICIONS
   
Com aquell que diu hem acabat les festes de Nadal i 
ja hi ha detalls que són preparatius del Corpus. De fet 
la Comissió es reuneix a l’octubre i ja no ho deixa de 
fer fins a la clausura d’una nova edició. Aquest mes 
de febrer és el moment que en el Mercat Municipal 
es posen a la venda uns 25 tipus d’esqueixos de 
clavell. Els expositors ja saben quan i com han de 
treballar per a revifar els seus clavells, per tal de que 
estiguin a punt i florits en el moment d’exhibir-los. 
Sempre que m’hi refereixo vull transmetre l’admiració 
d’aquest Cronista per la feina que fan, perquè segons 
m’han explicat i pel que he vist, les atencions que 
els hi han de dispensar són moltes, atenent la seva 
fragilitat, quan per qualsevol imprevist, meteorològic, 
de malures i altres  anomalies, no donen els resultats 
desitjats.

Amb la venda d’esqueixos al mercat es pretén 
inculcar aquesta afició a la nostra gent i que arribi 
un punt que aquesta els permeti presentar la seva 
pròpia col·lecció. O si més no afegir-se a la secció 
del clavell convidat que, junt amb la resta, el pugui 
lluir en un apartat de l’exposició.

I amb tot això arriba  i passa el  Carnaval, darrera 
queden moltes hores de feina, les que s’han de 
menester per tenir-ho tot a punt pel Dijous Gras. 
Amb una plaça de la Fragata plena de gom a gom 
per donar la benvinguda al Carnestoltes i el seu 
seguici, que aquest any ha estat organitzat per la colla 
Panxampla’s. Que ha desenvolupat un espectacle 
inspirat en un relat on impliquen un fill del compte 
Güell i fins i tot al propi Antoni Gaudí, quasi res. 
Basant-se amb el relat d’un mag esbojarrat que vol 
ser Carnestoltes, desprès d’haver trobat un llibre on 

s’explica que fa cent anys el primer Carnestoltes del 
segle XX va fer un truc fallit i ell i tot el seguici van 
quedar atrapat en el temps i que ara, desprès de cent 
anys, ressorgeix. El resultat ha estat una espectacular 
i sobretot molt vistós. Potser perquè a aquest cronista 
és un entusiasta del fardo, tot i que  me’n guardaré 
pro de treure el mèrit que té el carnaval pensat pel 
lluïment, on el protagonisme són les plomes i preval 
la poca roba dels qui hi participen, Molt bé. Però és 
que aquesta visió desenfrenada del Carnaval per a 
mi encarna millor l’esperit i el significat, perquè hi 
conjuga l’enginy, la picaresca  i la burla feta amb 
gràcia. El derivat d’aquell: “Que me conoces?” Que 
trobo que era el genuí, el que et sorprenia i arrancava 
moltes rialles. Però si predomina el de la ploma és 
senyal que agrada més. D’un temps ençà, però, es 
nota que el fardo s’hi va integrant cada cop més.

Amb la lectura del Predicot i amb la pressa del govern 
de la vila, ha començat pràcticament una setmana 
de festa al carrer. O millor dit ja fa uns dies que va 
començar la prèvia, amb l’elecció de la Reina del 
Carnaval, proclamada en plena plaça de l’Ajuntament, 
i que va recaure a la Mimí Château, que l’acompanya 
una altra historieta que dona sentit a la seva manera 
de ser i comportar-se. L’organització de la Reina ha 
anat a càrrec de la colla Huertos.

Mentrestant la Reina infantil era escollida al Prado, 
designació que va recaure en la Txell Hernández 
Godayols, a la qual ha acompanyat les companyes 
de l’Espai de dansa d’aquesta entitat. Per la manera 
que es bellugaven ja s’intuïa un art especial i moltes 
hores d’assaig.
       
Una vegada  SM Carnestoltes ha assumit el govern 
del poble i amb les respectives xatonades que s’han 
imposat després, el Carnaval ja és el protagonista 
de la vida sitgetana, sembla que tota la resta ja no 
importa. De tot allò que havíem pensat ja en parlarem 
a partir de dimecres... es diu en tots els àmbits. 
Perquè aquests dies  si tot queda paralitzat, quasi.

Un dels ingredients més divertits de la festa, es reserva 
pel divendres  a la tarda-nit amb la Rua d’Antes, on el 
protagonista és el fardo. Si ho observem, poc a poc, 
aquesta modalitat carnavalesca es va introduint i amb 
això no vull dir que vagi a manllevar el protagonisme 
a la ploma. Només que cada vegada més s’escolta, 
per exemple, entre els qui van al Passeig a veure 
les rues de la nit, que s’acaba fen pesat aguantar 
dues hores de peu. Menys mal que fa com  un parell 
d’anys que la temperatura és suau, si més no quan 



Un repàs al 202420

se li dona per fer fred, estar tot aquest temps parat, 
sense moure’s, quedes enravenat. 

Cal observar com es van introduint noves propostes que 
acaben tenint continuïtat en els successius programes. 
Per exemple l’acte anteriorment mencionat, també 
la Cursa de Llits Disfressats, organitzat pel Casino 
Prado, que desfilen el dissabte en el transcurs del 
matí, amb premi al llit i els seus ocupants que arriba 
primer, com també és premiada la millor disfressa. Un 
acte que ha agafat una important volada i on també 
hi participa molt jovent. El dia acaba al passeig amb 
el ball del fardo.  Cal fer esment que tota aquesta 
moguda va acompanyada de les corresponents 
xarangues i conjunts, la majoria, formats per  músics 
locals.

Com també ja és tradicional el diumenge al jardí 
del Prado es va portar a terme el 27è Concurs 
de Mestres Xatonaires. Al jurat li va resultar difícil 
emetre el veredicte final, perquè totes les xatonades 
presentades mostraven un gran nivell. Al final van 
resultar guanyadors: Isabel Fernández i Marc Barnés. 

Abans, el Dijous Gras, les xatonades de la nit van 
delectar als assistents, tant en el Prado, Retiro, com 
en l’Agrupació dels Balls Populars. Tots els locals 
oferien un ple absolut i, com sempre l’ambient de 
les xatonades és molt engrescador i participatiu. 

Gran afluència de participants i públic en les rues 
infantils del diumenge al matí, on el temps va 
acompanyar, amb un cel molt lluminós. Aquestes rues 
infantils sempre han tingut molt bona acollida i és 
un encert que es celebrin en aquesta hora del matí, 
el que fa que llueixin més i tinguin un seguiment de 
públic com a més nombrós. És el moment de gloria 
per aquesta mainada que s’ho passa d’allò més bé. 
L’única pega que hi trobo que porten la música molt 
alta, com si es tractés dels grans, i potser no caldria 
exposar les seves encara delicades oïdes a aquest 
exagerat augment de decibels. Més fluixa seria el 
mateix i de ben segur més còmode per a ells.

A la nit va ser l’hora de la rua de la Disbauxa que 
com totes va sortir puntualment i va tenir una durada 
de dues hores i tres quarts. Un altre encert l’haver 
rebaixat l’hora de sortida que ja fa uns anys que es 
van implantar i fa possible que no s’acabi tan tard i 
evita els problemes de seguretat que es produïen 
en aquells moments quan alguna gent aprofitava per 
mostrar la seva cara més negativa. El fet destacat 
de la nit va ser la cancel·lació que ja s’havia produït 

abans del ball que havia de tenir lloc a l’Hort de 
can Falç degut que una ventada els dies anterior 
va posar l’estructura de la pèrgola en mal estat. 
Un cop retirada la susdita estructura, el ball es va 
poder fer el dimarts a la nit, amb una assistència 
aproximada d’unes 253 persones, quan l’aforament 
estava fixat en 400.

Per tant la normalitat va tornar a ser la nota positiva 
durant la ruta de l’Extermini , on va predominar la 
ploma i els lluentons. Però ull amb el detalls el fardo 
poc a poc sembla que va agafant protagonisme, ho 
torno a repetit. Ja he dit abans que un servidor n’és 
una entusiasta d’aquesta modalitat. La raó principal, 
que la trobo més divertida, sense haver d’atendre’s 
a una desfilada massa sincronitzada. Potser per a 
altres llocs del planeta aquest és el que predomina 
i agrada, però per aquí segueixo pensant que el 
Carnaval ha der ser una cosa més divertida, més 
burlesca  i més animada. Amb tot el meu respecte 
per aquesta gran exhibició d’elegància i bon gust que 
ens mostren tots els components de les colles que 
desfilen. Perquè això suposa un gran mèrit i moltes 
hores de feina per a confeccionar els vestits i per 
assajar la coordinació de tots els passos.

I amb tot això arribem al dimecres de cendra, sembla 
estrany quina transformació experimenta el poble 
amb poques hores de diferència. On predomina 
el son entre tots els protagonistes i les agulletes 
al cos, com un vist i no vist la realitat ens torna a 
fer tocar de peus a terra i s’ha de tornar a la rutina 
quotidiana. I el que és més fotut que s’han d’afrontar 
els marrons que s’havien deixat aparcats fins desprès 
de Carnaval. Abans que acabi el dia, però, queda 
l’enterrament d’en Carnestoltes  que es produeix 
en mig d’un pompós seguici fúnebre i luctuós. Am 
el seu testament acaba tot, fins a l’any que bé. Que 
no es creguin aviat se’n ha de tornar a parlar, perquè 
l’organització requereix molts preparatius i això 
suposa dies i hores. D’això en sap en Jordi Andreu  
i la Comissió que l’acompanya a més de l’Eva Martín 
que és la regidora de Festes i tradicions.

Mentrestant es fa pas l’arribada de la vella Quaresma 
que es organitzada per la colla La Saca, amb bunyols 
i proclames per a tothom. I desprès es fa el silenci 
total, en un dimecres de cendra que a part de la 
tornada a la normalitat en el si de l’església els 
feligresos que assisteixen a missa són ungits amb 
les cendres, tal com mana la tradició cristiana.

A partir d’ara Retiro, Prado i Caramelles Sitgetanes, 
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començaran a preparar les Caramelles que cantaran 
en la propera Pasqua. El temps no s’atura i aquí no 
ens estem de res, ho celebrem tot. 

I al Retiro, la setmana abans de Carnaval, hi va haver 
un taller per ensenyar a preparar el xató, a càrrec 
de la Carme Arce, i que va comptar amb molt bona 
participació. El que demostra el interès que hi ha per 
aquest plat tan típic com tradicional, en aquestes 
dates i durant tota la Quaresma.

CURIOSITATS

Moltes vegades mostrem disconformitat sobre temes 
que poden semblar de poc calat, si més no quan 
s’analitza trobem molt justa la posició d’uns veïns, 
en aquest cas els del carrer Carreta, que demanen 
que no els toquin les voreres, quan s’han assabentat 
que hi ha previst que un cop acabin les millores en 
el clavegueram i en la conducció dels serveis, com 
els d’aigua i gas, serà el moment  per a remodelar 
la superfície del carrer com han fet en altres.

Això contempla l’eliminació de les dues voreres i deixar-
lo com si el carrer fos “peatonal”. Els mateixos veïns 
opinen que aquesta transformació traurà personalitat 
al carrer i que no saben veure’l sense les voreres, ja 
que amb elles s’ajusta més a un carrer de poble. En 
aquest cas a un carrer mariner, quan hi va haver uns 
anys en què pràcticament en cada casa hi vivia un 
pescador amb la seva família. És veritat, en aquest 
cas concret, les voreres contribueixen a aportar la 
personalitat que li confereix tot el seu traçat. Ja que 
sense elles de ben segur que perdria bona part del 
seu encant. En aquest cas, em sembla que costaria 
poc acontentar els seus veïns.

Per altra banda és veritat que no cal treure les voreres 
per a fer el carrer amb preferència pels vianants, 
només cal restringir-lo a circulació rodada i ja està. 
Diré més, les voreres no només protegeixen al vianant 
de circulació de vehicles, sinó que també va bé per 
salvaguardar els peus quan plou, de l’altra manera 
l’aigua circula  per tot l’ample del carrer. 

Un altre detall que va en consonància amb les 
voreres, són aquests pilons de pedra que servien, 
quan circulaven els carros, per a protegir les escaires 
de les parets de les cases quan aquestes  feien 
cantó. Perquè les rodes, en la part central tenen 
l’eix i aquest va encaixat en el que anomenen un 
botó que sobresurt més. El piló de pedra servia de 
protecció per a que quan el carro girés per un cantó 

aquest botó no escapces l’angle de la façana de la 
casa, sinó que fregués la pedra.

En la cruïlla del carrer Sant Francesc amb Sant 
Gaudenci, es conserva un piló de pedra a cada 
cantonada. D’aquí que els més grans encara el 
coneixen com el cantó dels quatre pilons. Un encert 
que aquest detall de pedra no sigui desplaçat del 
paisatge urbà, perquè és un testimoni d’un temps 
passat, quan els carros, tirats pel cavall, circulaven pels 
nostres carrers. Aquí s’escau fer esment a una altra 
curiositat. Aquest pas dels cavalls comportava que 
en el terra del  carrer quedessin dipositats els seus 
excrements, els quals la gent s’afanyaven a recollir, 
perquè qui més qui menys disposava d’un hort i els 
llençaven al femer i desprès servia per vitaminar la 
terra. El qui no disposava d’un hort tenia un pati on hi 
havia cossis o olles foradades amb  flors plantades 
en el seu interior, per tant aquests excrements els 
barrejaven amb la terra i resultava un fertilitzant de 
primera. El valor que se li donava, feia que els carrers 
estiguessin sempre nets pel fet que s’encarregaven 
els mateixos veïns de recollir-ho. Era un temps que 
no hi havia tants gossos com hi ha ara i  els qui en 
tenien no els acostumaven a passejar pel carrer, 
sinó que campaven  en els seus patis. Per tant les 
úniques caques visibles eren les de cavall que, per 
les raons que he exposat, desapareixien al moment.

El divendres 2 de febrer, al saló teatre del Retiro, 
obert a tots els públics, ha tingut lloc l’última projecció 
de cinema abans que aquest espai sigui totalment 
reformat. La pel·lícula escollida ha estat la mítica 
Tiburón de l’any 1975. La sessió ha començat amb 
les paraules d’en Vicenç Morando i en Francesc 
Borderia que han dissertat sobre el que ha representat 
el cinema Retiro i incidint que Sitges pugui presumir 
de disposar de dues sales centenàries de cinema i 
fins ara les dues actives. 

En Francesc Borderia té l’honor d’haver estat 
programador d’aquesta sala durant una mica més 
de vint-i-cinc anys. El quals els va viure amb tota 
intensitat i amb el mèrit d’haver portat a la pantalla 
del Retiro les millors pel·lícules del moment.

En els parlaments va destacar les paraules del 
president, Francesc Nuñez, acomiadant aquesta etapa 
i assegurant que ens espera un futur on el cinema 
tindrà tota una sala renovada i dotada de les millors 
tecnologies i que a la vegada es convertirà en una 
sala polivalent oberta a altres activitats, com poden 
ser els balls que tan han distingit l’activitat de l’entitat.
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Un servidor encara recorda aquest saló tal com el 
va dissenyar en Miquel Utrillo, només dir, però, que 
no recordo quan les voltes estaven al descobert, 
perquè hi va haver un dia que la part superior va 
estar tapat amb un simple paper decoratiu fins que 
en van fer la reforma, sembla ser que les van tapar 
per raons d’acústica.

Desprès de la sessió de cinema de la tarda, els 
propis assistents s’encarregaven d’enretirar les 
butaques de fusta, deixant el centre de la pista 
lliure per poder fer el ball. Cal dir que el mosaic 
del terra no es veia degut que el cobria una gran 
capa de pellofes  de cacauets i pipes i embolcalls 
de tota mena d’entreteniments i restes de tabac. 
Cal fer menció que no estava prohibit fumar, amb 
el que ens podem imaginar com estava l’ambient, 
el cinema no es podia veure nítid degut a la boirina 
que provocava el fum. 

Els operaris s’encarregaven d’escombrar i desprès 
propiciaven al terra uns cercles de pols de “Talco”, 
per tal de que les parelles rellisquessin millor mentre 
ballaven, al compàs de l’orquestra els Iberos del 
Jazz sota la direcció del mestre Gabriel Pallarès . 
En aquesta nova dimensió la gent seguien fumant, 
cosa que feia que la gent quan arribaven a casa 
posessin la roba a ventilar, tot i amb això la fortor 
del tabac durava dies.

Tornant a la pel·lícula projectada, sorpresa pels qui 
no l’havien vist i quasi també la mateixa sensació 
pels qui l’havíem vist desprès de l’estrena i havien 
escenes que ja no les recordàvem. Un bon colofó per 
una etapa memorable de cinema en aquesta sala del 
Retiro. I ens en vam anar cap a casa amb la il·lusió 
del retrobament, quan les obres hagin finalitzat, que 
esperem que sigui el més ràpid possible.
  
No hi ha res fàcil. Resulta que fa uns mesos que la 
Comissió Europea s’ha oposat a l’ús de la purpurina. 
De moment es pot fer servir la que es té amb estoc, 
però no se’n pot comprar de nova. Vist això dona a 
entendre  que la gent que mana a Europa té poca 
feina. D’acord que la purpurina es veu que  conté 
microplàstics  que poden arribar a ser nocius, si 
més no quan es fa servir, com a molt, aquests dies 
de Carnaval potser no n’hi ha per tant. El que podrà 
arribar a ser  un article prohibit, s’afegeix a les moltes 
preocupacions que tenen els responsables de les 
colles participants i que només els hi falta això: haver 
de buscar alternatives a una cosa tan simple com és 
la purpurina. Perquè t’ho expliquen i documenten, 

sinó seria difícil d’entendre-ho.

Més  segur que semblava que  ho tenia aquell mag 
que a l’any 1924 volia ser Carnestoltes per mitjans 
d’un truc que li va sortir fallit. Bromes a banda els de 
la Comissió Europea sembla que van per nosaltres, 
perquè ja fa anys que es fixen amb les nostres festes 
i només els hi troben pegues que volen solucionar 
lluny de casa nostra sense voler atendre que es 
tracta de les nostres tradicions i que aquestes ens 
les estimem. A més, com de tots és sabut, van a 
darrera de prohibir la participació de les colles de 
foc en processons i cercaviles. Ara que m’hi refereixo 
aquest és un tema molt delicat, perquè a la més 
mínima ho poden tallar en sec.

Una curiositat destacada d’aquest Carnaval  és que 
el dilluns no hi ha programats actes, això es fa per 
a donar una mica de treva a tots el participants, per 
a carregar piles de cara el dimarts i també per no 
anar en detriment del pressupost de les colles. Així 
les visites a les escoles, el mercat les residències ja 
s’han fet durant el divendres i el dissabte.

Tots els qui tenim una certa edat recordem que 
el dilluns de Carnaval, tant el Prado com el Retiro 
organitzaven un sopar el Prado i un lunch a l’americana 
el Retiro. La vetllada era amenitzada per les millors 
orquestres del moment. Sent la d’en Janio Marti la 
que ens aquests dilluns va actuar durant molts anys 
al Retiro.

Hi havia per costum, entre els músics de les orquestres, 
aprofitar la Quaresma per fer algun que altre canvi 
entre els seus components. Malgrat que per la 
Quaresma es continuen fent balls i interpretant tota 
mena de músiques, el músics quan volen canviar 
de formació segueixen esperant la Quaresma per 
portar-ho a terme.

En el que havia estat el magatzem de l’antic Hotel 
Miramar, avui el Centre Cultural, es va trobar un 
projectil sense haver explotat. De seguida es va donar 
la veu als cossos de seguretat i aquests hi van enviar 
els artificiers dels Mossos d’Esquadra que se’l van 
emportar a la caserna de Terrassa on es va fer una 
detonació controlada. De totes maneres els tècnics 
van dir que no disposava d’espoleta de manera que 
era molt difícil que hagués esclatat.  

En la carcassa hi apareixia un número ( 1895) que 
bé es podria tractar de la data de la seva fabricació. 
El que també seria bo poder saber qui el va dipositar 
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en aquest espai i que ningú ho hagués descobert 
abans. De ben segur que qui ho va fer va considerar 
que no es corria cap perill, potser perquè es va adonar 
que no tenia l’espoleta.  

La periodista sitgetana, l’Anna Grimau, l’altre dia 
estava pel passeig de la platja de la Fragata i tot d’una, 
a  certa distància de dintre el mar, va poder veure 
exemplars de dofins que feien salts. Un espectacle 
que també van poder seguir un bon nombre de gent 
que en aquells moments també es trobaven caminant 
per aquest indret. Els dofins venien de la banda de 
Terramar i es dirigien cap a l’Aiguadolç.

Encuriosida per aquest fet, l’Anna ho va preguntar a 
l’Arnau Martínez membre de l’Associació Cetàcea, que 
tenen una embarcació al nostre port per fer-ne un 
seguiment, la va informar que segurament es tractaven 
de dofins mulars una de les vuit espècies que es 
mouen pel Mediterrani. La seva tasca consisteix en 
fotografiar-los i catalogar-los, ho fan com una afició 
i procuren cobrir despeses amb la gent que s’apunta 
a les sortides per anar al seu encontre.

El dimecres següent al dimecres de cendra, ja fa  
anys els antics Carnestoltes celebren la seva festa. 
I com ja no ho recordes de sobte et trobes amb una 
carrossa i sembla que tot torna a començar. Doncs 
són ells, que van a sopar i alguna cosa més. El 
Socarrimats, com s’anomenen, per haver sucumbit a 
la foguera que els aparta d’aquest món, després del 
seu enterrament, es tornen a fer visibles. Aquest any 
s’han observat dues excepcions, la primera que no 
s’ha celebrat en el seu dia, sinó que ho han allargat 
fins el dissabte 24 i la segona perquè el Carnestoltes 
d’aquest any no ha estat socarrimat, sinó que, a través 
de la màgia, ha tornat al Sitges de fa 100 anys, que 
és d’on provenia.  Embolica que fa fort.

ESPORTS

L’equip de la UE Sitges ha d’afinar la punteria perquè 
es troba només a un punt de distància d’anar a parar 
a les posicions de descens. Al primer partit de la 
segona volta contra l’Atlètic Vilafranca, que va jugar 
al camp d’aquest, va empatar a 1. Això sumat a les 
derrotes que havia patit amb anterioritat, l’apropen 
a aquesta zona perillosa. 

Actualment es troben en la novena posició a la 
classificació, amb un total de 21 punts.
Els futbolistes sitgetans Markel Rodríguez i Lluc 
Castell, que actualment juguen amb els equips del 

Badalona i l’Espanyol respectivament, estan a un 
pas de classificar-se per a la “final four” de la Copa 
del Rei juvenil que es jugarà a Sevilla.

El primer equip de la UE Sitges ha guanyat al Martorell, 
que és el quart classificat del grup 3 de la Primera 
catalana. El partit s’ha jugat al camp de l’Aiguadolç i 
els locals han guanyat per 1-0. Una victòria que els 
permet pujar fins a la setena posició. D’aquí l’alegria 
que mostraven els jugadors al final del partit.

Pel que fa al Sitges B, desprès de guanyar a l’equip 
de les Cabanyes, continuarà en quarta posició a 
només sis punts del líder.

El corredor d’Enduro, Xavi León, va aconseguir 
proclamar-se Campió d’Europa de Súper Enduro, 
durant la cursa disputada al MVM Dome de Budapest. 

El corredor sitgetà forma part de l’equip GM Fuel 
Sixlyon i va mostrar molt felicitat en el moment de 
proclamar-se campió. Reconeixent que és el premi 
a l’esforç al qual s’implica també tota la família que 
fa costat al corredor. Un detall important en la vida 
de tot esportista, sentir-te recolzat en tot moment 
pels teus.

Al camp de futbol sala dels Pins Vens es va disputar 
el derbi entre el CFS Sitges i l’AE les Botigues. El 
primer de la temporada del grup 5 de la Segona 
Catalana de futbol sala. El resultat final va ser de 5 
a 8 favorable a Les Botigues. 

Un resultat que deixa a l’equip sitgetà en una posició 
una mica crítica, perquè aquest resultat els situa en 
el tercer lloc començant per la cua, a quatre punts de 
la salvació. Per contra els de Les Botigues s’allunyà 
vuit punts del descens. 

El Club Bàsquet Sitges ha col·laborat en la formació 
d’un equip d’aquest esport format per nenes i nens 
que necessiten unes atencions especials. De moment 
són cinc infants que els introdueixen en bàsquet els 
tècnics del club, la Xènia Santín i en David Simó.

Aquesta iniciativa va sorgir d’un grup de pares 
que volen que els seus fills, amb determinades 
mancances, puguin practicar esport i al mateix temps 
rebre una atenció més personalitzada. La preparació 
consisteix en una part de l’entrenament a la pista 
i l’altre al gimnàs. Els participants es mostren molt 
motivats i contents de poder mostrar les seves 
habilitats esportives. Per part del Club aspiren a 
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que més nens i nenes escullin aquesta modalitat i 
s’incorporin a aquest cinc que ja han començat a 
entrenar i a practicar.

El Diversit és el nom de de l’equip de futbol de l’UE 
Sitges format per joves amb diferents discapacitats. 
En el Torneig Inclusiu celebrat a Cervelló, van quedar 
en segona posició. L’equip sitgetà no ho va tenir fàcil, 
si més no la seva capacitat de reacció contra els 
quatre rivals amb els quals es va haver d’enfrontar, 
li van permetre quedar subcampió. Una posició molt 
enriquidora a nivell personal per a tots els membres 
del Diversit.

Albert Bertran, director  del Port de Sitges i vicepresident 
primer de Marinas de España, ha rebut de mans del 
president d’aquesta entitat, el Sr. Gabriel Martínez, 
una Metopa d’honor. Amb ella es vol reconèixer la 
tasca portada a terme per l’Albert durant aquests 7 
anys que porta a la vicepresidència de l’entitat. El 
lliurament va tenir lloc a Madrid.

Ha tingut lloc al CN de Sabadell el campionat de 
natació de Catalunya d’Hivern en la categoria Aleví. 
Representant al Club Natació Sitges han competit 
l’Angelica Tchernev, la Irene Capitán, la Liane Sánchez, 
la Carla Buch, la Kare Serrano, en Matt Skipworth 
i en Biel Bocanegra.

Ha destacat la primera posició aconseguida per 
l’Angelica en la modalitat papallona. Mentre que 
Irene Capitán va fer una gran actuació en la modalitat 
braça, on va aconseguir una meritosa quarta posició.   

L’equip de la UE Sitges va empatar  a u al camp 
del Prat, un resultat que ha permès al nostre equip 
quedar  en setena posició amb 25 punts.

El Club de Golf Terramar està realitzant obres de 
millora del seu recorregut. Mentrestant s’ha celebrat 
el Torneig d’Hivern, una competició que ha reunit 
132 jugadors. 

En la categoria HCP Superior Masculina va guanyar 
Charles Van den Berg, seguit d’Alfredo Romero i Carlos 
Noguer, en segona i tercera posició respectivament. 
En HCP Superior Femenina, va guanyar Maria Jesús 
Yubero, seguida de Luchana Aguilar i Emília Caralt. I 
en la categoria Scratch Indistinta, Christophe Cochin 
i Juan Manuel Leach. 
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EL DIA A DIA

La platja Sant Sebastià sempre ha estat una platja 
que ens recorda al Sitges d’antany. Tot i que la seva 
façana ha canviat, encara s’hi conserven unes cases 
que no han sucumbit a la modernitat i mantenen la 
seva identitat marinera. I les que s’han transformat 
no han crescut massa en altura, per tant tot el 
conjunt conserva una mica de l’encant del passat, 
hi contribueix l’ermita que presideix aquet bocí de 
Sitges.

Si més no des de fa temps el problema que distorsiona 
aquest espai és el que s’observa amb la sorra. Ens 
adonem que els temporals de mar sovintegen, el 
que fa que la permanència de la sorra de la platja 
estigui sotmesa a aquests temporals, que tan aviat 
en potent  com la deixen sense. 

L’Ajuntament, conjuntament amb la Taula de Gestió 
del Litoral, han aprovat encarregar un estudi per 
trobar una solució que faci possible millorar aquests 
dèficits de sorra i evitar que el mar la deixi sense 
platja. També, i com a conseqüència d’aquests 
temporals, s’han trencat els blocs de formigó que 
cobrien l’antic col·lector d’aigües residuals i que ja 
e treballa per a retirar-los. 

Els tècnics treballen amb la possibilitat que amb 
l’arribada de la posidònia afavoreixi a que la sorra 
no marxi. I a sobre la taula hi ha un projecte, que si 
la cosa no millora,  fer aportacions de sorra com a 
últim extrem. 

El poble de Garraf disposa d’una delegada de l’Alcaldia, 
l’elecció ha recaigut en la persona de Maria Cristina 
Ronda i Guiral, desprès de celebrar-se una consulta 
entre els seus habitants. La Maria Cristina serà, com 
si diguéssim, la portaveu dels habitants del poble 
de Garraf i l’encarregada de vetllar per les coses 
que afecten al poble, comunicant a l’Ajuntament 
qualsevol anomalia i les millores que cal portar a 
terme en benefici del seu veïnat. 

A aquest pas es farà difícil saber com acaba la 
qüestió de la taula del Tercer Sector, que com tots 
sabem el cas es troba en seu judicial. Perquè pel 
dijous 18 la Fiscalia havia demanat la pràctica d’unes 
diligències, consistents en una presa de declaracions 
a l’Aurora Carbonell i a en Miquel Forns, el propi 
jutjat ha suspès, de manera momentània, aquestes 
diligències. Un altre contratemps per arribar a posar 
llum a la foscor, com diria en Carles Porta. Tot i que 
aquí, sortosament, no hi ha cap  crim per entremig.    

Aquests dies a les escoles de la comarca del Garraf 
hi ha hagut mobilitzacions per part de la comunitat 
educativa, davant l’anunci per part del Departament 
d’Ensenyament de la Generalitat comunicant que 
potser algunes escoles, de cara el curs vinent, poder 
perdre línies. Sembla ser, però, que per a Sitges no 
està contemplada aquesta retallada. 

Finalitzat el procés de prescripció, s’ha donat a 
conèixer la planificació. A Sitges s’obriran set grups 
d’I3: dos a l’Escola Esteve Barrachina, dos al Maria 
Ossó, dos al Miquel Utrillo i un a l’Agnès. Mentre que 
dos també per a l’Escola Pia. La ràtio total prevista 
és de 20 alumnes per grup. Per tant la mateixa 
distribució que el curs 2022-2023.

De totes maneres la ràtio de 20 en els grups previstos 
sumen, un cop finalitzat el termini de prescripció, 
186 preinscrits que superen els 180 de la ràtio 
de 20 per grup. I davant les xifres es constata que 
en totes les escoles hi ha més preinscrits que les 
places previstes, a excepció de l’Escola Pia. De no 
trobar solucions, diuen que potser s’acabarà obrint 
nous grups.

Sembla ser que els robatoris en el sector del Vinyet 
i Terramar han tornat a despuntar. Davant l’angoixa 
i la preocupació que afecta als veïns que viuen en 
aquest sector. I el que dol més és que sembla ser 
que els lladres estan localitzats, viuen en barraques 
en els terrenys que hi ha sense construir en la zona 
residencial de la Granja. Policia local i Mossos els 
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tenen identificats, si més no la pel·lícula és la mateixa, 
els agafen, els porten a davant del jutge, aquest els 
hi pren declaració i els deixa en llibertat.

A alguns dels propietaris els hi ha entrat més d’una 
vegada, com una família que vivia de lloguer que  els 
hi han entat quatre vegades, fins prendre la decisió 
d’anar a viure a un altre lloc. I el relat no acaba aquí, 
com que els residents saben on poden trobar als 
lladres, si els han robat una cosa que volen recuperar 
els van a trobar i els hi paguen per l’objecte que 
volen recuperar. Això ja és el no va més.

Segons uns estudis realitzats per la NASA informen 
que en els darrers 30 anys el nivell del mar ha pujat 
11 centímetres. Un increment que els experts 
consideren que s’ha produït de manera molt ràpida, 
si es compara amb els 20 que va pujar després de 
100 anys. Una pujada de nivell que sembla ser que 
s’anirà en augment, en bona part degut al canvi 
climàtic que, sumat amb els temporals que cada 
vegada són més intensos i freqüents, faciliten aquest 
progressiu avançament del mar cap a terra i que, 
degut a aquests temporals, cada vegada més es 
nota la pèrdua de sorra a les platges.

També un estudi de la UPC posa de relleu els riscos 
elevats que presenten les estructures del nostre 
Passeig Marítim, sobretot en els trams de la Bassa 
Rodona i la Riera Xica. Per evitar que d’aquí 100 
anys siguin inservibles, els tècnics opinen que a curt 
termini s’haurà de col·locar una escullera, natural o 
artificial, a més de planejar solucions a llarg termini. I 
insisteixen que la solució més còmode  és continuar 
abocant sorra allà on en falta i així impedir que 
l’impacte de l’onada no sigui tan fort, si més no hi ha 
que trobar altres solucions més naturals i sostenibles.

Els professionals del turisme, de la Federació 
Intercomarcal de la Restauració d’Hosteleria i 
el Turisme ( FIRHT) han escollit el Centre de la 
Interpretació de la Malvasia per a fer la seva reunió 
mensual. I on es van tractar diferents temes que 
afecten al desenvolupament del turisme, com pot 
ser les eleccions al Parlament de Catalunya, la 
gestió de la sequera, el malbaratament alimentari, la 
facturació electrònica i les oportunitats que ofereix 
el Kit Digital i altres subvencions. 

Desprès de degustar la Malvasia de Sitges, de fer 
una visita a l’Hospital que compleix 700 anys, tots els 
participants es van reunir en un dinar al restaurant 
Maricel, on el regidor de Turisme Brandon  Jones 

i la directora de l’oficina de Turisme, Sira Puig, van 
exercir d’amfitrions. A hora del cafè es van dirigir 
als assistents la presidenta del Club de Tast, la 
Zuleima Capo i el president de la FIRHT, Mingo 
Morilla. Destacant el que representa Sitges en el 
sector del turisme. 

El dia 28, que coincidia en Dijous Sant, ha mort en 
Ventura Sella i Barrachina als 97 anys. Casat amb 
l’Antonieta Montserrat i Robert, el matrimoni ha tingut 
molts vincles culturals i socials amb el seu poble. En 
Ventura ha estat home de lletres, especialitzat amb 
el llatí, el que li va valer que a l’any 1980 guanyes 
per oposicions la càtedra de llatí a l’Institut Eugeni 
d’Ors de Vilafranca, on hi va exercir fins el 1992. 

Desprès d’escriure periòdicament a “l’Eco”, arran de 
la mort del seu amic Jacint Picas, es va fer càrrec de 
la columna  Crònica local, des de l’any 1983 fins el 
2004. I no només va participar del bategar del seu 
pobles des de l’Eco, sinó que també va ser regidor 
entre el 1983 i 1987 en el consistori presidit per 
en Jordi Serra. Com també va ostentar el càrrec de 
regidora l’Antonieta, la seva muller. La qual, abans, 
havia obert una botiga de roba de senyora, la qual 
portava per nom la Margada, que va ser molt coneguda 
i freqüentada  per totes les sitgetanes. 

I un altre aspecte molt important, en Bonaventura 
col·laborava a la seva casa, amb les tasques d’anar 
a comprar, una altra manera d’estar en contacte 
directe amb els seus convilatans, gent de casa 
nostra i que de tant en tant es planyia perquè Sitges 
s’havia fet gran i es va perdent aquell vincle amb la 
gent de Sitges de tota la vida i que cada vegada és 
més difícil de coincidir. Amb en Ventura se’n va un 
d’aquest sitgetans de tota la vida, un home bo que, 
junt amb l’Antonieta i en Joan, han tingut de passar 
pel difícil tràngol de superar la mort d’en Toni, el seu 
fill i el germà d’en Joan.  

CULTURA

El dissabte dia 2 de març , a l’Espai Cultural Pere 
Stämpfli, ha estat presentat el llibre de poesia 
“Celebració del Vinyet” del físic i poeta sitgetà, David 
Jou i Mirabent. Hi ha intervingut la Vinyet Panyella 
que ha glosat l’obra dels poetes contemporanis a 
en David i que també han fet referencia al Vinyet.

Aquest Cronista s’ha referit als llaços d’amistat que 
ens uneixen amb l’autor, que es remunten als anys 
de l’escola. Tot fent un repàs al Sitges que ens va 
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tocar viure, on els seus habitants han sentit una 
especial devoció a la Mare de Déu del Vinyet i que 
en David, en el seu llibre de poemes, ens hi apropa 
i descriu, poèticament, molts dels detalls que hi van 
associats.

A la capella de la Fundació Ave Maria, l’artista 
barceloní Carles Guitart  ofereix una exposició de 
la seva obra sota el títol “Desequilibris Fortuïts”. Les 
seves obres es basen en la geometria i transmeten 
un llenguatge universal i a la vegada la perfecció 
del cercle traçat genera l’equilibri que tan busca el 
pintor en el conjunt de les seves obres. 

Torna a Sitges el Patchwork, el festival que aplega 
l’art tèxtil del qual en són seguidors i practicants 
arreu de món. Un esdeveniment que congrega un 
nombre important de senyores i acompanyants, 
uns 30.000 en total, que es desplacen a la vila 
des de diferents llocs, de la península i fins i tot de 
l’estranger. L’espai d’expositors es concentra en 3 
carpes que es troben al Passeig de la Ribera i que 
apleguen 110 expositors. A més de les exposicions 
de treballs realitzats en aquesta modalitat repartits 
en diferents indrets.

Per proximitat també venen a Sitges, gent dels 
pobles veïns i d’altres relativament ben comunicats, 
que els permet anar i venir en el mateix dia. Els que 
ho fan des de destinacions llunyanes es queden 
hostatjats en hotels i apartaments. Els qui només 
hi passen unes hores, a l’hora de dinar, cerquen 
l’establiment on poder menjar. Tant uns com els 
altres afavoreixen les perspectives econòmiques tant 
del sector de l’hostaleria, com els de restauració.  El 
que és més curiós, que vagis on vagis, o pel simple 
fet de transitar els carrers del poble, a tot arreu la 
presència femenina hi és present.

Tots tenim present en el record, per aquestes 
dates de l’any 2020, quan tot estava preparat per 
inaugurar una nova edició, amb moltes senyores ja 
desplaçades a la vila i des del Govern es va donar 
l’ordre del tancament total per l’alarmant progrés de 
la covid. Sortosament ja fa uns anys que es torna a 
celebrar amb normalitat.

El dissabte 23, al saló-teatre del casino Prado 
Suburense, la colla de les Caramelles Sitgetanes 
va presentar un documental, molt interessant, sobre 
l’evolució de la Colla. Amb la participació de part dels 
protagonistes d’aquesta on expliquen vivències, a 
la vegada que enalteixen el gran companyerisme 

que existeix entre ells. Aquest projecte va anar 
agafant forma quan a l’any 2016 amb motiu del 
75è aniversari de la colla, es van adonar que tot i 
tenir unes quantes gravacions de les cantades, van 
considerar que aquestes no eren suficients i vet aquí 
que va germinar la idea de fer un documental que 
aglutinés visualment la història de la colla i també 
per a deixar constància del testimoni de molts dels 
protagonistes que, actualment fan possible la seva 
continuïtat. 

De tot això ha sortit un treball molt digne, al qual 
només aquest cronista  hi troba una petita, però 
important mancança, com pot ser una referència 
més extensa pel que fa a la part participativa dels 
músics. Tot i que aquests, també sigui dit, són 
representats pel director  Joan Pinós, alguns dels 
músics, que han viscut, també dintre la colla, tota la 
seva trajectòria caramellaire, tenen moltes anècdotes 
per explicar. Ara això ja ha començat, si hi ha  nou 
lliurament documental serà una bona ocasió per 
poder-los escoltar. 

El dimecres 20 ha començat una nova edició, aquesta 
serà l’11a, del Festival Jazz Antic de Sitges, amb 
una programació que s’allargarà fins el diumenge 
24. I on hi participen un centenar de músics locals 
i d’arreu del món. N’és el director artístic en Joan 
Pinós i compta amb la regidoria de cultura de 
l’Ajuntament, de la qual el regidor responsable és 
l’Albert Oliver-Rodés.

Ha estat molt aplaudida la banda The Fried Seven. La 
qual, des de que es va anunciar la seva participació, 
va ser molt esperat el dia de poder-la escoltar, perquè 
aportant nous estils i al jovent els hi agrada. 

Menció apart es mereix l’espectacle que han ofert 
els alumnes de primer i sisè de les escoles de Sitges, 
pensat per a que s’endinsin en el jazz i, més en concret, 
amb el jazz de Nova Orleans. Una oportunitat que 
s’ha anat repetint i alguns d’aquells alumnes que van 
participar en els primers certàmens ara són músics 
que també interpreten jazz.

Resulta que la companyia teatral La Cubana a més 
de fer teatre escriu llibres. De moment un:”Vida de 
Teresina”, que és una biografia de les tres germanes 
protagonistes de la sèrie que tant èxit va aconseguir 
TV3 en la seva emissió l’any 1992.

El llibre ha estat escrit a quatre mans entre el director 
Jordi Milán i Pol Vinyes, responsable de premsa i 
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comunicació.
   
Els coneguts personatges de la sèrie, bona part, 
tenen lligams sitgetans, com Sílvia Aleacar, Mercè 
Comes, Anna Barrachina, Esther Soto, amb un record 
especial a la Carme Montornés.

Si més no el llibre gira al voltant dels pòdcasts  de les 
Teresines que havien estat  emesos per Catalunya 
Ràdio fa un any. D’aquí sorgeix la idea de fer un llibre. 
Mentre que la trama assoleix un caire de fantasia on 
fins i tot s’hi involucre un negre, al qual li expliquen 
les seves vides i aquest trasllada el seu testimoni 
al paper. El relat de totes ells és un retrat perfecte 
de la societat catalana actual.

Aquest 20 de març serà presentat a llibreria ona de 
Barcelona i en el dia que properament s’anunciarà 
també es presentarà a Sitges, on la companyia va 
ser fundada a l’any 1980 de la mà, entre altres, de 
Jordi Milán  i Vicky Plana.

El Club de Lectura Santiago Rusiñol, que té com a fil 
conductor l’Andreu Bosch, ha portat a l’Institut Joan 
Ramón Benaprès, del qual en va ser professor de 
Català durant 25 anys, l’oportunitat de que el seu 
alumnat s’endinsi en la lectura d’un altre autor del 
teatre modernista català, en Joan Puig i Ferrater. Per 
endinsar-se en la lectura d’aquest autor s’ha escollit 
l’obra “Aigües encantades”. Apropar l’activitat que 
porta a terme el Club de Lectura Santiago Rusiñol  
als centres educatius de la vila ha estat una iniciativa 
dels Museus de Sitges.

L’escriptora Iolanda Batallé, que a més és editora, 
ha presentat el dissabte 16 de març, a la Biblioteca 
Santiago Rusiñol,  la seva darrera novel·la: “Massa 
deutes amb les flors”.  I ho ha fet establint un diàleg 
amb la Laia Masnou, que és  historiadora i filòloga. 
Una conversa molt interessant que ha acaparat 
l’atenció del públic assistent. La Iolanda ha dit que es 
sentia molt contenta de presentar al llibre a Sitges, 
on sembla ser que hi té un vincle familiar.

La galeria OOA del carrer Nou ha estat present a 
la Fira Art Madrid, celebrada al Palacio de Cibeles.  
Obria l’estand, de la susdita galeria, una escultura de 
Remy Samuz. També s’hi van poder veure pintures dels 
artistes Evans Mbugua  i Ajarb Bernard. Per l’estand 
hi van passar molts visitants i la seva directora va 
poder establir nous contactes amb col·leccionistes. 

La Jove de Sitges ha començat la temporada el 

diumenge 17 amb una actuació al barri del Clot de 
Barcelona, aconseguint el seu primer castell de 7, 
van acompanyar aquest 3 de 7 un 5 de 6 i la torre 
de 6.  El plantejament va posar a prova a castellers 
que feia temps que no ocupaven la posició habitual 
i a altres que la van canviar. Tot plegat va servir per 
agafar confiança i optimisme de cara  a aquesta 
temporada. 

Al pati de la Biblioteca Santiago Rusiñol s’ha presentat 
una simpàtica exposició, es tracta de l’obra de l’artista 
local Josep Nebleza, dedicada a les mascotes, gats 
i gossos, que ha pintat o dibuixat amb un realisme 
que sembla que els puguis acariciar. L’obra d’en 
Pepe es caracteritza per la pulcritud del seu traç, 
que et permet contemplar-la des d’una vesant molt 
apropada a la realitat.

En les vitrines que es troben a l’entrada de la mateixa 
Biblioteca, per commemorar el 90è aniversari de la 
mort de Miquel Utrillo i Morlius, han estat exposats 
documents del fons de la Biblioteca que fan referencia 
a l’Utrillo, sota l’anunciat: “Miquel Utrillo i Morlius. 
1862-1934.  

Utrillo va néixer a Barcelona l’any 1862, va ser 
enginyer, pintor, decorador, crític d’art i promotor 
artístic. Formant amb Santiago Rusiñol i Ramon 
Casas, l’aspecte més representatiu del Modernisme 
plàstic de Catalunya. Quan l’americà Charles Deering 
va adquirir les propietats de davant i del Costat del 
Cau, aquest li va encarregar dirigir la construcció 
del que acabaria sent el Palau de Maricel, tal com 
el coneixem a dia d’avui.  

Continuant amb el cercle de conferències que s’estan 
portant a terme amb motiu dels 700 anys de l’Hospital. 
Aquesta vegada ha estat el torn de la Isabel Coll 
Mirabent, la qual en l’Espai Cultural Pere Stämpfli, 
seu del Grup d’Estudis Sitgetans, ha pronunciat una 
conferència molt interessant, al centrar-se en el segle 
XVIII. Un estudia arran de la documentació trobada 
a l’Arxiu Capitular de la Catedral de Barcelona, amb 
els llibres de la comptabilitat d’aquesta Institució, que 
ha permès aprofundir en com es sostenia l’Hospital. 
Que seguint el fil trobat, fins i tot l’ha permès saber 
més detalls, per exemple, dels metges i cirurgians 
que hi treballaven, les formules mèdiques que eren 
receptades per tal de curar les malalties.

I com a fet curiós la Isabel ha trobat documentació 
d’un fet històric. Es tracta que l’Hospital va donar 
refugi a l’ant 1739 a sis nàufrags irlandesos fets 
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presoners per les autoritats corresponents, dintre del 
conflicte entre les corones britàniques i hispànica i que 
desprès van ser traslladats a la presó de Tarragona. 

Per tot plegat ha estat una conferència molt interesant 
i instructiva, on l’autora ha aportat tota mena de 
detalls a quin més interessant.

A l’espai del Miramar s’exposa una exposició 
retrospectiva dels concursos de pintura Sanvisens 
i d’escultura Pere Jou, al llarg dels, ni més ni menys, 
28 anys que es celebren.  En total 47 treballs: 24 
pintures i 23 escultures. On hi trobem el primer 
premi Sanvisens de l’any 1986 i que va recaure a 
la pintora sitgetana, Carme Parellada. I en quant 
a l’escultura també hi ha l’obra guanyadora de la 
primera edició, l’any 1997, de la qual és autora Rosa 
M. Alegre Javierre.

Com així hi han exposades les obres guanyadores en 
l’edició de l’any passat: amb el Premi Sanvisens, Roger 
Sanguino i en escultura Nia Bragg. En el moment 
d’inaugurar l’exposició el regidor de Cultura, Albert 
Oliver-Rodés, va anunciar que els corresponents a 
aquest any seran anunciats el dia 16 de novembre.

La Loreto Almirall, com narradora i la Lourdes 
Pañella, il·lustradora, com ens tenen acostumats 
han presentat el conte: “L’oncle Caramella”. Tot i 
que aquest simpàtica publicació va sortir al carrer el 
dia de Sant Jordi de l’any passat, encara no l’havien 
presentat i que millor perfer-ho en les vigílies de 
Pasqua i en la Biblioteca Santiago Rusiñol. Amb la 
sorpresa afegida que al final hi trobem un codi QR 
que ens permet seguir les Caramelles musicades 
pels mestres Manel Torrens, Gabriel Pallarès i Jordi 
Pañella

FESTES I TRADICIONS

Amb la benedicció de palmes i rams de llorer i 
olivera, celebrat aquest diumenge 24,  a la plaça 
de l’Ajuntament i posterior processó fins a l’interior 
del temple, han començat els actes de la Setmana 
Santa que acabaran el dilluns de Pasqua.

Com cada any la plaça de l’Ajuntament ha quedat 
petita per la gran quantitat de persones: pares, nens 
i nenes, que seguint la tradició acudeixen, aquest 
Diumenge de Rams, per a rebre la benedicció que ha 
anat a càrrec del Sr. Rector, mossèn Rafel Vilaplana 
Moltó. És un dels diumenges en què una celebració 
litúrgica aplega a tanta gent, com també la missa 

del dijous.  Una benedicció que també s’ha portat a 
terme a davant de l’església de Sant Joan, presidida 
per mossèn Josep Pausas rector emèrit, tal com 
li agrada que li diguin. Comença així l’anomenada 
Setmana Santa amb els actes tradicionals com és 
l’exposició dels passos, la missa de l’últim sopar, el 
Viacrucis, la processo de la nit de divendres i que 
culmina amb la vetlla Pasqual la nit del dissabte, 
que coincideix amb la cantada de les Caramelles 
que tenen continuïtat el dilluns de Pasqua, amb el 
tradicional ofici al Vinyet.

Cal destacar que a més de la bona afluència de 
feligresos el Diumenge de Rams, la processó del 
divendres a la nit va estar molt concorreguda i es 
va desenvolupar entre un gran recolliment. On 
també ha destacat el lluïment dels passos i els seus 
acompanyants. Com sempre tanca la processó el 
pas de la Mare de Déu dels Dolors, que és d’una 
bellesa suprema.

I dels dies de Passió passem als de Glòria, on les 
tres colles de Caramelles hi posen els seus cants. 
Es tradició que mentre a l’església es celebra la 
vetlla pasqual a davant de l’Ajuntament les colles 
de Caramelles hi fan la cantada dedicada al poble. 

El repertori de les colles es basa en la recuperació 
d’antigues caramelles, que combinen amb noves. 
Així les Caramelles Sitgetanes han cantat “Dona’m 
la mà” Americana de l’any 1956 amb música de 
Jordi Pañella i lletra de Joan Salvat Papasseit. I el 
vals “Desig” de l’any 2024, amb música d’en Joan 
Pinós i lletra d’en Marc Hill de; El Retiro l’Americana 
“Vas Mirar-me”, de l’any 1934, música d’en Gabriel 
Pallarès i lletra d’en Felip Font. I el vals “ Ha vingut 
la primavera”, de l’any 1927, amb música del mestre 
Pallarès i lletra de Trinitat Catasus;  Casino Prado 
ha interpretat: “Dolç encís”, americana del 1926, 
amb música de Manuel Torrens i lletra de Salvador 
Olivella. I “El brancam de la pomera” , vals de 1944, 
música de Manuel Torrens i lletra de Trinitat Catasus.

A les tres colles les ha acompanyat  un bon nombre 
de cantaires, el que deixa entreveure que aquesta 
tradició continua viva i amb una nova embranzida 
desprès d’uns anys en què semblava que hi va 
haver un defalliment. Aquest cronista es congratula 
d’aquest nou auge, que ja fa uns anys que manté 
aquest elevat nombre de participació.  
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CURIOSITATS

En el transcurs del treballs que s’estan realitzant al 
que serà un parc comercial, en l’anomenat sector 
de la Bòbila, els treballadors van descobrir un 
espai soterrat. Avisats els serveis d’arqueologia, es 
van desplaçar al lloc i van treballar sobre diferents 
hipòtesis. Una d’elles passava per la possibilitat 
de tractar-se d’una fresquera, per tal de conservar 
els aliments en un lloc resguardats de la calor. Si 
més no, estudis posteriors, al tractar-se de trobar-
se dintre de la propietat d’en Vicenç Casanova i la 
seva esposa  Remei Giner i que entre els fills del 
matrimoni ha havia mossèn Santiago Casanova, de 
seguida van arribar a la conclusió que es tractava de 
l’amagatall que aquest va fer servir en els convulsos 
anys de la guerra civil.

Aquesta troballa no va més enllà d’una curiositat, 
però que es va arribar a considerar que aquest lloc 
sigui senyalat convenientment per indicar on es 
troba el susdit amagatall.

Els veïns del carrer Carreta ja han recollit més de 600 
signatures per tal de que no els hi toquin la vorera, 
com així titulen la campanya destinada a aquesta 
finalitat. Davant la intenció que té l’Ajuntament que, 
una vegada renovada la instal·lació del clavegueram, 
cobrir el carrer sense les corresponents voreres com, 
en el seu dia ja es va fer al carrer Nou i Bonaire, 
entre altres. El veïnat, amb bon criteri, considera que 
sense les voreres el carrer perdrà identitat. S’haurà 
d’esperar com acaba tot plegat, tot i que sembla 
ser que la intenció de l’Ajuntament d’eliminar-les 
no es correspon a un caprici, sinó que obeeix a les 
normatives que puntualitzen  que quan es realitzen 
aquest tipus d’actuacions  s’han d’acabar, en diuen, 
amb una caixa única, el que implica no haver-hi 
voreres. Diu el refrany que hi ha coses que penjades 
semblen bosses i si les tombes, bosses al revés.

El Diumenge de Rams, a més de la vessant religiosa, hi 
coincidia que la mainada estrenaven la roba primaveral 
per anar a beneir, també les mares. Curiosament 
els pares aprofitaven els trajes que feien servir en 
altres ocasions. És un diumenge especial, diferent . 
Que és el preàmbul de la Setmana Santa, on encara 
els actes que es venien celebrant fa anys, encara 
es segueixen portant a terme. Potser l’únic que 
ha variat és que abans es feien dues processons, 
el dimecres amb la participació dels home i la del 
divendres reservada a les dones. Les vestes es 
complementaven amb la part de dalt que cobria el 

cap amb un con d’on sortia un vel que tapava la cara. 
Tot que la part de dalt ha desaparegut les vestes que 
s’identifiquen amb els diferents passos participants 
i encara s’integren dintre la processó.

Junt amb la Setmana Santa s’hi escau l tradició de 
comprar el palmó o la palma, un detall que corresponia 
a les padrines. L’establiment que els venia era la 
perfumeria Milà, més coneguda per a can Pascaret. 
Després s’hi va afegir la cistelleria de can Vidiella al 
carrer Major. I ara els trobem a les floristeries.

Un altre detall que tan afecta a padrines com a 
padrins, és  que els dos han de comprar la mona als 
seus fillols i filloles. Com cada any, aquest no ha estat 
una excepció, se’n han venut moltes i molt bones.

Ara que s’escau explicaré una curiositat sobre 
aquest tema. El meu veí, en Manel Martí i Mirabent, 
de cal Aixut, la seva tia Paquita era a més la seva 
padrina i fins que els dos van morir, es van portar 
poca diferència, la Paquita li feia la mona al seu fillol. 
Un detall bonic i entranyable. 

Per commemorar els 700 anys de l’Hospital, i com 
no podia ser d’altra manera, el Celler de l’Hospital 
ha tret al mercat un vi, que ha etiqueta amb la  
especifica xifra de 1324, any quan el cavaller Bernat 
de Fonollar va fundar l’antic hospital. Fem un xarrup, 
tanquem els ulls i deixem que la imaginació ens 
transporti set-cents anys enrere. Tan pot passar 
que ens hi vulguem  quedar, com que en fugim per 
a no quedar atrapats en el temps i no poder seguir 
degustant aquests vins tan excel·lents que en surten 
del seu celler.

Com tots sabem el Retiro està d’obres, o millor dit, 
està a punt de començar-les. Els seus responsables 
han anunciat que aquestes començaran el proper 
4 d’abril que cau en dijous. Encurioseix aquesta 
precisió, tenen assignada dia i hora i a més el temps 
de durada que es preveu que durin els treballs de la 
primera fase, calculen uns nou mesos. Unes obres, 
que a més d’adaptar-se a les actuals normatives, es 
vol recuperar la sala teatre que al 1916 va projectar 
en Miquel Utrillo i Morlius, amb les corresponents 
arcades que resten amagades en el que era un 
fals sostre. Unes arcades i voltes, sigui dit de pas, 
que no tenen cap interès arquitectònic, sinó que 
obeïen a un estil de construcció que s’hi s’hagués 
de fer el mateix ara de ben segur que es recorreria 
a uns mètodes semblants.  Però bé, als membre de 
la junta els hi fa il·lusió que sigui així i segons els 
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projectes presentat i amb exposició virtual de com 
quedarà, el resultat es preveu que sigui satisfactori 
per a tothom. 

Amb la hipoteca de 800.000 euros concedida no 
hi ha cap impediment que retardi el començament 
de l’obra. Que s’anirà fent per fases i segons la 
disponibilitat econòmica per a passar a la següent 
fase. El que se’n diu, no estirà més el braça que la 
màniga.

El Casal de la Gent Gran del carrer  Pau Casals, 
ha complert 40 anys de la seva existència. El seus 
responsables van rebre una placa commemorativa 
de mans de l’alcaldessa Aurora Carbonell i del 
regidor de Drets Socials l’Albert Oliver-Rodés. Un 
equipament que dona servei a 170 persones que 
gaudeixen d’un seguit d’activitats.

Desprès d’aquests actes protocol·laris es va servir 
un berenar seguit de ballaruga, per a satisfacció 
de tothom.  
       
Segons un estudi, dintre de l’àmbit internacional, 
realitzat per la companyia YouGov, s’ha arribat a la 
conclusió que els sitgetans són els catalans amb el 
índexs de felicitat més elevat. Una informació que 
ha facilitat l’empresa Azucarera, encarregada de 
demanar aquest estudi, i que es va  donar a conèixer 
en el Dia Mundial de la Felicitat que es celebra el 
20 d’aquest mes.

És veritat que néixer i viure a Sitges és un privilegi. 
Hi contribueixen  molts factors, sobretot la situació, 
el clima, la gran oferta cultural i moltes altres coses 
més. Si hagués un mesurador de la felicitat, potser 
aquest hauria arribat a cotes més altres en temps 
preterits, quan potser la gent encara era més feliç que 
ara, en un poble més íntim, més dels sitgetans, que 
vivien amb el respecte als seus veïns i per tot el que 
concernia al poble. L gent era feliç amb poca cosa 
i contribuïa a aquesta felicitat que es conformaven 
amb poc i el simple fet d’anar a passejar els dies 
de festa pel passeig i desprès anar, els aficionats al 
futbol, al camp del Sitges, al cinema i als balls tarda... 
la felicitat era quasi bé total. I si això hi afegim que 
els lloguers eren accessibles i fins tot poder comprar 
un pis amb uns preus raonables, no hi havia masses 
raons per estar preocupats. I no tenir preocupacions, 
que se’n ha de tenir, però no mortificadores, tot ajuda 
a moure’s entre la felicitat.

Avui ens fan saber que els sitgetans segueixen 

sent feliços, millor que sigui així, si més no encara 
ho seriem més si no fos perquè: el joves sitgetans 
no poden accedir a una vivenda digne, i que  cada 
vegada hi ha més incivisme,  el Passeig va perdent 
l’encant que tenia, per la falta de respecte de molts 
vers les nostres coses. I per tantes i tantes coses 
més... Si així i tot ja som feliços, imaginem-nos que 
tots els punts foscos veiessin la claror. Això seria 
un autèntic paradís. 

Amb tot la gent paga per venir a Sitges, nosaltres ja 
hi estem. Que tampoc ens surt de franc...

ESPORTS

Desprès de victòria per 3 a 0 davant el Santfeliuenc, 
l’equip de la UE Sitges assoleix la cinquena posició 
a 12 punts de la segona plaça.

Pel que va al Sitges B va empatar a un amb el derbi 
contra el Ribes B. Aquest empat fa que el Ribes 
segueixi sense perdre a casa, mentre que el Sitges 
B suma 15 partits sense tampoc conèixer la derrota.

Els nedadors sitgetans: Luca Hoek,  Oliver Roch, 
Jan Garcia, Ona Portillo i Alexander Mladenov, van 
aconseguir penjar-se quatre ors i una plata en el 
campionat d’Espanya celebrat a Sabadell. Tot un 
orgull pel Club Natació Sitges.

La sitgetana Andrea Serra ha obtingut la medalla d’or 
de patinatge artístic, en el Campionat de Catalunya 
de Grups, amb el Grup Xou Petit del Cunit Artístic 
Skating. Els seus components van haver de concentrar-
se i treballar molt per fer una brillant actuació, que 
els hi va valer aquest reconeixement. A partir d’ara 
hauran de continuar treballant per a preparar-se pel 
Campionat d’Espanya que es celebrarà a Santander.

Per la seva part la gimnasta Cora Guasch, que pertany 
al Club de Rítmica Sitges- Garraf, busca una plaça 
en la prova classificatòria de cara el Campionat 
d’Espanya Juvenil del nivell base VII, que es disputa 
a Tortosa, on haurà de quedar entre els 10 millors 
classificats. 

Uns 400 atletes han corregut la vuitena edició 
de la Sitges Rock Trail, que organitza el Centre 
Excursionista Sitges. Disputant-se dos recorreguts, 
un de 24,6 quilòmetres i un altre de més curt de 14 
quilòmetres. En el de major distància n’ha estat el 
guanyador  Vicenç Ríos, amb un temps de 2:14:05, 
seguit de Pol Gelabert i Agustín Cáceres. Pel que fa 
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a la categoria femenina, la que ha fet menys temps 
en el recorregut ha estat Elena Pueyo, amb  2:34:49. 
Seguida de la sitgetanes Aida Pérez i Sandra Vilanova.

En quant a la prova dels 14 quilòmetres l’ha guanyat 
en Lucas Saied amb un temps de 1:02:44, seguit del 
sitgetà Joan Sella i Jonathan García, tercer. Mentre 
que en categoria femenina la guanyadora ha estat 
Mireia Fumenal, amb 1:20:14, seguida d’Ingrid Solé 
i Montse Sánchez.

Totes les proves es van portar a terme amb un gran 
nombre de participació, sent un èxit d’organització 
a la qual hi va voler col·laborar el bon temps que els 
va acompanyar .

La Maria del Carmen Florán,  junt amb la Maria Trallero, 
sòcies del Club de Golf Terramar, han aconseguit la 
segona posició en el Torneig Dobles Sènior Femení 
que ha estat disputat al Sherry Golf Jerez. La parella 
de golfistes ha mostrat un gran nivell i només s’han 
quedat a dos cops de les campiones. 

L’esperat derbi entre el Sitges i el Vilanova es va 
celebrar el dissabte 9 al camp d’Aiguadolç, sota 
una pluja que va durar tot el dia, però que no va ser 
impediment per a que hi acudissin molts aficionats 
dels dos equips.

Tampoc hi va faltar la polèmica que va tenir com 
a protagonista a l’àrbitre, quan al minut 40 aquest 
va expulsar a un dels puntals del Vilanova, en Bily. 
A això va seguir un rigorós penal xiulat al Sitges, 
que va significar l’avantatge en el marcador  pels 
vilanovins. Quan faltaven quinze minuts pel final del 
partit el jugador japonès del Sitges, Shinosuke, va fer 
una filigrana amb la pilota que li va valer empatar el 
partit. El Vilanova va tenir l’oportunitat de desempatar 
però no ho va aconseguir. 

Un empat on els vilanovins continuen líders i el 
Sitges es troba a la zona mitjana de la classificació. 
La nota negativa la va posar la lesió del genoll que 
va patir l’Aleix Semur, que va haver de ser retirat del 
camp en ambulància.

La jove gimnasta sitgetana  Cora Guasch, del Club 
Rítmica Sitges-Garraf, i per primera vegada en la 
seva carrera s’ha classificat per participar en el 
Campionat d’Espanya com a gimnasta individua, que 
es celebrarà el 13 d’abril. Això ho va aconseguir en 
la prova classificatòria celebrada en el  recinte firal 
de Tortosa. I on va rebre les felicitacions de les seves 

companyes i d’una bona representació de gent de 
Sitges que s’hi van desplaçar.

El domino no és un esport on es necessiti estar en 
forma física, però sí que ha de rumiar una mica. El seu 
joc compte amb moltes persones que el practiquen 
que, junt amb les cartes són els jocs que atrauen a 
la gent que freqüenten els cafès de poble. Aquí a 
Sitges passa el mateix, hi juguen a les dues societats, 
Prado i Retiro. Fins el punt que aquesta última ha 
organitzat el primer Open de Dòmino.

Que ha consistit en 11 jornades, va començar al 
novembre de l’any passat,  en les quals hi han participat 
jugadors de diferents entitats de la vila. Al final aqueta 
lliga ha estat guanyada per la parella formada per 
Sala i Gallego, seguits de Castejón i Muntaner i la 
tercera posició ha estat per Diaz i Lacalle. 

El Sitges que entrena Toni Salido va caure davant 
el segon classificat, l’Atlètic Sant Just per 3 a 1. Va 
ser una llàstima perquè el Sitges controlava el  partit 
que es va avançar en el marcador i que va acabar 
perdent a la recta final. Aquesta derrota el manté a 
la zona baixa de la classificació. 

Ha acabat la Lliga Catalana per Equips d’Escacs, 
havent obtingut grans resultats l’equip Sub12 A 
de la Penya d’Escacs del Casino Prado. Al final 
tots el participants han mantingut les respectives 
permanències en totes les categories.

Sent el resultat més destacat el que ha aconseguit 
l’equip sub12 , desprès d’haver guanyat al Vilafranca 
per 3,5 a 0,5, quedant campió del seu grup a la 
província de Barcelona. Els jugadors que el conformen 
són Matías Stica, Carlos Diana, Nathan Almog i 
David Almog.

Abans de l’aturada de Setmana Santa el Sitges ha 
guanyat al Catllar per 2 a 0, amb gols de Saliou i 
Oliver. Sumant  tres punts molt importants, desprès 
de tres jornades sense conèixer la victòria. Victòria 
aquesta que els ha permès pujar fins a la sisena 
posició del Grup 3 de la Primera Catalana.

Per la seva part el Sitges B ha empatat en el descompte 
contra el Fàtima, que és el líder del grup 13 de la 
Tercera Catalana. L’empat el va aconseguir Gerard 
Fernández  en el temps de descompte. Gràcies a 
aquest empat l’equip es col·loca a sis punts del líder 
i a dos del Piera que és el segon classificat.
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La patinadora sitgetana Andrea Serra, que forma 
part del grup Xou Petit del Cunit Artístic Skating, 
han aconseguit proclamar-se campiona d’Espanya 
a Santander, amb la seva coreografia No Essence. 
Per poder aconseguir-ho no ha estat fàcil, perquè van 
arribar a estar a la posició 20 entre 22 grups. Això 
dona a entendre el molt que van haver de treballar i 
també passar per davant del Tona que era el favorit 
per guanyar el campionat, al final es va haver de 
conformar en la segona posició.

Feia tot just un mes que l’Andrea Serra, amb el seu 
equip, s’havia proclamat campiona de Catalunya. 
Desprès d’aquests dos èxits aconseguits, el grup 
prepara la participació en el Campionat d’Europa 
que es celebrarà al mes de maig.

El Campionat d’Europa Sub 19 de Korfbal, es celebra 
entre Sitges i Vilanova. Pel que fa a Sitges l’acte 
inaugural s’ha celebrat  el divendres 18 de març al 
pavelló dels Pins Vens, amb un partit que enfronta 
les seleccions de Catalunya i Hong Kong. Durant la 
resta del cap de setmana es disputaran altres partits 
amb les altres seleccions. 

Els nedadors  Angèlica Tchernev i Luca Hoek del 
Club Natació Sitges han estat convocats per la 
selecció catalana i l’espanyola respectivament, per 
participar en el Campionat d’Espanya per Comunitats 
Autònomes que es celebrarà a Cadis.

Per la seva part en Luca Hoek ha estat convocat 
amb la selecció espanyola absoluta per participar en 
un campionat del proper estiu. Que el converteix en 
el primer nedador del Club Natació que és convocat 
per la selecció espanyola.

Que les instal·lacions del camp de rugbi d’en Nou 
Santa Bàrbara són modèliques, ho demostra el 
fet que seleccions, com les de Canada i Espanya 
escullen aquest camp per fer els seus entrenaments 
i disputar partits.

Com també les seleccions catalanes sub19 i sub16, 
han disputat en aquest camp els seus compromisos. 
Que el camp sitgetà sigui molt valorat a l’hora d’escollir 
l’espai és tot un mèrit.
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El DIA A DIA

Les pluges prèvies als dies de Setmana Santa van 
servir per alleugerir l’alerta per la sequera. En uns 
moments on s’estava a punt de passar  l’alerta  2. 
I no només l’alerta en qüestió, sinó el fet que les 
pluges van anar bé per a la terra i per tots els cultius. 
Tanmateix la puja va anar acompanyada dels efectes 
provocats per la borrasca Nelson que va desembocar 
en un fort temporal que va sacsejar el litoral de casa 
nostra. Que a més de la pèrdua de sorra va produir 
danys a les guinguetes que ja estaven muntades 
per començar a funcionar.

Temporals que com he dit en altres ocasions es 
produeixen molt sovint i sempre els experts anuncien 
que s’han de buscar solucions però s’acaba sense 
fer res. Per altra banda i degut a la meteorologia les 
reserves hoteleres per aquesta Setmana han baixat 
i també s’han produït anul·lacions. Per tant sembla 
ser que la campanya ha estat fluixeta. 

Les concessions de les parades del Mercat Municipal 
finalitzen  el 31 de desembre del 2025. El que 
significa s’haurà d’anar a concurs públic si es vol 
obtenir una parada. Cosa que els paradistes actuals 
tenen por de perdre la seva, que és d’on surten els 
seus ingressos. Com que la burocràcia és llarga i 
feixuga, els experts per convocar aquest concurs 
creuen que el temps que queda és poc per lligar tots 
els tràmits. Així que s’han alçat veus que ja proposen 
una prorroga que beneficiaria als actuals paradistes.   

Aquest abril fa  just 10 anys que es van fusionar 
els consorcis  sanitaris del Garraf i l’Alt Penedès, 
transcorregut aquests temps els experts consideren 
que va ser una bona decisió, Perquè permet treballar 
conjuntament i d’aquesta manera es facilita la feina 
dels facultatius que, quan els serveis estan col·lapsats, 
les visites tan es poden derivar tan a l’Hospital de 
Vilafranca com a Sant Camil. El mateix passa amb 
les operacions quirúrgiques que depenen de la 
programació dels quiròfans, per exemple el malat 

de Sitges que precisa d’una intervenció aquesta, 
li poden fer a l’Hospital de Vilafranca i viceversa, 
sense cap altre preàmbul. 

En quant a l’aspecte econòmic, el Consorci té 
disponibles 42 milions d’euros plurianuals per 
posar al dia les seves instal·lacions fins el 2030.  
Sigui com sigui tenim sort de tenir aquest hospitals, 
sobretot el de Sant Camil, tan a prop. Que fa que 
no ens haguem de traslladar a Bellvitge. També 
s’ha de fer costar que el personal que hi treballa, 
començant per la neteja i passant per infermeria i 
metges... ofereixen una gran professionalitat i un 
tracte molt bo, a més de molta resignació per les 
mancances amb que moltes vegades es troben . 
Que és el que els pacients necessiten  i agraeixen, 
no tots, perquè en aquests llocs no s’hi va per gust, 
sinó per necessitat.

En una entrevista publicada a l’Eco, al regidor i primer 
secretari del PSC local,  Lluís Miguel García, realitzada 
pel director del setmanari en Magí Fortuny i Poch, 
es resumeix en els següents punts: “La confiança 
s’ha de treballar dia a dia i no perquè necessites 
aprovar el pressupost”. El que ve a explicar que 
a dintre l’Ajuntament hi ha mala maror entre els 
partits que governen i els que estan a l’oposició. En 
poques paraules, no hi ha unitat. I això, segons la 
meva modesta opinió, va en contra dels interessos 
del poble. 

Preguntat pel problema de les platges, degut a la 
manca de sorra d’alguna d’elles, la seva resposta es 
centra en trobar la manera de regenerar-les de la 
forma més natural possible. Quan sembla ser que 
el Ministeri i la Generalitat volen saber el contingut 
d’un pla concret, sense aquest tant una institució 
com l’altra no estan disposats a invertir diners si no 
hi ha garanties que siguin les mesures adequades 
per fer front al problema. 

Des de la Generalitat s’ha concretat que les piscines 
situades en municipis turístics, i més concretament 

abril
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els establiments hotelers que en disposin, les puguin 
reomplir si són considerats refugis climàtics pels 
ajuntaments. Un decret que s’estén a favor també 
de les piscines públiques. Aquesta disposició arriba 
a les portes de la temporada turística i alleugera la 
preocupació que tenien els agents turístics en cas 
que durant el proper estiu no se’n pogués fer ús. 

Un altre tema preocupant és saber com es trobaran 
de sorra les platges del nostre litoral. Aquests dies 
podem veure com una barcassa, contractada pel 
Port de l’Aiguadolç, fa les tasques d’extreure la sorra 
de la seva bocana, per a que hi puguin entrar i sortir 
amb facilitat les embarcacions, sorra que de moment 
bombegen cap a mar endins i que amb una mica 
de sort s’espera que el mateix mar la dipositi en les 
platges. De no ser així hi cap el recurs d’abocar-la 
directament a la platja. Es calcula que el volum que 
s’ha d’extreure arribi als 6.000 metres cúbics.

El turisme de congressos fa augmentar les pernoctacions 
en els hotels de la vila un 40% i un 20% el fet 
d’escollir el nostre poble per portar a terme aquests 
congressos. Això també es deu a la promoció que des 
de la regidoria de Turisme de l’Ajuntament canalitza 
a través de Sitges Convention Bureau. Tot plegat es 
tradueix en sis-centes reunions a l’any, una xifra que 
justifica aquest increment al qual es fa referencia.

La Causa de la Taula del Tercer Sector amplia el 
període d’investigació, això repercuteix que també 
s’amplia el nombre d’investigats. En aquest cas 
afecta a la regidora del govern la Carme Almirall i la 
regidora de l’oposició la Rosa Tubau, així com també 
dues tècniques més que treballen a l’Ajuntament. A 
més la jutgessa a citat a vuit nous testimonis.

La Generalitat de Catalunya ha aprovat un nou 
decret per tal de regular els lloguers de temporada, 
entenent per això el que va de 30 dies a 11 mesos. 
De la mateixa manera que el decret també estableix 
mesures per regular el lloguer de les habitacions.

Amb això es vol acabar amb l’ús fraudulent dels 
lloguers d’habitatges que s’haurien de llogar com 
a residencials, en canvi el cost era assimilat al de 
temporada, per tant més car.

De primer des de l’Ajuntament es mostraven reticents 
en quan a que la draga aboqués sorra a les platges 
que n’estan necessitades, ara sembla ser que han 
canviat d’opinió, veient que s’apropa la temporada 
i determinades platges estan com estan degut als 

recents temporals.

De moment sembla que la mesura ha de beneficiar 
la platja de Sant Sebastià i la de Garraf, segons han 
acordat els membre que conformen la Taula de 
gestió del litoral. Aquesta operació anirà a càrrec 
del Ministeri.

Durant dos dies, el 12 i el 13, Sitges va acollir el 
Congrés del 30 aniversari d’ERNDIM que es dedica 
a la Investigació Metabòlica Hereditària que porta 
a terme l’Institut de Recerca de Sant Joan de Déu 
i la Universitat Autònoma de Barcelona. On s’han 
portat a terme vàries conferències amb els trastorns 
metabòlics com a temàtica principal.

N’ha estat un ponent el doctor Rafael Artuch que està 
al davant del projecte del Biosensor PKU. El doctor 
té com a pacient la nena sitgetana la Candela que 
hi està afectada. Per aquet motiu i pel recolzament 
que ha mostrat tot el poble de Sitges, a ella i als 
seus familiars, es va decidir de fer el congrés a la 
vila en lloc de Barcelona. Al qual la Candela ha estat 
la convidada d’honor.

La Núria Vidal i Llorens ha estat una sitgetana de món 
i allà on ha anat ha fet el que sabia fer a la perfecció, 
ensenyar. Sent un referent de la pedagogia de la 
llengua anglesa. Si ens remuntem a l’any 1978 la 
Núria va rebre l’encàrrec de posar a caminar el que 
seria el Institut Joan Ramon Benaprès, i aquelles 
primeres passes es van portar a terme, de manera 
provisional, a l’antic hotel Miramar. Etapa de la qual 
l’alumnat d’aquells anys ho recorden amb molta 
estima, perquè els hi va deixar molts bons records 
i un aprenentatge ben assolit.

Si més no, a més de la docència, la Núria mostrava 
una gran solidaritat per a tots els qui no tenien 
mitjans, ni tampoc facilitats per a poder anar a l’escola. 
Mentrestant es va especialitzar en l’ensenyament 
de la llengua anglesa, amb un mètode que ella va 
posar a la practica i que es va anomenar learning by 
doing, aprendre tot fent coses. Unes directrius que 
van ser requerides i posades en pràctica arreu  i que 
va combinar amb altres projectes didàctics, mentre 
escrivia llibres educatius i creava l’Associació de 
Professors d’Anglès de Catalunya.

A finals dels anys 90 va viatjar al Estats Units, on 
va viure a Nova York i Washington i allà va treballar 
com assessora del professorat en l’ensenyament 
del castellà. Amb tot els anys passaven i li va arribar 
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l’edat de la jubilació i en lloc d’aturar-se per gaudir 
d’un merescut descans, se’n va anar a la Índia de 
voluntària i allà va quedar captivada per l’obra que 
portava a  terme en Vicente Ferrer i la seva esposa.

Prova de la seva solidaritat se’ns mostra, entre 
altres aspectes, en el fet que un dia, estant allà a la 
Ínia va conèixer a una nena, la Vasabi, que estava 
diagnosticada de talassèmia i la seva vida corria 
perill imminent. Ella s’hi va abocar, organitzant 
sopars solidaris per a recaptar fons, fins aconseguir 
que la Vasabi superés la malaltia i avui és una jove 
infermera amb un prometedor futur professional. 
Tot i que els sopars solidaris han continuant fent-se 
sota, un projecte anomenat GoodBites, sempre amb 
la mateixa finalitat, la de recaptar fons per als més 
desvalguts, sobretot els que necessiten atencions 
mèdiques, com la nena de la qual en va ser protectora, 
i altres projectes que s’estan portant a terme des 
de la Fundació Vicente Ferrer.

Tanmateix la malaltia que ella patia, cada cop va anar 
minvant més la seva salut, fins que no la va poder 
superar i ens ha deixat. La seva tasca, associada 
amb el seu record, serà per sempre més un referent.
       
Una vegada a l’any es dedica un Ple Municipal al 
que anomenen Ple de l’Estat del Municipi, amb la 
voluntat de donar a conèixer com estan les coses, 
amb un ampli ventall de temes a tractar. Si més no, 
hi ha un tema que planeja permanentment per sobre 
el funcionament de l’administració-política local, i 
aquest no és cap altre que la controvertida Taula 
del Tercer Sector, per la qual estan sent investigats 
alguns regidors/ es, així com també altre personal 
de l’Ajuntament. Com feia pocs dies que, des de 
els jutjats, s’anunciava que s’ampliava el nombre 
d’encausats, el susdit Ple es va encallar altra vegada 
en el tema, fins el punt que hi van dedicar, ni més ni 
menys, uns quatre hores de debat. 

Desprès de tot aquest temps, per fi es va poder entrar 
en la matèria per la qual el Ple havia de caminar, 
que no era cap altre que el que ha de portar a la 
protecció del litoral, tema amb el qual hi treballen 
diferents sectors en l’anomenada “Taula de Gestió 
del Litoral”, dintre el context d’emergència climàtica. 
En la qual principalment hi estan implicats els tres 
partits de Govern: Esquerra, Sitges Grup Independent 
i els Comuns Verds i on també hi participen experts 
i diferents agents especialitzats en el tema. 

Tanmateix tots els grups coincideixen que els 

darrers mesos han estat els més convulsos, que es 
recorden, de la democràcia sitgetana. Per part del 
Govern defensen que les seves decisions i fets han 
permès molt avanços en projectes com la construcció 
d’habitatges de protecció oficial, l’obertura d’espais 
de diàleg amb els veïns. Com també la culminació de 
projectes que es van començar en l’anterior mandat,  
com les obres de l’Escorxador, l’inici de les obres 
del Patronat i altres pendents de desenvolupar-se 
durant aquesta legislatura, com el nou camp de 
futbol de Pins Vens,  o el nou Cap.

Per part de l’oposició, aquesta ha fet èmfasis e la 
mala gestió de la renovació del contracte  de la neteja 
viària. També al tema de la liquidació del consorci 
del Club Natació Sitges. No han faltat els crítics 
amb la draga. Mentre que Guanyem ha demanat 
una nova escola i més polítiques d’habitatge. Els 
partits de la dreta, com Vox, han exposat que s’ha 
incrementat l’índex de criminalitat i el PP, en concret, 
ha criticat el distanciament entre el Govern i els 
agents socioeconòmics. 

Com és d’entreveure en aquests plens tan específics, 
l’equip de Govern defensa la seva acció  i volen 
transmetre la sensació que tot va bé, mentre que 
l’oposició no ho veu de la mateixa manera i creu que 
no s’avança correctament. I així s’estaria parlant hores 
i dies i, a uns i altres, no els faries canviar d’opinió 
ni de posició...
  
CULTURA

La gastronomia també és cultura i el nostre poble 
ofereix un extensa i variada oferta d’establiments 
de restauració, tots ells amb un ampli ventall  
d’especialitats culinàries. Començant per les tapes on 
molts d’aquests establiments participen en aquesta 
13a edició, de primavera, del popular Tapa a Tapa. 
Com que els participants, en total 33, ofereixen als 
tastadors i tastadores les seves propostes i aquests 
voten la que més els hi agrada, aquests participants 
procuren que la seva tapa aconsegueixi arribar a 
una certa excel·lència, per aquesta finalitat hi juga 
l’enginy i la professionalitat de les cuineres i cuiners 
que les elaboren. Els organitzadors, el Club de Tast 
del Gremi d’Hosteleria, calculen que es serviran unes 
35.000 racions, que està aviat  dit. 

Aquest mes d’abril torna el Mediterranean Guitar 
Festival, que comença el 12 d’aquest mes i s’allargarà 
fins al 25 d’octubre i que a Sitges es pot dir que té 
la seva seu a l’ermita de Sant Sebastià que acull, 
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per cinquena vegada consecutiva, diversos concerts 
de guitarra que en total sumaran 38 i alguns d’ells 
es celebraran al Prado, nombre que supera les 
anteriors edicions. 

Per començar hi haurà tres actuacions que estaran 
dedicades al recordat Paco de Lucía. Començant 
aquest  divendres dia 12, amb l’actuació de Javier 
Gavara, al que seguirà el divendres 19 la de Juan 
Ramón Arceo. Mentre que el tercer el 26  serà a 
càrrec de Xiafukati Muheater. Totes les anteriors 
edicions han estat seguides per un nombrós públic.      

El color blau, i més en concret el blau cobalt, és un 
dels preferits de l’artista sitgetana Marga Miret. Prova 
d’això és la creació que ha presentat a la Biblioteca 
Santiago Rusiñol, sota l’anunciat: “Blau. Quadern 
poètic i visual”. Una peça gràfica que és el resultat 
de la col·laboració de cinc dones amigues de la 
Marga, elles són: la Irene Sabetta, Esther Zarraluki, 
Jill Mercer, Núria Garí i Lídia Estany. Al mateix 
temps que al pati de la Biblioteca hi té exposades 
fotografies de la seva obra pictòrica que es troben 
en el susdit quadern poètic. Poesia i pintura, una 
combinació molt atractiva.   

La banda sitgetana de punk rock, Blowfuse, formada 
per Òscar Puig cantant, Sergi Bouffard ala guitarra, 
Ricard Bouffard bateria i Henry salvat baix, acaben 
de treure el darrer àlbum que porta per títol: “The 
4ht Wall”, on tots els components coincideixen que 
és el disc més personal que han fet durant els deu 
anys que porten en actiu. I que és el resultat del 
bon treball que estan portant a terme en aquest 
camp musical. Un grup consolidat que es dedica a 
fer gires per Europa i fins i tot han actuat al Japó, 
on tenen previst tornar-hi. Si més no les actuacions 
més properes els portarà a Itàlia i Eslovènia.      

A l’Espai Cultural Pere Stämpfli s’ha celebrat la 
presentació del programa per la celebració del 
centenari de la mort de Joan Salvat-Papasseit. Ha 
presentat l’acte la Núria Amigó, presidenta del Ges. 
Seguint amb les intervencions de la Vinyet Panyella, 
coordinadora del programa , el regidor de Cultura 
de l’Ajuntament Albert Oliver-Rodés.

En el transcurs de l’acte s’ha presentat una edició 
commemorativa del Centenari: Poesia Completa 
de Joan Salvat Papasseit, que ha anat a càrrec de 
Jordi Cornudella ( editor i poeta ) i d’Enric Casassas ( 
poeta i autor del pròleg ). Ha tancat  l’acte l’escriptor 
local Xavier Gimeno. Tots han glossat la figura del 

poeta i la seva obra, coincidint en què aconseguís 
tan poca trajectòria degut a que va morir massa 
jove, als 30 anys.    

La segona novel·la del poeta i escriptor sitgetà Joan 
Duran i Ferré, “Galop de Sang” que va obtenir ( exequo) 
en el Premi Andròmina de Narrativa dintre del marc 
dels Premis Octubre 2023, ha estat presentada 
al nostre poble. En un simpàtic acte que ha tingut 
lloc dintre del marc del Centre d’Interpretació de la 
Malvasia i que ha comptat amb la participació de 
Jaume C. Pons, Alorda, Alba Gràcia, Vinyet Panyella,  
Anna Aguilar-Amat, Cèlia Sánchez-Mústich i el grup 
jazz Ubach amb Mercè Garcia i Tecla Duran. Tots 
plegats han fet que l’acte hagi estat molt distret i 
interessant.    

A la Biblioteca Santiago Rusiñol  ha estat presentada 
l’assaig, “Fer política en l’imperi del jo”. Obra de la qual 
n’és autor en Xavier Godàs que va ser alcalde de 
Vilassar de Dalt durant dos mandats ( 2011-2019). 
En ella fa un anàlisis de com ha canviat la manera 
de fer política durant les últimes dècades.

Aquesta presentació ha estat organitzada per 
l’Observatori d’Igualtat de Tracte i Oportunitats, 
conjuntament amb Sitges Voluntaris Socials.    

En la seu del Grup d’Estudis Sitgetans s’ha presentat 
un llibre curiós, el seu autor és l’August Bover i  gira 
a l’entorn d’un element no gaire estudiat, els rellotges 
de sol. Amb la col·laboració dels fotògrafs de la 
casa que n’han retratat sobre un centenar, tots ells 
dintre de les quatre comarques de la Vegueria del 
Penedès. El llibre l’autor l’ha titulat: “Tempus fugit”. 

Un interessant treball que es centre en les caracte-
rístiques d’aquests singulars rellotges, des dels més 
simples, als que van acompanyats d’uns artístics 
gravats i tota mena de decoracions al seu voltant.  
Sense oblidar-nos de la importància i la utilitat 
que van aportar sobretot en les masies que els 
tenien  preferentment ben col·locats en les seves 
façanes                                                                                                                                                                                                                                                                 

La sitgetana i filòloga hispànica, Elena Cejas, ha 
presentat a la Biblioteca Josep Roig i Raventós, en 
el transcurs d’una tertúlia, “Literatura eròtica. Història 
i evolució”. Un tema presentat amb molta cura i 
sensibilitat, que ha despertat l’interès dels presents 
que han interactuat amb l’autora. 

Es celebra una nova edició del Festival de Dansa que, 
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en concret, es presenta amb el nom de Dansa Sitges. 
I es fa coincidir dintre del marc de la commemoració  
del Dia Internacional de la Dansa (el 29 d’abril). 

L’acte més celebrat i multitudinari és el que s’anomena: 
Barra oberta de Dansa clàssica, que es porta a 
terme en la barana que separa el passeig del Port 
de n’Alegre amb la platja que tots coneixem com la 
de Sant Sebastià. I que aquest any l’ha coordinat la 
Maria Llopis Gasulla.

I per promoure el talent local s’han inclòs demostracions, 
en les quals han participat les escoles de la vila, que 
s’han celebrat a l’Hospital de Sant Joan Baptista.

Mentre que el dia 28, al teatre Prado, s’ha fet la Gala 
de dansa clàssica, que ha anat a càrrec del Centre 
de Dansa de Catalunya, amb la representació de “la 
Ventafocs”, que ha estat molt aplaudida pel públic 
assistent.

La celebració s’ha acabat amb un Tastet de castanyoles, 
amb sorpresa flamenca, a la Biblioteca Santiago 
Rusiñol, a càrrec del Sitges Balla (del Prado) sota 
la direcció de Maite Ferré.

El dissabte dia 27,  a la capella de l’Hospital, dintre 
del cercle de conferencies que es porten a terme per 
commemorar els 700 anys d’aquesta institució, l’Alba 
Gràcia ha parlat  de: “El Celler de l’Hospital al segle 
XX, malvasia més enllà del llegat”. Una interessant 
conferència amb la qual ens ha donat a conèixer 
detalls del celler i el ressò que té la seva Malvasia 
arreu. I també del compromís que es té en quant a 
mantenir el llegat Llopis, amb el qual l’Hospital hi 
està més implicat que mai. 

El Consell Comarcal del Garraf ha pres la decisió de 
convocar un nou premi, que s’afegirà als que cada 
dos anys promou. Es tracta d’un  Premi de Recerca 
per a Treballs de Batxillerat, que portarà el nom de 
la docent Glòria Pulido i Pinilla. En homenatge a 
l’educadora que es va fer càrrec de l’escola de la 
Colònia de Vallcarca, entre 1946 i 1953. Desprès 
en un pis de casa seva, en el carrer Parellades, hi va 
crear l’Escola de Nostra Senyora del Vinyet, davant 
la qual va estar al front fins a l’any 1970 que la va 
tancar i es va incorporar a la plantilla de l’Escola Pia, 
escola on va continuar exercint de mestre fins que 
a l’any 1990 es va jubilar.

A més de la seva bona i eficient predisposició per 
ensenyar, la Glòria tenia molta habilitat pel dibuix, 

els qui hem tingut la sort de poder admirar els seus 
treballs en donem constància. I, tots, ens congratulem 
que aquest premi, recentment instituït, porti el seu 
nom.

A l’escriptura li passa sovint que els qui escriuen 
es troben amb la dificultat de poder publicar. Però 
com sempre, també en aquest camp, hi ha les seves 
excepcions, com ens ho demostren els components 
del club de lectura Lluna Negra  que coordina en 
Josep Anton Trepat. Ells, es reuneixen dues vegades 
al mes a la Biblioteca Roig i Raventós, acaben de 
presentar el seu segon llibret, que han titulat “12 
crims  i un llibre”. Aquestes 12 narracions apropen 
els lectors als neguits literaris dels seus autors/
es, que d’aquesta manera han tingut l’oportunitat 
de poder publicar el que han escrit. Un estímul per 
continuar i vitaminar la seva afició literària. 

El dilluns dia 29, a la Biblioteca Santiago Rusiñol 
i dintre del marc de Dia Internacional de la Dansa, 
s’ha presentat el llibre: “60 classes de dansa clàssica 
del mestre Joan Magriñà”, del qual n’és l’autora  la 
Concepció Campamà. Que va estar acompanyada de 
l’Esteve Molero i la Sílvia Paretas. El ballarí vilanoví 
Joan Magriñá i Sanromá, va ser durant el 1933 i 
1977 el ballarí i coreògraf principal del Gran Teatre 
del Liceu i que tenia el seu estudi al carrer Petritxol i 
també impartia classe en l’antic Institut del Teatre de 
Barcelona. El llibre recull les inquietuds de l’artista 
que sabia transmetre als seus alumnes i alhora que 
els inculcava que havien de cercar la perfecció en 
els moviments que interpretaven.

Recordo que una de les seves alumnes avantatja-
des era la sitgetana Montserrat Freixas Carbonell.

FESTES I TRADICIONS

El diumenge 7 ha estat el dia escollit per a celebrar 
la 66a edició del Ral·li Internacional de Cotxes 
d’Època Barcelona-Sitges, amb la participació d’uns 
93 vehicles. La que es considera la xifra més elevada 
dels darrers anys, fins el punt que els organitzadors, 
Foment de Sitges, s’han vist obligats a tancar la 
subscripció dues setmanes abans del temps previst.

Seixanta sis anys que el Ral·li fa acte de presència 
a Sitges, encara recordo quan es feia coincidir amb 
el diumenge de Carnaval. Amb quin gran encert van 
canviar de diumenge, ara només faltaria el Ral·li en 
ple Carnaval.
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Durant tot el recorregut, sobretot durant la desfilada 
pels carrers de Sitges, han comptat amb un nombrós 
públic. A tothom agrada aquesta concentració de 
cotxes antics i també motocicletes. Alguns dels quals, 
si no són peces úniques poc els hi falta. La seva 
presència ens fa adornar-nos de com ha evolucionat 
la tecnologia, també en els motors dels cotxes i 
en tota la resta. Uns cotxes que només estaven a 
disposició d’uns quants quan, avui, sortosament, qui 
més qui menys té el seu cotxe a la porta i aquest 
dotat d’una tecnologia de la més avançada en tots 
els aspectes. Potser la més admirable  és que alguns 
cotxes ja es mouen per electricitat. Fins i tot, això 
encara està en estudi i s’estan fen proves, per a 
que els cotxes puguin circular sense conductor. No 
se si els conductors de sempre, ens sabrem estar 
impassibles asseguts en el nostre seient sense haver 
de fer absolutament res, sobretot quan al teu criteri 
creus que cal frenar i veus com el cotxe encara 
avança. Esclar que el ésser humà s’acostuma a tot.

El dilluns els participants han fet un visita al Centre 
d’Interpretació de la Malvasia. Prèviament han aparcat 
els cotxes al jardí de l’Hospital, la qual cosa ha permès 
als residents contemplar aquestes joies del motor.

La festivitat de Sant Jordi també té un marcat 
accent sitgetà, pel que fa al bon nombre d’autors/
es sitgetans o residents a la vila que des del Sant 
Jordi passat fins a l’actual han publicat llibres, una 
cinquantena de publicacions. El que suposa un 
increment del 17% respecte a l’anterior convocatòria. 
Molts d’aquests autors i autores han presentat les 
seves obres a la Biblioteca Santiago Rusiñol. La 
seva directora, la Marta Sánchez, afirma que hi ha 
hagut un augment, d’aquestes presentacions, 27 
en total,  si es compara amb altres anys. Que si ho 
repartim entre els dotze mesos surt a més de dos 
presentacions per mes. Sent la temàtica que més 
ha predominat. La història local, la ficció, i la poesia 
que ha destacat per sobre de la novel·la. 

Un col·lectiu que ha sobresortit han estat els 
components de la Malvasia de les Lletres, i en concret 
els membres del col·lectiu “Malvasia de Contes”. 
Com a responsable de tot plegat, en Xavier Lahoz 
ha manifestat que molts dels autors formen part 
del curs d’escriptura estable que ofereix el Prado. 
I motiu de la seva satisfacció també ho és que han 
crescut amb 10 participants més. 

Va obrir els actes programats per a celebrar la diada 
de Sant Jordi, el pregó a càrrec del professor Andreu 

Bosch i Aixa, en el pati del Miramar. El qual es a 
convertir en un clam per la pau, en aquests moments 
on aquesta és profanada en molts llocs del planeta. 
Posant per exemple a Santiago Rusiñol com a home 
de pau i als llibres com a vincle cultural, per a que la 
seva lectura faci obrir els ulls als qui, voluntàriament 
o obligats fan ús de les armes, segant el dret a la 
pau d’una gran majoria de les persones que volen 
viure sota la seva protecció. 

Un pregó, el seu, que ens va fer reflexionar i prendre 
encara més consciencia de la sort que tenim que 
podem llegir amb total llibertat i en pau.  Perquè 
aquesta , la mateixa que molts desitgen, nosaltres en 
gaudim. I jo que hi afegiria: que sigui per molts anys 
i que puguem ser testimonis, el més aviat possible, 
que es vagi restablint en els llocs on s’ha perdut.  

El dies previs a la festa, a banda del pregó, ha 
destacat l’Hora del Conte ( Biblioteca Josep Roig 
i Raventós),  Tres Histories i un concert ( Societat 
el Retiro),  la visita literària al museu del Cau Ferrat 
(Cau Ferrat), la Marató de lectura dedicat a nens i 
nenes a l’entorn dels contes que va escriure la Lola 
Anglada ( Biblioteca Santiago Rusiñol), el recital 
poètica dedicat a commemorar el centenari de la mort 
de Joan Salvat-Papasseit, a càrrec de Sitges en vers 
(Miramar), la Marató de lectura pels grans ( Saló d’Or 
), la presentació del Celler de les Galeries Laietanes 
de Joan Maria Minguet ( Centre d’Interpretació de 
la Malvasia ). Presentació del llibre Tempus fugit de 
l’August Bover (Grup d’Estudis Sitgetans). Història 
del Bolero (Societat El Retiro). Concert homenatge a 
Joan Salvat Papasseit (Casino Prado) , la tradicional 
Diada Castellera Cap de la Vila), Jazz per Sant Jordi 
(Societat El Retiro), Lectura de narracions Sant Jordi 
va de negre (Biblioteca Josep Roig i Raventós).

El dia es va despertar molt assolellat i va acabar 
amb pluja. Tot i amb això es va poder portar a terme 
tots els actes previstos que en van ser molts, on els 
llibres, els autors  i les roses van contribuir a que 
sitgetanes i sitgetanes s’abracessin a la tradició 
comprant el llibre i la rosa. Destacant les nombroses 
parades que hi havia al Passeig i que van estar molt 
concorregudes, amb les tradicionals signatures per 
part dels autors/es locals. 

El colofó el va posar  l’audició de sardanes a càrrec 
de la Cobla Maricel (Cap de la Vila). I els actes encara 
van tenir continuïtat el dissabte 27 amb l’Aquelarre 
Poètic ( Biblioteca Santiago Rusiñol).
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CURIOSITATS
    
Des de que fa un mes que funciona l’aplicació 
mòbil Sitges Alert, s’han registrat 934 altes. Una 
aplicació que serveix per avisar a la policia de 
manera immediata en casos de  risc o perill. En 
aquest temps transcorregut el servei ha rebut 265 
alarmes, 105 a través del botó vermell d’emergències 
i 165 amb el botó lila. Sí que és cert que la majoria 
d’aquestes trucades han obeït a la curiositat que ha 
tingut l’usuari, en el moment de donar-se d’alta, per 
a comprovar com de ràpid era atesa la trucada. I les 
que s’han efectuat per les raons que ha estat creada, 
la resposta ha solucionat, sense més dificultats, el 
motiu de la trucada.
  
El diumenge dia 14 ha fet 93 anys de la proclamació 
de la Segona República, per tal motiu l’Ajuntament 
ho va voler recordar amb tres iniciatives: una ofrena 
floral a l’escultura La República de Pere Jou que 
es troba al Museu de Maricel, amb l’assistència de 
l’alcaldessa Aurora Carbonell, els regidors d’Esquerra 
Republicana i els de Verds en Comú Podem. També 
es va fer un manifest que es va difondre a través 
de les xarxes locals, posant de manifest que el 
seguiment d’aquesta proclamació només va durar 
cinc anys, que es va interrompre degut a la Guerra 
Civil i un cop acabada, a l’any 1939, va suposar el 
final d’aquesta Segona República i el començament 
del règim franquista.

La tercera iniciativa va consistir en hissar la bandera 
republicana. Això va provocar la denuncia de Vox 
davant la Junta Electoral de la zona, per considerar 
que aquest acte atenta contra la neutralitat de les 
institucions públiques en període electoral. Fet que va 
motivar rebre un requeriment en el qual s’anunciava 
la retirada de la bandera en el termini de 24 hores. 
   
Per segon any consecutiu, el divendres 26 a la 
Biblioteca Josep Roig i Raventós, ha tingut lloc la 
divertida iniciativa, amb la qual els nens i nenes hi 
acudeixen i deixen el seu nino preferit per a que hi 
passi una nit. Prèviament els hi ensenyen els llibres 
de la sala infantil i després els aposenten. A l’endemà, 
Oh! Sorpresa, els troben com els van deixar i a més 
sense que s’hagin cagat ni pixat. Tot un èxit, se’ls 
pot deixar sols.

S’ha donat a conèixer la llista dels 150 restaurants, 
d’arreu de la geografia catalana, que formaran part dels 
restaurants recomanats per la Guia Michelin Espanya 
2024, entre ells hi troben els dos establiments: La 

Cocina de Sitges, que repeteix el nomenament de 
l’any passat i al qual s’hi afegeix el restaurant Maricel. 
Tot un mèrit, aconseguit amb esforç i dedicació.

No tot és llegir, asseure’s al voltant d’una taula, 
amb l’al·licient de compartir estovalles amb amics i 
companys, no es pot menysprear. És el que ha passat 
entre els membres del Club de Lectura Santiago 
Rusiñol, que a l’acabar la tercera temporada ho han 
volgut celebrar amb un dinar. Aquest s’ha celebrat 
al restaurant pedagògic la Sitja, de l’Institut Joan 
Ramon Benaprès.

Un dinar preparat i cuinat pels professors d’Hosteleria, 
Cuina, Pastisseria i Restauració de l’Escola d’Hosteleria 
que es troba en el susdit Institut. David Reig 
conjuntament amb David Martínez i Pau Murgades, 
van estar acompanyats de l’Andreu Bosch.

Els plats preparats per a l’ocasió, per a 43 comensals, 
estaven inspirats en el Sitges d’antany, com el xató, 
i amb la influència rusiñoliana, com els que es van 
servir al banquet de l’auca del senyor Esteve: arròs 
de la senyora Pepa, congre al pebre verd i conill 
royal. Per  postra no hi van faltar les escumes de 
Sitges i la Malvasia, entre altres.     

A la vida monàstica, a les hores de les menjades, un 
monjo llegeix mentre els altres mengen. Aquí com 
que ja havien llegit durant tot l’any,  tots a menjar. 
Però que el llegir no faci perdre l’escriure.

En l’edició del Tapa a Tapa, d’aquest mes d’abril,  
s’han servit més de 33.000 unitats entre els 33 
establiments que hi han participat.  Els quals mostren 
un gran interès per superar-se en cada edició, cosa 
que agraeixen molt els qui van a tastar el que els hi 
han preparat i que es fa palès en l’èxit  de cada edició.

Les tapes guanyadores han estat,  pel que fa al 
jurat tècnic;  1r premi la Fragata, amb fals de caneló 
d’escamarlà i bolets de temporada. 2n premi el Pierre 
Sitges, amb Tartare a la parisienne. 3r premi al Vento 
de l’Hotel Sunway, amb el ball de camarón.

En quant al jurat popular: 1r premi pel Pierre Sitges, 
amb Tartare a la parisienne. 2n premi per la Fragata, 
amb el fals canaló. 3r premi per Amb gust, amb t’ho 
fem ben bo.

ESPORTS

La jove jugadora d’Escacs de la Penya del Casino 
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Prado, Martina Diana, s’ha proclamat campiona en 
la categoria sub8 de Catalunya individual, en la final 
del torneig que s’ha celebrat a Cambrils. 

Un campionat on a més la Penya del Casino Prado 
ha estat representada per vuit jugadors més, tots 
dirigits per Laurence Webb, que es jugador de la 
mateixa entitat a més de ser el professor del nivell 
més alt de l’escola d’escacs.

I pel que fa al torneig Copa Promoció, el club va 
aconseguir un meritós tercer lloc en les categories 
sub10 i sub12. En totes les partides disputades ha 
destacat la participació de jack Monclús, Matías 
Sticca i Xavier Rosique.

Segueixen els èxits del nadador sitgetà Kuka  
Hoek, aquesta vegada amb la selecció espanyola 
de natació. Sent les primeres convocatòries oficials 
amb la susdita selecció. Per a tal motiu en Luka es 
va desplaçar a França, concretament a Nimes, on va 
debutar en competició internacional, sent el nedador 
més jove en el combinat nacional absolut. 

En les 7 proves individuals realitzades, va aconseguir 
dues millors marques en la prova de 50 lliures. Vista 
l’evolució del nadador, la Federació Espanyola l’ha 
tornat a convocar, junt amb el seu entrenador Emili 
Huete, per a participar en la concentració preparatòria 
de cara al campionat d’Europa júnior.   

L’equip de l’UE Sitges, que entrena Toni Salido, va 
patir una contundent derrota al camp del Gornal, ni 
més ni menys per 5 a 1. El Sitges va jugar bé durant 
la primera part, si més no el Gornal a poc a poc es 
va fer amb el control de la pilota i en tan sols cinc 
minuts van fer pujar el 2 a 0 en el marcador, a pocs 
minuts d’acabar la primera part.

Per tornar al camp desprès del descans una mica 
KO, es van tornar a avançar els locals i els del Sitges 
no es trobaven còmodes, tot i que van arribar a 
porteria però no van estar encertats. Fins que al 
minut 74 Sacris va fer l’únic gol de l’equip visitant. 
Mentrestant el Gornal va aprofitar les oportunitats 
de gol i no va fallar, fins i tot durant la pròrroga. El 
resultat final deixa constància de que les coses no 
vana anar bé pel Sitges, que ja es troba en la zona 
baixa de la classificació, i han de cercar la victòria 
en els propers partís si volen salvar la categoria.        

El dimecres 10 d’abril en el Club Nàutic de Sitges  
es va presentar els dos equips, femení i juvenil  del 

Sail Team BCN que participaran en les regates de la 
Copa Amèrica. Aquests equips des del passat mes 
d’agost s’han estat preparant en les instal·lacions del 
Port de Sitges. Els integren,  quant l’equip Femení: 
Maria Cantero, Neus Ballester, Paula Barceló, Silvia 
Mas i Tamara Echegoyen. I pel que fa a l’equip Juvenil:  
Antonio Torrado, Albert Torres, Conrad Konitzer, 
Jaime Framis, Marcos Fernández, Martín Wizner, 
Neus Ballester i Nico Martín.

A tots els hi va donar la benvinguda l’alcaldessa 
Aurora Carbonell, desitjant molts èxits, al mateix 
temps que va destacar la importància que té Sitges 
com a destinació esportiva.       

Les joves Naiara Maldonado, Laia Jiménez, Joan 
Hilari, Maria Baños, Clàudia Martínez i Vinyet Sintes, 
són patinadores del Patinatge Artístic Sitges i les 
que s’acaben de proclamar subcampiones d’Espanya 
de grups de show júnior i ho van fer amb l’Artísic 
Skating Cunit.

Altres vegades he explicat que com que el Patinatge 
Artístic de Sitges no compte amb equip de show, els 
joves han de competir amb l’Artític Skating Cunit, que 
té els mateixos entrenadors que l’entitat sitgetana.    

La lliga de futbol sala Vila de Sitges, ja té els seus 
guanyadors. Pel que fa a la categoria Divisió d’Honor, 
l’equip  Kompetencia Coffe Shop s’ha proclamat 
campió de la fase regular, que degut als bons resultats 
que ha aconseguit, li ha permès aconseguir-ho  a 
falta d’una jornada per acabar.

Mentre que el segon ha estat el Fonoll Jardiners.

I pel que fa a la categoria Bronze, hi trobem el Niu 
Projectes.

Tanmateix pel que fa a la segona categoria de la 
competició, és l’única en què cap equip encara s’ha 
proclamat campió. Tot i que Tijuananolimits lidera la 
classificació a falta de tres partits per acabar.        

Els mals resultats dels dos últims partits del primer 
equip de la UE Sitges, han precipitat la destitució 
del cos tècnic i la Junta Directiva que dimiteix.

A partir d’ara Toni Salido i Sergio Alacaraz deixant 
de ser entrenador i ajudant respectivament. Sent 
substituïts per Àlex Villagordo i Joey Portillo.

Pel que fa a la dimissió de la Junta Directiva, han 
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pres aquesta decisió amb l’objectiu d’avançar les 
eleccions, que estan previstes que es celebrin el 
18 de maig. Mentre s’ha format una junta gestora 
que està presidida per en Josep Antoni Fontanals 
Estarlí. La Junta que surti de les eleccions assolirà 
el repte de portar a bon terme la construcció del 
que anomenen Nou Aiguadolç. Tot un repte. Però 
la prioritat principal es aconseguir que l’equip no 
perdi pistonades. 

El Club de Golf Terramar es va imposar en la segona 
jornada del torneig itinerant SIC Catalunya, disputat 
per sis clubs catalans. En el transcurs dels propers 
mesos els participants: els clubs de golf de Barcelona, 
Sant Cugat, Vallromanes, Llavaneres, Costa Brava 
i el Sitges, seguiran disputant els torneigs que els 
hi falten per completar el torneig.      

La Federació Catalana de Vela, ha distingit amb el 
Guardó d’Or al Club Nàutic de Sitges. En reconeixement 
a la seva tasca en pro de la vela durant els anys 
2022-2023. A més de desenvolupar una tasca social 
que es tradueix en desenvolupar programes amb 
l’objectiu de construir un món millor. I també  per 
la seva dedicació a la vela escolar, on hi participen 
escolars de totes les edats, amb total igualtat, 
inclusiva i sostenible.

En el lliurament del Guardó també van ser distingits 
el regatistes del Club: Josep Maria Robert, Oriol 
Castellà, Julian Vinué, Gala Planas, Roger Colomer, 
Jordi Sans, Àlex Canalda i Joan Roura. Tots ells 
guardonats pels seus excel·lents  resultats de la 
temporada.   

El nedador sitgetà Luca Hoek i el seu entrenador 
Emili Huete, el dos del Club Natació Sitges que, 
com he dit, han estat seleccionats per participar 
en la concentració de la selecció júnior de natació 
i abans d’incorporar-se han  passant uns dies al 
CAR de Sant Cugat, per preparar-se per l’Eindhoven 
Qualification Meet. Que va comptar amb una 
participació internacional del més alt nivell.

En Luca va participar en proves de 50, 100 i 200 
metres lliures. També en els 50 esquena i 50 papallona. 
En totes les modalitats va rendir a un gran nivell, fins 
aconseguir rebaixar la millor marca catalana en la 
categoria de 16 anys en els 200 lliures i també va 
millorar el seu temps als 50 papallona.

Una setmana desprès en Luca va participar en el 
Campionat Júnior que es va celebrar a França, on va 

aconseguir la millor marca espanyola de la categoria 
dels 16 anys i la sisena millor marca absoluta de la 
temporada en els 100 lliures.

En el camp del Club de Golf Terramar s’ha disputat 
l’Open del Mediterrani, quan s’ha complert la seva 
desena edició.

Els guanyadors han estat Álvaro Guerín en la 
categoria Mid Aamter masculina i Marta Trillo amb 
la mateixa categoria però femenina. I pel que fa a la 
competició per equips, el Campió de la Copa Clubs 
va ser l’equip format per Genís Alberti, Álex Cierco, 
Álvaro Guerin i Erik Hedberg. 

Els participants del Moto Club Sitges, en la segona 
prova del Campionat d’Espanya d’Enduro Celebrada 
a Santiago de Compostela, van obtenir molt bons 
resultats. Miquel Font va ser el guanyador de la 
categoria Master 60, on Joan Massó va quedar quart 
. Mentre que Javier Catejón va ser el guanyador en 
la categoria Master 50. En la categoria Master 45 
en Manuel Mora va aconseguir la tercera plaça. Artur 
Casanova,  quart en la Master 55. Prova en la qual 
el corredor Pedro Salido es va retirar el dissabte, 
mentre que el diumenge quedava en setena posició 
. En la categoria Junior Open, en Martí Escofet es 
va classificar en vuitena posició.

Mentre això passa, els pilots sitgetans s’estan preparant 
per a la participació en els Sis Dies Internacionals 
d’Enduro, el campionat del món per equips  que 
representen a clubs.   
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EL DIA A DIA

Les empreses que aconsegueixen exportar els seus 
productes a l’exterior és un bon handicap per a elles, 
perquè la seva expansió, afegit el mercat interior, 
els pot proporcionar més beneficis i sobretot més 
projecció comercial. 

A Sitges, a l’any 2018, el nombre d’empreses locals 
que exportaven eren un total de 72. Tres anys 
després, el 2021, el nombre havia pujat fins a 98. 
Un bon ritme. Sent el destí més habitual les ciutats 
europees, encapçalant la llista França amb un 8%, 
mentre que els Estats Units estan a l’entorn del 4%, 
seguit per Canada el 3%, el Regne Unit també amb 
un 3% i Bèlgica, Mèxic i Brasil amb 2% cadascuna.

El diumenge dia 10 s’han celebrat les eleccions al 
Parlament de Catalunya i al nostre poble la llista 
més votada ha estat la del PSC amb 3.139 vots  
(27%) seguida de Junts 2.708 (23,34%), PP 1.796 
(15,38%), ERC 1.395 (12,o2%), VOX 918 (7,91%), 
Comuns 604 (5,20%), CUP 371 (3,19%), AC 249 
(2,14%), Pacma 122 (1,05%), Cs 89 (0,76%).

La participació ha estat de 11.668  persones entre 
un total de les 20.207 amb dret a vot, que donen 
un 57,74%.

Pel que fa al PSC  ha estat la llista més votada en 
sis col·legis dels onze: Mercat Municipal, Casal d’Avis 
de Pau Casals, Plaça Catalunya, Centre de Formació 
d’Adults, Quint Mar i les Botigues.

Mentre que Junts ho  ha estat en quatre: Miramar 
Casal d’Avis de Joan Maragall, Can Milà i Garraf.

I el PP ha estat la força més votada en el Maria Ossó 
que  aglutina Can Pei, Vinyet, Terramar i Can Girona. 

La regidora del nostre Ajuntament per la llista del PP, 
l’Eva García, tornarà a ser diputada al Parlament de 
Catalunya i serà la tercera vegada que n’ocupa un escó.

Amb les eleccions s’ha tancat el període electoral, 
que ha portat a la vila un bon nombre de caps de 
llista, dels diferents partits per a fer campanya. 
Aquest cronista s’ha mantingut al marge per tal de 
mostrar la meva més absoluta neutralitat i respecte.  

Sitges pot presumir d’haver acollit el primer Pacha 
del mon, que si bé no té cap mèrit no deixa de ser 
una curiositat. Que es va obrir el 22 de juliol de l’any 
1967, on havia estat el mas d’en Liri, en el Fondac 
de baix, del qual en tenia cura en Pepito Milà, que 
també va ser geganter. Un  mas que quan es van 
urbanitzar aquelles terres va quedar integrat a la 
urbanització que coneixem com a Vallpineda.

Les coses van anar bé, amb molta afluència de gent, 
fins que sembla ser que la direcció no va adaptar el 
local d’acord amb les normatives que se li exigien. 
Fet que els va obligar a tancar portes l’any 2008, fins 
per  Sant Joan del 2017, al complir-se 50 anys de 
la seva obertura, es volia oferir una festa aprofitant 
la revetlla de Sant Joan. Com així va ser anunciat 
i desprès d’haver efectuat les obres pertinents per 
posar-se al dia de les normatives, aquestes van ser 
considerades insuficients i poc abans de la reobertura, 
el local va ser precintat, davant el desencís dels qui 
ja quasi s’hi dirigien.

S’hi ha tornat a treballar, millorant la insonorització, 
alliberant les barreres arquitectòniques, etcètera. Fets 
els deures, els  responsables consideren que ja poden 
rebre el permís que els permeti reprendre l’activitat. 
Tot i que aquest, sembla ser que no contemplarà 
poder tornar a funcionar com a discoteca, sinó com 
a local per acollir esdeveniments i festes puntuals.
 
De moment segueix tancat i ni circulen rumors de 
quan i com es tornarà a obrir.

Mentre que un  altre Pacha també resta tancat, des 
del 2019, al Port d’Aiguadolç, es tracta del Sweert 
Pacha, que en lloc de discoteca fa més les funcions de 
club. Ara totes les mirades estan posades en aquest 

maig
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local, que també és un referent entre l’oci nocturn, i 
que els seus responsables  pensen reconvertir-lo en 
una cocteleria o en un espai gastronòmic especialitzat 
en la versió gurmet.
  
Per altra banda un altre referent de l’oci nocturn 
sitgetà el trobem en el que havia estat la discoteca 
l’Atlàntida, tancada des de fa anys. Tot i que hi 
han presentats uns projectes que no s’acaben de 
desencallar, perquè des de l’Ajuntament troben 
que no es concreta prou bé a que es vol destinar 
aquest espai.

Mentrestant creixen els rumors que diverses empreses 
s’han interessat per obrir una discoteca a les Pruelles, 
al ser un nucli apartat del poble i per tant, si el local 
estigués ben insonoritzat, no molestaria a ningú. 
Perquè actualment de tots aquest tipus de local la 
música ja no surt a l’exterior, el que molesta més és 
quan la gent surt a l’exterior per fumar o per parlar. 
En el cas de les Pruelles, si la música no  s’escolta 
des de l’exterior, les veus de la gent no arribarien 
fins al nucli més proper de població. 

Algunes de les nostres platges es troben en un 
estat lamentable per la manca de sorra, cosa que 
s’agreuja cada vegada que hi ha un temporal, fet 
que cada vegada passa amb més freqüència. Fins 
el punt que el Ministeri de Transició Ecològica ha 
inclòs Sitges entre els municipis on es realitzaran 
actuacions d’emergència.

Tot i no ser una solució bona per a tothom, ni per 
les platges afectades, des del Ministeri es treballa 
per a que es  posi en pràctica el dragatge dels ports 
del municipi i la seva sorra es porti, de moment, a 
les platges de Sant Sebastià i de Garraf. 

Recordem que aquesta acció no era contemplada 
per bona part dels membres  consistori, tanmateix 
davant la situació i en vigílies de la temporada turística, 
s’ha acceptat, a falta d’un pla B, aquesta “solució”, 
no sabem fins quan s’haurà de recórrer a aquests 
pedaços, quan cal que el problema sigui tractat en 
profunditat per trobar una solució que garanteixi un 
millor estat de les platges, quan n’hi ha que semblen 
definitivament perdudes.

Des de l’Ajuntament s’està treballant per ampliar 
el nombre d’habitatges públics, a Sitges es preveu 
que es construeixin 432 nous habitatges, dels quals 
132 ja estan aprovats per la Generalitat i es vol que 
estiguin acabats abans del 2026.

L’habitatge és un tema que treu el son als joves de la 
vila, amb edat d’emancipar-se, perquè tant els preus 
de venda com de lloguer no són accessibles a les 
seves butxaques. Uns preus desorbitats en els dos 
casos, que crea malestar perquè, en aquest aspecte, 
no es veu llum més enllà del túnel i aquest jovent 
observa, amb preocupació, que es va fent grans i 
han de continuar vivint a casa dels pares i el que 
es més greu, quan una parella es vol casar o anar 
a viure junts. Tot i que aquests, si els dos treballen, 
potser ho tenen millor que una persona sola, la qual 
a de destinar més de la mitat del sou per pagar el 
lloguer del pis, ja no dic de comprar, i a més ha de 
viure, quan tampoc la manutenció és barata. Tot un 
problema, quan també l’habitatge social no arriba a 
tothom que ho demana. Abans dèiem que el jovent 
havia de marxar, com a molt a prop, a Sant Pere de 
Ribes, però ara allà el preu de l’habitatge tampoc és 
tan barat. No és d’estranyar, doncs, que els nostres 
joves no dormin les hores que volen.
 
El regidor dels Verds En Comú Podem, en Brandon 
Jones, el dimecres 28 va assistir al seu últim Ple 
com a regidor, degut a problemes de salut. 

El substituirà en Xavier Ripoll que també es farà càrrec, 
com el seu antecessor, de la regidoria de Turisme, 
com a coneixedor que és de la dinàmica dels hotels 
a més d’estar graduat en Ciències Empresarials.

Quan ens ho proposem la gent és solidària, un any 
més ha tornat la cursa Corre per ells, amb la qual es 
recullen diners que són destinats pel desenvolupament 
del biosensor destinat a les persones que pateixen 
PKU. Cursa que organitza la Charo Sánchez i l’Alfons 
Lügstenmann, que són el pares de la Candela que 
pateix aquesta malaltia.

Aquesta ha estat la 9a edició, en la qual s’han corregut 
o caminat 5 quilòmetres. Els diners aconseguits es 
destinaran al laboratori de Malalties Metabòliques 
de l’Hospital de Sant Joan de Déu de Barcelona, 
que és on estan desenvolupant aquest biosensor . 
                                                               
CULTURA

Amb un cartell restringit en quant a grups capdavanters 
i no per això més meritós, s’ha presentat al Centre 
d’Interpretació de la Malvasia, el programa de Barraques 
que tindrà lloc a la plaça de la Fragata durant els 
dies previs al del dia de la Festa Major, concretament 
els dies 16,17 i 18 d’agost i que coincideix amb el 
10é aniversari d’aquest esdeveniment musical. El 
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qual en els darrers anys  s’ha qüestionat la idoneïtat 
de celebrar-ho amb el format i les condicions per 
les quals s’ha regit. Sobretot per la gran despesa 
econòmica que suposa mantenir un cartell farcit 
de primeres figures que, com és de suposar, en 
el moment d’haver de pagar les seves actuacions, 
s’ha arribat a un dèficit que ha creat problemes a 
les administracions corresponents. Ja que una part 
important del pressupost s’havia de finançar amb 
els beneficis obtinguts de les barres que dispensen 
begudes, però ha arribat un punt que el que s’obté no 
és suficient. Fins i tot s’havia parlat que si era idoni 
la gratuïtat per assistir-hi. Cosa que ja es va poder 
comprovar uns anys enrere, els que van precedir a 
la pandèmia, en que les Barraques es van celebrar 
en els camps existents cap el sector de la Plana, on 
per primera vegada es va establir el pagament per 
entrar i el resultat encara va ser pitjor. 

De moment, per aquesta nova edició, sembla ser 
que s’ha tornat als inicis de la idea, quan en el seu 
moment es va  crear aquesta aposta pensant  que 
els participants fossin la major part grups emergents. 
Però que desprès aquests eren minoria, ja que 
predominaven grups que estaven consolidats, de 
moda i de  primera fila, i per consegüent la seva 
contractació requeria un esforç econòmic important.  

El cartell pensat per aquest any, no per participar-hi 
grups no tan coneguts, sigui menys interessant. Tot 
el contrari, tots tenen un gran nivell. Aquests són: 
Lágrimas de sangre, Josetxu Piperrac, Auxili. El 
Pony Pisador, Ebri Knight, Miquel del Roig, O-Erra, 
Alidé Sans, Esther, Masta Quba, Greska, Sr. Fong, 
BKT Brass Band, Els Atrapasomis, Mon Dj, Dj Ceba, 
Pd Marla.

Aquests darrers dirigits al públic infantil. Per tant 
n’hi ha per a tots els gustos i edats. 

A la Biblioteca Santiago Rusiñol, la Glòria Bosch 
Maza ha presentat el seu vuitè poemari, Como pez 
en la  jaula. Que ha comptat amb la participació, a 
més de l’autora, de la poeta Cèlia Sánchez -Mústich 
i la cantant Mariona Martín, en el transcurs d’un acte 
molt entranyable. 

A les instal·lacions del Club de Mar, la sitgetana 
Meritxell Velasco ha inaugurat la seva primera 
exposició. Amb un total de 15 obres, realitzades 
amb la tècnica de l’acrílic sobre tela que combina 
amb un estil abstracte. L’artista mostra la seva bona 
disposició per l’art de la pintura, pel qual s’ha sentit 

identificada des de ben jove. I que ara combina 
amb la seva professió dintre de l’àmbit sanitari. A 
cada moment, en el nostre poble, es van donant a 
conèixer artistes que mostren les seves inquietuds i 
en ell també troben, com és el cas del Club de Mar, 
espai on poder exposar el que fan.  

El dijous dia 9 s’ha celebrat la primera jornada d’una 
nova edició del Festival Sitges Necxt que s’ha celebrat 
al Casino Prado Suburense.. Amb una molt bona 
resposta del públic, unes 700 persones inscrites 
entre els dos dies, que han omplert el saló teatre. 
Sense comptar  amb les 1.400 visualitzacions que 
ho segueixen per You Tube i amb uns 9.000 usuaris 
que, de manera puntual, hi entren. Un dels temes 
que ha acaparat l’atenció ha estat la tan pregonada 
intel·ligència artificial.

Conjuntament amb aquestes jornades s’ha aprofitat 
per lliurar els Premis Impacte, en el marc de la Nit 
del Màrqueting i la Comunicació de Catalunya, que 
ha reunit 400 professionals. Una iniciativa que ve 
promoguda pel Col·legi Oficial del Màrqueting i la 
Comunicació, de la mà del Sitges Net. En el transcurs 
de la gala, la vila es presenta com una referència 
nacional en el camp de la comunicació audiovisual, 
amb més de 200 rodatges durant el 2023.

En la segona jornada, ara sí, el debat a girat a 
l’entorn de la intel·ligència artificial. Amb un seguit 
de ponències  sobre aquest tema, l’abast del qual 
encara no es sap com afectarà tot plegat i que de 
ben segur farà canviar molts esquemes que quedaran, 
si més no obsolets. Ningú es capaç de vaticinar, 
amb fonament de causa, com beneficiarà i com pot 
perjudicar la seva evolució. 

L’Aparador més gran de fotografia a la vila va de 
la mà de la  Secció Fotogràfica del Grup d’Estudis 
Sitgetans, que aquest any celebra la vintena edició 
del Sitges Fotomaig. Una dada que esta dita aviat, 
si més no a darrera hi ha la col·laboració d’un bon 
nombre d’aficionats a la fotografia local que, any 
darrera any, participen aportant les seves fotografies, 
en les diferents exposicions, sobre temàtiques 
variades ,  que es celebren en les sales habituals. La 
mostra també compte amb xerrades, audiovisuals 
i projeccions cinematogràfiques. En total hi han 
exposades 500 fotografies.

Com tota iniciativa darrera hi ha una ànima, en aquest 
cas l’alma mater és l’Andreu Noguero, gran aficionat 
a la fotografia, amb una trajectòria fotogràfica plena 
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d’èxits, i que amb el seu entusiasme atrau i anima a 
la gent a participar. El que fa que es pot veure una 
mostra de gran qualitat, on cada any es supera la de 
l’anterior. Als qui en som aficionats, aquest certamen 
ens recorda a aquell Sitges Foto Film integrat per 
emblemàtics aficionats que també organitzaven 
exposicions i sobretot concursos de fotografia.

Els espais on estan exposades les obres són: Espai 
Cultural Pere Stämpfli, Estudi Vidal, Miramar, Biblioteca 
Santiago Rusiñol, Club Nàutic, Societat Recreativa 
el Retiro, Casino Prado Suburense, Capella de les 
Arts de la Fundació Ave Maria, Mercat de Sitges, 
Hospital de Sant Jon Baptista i Camp Municipal 
d’Aiguadolç.

Els joves escolars (230)  de les escoles: Esteve 
Barrachina, Miquel Utrillo, Maria Ossó, Agnès de 
Sitges i Escola Pia. Tots ells  experimenten  els 
primers passos per a ser emprenedors. I ho han fet 
creant els seus propis projectes i començant des 
del fonaments, com és la confecció dels estatuts, 
el disseny del logotip i fins la posada en marxa de 
la producció dels productes que volen fer, així com 
el fet de treballar en equip. 

Aquest projecte s’acabarà el 6 de juny amb la Fira 
de les Cooperatives Escolars, on els participants 
mostraran els seus productes. Una bona iniciativa 
que permet als joves entrar en contacte amb el 
complex món dels negocis.  

A l’Hort de Can Falç, el divendres dia 17,  organitzat 
pels Amics de la Sardana de Sitges, s’ha celebrat 
la 33a Trobada Sardanista Escolar. Amb molta 
participació, 250 alumnes, sent la Cobla Contemporània 
l’encarregada d’amenitzar la trobada.

De la mateixa manera que l’endemà dissabte, a l’ermita 
de Sant Sebastià , ha tingut lloc el 36è Concert de 
Primavera: “Sitges la Festa 2024”. A càrrec de la 
Cobla Maricel, amb la col·laboració del tenor Andreu 
Miret, sota la direcció de Francesc Gregori. Concert 
que ha estat presentat per en David Puertas.

Un molt bon concert, en un lloc molt adient, i que 
ha estat rebut amb molta satisfacció, per part del 
nombrós públic assistent.

I el diumenge ha estat el dia de l’aplec sardanista, 
concretament el que suma el número 40. També 
organitzat pels Amics de la Sardana i que ha tingut 
lloc en els jardins de la Societat Recreativa El Retiro, 

en sessió de matí i tarda, amb la participació de les 
cobles Maricel, Marinada i Jovenívola de Sabadell.

El dissabte dia 18 s’ha celebrat la Nit dels Museus, 
una proposta molt interessant i, potser més que això, 
original. Perquè permet fer una visita diferent a la 
que es fa amb llum de dia. D’aquesta manera, per 
exemple les terrasses de Maricel ofereixen una altra 
perspectiva, com a més romàtica. Pel que fa  a la 
visita al Museu Cau Ferrat, sempre me l’he imaginat 
com era quan hi feia estades en Santiago Rusiñol hi 
queia la nit, on aquesta  transformava cada racó de  
la seva casa. I que ell aprofitava, la seva complicitat, 
per a celebrar-hi festes. I si a més coincideix que 
la lluna tenyeix de plata la superfície del mar, es 
converteix en una visita amb més al·licients.

I per fer encara més especial aquesta visita nocturna, 
s’ha acompanyat de música. Sent els alumnes de 
l’escola de música Montserrat Almirall, els qui han 
posat música en els diferents espais del museu 
Cau Ferrat i Palau de Maricel, mentre que l’Institut 
of the Arts Barcelona s’ha encarregat d’oferir el 
seu espectacle “Camins alternatius” a les sales de 
la Fundació Stämpfli. Com tampoc hi ha faltat la 
col·laboració de la Sitges Canta que, amb els seus 
cants, han acompanyat als visitants pel Palau de 
Maricel.

Cada any, quan es celebra aquesta entranyable 
visita nocturna als museus, aquest cronista sempre 
pensa el mateix. L’interessant que també seria fer 
una visita per veure sortir el sol. Perquè encara ens 
aproparia més a la visió que en tenien els seus 
estadants: Gaudir de l’espectacle, per exemple, 
des de la sala del brollador  del Cau, o des de les 
terrasses de Maricel, seria un privilegi reservat als 
més matiners, que crec que seríem molts els qui no 
ens ho deixaríem perdre.

El filòleg August Bover ha presentat a la seu del 
Grup d’Estudis Sitgetans la seva darrera obra: “El 
desitjós”. Es tracte de l’edició crítica d’un clàssic de 
la literatura catalana, “l’espill de la vida religiosa”, 
datat a l’any 1515.

Aquest treball de l’August comença a engendrar-se 
a l’any 1977, que és quan ell captivat per la lectura 
de “l’Espill de la vida religiosa”, es va endinsar en 
fer-ne una edició crítica. Un treball que aglutines 
un text més apropat a l’ideal que l’autor va fer servir 
quan va escriure l’obra. I que li ha comportat quatre 
dècades de feina que li va servir com a tema principal 
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de la seva tesina.

La presentació ha anat acompanyada  les paraules del 
president de l’entitat, en Jordi Milà, també de l’Albert 
Andrade, president d’Òmnium Cultural del Garraf. A 
més de la intervenció de l’Oriol Magrinyà, director de 
l’editorial Barcino, que és la que ha publicat l’obra, 
i també de l’autor d’aquesta, l’Agust Bover, que ha 
dissertat del com i el perquè de tot plegat.

Sabem que Santiago Rusiñol ha estat l’artista que 
més s’identifica amb Sitges, per haver-hi establert la 
seva casa- taller, en la qual hi passava temporades 
i on era visitat per personalitats del món de l’art en 
general. Diuen que darrera un home important hi 
ha una dona, el cas de Rusiñol aquesta era la seva 
esposa, la Lluïsa Denís que també era artista, tocava 
el piano i pintava. La parella es va conèixer a Llinars 
del Vallés, on la família Rusiñol hi va anar a viure en 
una torre que es van fer construir.  

La personalitat de la Lluïsa li va interessar a l’escriptor 
Juan Carlos Rodríguez, tant li va fascinar la relació 
d’aquesta parella, que es van casar hi van tenir una 
filla, la Maria, que en Joan Carles n’ha escrit un 
llibre: “A l’ombra de Rossinyol” . Obra que ha estat 
presentada al Cau Ferrat per l’autor i de la mà 
de l’Andreu Bosch. On el protagonistme del llibre 
l’assoleix  l’esposa de l’artista, la qual passa força 
desapercebuda sempre que es parla de Rusiñol.

Francisco Palazón Pemán és un artista establert a 
Sitges que l’atrau la cultura de casa nostra. Prova d’això 
és que ha dedicat una obra, a mena d’homenatge, a 
la sardana. En ella si pot veure una rotllana ballant 
una sardana en la platja Sant Sebastià i, per tant, 
molt integrada en el paisatge. Obra que  a través de 
la Galeria d’Art Àgora 3, s’ha fet donació a Els Amics 
de la Sardana de Sitges, que passarà a formar part 
del fons de l’entitat. 

Tretze de les  ballarines de l’Esplai de Dansa del 
Casino Prado, que dirigeix la Silvia Paretas,  van veure 
compensat el seu treball d’equip a l’aconseguir el 
primer premi en el Concurs Nacional de Dansa que 
s’ha celebrat a Burgos.  En el qual han competit dintre 
de la categoria Estil Fusió, amb una barreja d’estil 
clàssic i contemporani. Interpretant una coreografia 
de la pròpia Silvia Paretas i l’Emma Toboso.

Igualment el grup d’adults va triomfar en la categoria 
sènior estil clàssic, presentant la coreografia, també 
de Silvia Paretas, amb el nom de “Don Quixot”. 

Representació que va obtenir la màxima puntuació, 
amb un primer premi i la felicitació especial del jurat.

L’altra coreografia , amb el títol “D’enjoy moviment”, 
d’Alberto Serrano també va obtenir el primer premi 
per unanimitat del jurat. 

Al Santuari de la Mare de Déu del Vinyet, i coincidint 
amb el mes de Maria, el poeta David Jou i Mirabent, 
seguint una iniciativa dels administradors del Santuari, 
ha obsequiat al nombrós públic amb un recital 
dels seus poemes, extrets del seu recent llibre de 
poesia acabat d’editar, Celebració del Vinyet. Ha fet 
la presentació la Vinyet Panyella i ha comptat amb 
la col·laboració del grup de guitarres Trencadís. En 
el transcurs d’una tarda, la del dissabte 25, en un 
entorn curullat de sitgetanisme. Els administradors 
Josep M. Roses i Marta Jordà, han comentat que 
tenen en projecte fer diferents actes en el Santuari 
durant tot l’any, aprofitant aquesta joia que tenim la 
gent de Sitges. 

El diumenge següent als jardins del Casino Prado 
Suburense ha tingut lloc la presentació del cartell 
Festival Dona-Art en Femení, que es celebrarà entre 
el 6 i el 12 de setembre. Amb molta assistència de 
públic, s’ha anat coneixent detalls sobre el mateix. 
En primer lloc l’autora del cartell que és obra de la 
dissenyadora gràfica Melissa Elgart i tots seguit 
s’ha donat pas a desvelar les novetats d’enguany. 
Com serà la primera fira d’artesania FirArt Dona 
que estarà comissionada per l’Anna Sella. També es 
podrà seguir l’actuació de les dues veus que estan 
tenint molt èxit, la Pau i Maren. I seguirà amb “Las 
Asambleistas”, amb Sílvia Abril; “Trobades”, amb la 
participació de la companyia Duende Flamenco; 
“Senyora de la Comèdia”, amb Maria Juan; “La 
Destronada”, amb Elena Escorcia. I mentrestant es 
celebrarà el 3r concurs Gastronomia en Femení. Amb 
la participació de la xef convidada, la biestrellada i 
Premi Nacional de Gastronomia, la Fina Puigdevall 
del Restaurant Les Cols d’Olot.
  
El dimecres dia 22 ha estat presentat a la Biblioteca 
Santiago Rusiñol el llibre: Vida de Teresina, escrit 
per Pol Vinyes i per en Jordi Milán director de La 
Cubana, que va sortir al carrer en la vigílies de la 
festivitat de Sant Jordi. La presentació a la Biblioteca 
ha anat de la mà d’en Josep Milán i ha comptat amb 
la presència de les protagonistes de les Teresines, 
la Sílvia Aleacar i la Mercè Comes. 

Un llibre on s’hi veu reflectida la societat i també 
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molts de nosaltres ens hi sentim identificats.

Que el Festival de Cinema Fantàstic de Catalunya, 
que va néixer a Sitges i es porta a terme a la vila, 
té ressò mundial ho sabem tots. Per aquest motiu 
la propera 57a edició del Sitges Film Festival ha 
estat presentada a Cannes, juntament amb el cartell 
oficial.  Dintre del glamurós Festival de Cannes 
que s’està portant a terme aquests dies. I entre els 
actes programats d’aquest Festival s’hi troba la 6a 
edició  de Fantastic 7, que avarca set festivals de 
renom d’arreu del món, on no hi pot faltar el Festival 
de Sitges.  En aquest edició celebrada a la ciutat 
francesa s’ha apadrinat al guionista, productor i 
director tinerfeny, Juan Carlos Fresnadillo.

A l’acte hi van assistir el director del Festival Àngel 
Sala, la Mònica Garcia i Massagué que és la directora 
de la Fundació i el director artístic del certamen Pablo 
Guisa. Mentre que també s’ha aprofitat l’assistència 
d’un dels convidats estrella de l’edició d’enguany, 
Mike Flanagan. A qui se li lliurarà el Premi Honorífic 
la Màquina del Temps.

Els components del Club de Lectura  Santiago Rusiñol, 
amb un total d’una vintena de persones, motivats 
per la vessant literària de Santiago Rusiñol, han 
realitzat un viatge a Barcelona, seguint els  passos 
de l’artista i els escenaris de la seva complexa  obra, 
en concret: Els Jocs Florals de Canprosa i l’Auca del 
senyor Esteve. Els assistents es van centrar en dues 
rutes, entre el Passeig de Gràcia, el nucli antic i el 
barri de la Ribera. Un eix que aglutina la biografia 
de Rusiñol pel que fa a Barcelona.

La primera ruta va estar conduïda per l’Andreu Bosch, 
que va comptar amb les valuoses aportacions de 
Juan Carlos Rodríguez, Montserrat Esquerda, Enric 
Moreno, Carme Salvat i Joaquim Cascante.

La ruta de la tarda va estar dirigida per la Maria 
Nunes, filòloga, catedràtica de Secundària i autora 
de diverses rutes literàries per Barcelona, entre ells 
una dedicada a Santiago Rusiñol.

Entre ruta i ruta no va passar per alt el dinar, que 
no podia ser en cap altre lloc que en el restaurant 
dels Quatre Gats al carrer Montsió, un dels bressols 
del modernisme català. Mentre que la jornada es va 
acabar al Saló de Cent de l’Ajuntament de Barcelona, 
on es feia la cerimònia dels Jocs Florals 2024. 
Coincidia que aquest any es celebra els 700 anys 
del  primer certamen que va tenir lloc el 3 de maig 

del 1324. Un bon colofó a un dia que va deixar molt 
bones sensacions als participants. 

Dintre del cicle de conferencies destinades a conèixer 
la Història de l’Hospital, amb motiu de la celebració 
dels seus 700 anys de vida, i organitzat pel Grup 
d’Estudis Sitgetans, Blai Fontanals i Argenter va 
dissertar en el Centre Cultural Miramar sobre l’evolució 
de l’Hospital durant el segle XIX, destacant com la 
beneficència va passar de ser gestionada per la 
l’Església a dependre de l’Estat. 

Una interessant conferència que a més va aprofundir 
en altres aspectes, com ho és la feina que van 
portar a terme els anomenats hospitalers. I aquí hi 
entra la gran tasca desenvolupada per les monges 
Concepcionistes que va des de una part del segle 
XIX fins ben entrat el XX. Una presència que els 
de la meva generació en donem testimoni perquè, 
qui més o qui menys, alguna vegada vam haver de 
recórrer a les habilitat de sorgir la carn esberlada 
que tenia Sor Asunción. 

Desprès de  molts anys tancat l’edifici del Patronat 
d’Acció Social, del carrer Parellades, es torna a veure 
moviment en el seu interior. Es tracta de que han 
començat les obres per a rehabilitar aquest espai. 
Que segons el projecte inicial es dedicarà a una 
llibreria que es situarà en la planta baixa. Mentre 
que l’espai superior de l’edifici està pensat que sigui 
d’ús  polivalent. I encara no està decidit l’ús que se 
li donarà al pati existent.

L’obra té un cost de 860.249, 50 € i comptarà amb 
l’aportació de fons europeus Next Generation.

Segons informa el col·laborar de l’Eco, Isidre Roset 
i  Juan, que en el transcurs de la Nit del Galerisme 
celebrada a Barcelona i organitzada per l’Associació 
de galeries d’Art de Catalunya, ha tingut un rerefons 
sitgetà. Destacant en la gala la presència de la Vinyet 
Panyella com a presidenta de CoNca , com també 
la galeria d’Artur Ramon que té el seus orígens a 
Sitges, quan l’avi dels actuals responsables, l’Artur 
i la Mónica Ramon Navarro, va obrir un establiment 
d’antiguitats al carrer Sant Pau, que després va 
traslladar al carrer Illa de Cuba, fins a establir-se al 
carrer de la Palla de Barcelona.

En la casa del carrer Sant Pau hi va viure el seu 
germà Baltasar Ramon, la neta d’aquest, la Mar 
Mestres i Ramon  també es dedica a l’art com la 
seva mare Pilar i ha estat l’autora del cartell de la 
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Festa de Corpus d’aquest any.

Una altra presència sitgetana ha estat la d’en Joan 
Pi i Andreu, que és el tresorer de l’Associació de 
galeries d’Art de Catalunya, fill de la Sra. Maria Àngels 
Andreu propietària de la galeria Àgora 3. Com també 
molts dels artistes convidats, en un moment o altra, 
han tingut relació amb la vila. 

El Institut d’Estudis Catalans, conjuntament amb la 
Societat Catalana de Matemàtiques, organitzen concurs 
de matemàtiques que ells anomenen Cangur 2024, 
amb la participació de tots els centres de Catalunya. 
I entre tots ells l’IES Benaprés, el seu alumnat ha 
aconseguit uns bons resultats. Destacant l’Arnau 
Molina de 1r ESO que ha aconseguit guanyar la 
medalla de plata. Tres alumnes més: Francis McKetty 
de 2n ESO, Jordi Peraita i Mateo de 4 d’ESO han 
quedat dintre del 1% dels millors de Catalunya. I 
Giulio Serra (1r ESO), Adrià Yll, Roger Suja, Lionel 
Wainsztein i Sofia González (2n ESO). Juntament 
amb Jordi Muñoz, Àlex Rodríguez, Martí Fabregat ( 
3r ESO) I Victor Fonseca, Núria Gerbau, Aitor Pérez, 
Emma Marin, Bernat Moya (4r ESO) han quedat 
dintre del grup del 6% dels que tenen millor nota.
     Una gran satisfacció pels alumnes i professors 
del centre, que demostra la seva actitud compromesa 
en ensenyar i assolir les ensenyances.
       
FESTES I TRADICIONS

La festa del Corpus d’aquest any ha estat presentada 
al teatre Casino Prado Suburense, de la mà de la 
Comissió que presideix l’Eduard Tomàs. On poc a 
poc s’ha desvetlla la identitat dels protagonistes 
com: l’autora del cartell, Mar Mestres; la pregonera, 
Montse Curtiada; el pendonista, Joan Hernández; els 
cordonistes, Maria i Xavier Hernández; la decoració 
del Pati Blau, Agrupació de Balls Populars i la catifa 
del Cap de la Vila a  l’Hospital de Sant Joan Baptista. 

La festa s’anuncia amb un cartell molt inspirat, 
elegant i festiu al mateix temps. Entre les novetats, 
per primera vegada el pregó es farà al Racó de la 
Calma. I ha estat designat en Joan com a pendonista 
en reconeixement a la tradició que ha viscut des de 
la primera casa del carrer Jesús, on la seva mare, 
la Maria Matas, li ha inculcat els valors de la festa. 
I amb motiu dels 700 anys de l’Hospital, a aquesta 
institució  se’ls hi escau l’honor de fer el conjunt del 
Cap de la Vila. 

I també s’ha aprofitat l’ocasió per presentar el 

joc de taula dedicat a les nostres festes de més 
rellevància: el Carnaval, el Corpus i la Festa Major 
de Sant Bartomeu i Santa Tecla. On mentre es juga 
s’aprenen molts detalls de les mateixes. 

Aquest diumenge 26 s’ha celebrat el popular aplec 
de la Trinitat. Una festa cent per cent sitgetana, que 
aplega en aquest racó carismàtic del Garraf a la gent 
de casa nostra. La festa comença amb la missa de 
les vuit del matí, dedicada als més matiners i la que 
s’envolta d’una calma i tranquil·litat absoluta. La gent 
hi puja amb cotxe però molts, seguint la tradició, hi 
pugen a peu, mentre fan gana per esmorzar.

Amb l’Ofici Solemne ha estat oficiat pel senyor rector 
Rafel Vilaplana, i ha comptat amb la col·laboració dels 
Amics de l’Orgue de Sitges, dirigits per l’organista 
Francesc Pi. La sortida l’ha protagonitzat el ball de 
la Moixiganga infantil, que han estat acompanyats  
per la colla de gralles de la Gorra que pertanyen a 
l’Escola de Grallers de Sitges. 

Entre un dia radiant l’evolució del ball, en aquest 
indret, assoleix una gran espectacularitat a la qual 
hi contribueix l’entusiasme que hi esmercen els més 
joves. Aquest moment té un encant especial perquè 
hi coincideixen famílies i amics que es retroben en 
aquest lloc tan bonic, on la tradició s’abraça als 
costums de la nostra gent que, arribat a aquest dia 
pugen a la Trinitat.

Seguidament té lloc l’audició de sardanes a càrrec 
de la Cobla Sitgetana que hi puja des de la seva 
formació, el dia de Sant Esteve farà 60 anys, i només 
han fallat un any degut a una confusió.

De totes maneres venim observant que un cop es 
sorteja el pernil que rifen, molta gent se’n va, no es 
queden a dinar com feien abans. D’aquesta manera 
es pot dir que la festa es celebra al matí, fins el punt 
que abans a la tarda s’organitzaven jocs per a la 
mainada i que s’han de suprimir per la falta d’aquests. 

Degut a questa fugida sembla ser que les barbacoes 
han estat inactives, o a amb molt poca demanda. I 
és llàstima perquè dinar a la Trinitat formava part 
de la festa. Els únics que segueixen parant la taula 
llarga són les administradores, perquè els convidats 
no fallen. Encara aquest cronista recorda quan en 
Jordi Ferret, de can Quadrats, preparava la paella, 
ajudat per un nombre important de sitgetanes que 
ocupaven la cuina. Quan en Jordi va morir, aquest 
cronista li va dedicar un article a l’Eco, amb el títol: 
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Ens ha deixat el xef de la Trinitat.

Són altres temps i el jovent tenen altres preferències. 
També és cert que les recordades administradores, 
la Remei i la Rosó, tenien l’habilitat d’anar a darrera 
de la gent convidant-los a pujar. Vet aquí que aquest 
seguiment arribava a crear un cert compromís per 
part dels interpel·lats, que moltes vegades es sentien 
obligats a fer cas a la seva crida, conscients que 
les dones passarien llista. Tanmateix no és ben bé 
per això que la gent o no puja o no es queden a 
dinar, sinó més aviat perquè els temps han canviat 
i tots plegats miren al mòbil i amb la informació que 
n’obtenen és com si hi haguessin anat.

Resumint una festa més que, tot i quest detall que 
comento, no ha quedat deslluïda. Són unes hores 
intenses i desprès la calma torna a planar per l’indret, 
potser més aviat que abans, vet aquí la diferència.  

El divendres dia 6 es va inaugurar la 84a Exposició 
Nacional de Clavells. Exposats, per primera vegada, 
al jardí de l’Hospital de Sant Joan Baptista. Tothom 
que hi va coincidir va manifestar l’encert d’aquesta 
ubicació. Que forma part dels actes de celebració 
dels 700 anys d’aquesta institució. Desprès dels 
parlaments de rigor va quedar inaugurada l’Exposició, 
davant la satisfacció dels expositors i expositores, 
que són els protagonistes, perquè sense ells, sense 
l’esforç i la dedicació que dediquen als clavells 
aquesta exposició no existiria. I això té molt mèrit, 
perquè avui no hi ha pràcticament cap casa que 
tingui un espai per acollir-los per tant, quan els hi 
han de dispensar les atencions pertinents, que en 
necessiten moltes,  la majoria d’ells i elles , s’han de 
traslladar a Santa Bàrbara, al costat d’on es troben 
els horts dels avis.

Els residents de l’Hospital estan molt contents 
d’aquesta iniciativa, tenint en compte que alguns 
havien estat també expositors. Si el seu jardí ja és 
bonic i entranyable, la presència dels clavells ajuda 
a fer-lo encara més atractiu.

CURIOSITATS

El dilluns dia 6, al carrer Salvador Olivella , a dos 
quarts de nou del vespre, sense que es coneguin 
les causes, es va encendre un cotxe i el foc es va 
propagar a altres dos que estaven aparcats al costat. 
Les flames de seguida van agafar espectaculars 
proporcions, cosa que va fer que, al no saber de que 
es tractava, ens pensàvem que es calava foc en un 

edifici. La ràpida intervenció de les set dotacions de 
bombers que es van desplaçar fins al lloc dels fets, 
va permetre que aviat el foc estigués sota control 
i evitar així que es propagués. Com tampoc es van 
haver de lamentar danys personals.

El diumenge 12, un any més,  s’ha portat a terme  la 
que es coneix com la “Let’s Clean up Europe” i que 
consisteix a congregar les persones que ho desitgin, 
fer un seguiment per les platges per netejar-les de 
la gran quantitat de brutícia que el mar aboca a la 
sorra. Brutícia que prèviament ha estat llançada a 
aquest mar. Quan encara no som prou conscients 
del mal que es fa al medi ambient abocant-li tota 
mena de coses.

A casa nostra ho organitza el Centre d’Estudis del 
Mar i en aquesta ocasió la recollida de residus s`ha 
realitzat, amb la participació d’un bon nombre de 
voluntaris, en les platges de: la Barra, Terramar, 
Anquines, Cellerot i Grills.

Torna el repartiment de les banderes blaves, per a la 
propera temporada de l’estiu, pel que fa a les platges 
que han estat distingides i que són: les Botigues, 
Balmins, Sant Sebastià, la Ribera, Estanyol, la de la 
Barra i Terramar. Tot i que això està a dispenses dels 
temporals, els quals durant el temps que duran, ara es 
repeteixen amb bastant freqüència, i algunes d’elles 
les deixen negades d’aigua. És beneficiós per un poble 
aquests reconeixements, quan indirectament viu de 
la platja, tanmateix no he entès mai quins criteris es 
segueixen per concedir una bandera blava, perquè 
algunes de les nostres  platges, a les quals  els hi 
concedeixen, sigui per la manca de sorra o perquè 
aquesta esta mullada, no són cap meravella... Però 
benvingudes siguin.

Aprofitant que es celebra el Fotomaig explico una 
anècdota de quan es celebrava el Concurs Nacional 
de fotografia coincidint amb les festes nadalenques. 
En un d’aquests el meu pare, que també era aficionat 
a la fotografia, s’hi va presentar optant per l’apartat 
que es premiava una fotografia de temàtica sitgetana. 
Ell hi va optar amb una que apareixia una portada de 
l’Eco, en la qual  hi havien uns estrips al mig pàgina 
i darrere s’hi podia veure la imatge de la punta.

Com que a les deliberacions del jurat s’hi podia 
assistir, hi vam anar els dos. Va resultar que a la 
primera passada, un membre del jurat va despenjar 
aquesta fotogrfia del meu pare i tot seguit un eminent 
doctor li revocava la decisió, al mateix temps que li 
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feia recomanacions  per una altra. Tanmateix l’home  
la va defensar fins al final i va resultar la guanyadora. 
Ell i jo vam quedar una mica decebuts,  per la manera 
d’actuar del qui volia influenciar i des d’aquella feta el 
meu pare ja no es va presentar a cap més concurs. 
Sortosament les coses hauran canviat i els “fallos” 
dels jurats no seran sota pressió o recomanació.

La companyia Adif ja fa temps que va reemplaçar 
les travesses de les vies i en lloc de retirar les velles 
les va deixar tirades al costat de les mateixes vies, 
al llarg de tot la costa del Garraf. També a la nostra 
estació es pot contemplar un gran nombre d’elles 
davant on havien estat els bonics jardins que hi 
havia incorporats a l’estació. Si ja de per si, sense 
ells, aquest espai es lleig, ara només falta aquest 
escampall per devaluar una estació que havia estat 
l’admiració dels propis habitants del poble i de la 
gent que ens visitava i que tan bona impressió 
els causava només trepitjar l’andana. Sempre dic 
que anem perdent pistonades i no es posa cura a 
detalls que contribueixen a donar prestigi al poble, 
si no volem fer com un tal “Xinagas”, que quan més 
avançava anava perdent el que havia après. 

ESPORTS 
   
El navegant de patinet Jan Heuninck, format al Club 
Nàutic Sitges, ha estat convocat per a competir en 
la classe 49er en els pròxims Jocs Olímpics amb la 
selecció belga amb la qual competeix actualment, al 
costat del seu company Yannick Lefebvre. Els dos 
van quedar subcampions en el 49er de la Setmana 
Olímpica Francesa, victòria que els hi ha valgut el 
bitllet per a París.

L’equip sub19 del Rugby Club Sitges ha quedat 
classificat per a la final de la Copa Catalunya desprès 
de guanyar, en un gran partit, al Santboià per un 
contundent 29 a 5. 

El partit ha tingut lloc al camp Nou Santa Bàrbara 
i el conjunt sitgetà va dominar el partit des del 
començament fins al final. Un resultat i un joc molt  
brillant, que els dona l’oportunitat de poder arribar 
a aixecar la Copa Catalunya.

S’ha tornat a celebrar el prestigiós torneig internacional 
TAR Promises , que ha tingut per escenaris els 
pobles de Taradell, Santa Eugènia de Berga i Vic. 
On han realitzat un molt bon joc l’equip aleví sub11 
A de la Bla Subur, que va aconseguir una meritosa 
18a plaça.

Dels set partits que va jugar en va guanyar quatre, 
en va empatar un i en va perdre dos. I en tot moment 
va mostrar una gran actitud tant a dintre com a 
fora del camp, que diu molt a favor d’aquests joves 
jugadors, que els ha de servir d’exemple mentre 
practiquen esport.

L’equip de l’UE Sitges, que entrena Álex Villagordo, a 
fet un pas de gegant de cara a la salvació matemàtica 
, al guanyar per 2 a 0 al Tortosa Ebre, per poder 
mantenir-se en el grup 3 de la Primera Catalana. 
Quan l’equip ara ocupa la la vuitena posició, amb 
cinc punts que els separen del descens. El proper 
partit serpa al camp de l’Ascó, si el Sitges el guanya 
s’asseguraria la permanència.

Els jugadors de la Penya d’Escacs del Casino Prado, 
van participar el dissabte dia 4, a la darrera jornada 
de l’XI Obert d’Escacs Calculin que s’ha celebrat a 
Olèrdola. En representació de la Penya hi van assistir 
17 jugadors, els quals van obtenir un bon resultat.

Classificant-se per a la final, que es jugarà a Vilanova, 
Carlos Diana i Adrià Peña.   

La Copa Catalana de Patí a Vela, el cap de setmana 
del 4, va escollir les instal·lacions del Club Nàutic 
Sitges, per celebrar la seva prova. I que el sitgetà 
Oriol Castellà va aconseguir el triomf en la categoria 
vela, Mentre que Julián Vinué va aconseguir la tercera 
posició en la classificació general.

Meritosa també va ser l’actuació de Josep Maria 
Robert, que es va proclamar campió de la categoria 
màster. A la vegada que Elisenda Vives va ser primera 
en categoria femenina i plata en la segona categoria. 

Uns quants components de l’equip màster del Club  
Natació Sitges, han participat  en la Travessia de les 
Illes Medes , dintre del marc de col·laboració amb la 
Marató de TV3 que durant tot l’any es porten a terme. 
La Iraima Verkaik ha quedat segona en la travessia 
de 1,7 quilòmetres   en la categoria +40. I en Toni 
Olarte ha aconseguit també la segona posició en la 
categoria +60. Ell mateix ha realitzat dues travessies 
més nedant, en la de 3,9 quilometres ha aconseguit 
la primera posició amb temps de 1:09:13.

Pel que fa a la travessia de 5,1 quilòmetres, l’Ivan Capo 
l’ha feta en un temps de 1:25:58. I Xavi Guerrero 
amb 1:17:29 . Sense oblidar-nos de Carla Piñol que 
ha estat la primera classificada de la categoria +18 i, 
a més, ha quedat segona de la classificació general. 
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El cap de setmana de l’11, el basquet sitgetà així com 
el ribetà va viure una jornada històrica. A als Pins 
Vens, amb un ple absolut, el locals que entrena en 
Juan Antonio Piñero, jugava contra el lider, l’Hospitalet 
. Que si guanyava aquest últim partit així acabaria, 
mentre que l’equip sitgetà les seves opcions, però 
de rebot si els locals guanyaven i el Ribes també a 
aquests darrers ascendirien.

El Bàsquet Sitges a la primera part va dominar, arribant 
a la mitja part guanyant per 31-26. A la represa 
els d’Hospitalet van tenir al sitgetans sota control, 
remuntant el marcador, quan aquest se’ls hi posava 
en contra. I mentre això passava el Ribes, que jugava 
contra el Morell, feien un partit molt igualat. I arribat 
pràcticament al final del partit, els de Sitges perdien 
només per un punt, quan el jugador local Nacho 
Lloret va fer el llançament d’un triple que va entrar 
al mateix temps que sonava la botzina que indicava 
que s’havia acabat el partit. Davant l’eufòria dels dos 
equips, sobretot el Ribes que també va guanyar el 
seu partit i li permetia l’ascens. Per contra els de 
Sitges hauran d’esperar que la federació comuniqui 
quins seran els equips,  d’entre els que han acabat 
la fase regular en segon lloc, que ascendiran. 

En el mateix cap de setmana l’UE Sitges va empatar 
a u al camp de l’Ascó, en el penúltim partit de la 
temporada,  la  qual cosa els ha permès aconseguir 
matemàticament la permanència a la Primera Catalana.

Pel que fa a Tercera, el Sitges B va golejar els de Can 
Cartró per 5 a 2. Victòria amb la qual els sitgetans 
s’asseguren matemàticament la tercera posició.

L’equip Rugby Club Sitges sub19 s’ha proclamat 
campió de la Copa Catalana, desprès de guanyar al 
FC Barcelona per 24 a 17. Un partit molt treballat i 
on en moltes ocasions el Barcelona anava per davant 
del marcador, sent la segona part molt favorable als 
interessos dels sitgetans, els quals van propiciar una 
gran remuntada la qual va acabar amb les aspiracions 
dels visitants. 

La patinadora sitgetana Andrea Serra, que pertany  
al grup  Xou Petit de  l’Artític Skating Cunit, han 
aconseguit fer-se amb el Campionat d’Europa que 
s’ha celebrat a Itàlia. El resultat és la culminació  
d’una bona temporada, en la qual s’han enfrontat 
a grans equips. Aquest títol  els permet disputar 
el Campionat del món que es celebrarà el 20 de 
setembre a Rimini. En el mateix Campionat, en la 
temporada passada, l’equip de Cunit va quedar en 

segona posició.  

Els jugadors del Club de Golf Terramar, Jorge Rubio 
i Juan Leachs, es van proclamar subcampions 
d’Espanya en la categoria Dobles Sènior Masculí. 
Torneig que es va celebrar al Club de Golf Escorpión  
de la localitat valenciana de Bétera. 

En el mateix Club també  es va celebrar el Campionat 
d’Espanya Sènior Masculí, on en Jorge Rubio ha 
quedat classificat en la desena posició.   

L’equip de l’UE Sitges ha jugat l’últim partit de la 
temprada a Aiguadolç empatant a u davant el Canonja. 
Mantenint així la categoria a la Primera Catalana. 
Des del Club es fa evident  la satisfacció per l’aposta 
que, en el seu dia, es va fer per l’entrenador Álex 
Villagordo, ja que el rendiment de l’equip ha estat 
bo. Ha acabat la temporada en desena posició.

El moment més emotiu d’aquest darrer partit ha 
estat quan s’ha rellevat del terreny  de joc, en el 
minut 68, al jugador Gerard Rovira que ha estat 
llargament ovacionat, al tractar-se de ser l’últim partit 
que jugava amb la samarreta del Sitges. Mentre que 
l’entrenador en les últimes jornades ha fet debutar 
a tres jugadors del filial, Carles Arrivé, Javi Aroca i 
Gerard Fernández. Hi ha equip.

El Club de Golf Terramar ha acollit el Gran Prix del 
Mediterrani, amb la participació de 113 jugadors. 
On han destacat en Jorge Rubio i la Mari Carmen 
Florán, que han estat els guanyadors amb 138 i 
149 cops respectivament. Mentre que Eduardo de 
la Riva va ser el subcampió, seguit de Juan Manuel 
Leach, Jordi Serrano i Paul Fawler. 

En la categoria femenina, com he dit, la Mari Carmen 
Florán  es va emportar el triomf , seguida de molt a 
prop per Maria Trallero.

I on també es van concedir guardons especials a 
Mariano Ayora i Maria del Mar Pont, com a guanyadors 
handicap. I a Juan José Martínez se li va concedir el 
premi especial Scratch Indistint Supersenior.

Com ja sabem el Patinatge Artístic Sitges col·labora 
amb l’Artístic Skating Cunit, així les patinadores Laia 
Jiménez, Vinyet Sintes, Maria Baños, Claudia Martínez 
i Naira Maldonado, es van proclamar campiones 
d’Europa en la modalitat xou júnior amb el susdit 
Club de Cunit. El campionat va tenir lloc en la ciutat 
italiana de Reggio Emilia.
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La seva actuació es va centrar en la representació 
del muntatge “Esculpiendo el destino”, amb el qual ja 
havien aconseguit la segona plaça en el Campionat 
d’Espanya. Gràcies a l’esforç i a l’afany de superació 
que en tot moment han mostrat en aquesta temporada.
   
L’exnedador del Club Natació Sitges, en Toni Ponce, 
s’ha guanyat la plaça pels  Jocs Paralímpics que es 
celebraran a París del 28 d’agost al 8 de setembre. 
Cal recordar que actualment en Toni competeix en 
les files del Club Natació de Vilafranca, el seu poble. 
I que en els Jocs de Tokio, el 2020, va aconseguir 
la medalla de plata.    

Tot i que aquest Cronista ho és de la vila de Sitges, 
moltes vegades el poble veí de Sant Pere de Ribes 
ens sorprèn amb notícies, amb les quals també ens 
hi sentim identificats. És el cas de la noticia que fa 
referencia a la ribetana Aitana Bonmatí que juga a 
l’equip del FC Barcelona femení. I com tots sabem 
acaba de proclamar-se campió de la Women’s 
Champions League, en la final que s`ha jugat al 
camp de Sant Mamés a Bilbao contra l’Olimpique de 
Lyon. On l’Aitana  va marcar un gol que va ser clau 
en desenvolupament del que quedava de partir i que 
va acabant sentenciant la capitana l’Alexia Putellas 
ja en el temps afegit.

L’equip aconseguia així proclamar-se campiona d’Europa 
per tercera vegada, les dues darreres consecutives. A 
més l’Aitana va rebre el premi individual com a millor 
jugadora de la competició. Davant això tot el poble 
de Sitges, i aquest cronista en particular, mostrem la 
nostra  admiració per tot l’equip i de manera especial 
per la nostra veïna ribetana.    

El cap de setmana del 25 de maig, el pilot del Moto 
Club Sitges, David Gómez, es va proclamar guanyador 
del Campionat de Catalunya d’Enduro Clàssiques,  
que es celebra a Solsona i en la categoria TT84 
Superiors. Amb el mèrit afegit que la pista no estava 
en optimes condicions ja que degut a la pluja el terra 
era molt relliscós. Això no va ser un impediment per a 
que el pilot mostres el seu gran nivell de preparació.

En el mateix circuit, el diumenge 26, es va celebrar 
la segona cursa d’aquest Campionat d’Enduro, però 
en la categoria Master45, en la qual es va tornar a 
imposar en David Gómez.

Mentre que aquest mateix diumenge , aquesta 
vegada en el circuit de Viver a Castelló, tenia  lloc 
la segona cursa del Campionat Valencià d’Enduro, 

en el qual Javier Castejón va quedar setè en la 
categoria Sènior. Mentre que  Arturo Casanova i 
Joan Masó van acabar en tercera i sisena posició 
respectivament en la categoria Màster.

El Club Natació Sitges va tenir representació en el 
Trofeu Ciutat de Lloret de Mar, on tots els participants 
del Club van obtenir molts bons resultats i van millorar 
marques. Així Ona Portillo va ser la primera nedadora 
en rebaixar la barrera del minut en els 100 lliures, 
que li ha permès accedir al Top 5 català pel que fa a 
la categoria dels 16 anys. Mentre que l’Oliver Roch, 
en els 200 papallona, va accedir al primer lloc del 
rànquing espanyol d’aquesta temporada i a més va 
aconseguir batre el rècord, també de la categoria 
dels 16 anys. 

Per altra banda el Luka Hoek, en 50 lliures, va assolir 
el rècord d’Espanya de 16 anys, cosa que li permet 
accedir al 4t lloc del rànquing absolut i en el cinquè 
en els 100 lliures.

Pel que fa al Club Rítmica Sitges Garraf, ha aconseguit 
dos ors en el transcurs de la prova de la Primera 
Fase del Primavera Conjunts de la Copa Catalana 
celebrada a Lleida el diumenge 26.

Així el conjunt aleví IV, les debutants de la categoria: 
Paula Boutureira, Lucia Chinchilla, Màxim Márquez, 
Tina Roses, Berta Nova i Elsa Rodriguez, van quedar 
en la primera posició amb la coreografia de cinc 
cèrcols. 

En quant al conjunt juvenil VI, també debutants, format 
per: Giulia Ragno, Sara Espada, Daniela Donoso. 
Olivia Campos, Lisa Albiach i Anna Petrick, també 
van aconseguir la primera plaça, amb tres cèrcols 
i dues pilotes. 

El dia abans, el dissabte 25, a Castelldefels, l’entitat 
també va estar present en la Final de Catalunya de 
la Copa Catalana en la categoria de nivell IV. Pel 
que fa a la categoria infantil individual, van debutar 
Blanca Domínguez, Mariona Gargalló i Eva Piñol, van 
aconseguir uns bons resultats. Mentre que Elisabet 
Vargas va conquerir la cinquena plaça en categoria 
Júnior i, gràcies als bons resultats obtinguts, ha 
ascendit al nivell V.5.
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EL DIA A DIA

Amb l’arribada de l’estiu s’incrementa el nombre 
de deixalles i per tant s’ha de ampliar el servei de 
recollida, això comporta incrementar el pressupost, 
perquè s’hi afegeix  la recollida comercial del sistema 
porta a porta amb un cost de 266.250,30 euros ; 
activar un servei per fer un repàs més continuat 
dels contenidors amb un cost de 49.017,30 euros;  
Recollida de voluminosos amb un servei de 5 dies 
per setmana, durant tot l’any de 26.782,60 euros; 
també es contempla el servei de recollida de residus 
ocasionats per la poda amb un cost de 17.252,60 
euros.

Tots aquests serveis estan sotmesos a les bones 
aptituds que demostrin els usuaris en quant a mantenir 
net els espais comuns, que si es fes correctament  
l’administració local s’estalviaria molts diners. No es 
pot generalitzar si més no s’observa una poca cura 
per tal de mantenir la netedat, quan aquesta depèn 
també del propi  ciutadà.

Cada vegada hi ha més tendència a que el nostre 
poble sigui escollit per les empreses per a celebrar 
congressos i reunions de treball. Hi afavoreix que 
molts establiment hotelers ofereixen aquest servei, 
amb unes instal·lacions ben adaptades per a que 
els interessats trobin aquí el que busquen. Hi 
afavoreix la nostra situació: l’encant del poble i la 
bona comunicació amb Barcelona i amb l’aeroport.

En aquesta línia, Node Garraf va organitzar una 
activitat destinada a totes les empreses, organitzacions 
i institucions vinculades directa o indirectament amb 
el sector turístic de la comarca. Amb un programa 
per connectar i concentrar a totes les empreses 
del Garraf amb l’objectiu d’ampliar contactes i per 
conèixer noves maneres de fer. Una iniciativa que 
ha reunit a prop de 70 professionals.
  
Bones notícies pel que fa a la creació de nous llocs 
de treball a la comarca del Garraf, amb un increment 

de més de 1.000 llocs de treball si es compara amb 
el mateix període de temps de l’any passat. Això 
significa que l’atur també ha baixat. Una important 
i bona notícia.

Com ja he dit i repeteixo, fa un temps que Adif va 
substituir les travesses de les vies per unes de noves, 
però en lloc de posar unes i al mateix temps retirar les 
velles, que hagués estat el correcte i el més pràctic,  
aquestes les va deixar dipositades de mala manera 
allà on els hi va venir bé. Fins i tot en alguns casos 
obstaculitzant camins com els del traçat de GR. 
D’aquí les queixes del nostre Centre Excursionista 
que presideix en Joan Tutusaus, que ja han fet una 
reclamació formal per a que siguin retirades. Fins i 
tot la nostra estació, amb les travesses abandonades 
a l’alçada d’on havia estat el jardí, no s’ha escapat 
d’aquesta deixadesa.  

Des de fa temps i perdut aquell bonic jardí, només 
li falta això per enlletgir la façana d’aquesta estació 
que havia estat admirada per tothom que hi feia 
parada o que se la mirava des de la finestra del tren. 
Sembla que es faci expressament, tot el que feia goig 
s’ha deixat degradar fins a extrems inconcebibles i, 
el que és pitjor, això no es torna a recuperar. Quina 
llàstima. Insisteixo en el tema.

Com ja és sabut fa temps que les nostres escoles 
estan col·lapsa-des. Una situació que no paren de 
denunciar tots els directors d’aquests centres al 
Departament d’Educació, el qual sembla que ha 
prioritzat, mitjançant el que anomenen concurs 
de mèrits, a un bon nombre del professorat que 
treballava de forma interina i que amb aquesta nova 
proposició han passat a ser funcionaris. Igualant els 
drets i si cap superant-los als professor/es que van  
passar per un procés de preparació fins que es van 
presentar a oposicions i les van aprovar. I només 
ells saben la feina i els neguits que els hi va costar. 
Davant aquests nous funcionaris els mèrits del 
quals només es troba que portaven uns determinats 
any dedicats a la docència i molts d’ells no es van 

jUny
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preparar mai per presentar-se a les oposicions que 
es convocaven. Tot plegat una mica injust. 

Si més no és aquest el cas que ara ens ocupa, sinó 
que es tracta de donar ressò que, a la crida feta pel 
professorat, finalment el Departament  ha accedit 
a les seves ben fundades demandes i han resolt 
que Sitges tindrà una nova línia a l’escola al Miquel 
Utrillo, d’aquesta manera passarà a ser de tres 
línies.  També tenen dintre la carpeta un projecte 
per fer un nou edifici al Barrachina. Aquest projecte, 
el de disposar d’una nova línia escolar, ha comptat 
sempre amb  el suport de l’Ajuntament  que, com els 
directors de les escoles, s’oposen a que es plantegin 
posar barracons. Malgrat que mentrestant s’hagi 
de recórrer a uns mòduls, mentre que els temors 
recauen que un cop instal·lats aquests s’hi quedin 
un molt llarg període de temps, com va passar als 
que van disposar a can Pei.

Per altra banda el regidor d’Ensenyament Albert 
Oliver-Rodés, ha anunciat que es destinaran 670.000 
euros per fer millores als centres educatius.

Seguint amb la línia educativa , constatar que l’escola 
Miquel Utrillo gaudeix de molta bona consideració 
dintre del Departament degut a que s’acull a projectes 
de projecció en benefici dels seus alumnes. Un dels 
artífex és el seu actual director en Pau Canut que, 
sigui dit de pas, després de 15 anys com a director, 
quan s’acabi aquest curs en deixarà la direcció i el 
succeirà l’Enric Canalda, que ha estat el cap d’estudis. 

I és el que deia quan em referia a la consideració 
que té la nostra escola en el context educatiu, 
perquè va ser escollida d’entre 30 centres escolars  
per fer una prova pilot d’un total de 2.679 escoles 
catalanes. Tot un honor.

I desprès d’un intens treball s’ha donat a conèixer 
el que anomenen: el FAIGLab “Casa de la Regina”. 
Una denominació, aquesta última, que agafa el 
nom de la casa, integrada a l’escola, on hi vivien els 
matrimoni que eren els conserges, l’Antonio Micó i la 
Regina Mirabent. I per a concretar més, en les seves 
dependències,  s’ha dedicat aquest espai dedicat al 
projecte d’aprenentatge, el que acabo d’apuntar, el 
FAIGLab. Bassat en els següents punts: el perquè, 
el què, el com i el per a què. Aquí es treballa per a 
donar respostes, mentre s’alliçona en el contingut.

En les recents eleccions al Parlament Europeu, una 
vegada escrutats els vots emesos per la ciutadania. 

Sitgetana el partit més votat ha estat el PSC amb 
2.389  vots, seguit del PP amb 1.795, Junts-UE. 
1.652, ERC-AR 1.155, Vox 564, Comuns Sumar 353, 
Podemos 342, se acabo la fiesta 252, Pacma 149. 

Mentre es parla del projecte d’un nou CAP, el qual 
està previst es faci en el terreny que hi ha al costat 
de les dependències de la Guàrdia Urbana, el que 
està en funcionament s’ha ampliat amb sis noves 
consultes, desprès d’haver finalitzat la construcció 
d’un mòdul que ocupa l’espai del darrera, que havia 
estat destinat a aparcament dels metges i personal.

Noves consultes que seran destinades als serveis 
de dietista-nutricionista, de benestar emocional, 
fisioterapeuta i higienista dental.

En el transcurs del Ple celebrat el dimecres dia 26, 
es va acordar declarar la Societat Recreativa el Retiro 
Bé Cultural d’Interès Local. Així quan la Generalitat 
ho registri l’entitat podrà optar a subvencions, les 
quals ajudaran a finançar les obres que s’estan 
portant a terme, des de l’abril,  en el seu saló-teatre, 
les qual permetran tornar a la sala la que va idear 
en Miquel Utrillo i Morlius a l’any 1916. Recuperant 
les voltes del sostre, la ceràmica de la barana de 
les llotges i el colors de les parets originals. A més 
de fer front a les normatives, sobretot de seguretat, 
que s’exigeixen en aquests llocs públics. Aquestes 
són molt complicades, perquè cada vegada les 
normatives són més exigents. De fet l’altre Societat, 
el Casino Prado Suburense, ja fa uns anys que, 
amb la mateixa finalitat de complir les normatives, 
hi treballa i quan sembla que ja tot és correcte, els 
hi surten amb un altre estirabot que retarda que els 
hi atorguin el certificat que acrediti que compleixen 
amb totes les normatives exigides. A més de retardar 
l’obtenció d’aquest certificat, el que fa que, a l’exigir  
altres coses, això suposa haver-hi de destinar unes 
despeses, la majoria de les vegades importants i 
amb les quals no s’hi comptava.

CULTURA

Continuant amb el cicle de xerrades de l’Hospital, 
aquest dissabte 8 ha estat el torn de l’Ángels Parés, 
en Toni Sangrà i l’Oriol  Pascual, que ha tingut lloc en 
la capella. Amb una interesant dissertació, sobre els 
diferents projectes, d’ampliació, millora... que s’hi han 
portat a terme, fins arribar a l’estat actual. També s’ha 
parlat de les diferents obres d’art arquitectòniques 
que es troben en tot el conjunt. I entre ells les pintures 
de la capella de l’Agustí Ferrer Pino.
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L’artista Manuel Corrales, afincat a Sitges des de 
l’any 1995, exposa la seva obra al Centre Cultural 
del Miramar. La seva obra és potent, les seves cares 
transmeten missatges de diferent contingut, on 
destaca la seva vesant humana sota unes mirades 
transparents i expressives. El rostre humà submergit 
a l’art d’en Manuel Corrales, que captiva el missatge 
que cadascú hi sap endevinar. 

El  músic sitgetà Marc Serrano i Farrerons és el 
responsable  d’un nou tema musical, inspirat en el 
bàsquet,  sota la denominació de T’he Pawn of t’he 
l’ostatge dynasty un treball que combina rap enmig 
d’unes soronitats potents.

La trajectòria musical d’en Marc es va iniciar amb el 
conjunt musical K-LIU passant desprès per Footsteps 
i actualment és el fundador del grup  DiaCrítics, del 
qual molts temes que toquen els ha compost ell.

A la Fundació Stämplfli s’ha inaugurat una interessant 
exposició d’art contemporani amb l’anunciat 1965-
2011. Que fa referencia a les dates de la realització de 
dues obres seleccionades per encapçalar l’exposició 
i que aquesta gira entre aquests dos referents.  L’obra 
més antiga data del 1965 i es titula Rue Lafayette i 
l’autor és Jacques Villeglé. Mentre que la més recent 
data del 2011 i es titula Atmosphère  de l’argentí 
Luís Tomasello. 

En total són 37 obres les exposades que abasten 
mig segle d’art del darrer terç de segle XX i primer 
quart del segle XXI. En aquesta exposició es mostren 
unes obres que no s’havien exposat mai, com la de 
l’artista català Joan Rocamora que hi és present amb 
l’obra  Diàleg de medis  (1990), així com altres que 
feia molt temps que no s’exposaven com són: els 
Cinc cylindres polychromes de Guy de Rougemont 
(2000).   Sans Titre de Marc Desgranchamps (2001), 
un dels pintors francesos que és viu i molt important 
a França. I en l’exposició que ens ocupa també 
compta amb l’obra de Claire-Jeane Jézequel. I així 
fins a completar la diversitat d’estils, majoritàriament 
d’art extracte i amb autors com l’slandes Erro, Daniel 
Pommereulle, Marc Brusse.

Durant els 14 anys que porta oberta aquesta fundació, 
ampliada amb la que tots coneixem per la casa del  
Dr. Serramalera, s’han celebrat set exposicions 
d’aquestes característiques, a més de la presència 
permanent de l’obra d’en Pere Stämpfli. Que fins a dia 
d’avui ha mantingut la mateixa línia de divulgació de 
l’art contemporani i amb una rotació de la col·lecció 

permanent, aquesta és la cinquena.

En les sales que corresponen a l’ampliació que es va 
dur a terme a l’any 2019, en Pere Stämpfli segueix 
mostrant una antologia del recorregut de l’artista suís, 
que junt amb la seva esposa Anna Maria passen, 
moltes temporades a la seva casa del carrer d’en 
Bosc, i en la susdita exposició permanent destaca 
la seva obra més identificativa, aquests neumàtics 
gegants on no hi falta detall en el traç de la pastilla 
del neumàtic.

Dintre dels nombrosos actes per celebra  el centenari 
del poeta Joan Salvat-Papasseit, el dia 30 de 
de maig es va celebrar a la Biblioteca Santiago 
Rusiñol,  una tertúlia on s’ha llegit obra del poeta. 
On després d’unes breus paraules d’introducció 
per part de la directora de la Biblioteca, la Marta 
Sánchez, va iniciar l’acte la Rosa Maria Puig, que va 
fer una aproximació del poeta i tot seguit va cedir 
la paraula a en Marçal Fernández, pintor, escriptor i 
coordinador de la Tertúlia del Pinzell, que va actuar 
de moderador i va establir comparacions entre els 
pintors i els poetes, on moltes vegades els colors de 
la paleta inspiren els poemes. Establint-se entre els 
asistents una interessant i alliçonadora col·laboració. 
Que va venir a ser com una continuïtat del  Sitges 
en vers XII, que  com és tradició es celebra en el dia 
de la festivitat de Sant Jordi. 

A la sala Iris de  l’Hotel de l’Art de Sitges s’ha 
inaugurat l’exposició  de l’artista amb arrels sitgetanes 
l’Alícia Morant, que compta amb la col·laboració de 
la Fundació Josep Puigmartí. Nascuda a Barcelona 
però amb forts lligams a Sitges on hi passa moltes 
temporades. Quan el director artístic de l’Hotel, en 
Joan Carles Vicente, va veure la seva obra s’hi va 
interessar i fruit d’aquest interès  i de les ganes 
d’exposar  de l’Alícia ha fet possible que de la sala 
d’exposicions s’hi puguin admirar aquesta vintena 
de quadres a quin més interessant. 

Torna el Sitgestiu, en la seva 26a edició,  que organitza 
els Museus de Sitges amb una proposta de 37 activitats 
culturals que començaran la seva singladura durant 
els mesos de juliol i agost. El programa el conformen: 
3 concerts de música clàssica, 4 concerts de jazz, 
3 òperes, 1 concert modernista amb maridatge, 
1 show de màgia, 11 visites guiades, 1 exposició 
temporal, 4 tallers familiars, 1 sopar de lluna plena, 1 
experiència sensorial, 4 rutes modernistes, 1 cinema 
a la fresca i 1 concert d’orgue.
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Una representació sitgetana, entusiastes de l’esperit 
Rusinyolià, es va desplaçar a Manlleu a la recerca dels 
orígens económics de la família d’en Rusiñol. Allà els 
hi van fer una visita guiada al Museu del Ter, on els 
hi van explicar el paper que van tenir les colònies de 
les empreses tèxtils que s’hi van instal·lar, entre les 
quals hi havia que eren propietat de l’avi de Santiago 
Rusiñol. D’allà es van desplaçar a la senyorial casa 
de la família Rusiñol i allà la visita es va desenvolupar 
seguint les directrius del viatge que l’artista va fer per 
Catalunya amb carro, amb referències de quadres 
de Ramon Casas i del mateix Santiago Rusiñol.  Un 
membre de la comitiva sitgetana, en Xavier Miret, es 
va caracteritzar amb la identitat de l’artista i ho va 
fer seguint el guió d’un text escrit per Joan Carles 
Rodríguez, explicant detalls personals de la seva 
estada en aquella casa de Cau Faluga. 

A l’acabar la visita la representació sitgetana es 
va reunir en un dinar en el restaurant que hi ha al 
costat del Santuari de la Gleva, on hi havia fet estada 
mossén Jacint Verdaguer i Santaló. Un viatge molt 
interessant que va servir per ampliar els coneixements 
de l’entorn de Santiago Rusiñol.

El dissabte 15 la Beli Artigas va ser l’encarregada de 
tancar el cicle de conferències, organitzades pel Grup 
d’Estudis Sitgetans, que s’han anat portant a terme 
durant la celebració dels 700 anys de l’Hospital de 
Sant Joan Baptista. La seva intervenció s’ha centrat 
a explicar, sota el títol “El pas de la casa Deering a 
museu”, tot el procés que va seguir un cop l’antic 
Hospital el va comprar en Deering i va aixecar en 
aquest lloc els palaus de Maricel, fins que  propietari 
va donar per finalitzada la seva estada a Sitges, a 
l’any 1921, emportant-se les obres que contenia, i 
amb tot això es va produir la seva mort a l’any 1927, 
quan comença un període d’incertesa al no saber 
com els seus descendents gestionaran aquest llegat, 
tenint en compte que en els hi havia arribat diferents 
ofertes per la compra de Maricel. 

Va transcórrer el temps amb el futur de tot plegat 
penjant d’un fil, com va seguir explicant la Beli. Fins 
que a l’any 1967 la Diputació de Barcelona que 
el va convertir en museu. Abans, l’Ajuntament de 
Sitges va comprar el que coneixem com a Maricel 
de muntanya.

Una conferencia, com totes les altres, molt interessant 
i que el conjunt de totes elles han servit per conèixer 
molts detalls de la Història, ni més ni menys que 700 
anys,  del nostre Hospital i de no haver estat per 

aquesta celebració no hauríem pogut aprofundir en 
aquest llarg bagatge que avala aquests institució. 

Com ja és habitual, i dintre el cicle Mediterranean 
Guitar Festival, el divendres dia 21, a l’ermita de Sant 
Sebastià, s’ha celebrat un nou concert de guitarra, 
seguint amb “ el tribut a Paco de Lucia”, a càrrec 
del guitarrista Javier Gavara. L’intèrpret i el marc han 
fet les delícies dels assistents. 

Dintre dels Capvespres musicals que organitza la 
Biblioteca Santiago Rusiñol, ha destacat l’actuació 
de la soprano Júlia Alberola Blanchart, en el bonic 
marc de la terrassa. Des d’on la Biblioteca es veu 
des d’una altra perspectiva i es pot dir que la cultura 
s’eleva  fins a la terrassa. Aquesta pàgina musical 
ha tingut lloc el dijous 27 de juny.

Queda un any per a que l’edifici de l’Escorxador 
compleixi 100 anys. A un any vista, doncs,  s’han 
acabat les obres de remodelació i condicionament 
les quals es van començar a l’any 2021 i s’inauguren 
el 21 de juny d’aquest 2024. I que millor que fer-ho 
amb una jornada de portes obertes, on s’ha aplegat 
molta gent, encuriosida per veure com ha quedat 
aquest espai renovat. 

La paula escorxador no va associada a res de bo, degut 
a que allà es sacrificaven els animals. Antigament 
amb uns mètodes que no deslliurava als animal 
d’un cert patiment. D’aquí que estiguessin ubicats 
a les afores del poble, si més no es va tardar gaire 
que s’anaven integrant al nucli habitat. D’aquí que el 
que es va construir a l’any 1888, sota la direcció de 
Gaietà Buïgas, a la que seria l’Avinguda Sofia, a l’any 
1920 es va considerar la necessitat de construir-ne 
un de nou a on ara es troba aquest, que va dirigir les 
obres l’arquitecte Josep Maria Martino.

De llavors fins a dia d’avui. Tot i que ja feia uns 
anys, des del 1979, que s’hi anaven fent coses molt 
puntuals. I el 1990 es connecta la façana posterior 
amb l’edifici de Serveis Socials i es crea la que avui 
coneixem com a plaça dels artistes.  

La reforma actual,  que ha costat 1.050.000 euros, 
sufragats per l’Ajuntament, ofereix un espai polivalent. 
Tant pel que fa a l’escenari com les grades, el que 
permetrà moltes adaptacions.

A la part exterior, al costat dret de l’edifici, ha quedat 
una terrassa que també es podrà habilitar per fer 
el que convingui. Com la que s’ha aprofitat aquesta 
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inauguració per presentar el Cicle Imprescindibles que 
participaran en el Festival dels Jardins de Terramar. 
El que popularment es diu: amb un tir s’han matat 
dos pardals.

La veïna de Garraf, la Rosa Gallach, exposa al Miramar 
la seva obra. Un total de 45 quadres abstractes, a 
més de 17 obres escultòriques, amb la temàtica 
principal inspirada en el mar, d’aquí que l’exposició 
l’hagi englobat sota una denominació molt marinera: 
“quan el mar parla”. La seva obra és una combinació 
d’amor i art. Amor pel mar que té tan proper i que 
banya la seva faceta creativa. El resultat, el conjunt 
de tota aquesta obra que se’ns mostra.

El dissabte 29 s’ha estrenat una nova edició dels 
Concerts de Mitjanit al Port. Amb una programació 
força atractiva que s’allargarà fins el dissabte 27 de 
juliol. Ha encetat el programa l’actuació de Veneno 
en la Piel. Seguiran, el 6 de juliol amb The Tusies, 
13 de juliol Abba Gold Tour, el 20 de juliol She’s The 
Wom’s pop & dance band i el 27 de juliol Suzanna, 
un tribut a Tina Turner.

Cal remarcar que tots els concerts són d’entrada 
gratuïta . Unes vetllades musicals al costat del mar, 
on el públic assistent acaba per retirar les cadires i 
es posen a ballar. És un altre al·licient per gaudir de 
la música els dissabtes a la nit, d’aquest darrer del 
mes de juny i de tots els dels propers  mes de juliol. 

Els Museus de Sitges han recuperat com a sala 
d’exposicions la planta baixa del Palau de Maricel ( 
banda de muntanya) més coneguda com la sala dels 
vaixells. Desprès d’unes obres de condicionament i 
climatització, tornarà a obrir al públic amb un seguit 
d’exposicions temporals. 

La primera d’elles porta per títol: La figura emmarcada. 
Obres de la col·lecció Casacuberta Marsans. Una 
interesant mostra d’aquesta col·lecció privada, que 
ha reunit el matrimoni Ferran Casacuberta i Coty 
Marsans,  a partir de novembre es podrà contemplar, 
tota la col·lecció, al que havia estat l’antic hospital 
de Sant Sever del carrer de la Palla de Barcelona. 
En el context d’una exposició permanent.

El matrimoni sempre ha mostrat la seva bona 
predisposició per deixar obres de la seva col·lecció 
als museus que els hi demanen, una prova la tenim 
en aquesta exposició que s’ha obert al Maricel, 
gràcies als neguits que mostren els responsables 
dels Museus de Sitges i també a la predisposició 

dels qui deixen obres per a ser exposades de manera 
temporal i que fan que els nostres Museus, durant 
tot l’any, tinguin una activitat molt lloable, que atreu 
a un gran nombre de públic, tan local com visitant. 

Roma és una ciutat que captiva, ho fa sota la seva 
pàtina d’unes pedres mil·lenàries i uns monuments 
que són el testimoni d’una civilització que es trasllada 
a l’imperi romà d’altra temps. Sense passar per alt la 
influència que exerceix al visitant el Vaticà, amb els 
seus museus, la Basílica de Sant Pere i la sempre 
admirada Capella Sixtina.

De tot això n’és un bon coneixedor l’Anton Ferret que 
descriu aquestes capitals mitjançant la poesia. Un 
treball que ha recollit dintre el seu segon poemari i 
que porta per títol: Turisme  Interior, amb epíleg d’en 
Joan Duran i que li ha valgut guanyar el Premi Jordi 
Pámias de Poesia 2023. Llibre que ha estat presentat 
aquesta setmana a la Biblioteca Santiago Rusiñol. 

Pel que fa a la dansa, ressalta la bona temporada 
que està realitzant el conjunt de l’Espai de Dansa del 
Casino Prado, i més en concret pel que fa referencia a 
la Mostra de Dansa que s’ha celebrat sota l’organització  
del mateix Espai.  Tots els participants ho van fer 
des de diferents disciplines: dansa urbana, ballet 
clàssic, passant pel jazz, la dansa contemporània i 
el revulsiu Bollywood.

Totes les actuacions van despertar molt entusiasme i 
satisfacció  entre el públic, que van aplaudir a tots els 
ballarins/es de totes les edats que hi van participar, 
donant també cabuda a damunt de l’escenari a 
intèrprets de diferents contextos i capacitats, fent 
honor al compromís de l’Espai Dansa amb la diversitat 
i cohesió social.

FESTES I TRADICIONS

El dissabte dia 1 d’aquest mes va coincidir amb la 
vigília de la festa del Corpus, on el acte més esperat 
ha estat la cercavila dels gegants, que és la primera 
vegada de l’any en què petits i grans coincidim amb 
la seva presència. Una desfilada que a tots se’ns fa 
curta. A primera hora del matí s’havia descarregat 
al Cap de la Vila, una reproducció de la cúpula de 
l’edifici de l’Hospital. Un detall que desvetllava per 
on giraria l’ornamentació d’aquest espai, un projecte 
encarregat al seus responsables i que s’afegeix als 
actes organitzats per a celebrar els seus 700 anys. 

Desprès del retorn dels gegants a l’Ajuntament, els 
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veïns dels carrers on es confeccionen les catifes i 
al mateix Cap de la Vila es començava a reunir la 
gent per anar dibuixant el carrer. Però hi va haver 
un primer avis de pluja, quan semblava que ja havia 
passat i la gent tornava a la feina, una tempesta una 
mica considerable va deixar anar una pluja persistent 
i a estones considerable, que anava acompanyada 
de llamps i trons. Davant d’això els catifaires van 
desistir, caldria aixecar-se més aviat i continuar amb 
el dibuix, doncs fins llavors s’havia dibuixat molt poc.

De bon matí del diumenge, festivitat de Corpus, la 
feina s’anava enllestint. Totes les catifes són  molt 
maques, ja es va fer bé de suprimir el concurs que es 
feia per atorgar un seguit de premis, perquè el jurat, 
abans i ara, ho tindria molt difícil per fer una bona 
evaluació. Tots han estat mereixedors dels millors 
elogis i d’una manera especial el conjunt del Cap 
de la Vila, sobretot per la peça que més admiració 
ha despertat, la susdita cúpula que remata l’edifici 
de l’Hospital de Sant Joan Baptista. 

Un altre espai que fa molt goig, és el Racó de la Calma, 
amb la reixa de la finestra del Cau Ferrat guarnida i 
altres detalls que la gent del Consorci disposen per 
l’entorn. Si més no la palma se l’emporta el brollador 
del Plau de Maricel on hi ha l’ou com balla. La cua 
per entrar-hi quasi arribava fins a la porta de Santa 
Catarina.  Si tot aquest conjunt sempre fa goig ara, 
engalanat amb flors, és preciós.

A la capella del Santíssim hi va estar exposada la 
Custòdia, que va rebre un bon nombre de visitants.   

A hora puntual ha sortit la processó que ha estat 
retransmesa per Canal Blau, un bon encert, sobretot 
per a les persones que no poden sortir al seu 
encontre, amb comentaris d’en Sergi Molina i amb 
la col·laboració de la Beli Artigas, que li confereix 
l’apunt històric. La primera processó de Corpus que 
presidia el senyor rector Rafel Vilaplana, que anava 
acompanyat del rector emèrit Josep Pausas, el qual 
el que més el preocupava d’aquesta processó, eren 
les escales que li preparaven per a pujar a l’altar, 
fins el punt que, davant la dificultat, exclamava: “és 
que van per mi...”.   La processó, que ha estat molt 
concorreguda, presidida per les parelles de gegants, 
les besties de foc i el toc de distinció que li confereix 
la Moixiganga, ha entrat a l’església, precidida per la 
Custodia sota talem i que ha assolit el  seu moment 
més àlgid quan el senyor ha fet l’elevació en l’altar 
del Cap de la Vila. Ja en el temple  i desprès de les 
paraules i de l’oració que ha dirigit mossèn Rafael 

Vilaplana, els actes religiosos s’han acabat. Però 
tothom espera a la plaça de l’Ajuntament la presència 
de  totes les parelles de gegants que han fet la 
preceptiva ballada final i fins a la Festa Major!       

Amb el lliurament de premis al jardí de l’Hospital, 
el diumenge dia 9 es va clausurar els actes que  
s’han celebrat amb motiu de la festivitat de Corpus, 
que ha tingut l’epicentre en aquesta institució 
sitgetana, i també en els actes religiosos que donen 
el protagonisme a la festivitat de Corpus.

Cal destacar, entre moltes, una cosa que quedarà 
per sempre més en la memòria de la gent de Sitges, 
l’encert d’haver presentat l’exposició de clavells en 
els jardins de l’Hospital. Un fet que van celebrar 
enormement els seus estadants i el veïnat del Poble 
Sec. Per a tots era molt gratificant sortir al jardí hi 
trobar-se amb aquella florida, més quan alguns dels 
residents havien estat, com ja he dit,  expositors, o 
que ara des d’allà mateix tenen cura dels clavells 
que ells també presenten a l’exposició. Moltes 
coincidències, amb protagonisme del clavell i també 
d’altres flors, com les que donen forma i color a les 
catifes i a l’ornamentació de balcons i façanes.

Amb el jardí a vessar de gent, la Comissió que presideix 
l’Eduard Tomàs, va manifestar la satisfacció que a 
ell i a tota la junta els hi queda de poder corroborar  
que la festa ha lluït amb tot el seu resplendor i que 
tot ha sortit bé. Com es sol dir: segons el guió previst. 
Tanmateix només ells saben la feina que comporta 
per aconseguir l’èxit desitjat, en poden estan ben 
satisfets i nosaltres molt agraïts per tota aquesta 
feina ben feta.

A partir d’aquí es van anar anunciant els diferents 
guanyadors o que  havien estat protagonistes de 
la festa. I despès, com mana la tradició, ens vam 
desplaçar fins al Vinyet, per a fer ofrena dels clavells 
a la Mare de Déu. Un recorregut que abans es feia a 
peu i amb acompanyament de la banda de música i 
que ara es fa amb la barqueta, amb cotxes particulars 
i amb acompanyament de gralles. 
     
Una vegada més s’ha portat a terme la Pride, que 
s’ha concretat amb una afluència directa de 50.000 
visitants i que va tenir el seu acte principal el diumenge 
dia 9 amb la desfilada de 19 carrosses que va 
desfilar pel passeig de la Ribera , on dies anteriors 
per damunt dels seus escenaris hi van actuar una 
escollida varietat d’espectacles musicals. Durant 
cinc dies el col·lectiu LGTBIQ+ s’han donat cita a 
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la vila, seguint la convocatòria del col·lectiu sitgetà 
que són els organitzadors. Mentre molts establiments 
locals penjaven, en un lloc visible, la seva bandera.

És un esdeveniment que aporta molts ingressos en 
l’economia local  i on els organitzadors han fet una 
molt bona valoració d’aquesta nova edició. 

I arribem a les vigílies de la festivitat de Sant Joan, 
on sobresurten les populars revetlles com la que 
celebren el veïnat del Poble Sec, amb l’estrena de 
la nova comissió que presideix en Víctor Sáez , on hi 
som convidats tots els veïns de la vila. Una setmana 
abans ja havia tingut lloc el sopar popular, en el 
transcurs del qual van ser presentats la Pubilla, la 
Lisa Albiach  i l’Hereu, en Manel Sabaté. I ha tingut 
continuat el dissabte 22, amb festa infantil, l’actuació 
del Sr. Fong i la Dasistsara.

Abans de la revetlla del diumenge 23, a les 14 h,  han 
esclatat els preceptius 21 morterets, que marquen 
el començament de la festa.  Més tard s’ha donat 
la benvinguda a la Flama procedent del Canigó, 
que organitza Òmnium Cultural, que ha arribat a la 
plaça de Catalunya del Poble Sec, on s’ha llegit el 
Manifest de la Flama i la Colla Jove dels Castellers 
de Sitges ha aixecat un pilar, per acabar amb el cant 
dels Segadors.

El dia de Sant Joan, es va celebrar la tradicional 
missa a la capella de l’Hospital. Un cop acabada al 
jardí hi va haver l’actuació musical del grup Atomik 
Funk, que va ser molt aplaudit per residents i visitants. 

I desprès de la celebració del Solemne Ofici a l’església 
de Sant Joan les  autoritat locals, amb l’alcaldessa 
Aurora Carbonell al capdavant, van tenir lloc els 
parlaments de rigor amb motiu de la celebració 
del 700 aniversari de la casa, amb la intervenció 
de l’administrador de la institució Jordi Sans, de la 
Mireia Rossell i per acabar amb les paraules de la 
pròpia alcaldessa. I que va donar pas a l’audició de 
sardanes a càrrec de la Cobla Sitgetana, la qual fa 
molts anys que participa d’aquesta festa.

La qual va acabar amb la tradicional cantada 
d’Havaneres a davant del Centre d’interpretació de 
la Malvasia.  

A l’any 2015 es va crear el Consell del Patrimoni 
Festiu de la Festa Major, amb l’objectiu de preservar 
i honorar el patrimoni de la Festa Major. Aquest 
primer Consell va acabar el seu mandat desprès 

d’aprovar un nou protocol, el qual va ser ratificat per 
unanimitat dels membres del  Consistori.

En el Ple celebrat el dimecres 26, es va aprovar la 
constitució d’un nou Consell. Aquest està format 
per: Presidenta, Eva Martín Martínez; secretari, Oriol 
Julià Carbonell; representants dels balls, Josep 
Clarà Moreno, Ricard Vicente Arnau, Joan Mas 
Alegre, Albert Gutiérrez Vidal i Edu Sentis Perelló; 
representant dels grallers, Albert Soler Marcé; 
representant de la parròquia, Esteve Ferré Planas; 
representants de la comissió, Agustí Marcet García, 
Marta Casterad Farrer; estudioses de la festa, Joana 
Fort Baixeras, Loreto Baqués Almirall, Alba Gràcia 
Panyella i Àngels Parés Corretge.

CURIOSITATS

És bo que no es facin distincions en el moment de 
buscar el benestar per a tothom, llegim a les pàgines 
de l’Eco que s’ha disposat d’un hotel per a insectes, 
tot un privilegi per a ells. Es tracta d’un refugi de 
fusta amb una alçada de 125 cm, amplada de 60 cm 
i 20cm de fondària.  Que s’ha instal·lat als Jardins 
de Terramar amb la finalitat que abelles, marietes, 
crisopes…hi puguin fer els seus nius. D’una manera 
més reduïda se’n trobaran a Can Milà i al parterre 
naturalitzat del Passeig, a l’alçada de la platja del 
Club Natació.  De ben segur que sempre tindran 
totes les seves places ocupades, pel que sembla, 
també pels insectes, Sitges és una de les seves 
destinacions preferides. 
  
La festivitat del Corpus ens aporta aquestes curiositats: 
31 són els trams amb catifes de flors. Amb un total 
d’uns 2.000 participants, 3.000 metres quadrats de 
via pública guarnida, 370.000 clavells, 2 tones de 
pellofa, 500 metres quadrats de gespa tallada, 500 
metres quadrats de retalls de xiprer.

    L’Oriol Castro el podem considerar sitgetà perquè 
viu entre nosaltres, en una casa del carrer Sant 
Bonaventura que el seu o pare va heretar i que havia 
estat propietat d’en Telesforo i els de cal Torrat en 
van ser els descendents. En Telesforo era una gran 
professional de la pintura de parets i especialitzat en 
pintar aquelles artístiques sanefes i altres detalls que 
ornamentaven els sostres  de moltes cases de la vila.

Ell junt, amb l’Eduard Xatruch i Mateu Casañas, 
acaben d’aconseguir que el seu restaurant Disfrutar, 
del qual en són responsables, sigui considerat el 
millor de món per  T’he World’s 50 Best  Restaurant. 
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Que aviat està dit.

Els tres cuiners van treballar junts al també prestigiós 
restaurant El Bulli de Ferran Adrià, on van arribar 
a ser-ne caps de cuina. Quan en Ferran Adrià va 
reconvertir aquell espai en una nova experiència, sigui 
dit de pas, molt recomanable de visitar, aquests tres 
cuiners es van associar i establir pel seu compte i quan 
feia un any que van obrir el restaurant barceloní, el 
2015 ja van aconseguir la primera estrella Michelin, 
i dos anys més tard d’aquesta la segona. Mentre que 
el novembre del 2023 aconseguien la tercera, el 
màxim d’estrelles que es poden tenir. Aconseguint, 
l’any passat, ser considerat el segon millor restaurant 
del món, fins arribar al primer lloc del rànquing, títol 
que es va anunciar en la gala que es va celebrar a 
les Vegas.

Cal destacar de l’Oriol, de la seva muller, la Maite 
i del seus fills, la Júlia i l’Oriol, la seva senzillesa i 
amabilitat que mostren, cosa que ha fet que tinguin 
molts amics i coneguts en aquest Sitges que tan bé 
els ha acollit i que ells també tan bé s’hi han integrat. 
En una vila que ha cuidat i mimat la gastronomia, 
amb un emblema com l’Hotel Terramar, que havia 
estat considerat un dels millors en el seu gènere. 
On es cuidava i mimava la perfecció, i per això és 
tenia bona cura dels més mínims detalls. D’aquí que 
les persones que van treballar ell en van sortir uns 
bons professionals dintre els colofons que estableix 
la professió. Un exemple proper el trobem amb el Sr. 
Martí que va ser un eficient metre del susdit Hotel, 
fins que es va establir pel seu compte i fa fundar 
un prestigiós restaurant situat al Passeig Marítim i 
que ara regenten els seus descendents.

Sort que persones, com l’Oriol Castro, que mantenen 
i innoven en la cuina, creant noves tendències, però 
que continuen oferint un servei, en quan al tracte, 
les formes i la manera de servir a taula, que són 
impecables. Quan fa temps que el servei d’Hosteleria 
i restauració ha deixat de ser, llevat excepcions, el 
que era.  Fins a l’extrem que els cambrers serveixen 
a taula amb pantalons curts i quan serveixen el vi 
els hi cau l’última gota a les estovalles,  si n’hi ha. I 
no és per criticar la seva feina, és perquè ningú s’ha 
molestat a ensenyar, ni a inculcar que el seu és un 
ofici, on es dona molta importància a la presentació 
i també el saber estar i el  tracte amb el públic. Es 
va començar amb ja està bé i s’ha acabat en què 
tot ens és igual. I quan algú es pren seriosament 
un ofici, com el de cuiner i fins i tot el de metre i 
cambrer, cercant la perfecció, cuidant els mínims 

detalls, els resultats  de segur que afloren. I d’aquí 
aquests reconeixements a una trajectòria, on hi 
sobresurt la feina ben feta.

El setmanari  l’Eco, segons una enquesta  que ha 
realitzat l’Associació Catalana de Premsa Comarcal , 
ha augmentat el nombre de lectors setmanals fins a 
15.054 les  persones que el llegeixen cada setmana, 
comptant  la gent de Sitges i de Sant Pere de Ribes.

I pel que fa a la WEB, al començament d’aquest 
any,  el nombre de persones que consulta les seves 
pàgines arriba a 11.290.

L’Arnau Molina López té 12 anys i és estudiant de 
l’IES Joan Ramon Benaprèses, es va presentar a les  
proves del concurs de Cangur de matemàtiques en la 
categoria 1r d’ESO i va obtenir una meritosa segona 
posició que li va valdrà la medalla de plata, entre un 
total de 22.498 participants. Al premi s’afegeix el 
dret a participar en unes colònies matemàtiques. 

La prova consistia en respondre 30 preguntes de 
lògica en 75 minuts, 10 de nivell fàcil, 10 de nivell 
mitjà i 10 de nivell difícil. De tot aquest combinat 
només va fallar una.

Aquest any a les festes del Poble Sec s’ha trobat a 
faltar un element que formava part de l’engranatge 
festiu, em refereixo a la popular atracció dels autos 
de xoc de l’anomenada Autopista Aragón. Un fet que 
ha estat molt comentat entre el veïnat i que han rebut 
les explicacions dels responsables de contractar-los, 
al fet que a l’empresari li han sorgit uns problemes, 
degut als quals li han fet inviable portar l’atracció. 
Reemplaçant-la per altres. Però no és el mateix. 
Per tant, una absència que ha donat molt de parlar, 
amb alternança de diferents opinions, les quals totes 
han coincidit que l’han trobat a faltar, i no diguem 
els adolescents que eren els qui majoritàriament 
en gaudien.  

El conductor d’un cotxe que estava estacionat a 
l’aparcament exterior d’un complex comercial, a 
l’engegar el motor tenia posada la marxa enrere i tot 
que no ha sortit a massa velocitat, ha estat suficient 
per impactar amb la protecció que hi ha, aqueta 
ha cedit, igual  com la mica de muret que hi ha i el 
vehicle s’ha precipitat per una alçada de tres metres, 
quedant de boca avall. El conductor ha pogut sortir 
pel seu propi peu i se li han diagnosticat un seguit 
de contusions, cap de greu. Però el cotxe sí que ha 
sofert danys importants. El mal de seguida està pres. 
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Els qui es trobaven per l’entorn de la plaça del 
primer d’octubre, la del pirulí, es van veure sorpresos 
per l’aterratge d’un helicòpter dels serveis mèdics 
d’emergència. Es van desplaçar fins aquesta rotonda 
alertats per l’avís del traslladat que s’havia de portar a 
terme d’un home que havia patit un infart al capdavall 
del carrer Parellades i tot que va ser atès en la 
farmàcia  que es troba allà, va ser requerit aquest 
servei que el va portar fins a l’Hospital de Bellvitge. 

I ara una notícia molt més agradable, la  Colla Jove 
de Castellers de Sitges ha plantat la torre de 7 a 
Vilanova durant la diada de la Grallada, organitzada 
pels Bordegassos. Desprès d’haver-hi dedicat molta 
il·lusió i assaigs. L’alegria, però, va ser continguda 
ja que en la descarrega van fer llenya. La resta de 
l’actuació va continuar sent excel·lent al carregar i 
descarregar un 5 de 7 i un 4 de 7 amb agulla. 

Tres alumnes de l’Institut Vinyet: Noemí Dean, Elsa 
Mercado i Alba Ponce, han quedat finalistes del 
projecte Mschool Awards 2024. I han aconseguit 
aquesta fita amb el videojoc, creat per ells, d’Scratch 
Sitges. Pensat per donar a conèixer les festes i els 
esdeveniments més importants que es porten a terme  
a la vila com: la Mitja Marató , el Carnaval, el Ral·li, el 
Corpus, la festivitat de la Mare de Déu del Vinyet, la 
Festa Major, Santa Tecla i el Festival Internacional  
de Cinema Fantàstic de Catalunya. On s’interactua a 
traves de vuit pantalles, que transporten als jugadors 
a les festes escollides. 

Els més joves ja mostren les seves inquietuds  i 
amb elles s’impliquen amb els neguits dels grans. 
Això és el que fan el joves sitgetans que formen 
el IV Consell d’Adolescents que han presentat, 
davant de l’alcaldessa Aurora Carbonell i el regidor 
de Joventut David Martínez,  el seu projecte de 
futur, que consisteix en la creació d’una fira d’oficis 
i professions adreçada a joves adolescents de 12 
a 18 anys.

Per posar-ho en solfa, els alumnes d’ESO de l’IES 
Joan Ramón Benaprès, el Vinyet i l’Escola Pia, han 
estructurat una jornada que inclouria una fira d’oficis, 
amb parades on es pogués rebre la informació 
pertinent de les diferents opcions professionals. 
Activitat que aniria acompanyada d’un seguit de 
xarrades, portades a terme per professionals dels 
diferents oficis, de manera que els interessats 
poguessin disposar de la informació més propera 
als seus neguits.

Exposat el projecte, els alumnes se’n van anar de 
l’Ajuntament amb el compromís de l’alcaldessa i de 
la regidoria de Promoció Econòmica, que estudiaran 
com fer realitat aquest projecte. 

Sense moure’ns d’aquest àmbit, els 21 consellers i 
conselleres que formen el XXIè Consell d’Infants de 
la vila, també han presentat un treball. En aquest cas 
es tracta d’un projecte “d’Escape Room”, pensat per 
poder-lo desenvolupar a la Cases Noves, a on s’hi 
afegiria el Sàlting que va ser el projecte presentat 
el curs passat pel anteriors consellers/es. És molt 
gratificant, per a tothom, que els escolars tinguin les 
seves idees, inquietuds i les plategin als responsables 
de la vila. Aquesta implicació en un projecte els 
facilita poder obrir la ment, mentre saben que igual 
que han ideat el que han desenvolupat, en un futur, 
no massa llunyà, la seva ment estarà acostumada a 
pensar per crear i això els hi serà bo.

ESPORTS

Arribat a aquest mes de l’any, els clubs de futbol,  no 
només fan balanç del que ha estat la temporada, sinó 
que han de començar a planificar la següent. La UE 
Sitges, igual que els clubs de les poblacions veïnes, 
ja perfilen les plantilles de la propera temporada. On 
cadascuna esdevé una sorpresa, ha passat  amb 
la mateixa UE Sitges, els components de la qual 
tenien moltes perspectives de cara a la temporada 
que ara s’ha acabat i que representava la primera 
que jugava a Primera Catalana i al final no  s’ha 
complert els objectius que  preveien, tot i que va 
quedar subcampió de la Copa Catalunya.

Si més no pel que fa a la competició, desenvolupada 
setmana darrera setmana, l’equip va fer una primera 
volta acceptable si més no ha anat de més a menys en 
la segona i ha salvat els mobles just en la penúltima 
jornada, amb el relleu a la banqueta quan encara no 
estava previst. 

Pel que fa al filial, el Sitges B, l’equip directiu treballa 
per donar continuïtat i confiar amb els joves de la 
casa, els quals per tres temporades consecutives 
queden en tercera posició em la taula de classificació. 
I en cada una d’elles el somni es poder ascendir de 
categoria.

L’equip júnior masculí del Club Tennis Sitges s’ha 
proclamat subcampió de la divisió 2 de la Lliga 
Catalana.   Hi han participat els tenistes Carles 
Sánchez, Pol Martín, Izan Madera, Pol Viñas, Álex 
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Honrado, Xavier Benguerel i. Lucas Gómez. Haven 
realitzat un bon campionat. Primer van haver de 
superar la fase comarcal,  i també van derrotar a 
l’equip del Tennis Manlleu i al CT Andreu Gimeno, fins 
arribar a la gran final que els ha enfrontat a l’equip 
del Begues al qual no van poder superar. Tanmateix 
aquesta segona posició no és un mal resultat per la 
feina que han fet durant tota la competició. 

També l’equip femení sènior del Bàsquet Sitges 
ha acabat molt bé la temporada, al proclamar-se 
campiones en la fase final de Segona Terretorial, 
quan  va aconseguir vèncer a l’equip del Castellet. 

El Club Natació Sitges ha participat en el Trofeu 
Ciutat de Barcelona, una competició que forma part 
del Mare Nostrum Swin Tour, que aquest any celebra 
la seva 30a edició. I ha comptat amb la participació 
de l’Ona Portillo, participant per primera vegada en 
la prova de 50 papallona i també el nedador Oliver 
Roch.

També va competir Jan Garcia, que va participar en 
els 50 esquena; Luca Hoek en els 50 lliures, que 
amb un temps de 22,99 ha quedat a 9 centèsimes 
de Sergio Celis que va ser considerat el millor 
espanyol de la prova i rècordman estatal dels 100. 
De la mateixa manera que als 100 lliures Luca Hoek, 
amb 50.50 ha tornat a ser el quart espanyol absolut 
entre tots els participants. 

L’equip Vila de Sitges que ha participat en la Lliga 
de Futbol Sala Casernes de Vilanova, s’ha proclamat 
campió al guanyar per un rotund 0 a 14, en la darrera 
jornada del campionat, davant el Cobra Hands FS. 
Tot i aquest resultat el Vila de Sitges, ja sabia que 
era campió abans de sortir a la pista al tenir notícia 
que el seu perseguidor havia perdut el seu partit. 

Si més no un dels secrets de la victòria final ha estat 
la seva gran capacitat golejadora, al aconseguir 
haver guanyat 14 partits, amb 129 gols a favor i 61 
en contra. Sent el jugador Raúl López, amb 35 gols, 
el màxim golejador de la competició. Mentre que 
Cristian Fernández, amb 26, ha quedat en tercera 
posició, a més de ser considerat el segon millor 
jugador, amb un total de 5 MVP’S durant aquesta 
temporada.     

El Bàsquet Sitges ha acabat la temporada disputant 
un torneig de veterans, on els beneficis obtinguts 
es destinaran a l’Institut d’Investigació Mèdica de 
Bellvitge.

El partit que ha despertat més expectació ha estat 
el disputat pels veterans de l’equip sitgetà contra els 
de l’Espanyol, al final aquests han superat a l’equip 
del Sitges, els quals amb la disputa per la segona 
posició ho van aconseguir al guanyar  a l’equip de 
la Seu d’Urgell. Mentre que el recompte final dels 
ingressos ha sumat mil euros.

La tercera prova motociclista del Campionat d’Espanya 
d’Enduro, s’ha caracteritzat per la presència de 
molts pilots sitgetans afiliats al Moto Club Sitges. La 
cursa s’ha celebrat en el circuit d’Asturias. Entre els 
resultats obtinguts pels corredors sitgetans destaca 
la quarta posició consecutiva en la categoria Sènior 
B 2T, en els dos dies consecutius. Pel que fa a en 
Manuel Morava va ser segon en la prova celebrada 
dissabte i tercer en la de diumenge en la categoria 
Màster 55. Mentre que Artur Casanova va ser tercer, 
tant dissabte com diumenge, en la categoria Màster 
60. I Miquel Font va guanyar la prova dissabte i va 
quedar segon diumenge.

Gran moment de l’equip de pàdel del Club Natació 
Sitges, després d’aconseguir proclamar-se campió 
del seu grup a la lliga catalana, cosa que li ha permès 
l’ascens a la Tercera Divisió. 

Es va donar la casualitat que l’equip del Natació es 
va enfrontar a l’equip del Club de Golf Terramar. En el 
recompte final l’equip del Club Natació queda campió 
de la categoria amb 37 punts i aconsegueix l’ascens 
directe a la tercera categoria, perdent només 5 punts 
en tota la temporada. El Club de Golf Terramar va 
quedar en segona posició amb 34 punts i a una 
distància de 14 punts respecte els altres classificats 
entre els clubs del Baix Llobregat o Vilanova. Ara li 
toca provar sort a l’equip del Golf per si, mitjançant 
el play-off d’ascens pot també pujar a la mateixa 
categoria del Club Natació.

L’equip del Rítmica Sitges- Garraf va aconseguir 
dues medalles d’or en la final de la Copa Catalana 
Conjunts Primavera celebrat a Cerdanyola del Vallès.  

En la categoria Aleví IV va destacar el debut de la 
Paula Baoutureira, Lucia Chinchilla, Màxim Márquez, 
Tina Roses, Berta Nova i Elsa Rodríguez, Aquestes 
dues últimes es van penjar els dos ors esmentats 
al superar les tres fases. Fet que les va convertir en 
campiones de Catalunya en el nivell IV Primavera.

En quant al conjunt Jevenil VI també hi van debutar 
la Giulia Rango, Sara Espada, Daniela Donoso, Olívia 
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Campos, Lisa Albiach i Anna Patrici. Aquest conjunt 
juvenil va aconseguir medalla d’or en la primera fase 
i plata en la segona.

Les jugadores del Club de Golf Terramar han guanyat 
el campionat Quadrangular Femení de Catalunya 
en la seva 18a edició. I Ho van aconseguir gràcies 
als bons resultats aconseguits en la darrera jornada 
en una suma total de 315 punts, vuit més que les 
segones classificades. 

Pel que fa el màster and Open, en la categoria  
masculina es va imposar Jordi Cardoner amb 38 
punts . I en la femenina va guanyar Tracey Tillstrand.

En el 51è Trofeu Comte de Godó BMW, va tenir un 
protagonisme destacat la regatista de Garraf, l’Elena 
Nova que va aconseguir el Swan Award. A més, junt 
amb les seves companyes, van aconseguir guanyar 
en diferents categories.

El dissabte 8 s’ha clausurat la temporada 2023-
2024 en les categories  Promeses ( nascuts entre 
el 2015 i 2016). I en la de Barrufets ( nascuts 
entre el 2017 i 2018)  de l’Escola  Blanca Subur 
de Futbol . Que desprès del transcurs de la lliga, es 
culmina la temporada amb les finals de la Copa i el 
lliurament de trofeus i medalles per a tots els jugadors 
participants. Entre aquestes dues categories ( 6 
equips de Promeses i 2 equips de Barrufets) s’han 
aplegat prop d’un centenar de jugadors. 

El vicepresident de la Blanca, l’Isidre Artur Gómez, 
en el seu parlament, va destacar que la feina que 
es fa des de la Blanca traspassa l’àmbit esportiu 
amb l’objectiu que els infants gaudeixin del futbol 
amb total esportivitat i respectant els valors humans. 
Mentre que desenvolupen el somni de poder jugar al 
futbol, emmirallant-se amb els seus ídols del futbol 
professional. Mentre tots esperen el compromís que 
a l’any 2005 de construir un segon camp, al costat 
de l’actual.

A l’Espai Jove s’ha celebrat la 46a edició del 
Campionat Interescolar d’Escacs de Sitges, amb 
la participació de més de 30 jugadors provinents 
dels diferents centres escolars a més de la Penya 
d’Escacs del Casino Prado.

Un torneig que serveix per posar en relleu als millors 
jugadors/es de la vila. Així els més destacats han 
estat: la Martina Diana en categoria sub8, Matías 
Sticca en sub10, Pep Vilalta en sub12 i Bernat Moya 

en sub14/16.

El pilot del Moto Club Sitges, David Gómez, que 
va quedar campió en la categoria Clàssiques del 
Campionat de Catalunya d’Enduro que s’ha disputat 
a la Bastida del Tost (Lleida) i del Campionat. I 
també va quedar en primera posició en la categoria 
TT Clàssica i TT84 C del Campionat de Catalunya 
Clàssiques.

En aquestes proves també cal destacar l’actuació 
d’en Miquel Font, que va quedar en segona posició 
en la prova TT91 B, Salva Ferran tercer a TT88 C i 
Pere Salido cinquè en la categoria EVO.

La competició va continuar el diumenge 17, amb 
la susdita victòria d’en David Gómez. Mentre que 
Roman Domènech i Manuel Mora van  realitzar una 
bona competició, quedant quart a Màster 55 i setè 
a Màster 45 respectivament. 

El cap de setmana del 16 s’ha celebrat la segona 
edició del Memorial Josep Pascual, que es va convertir 
en una festa del futbol. Entre els participants, els 
equips de la Blanca Subur va destacar per la seva 
competivitat, sent l’aleví sub11 el qui es va proclamar 
campió al vèncer per 3 a 2 al Cornellà, mentre que 
el benjamí sub10  va ser el subcampió al perdre 
davant el Gavà per 3 a 2. I pel que fa als jugadors 
de l’escola de futbol sitgetana, l’Enzo Sanabria va 
ser escollit el millor jugador en categoria aleví. Així 
com Nael Abernake va ser considerat el millor porter 
dels benjamins. El repartiment de trofeus va anar a 
càrrec d’en Xavier Pascual, que és el fill del recordat 
Josep Pascual.

També el mateix cap de setmana del 16, el Rugby 
Club Sitges va organitzar el tradicional campionat 
Seven, que va tenir lloc a la platja de la Fragata. Hi 
ha participat un total de 700 jugadors de 8 clubs 
diferents, els quals han participat en totes les 
categories inicials, des de sub6 fins a sènior. 

En totes les competicions va prevaldre la bona 
sintonia i l’esperit de lluita per aconseguir guanyar. 
Com han demostrat els joves jugadors i també els 
organitzadors i les desenes de voluntaris que fan 
possible el bon desenvolupament d’aquesta singular 
competició.   

La UE Sitges vol expandir la seva vessant  esportista 
incorporant noves activitats, de cara a la temporada 
2024-2025. Quan pretén  crear una nova secció de 
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futbol sala, amb un equip sènior masculí i femení. 
Per això comptarà amb la participació de Germán 
Castiñeira  i d’Àngel Calvo que és el director esportiu 
del club, junt amb la directiva. Un projecte que ja fa 
temps que s’estava gestant i sembla que ha arribat 
el moment de veure la llum. I que no renuncia a 
crear equips de futbol femení que puguin jugar en 
altres categories.      

La Martina Lázaro, la jove promesa dels escacs local, 
es va proclamar subcampiona d’Espanya d’escacs, en 
categoria infantil, dintre del campionat de seleccions 
autonòmiques amb la selecció catalana.  El torneig 
ha tingut lloc a Roquetas de Mar.

També en segona posició ha quedat l’equip infantil 
del Sitges Hockey , en aquest final de temporada, de 
la Copa Federació i després s’ha proclamat campió 
de lliga. El premi a una temporada brillant, on han 
aconseguit 12 victòries i tan sols 2 derrotes.

La temporada vinent si fins ara jugaven 9 contra 9, 
desprès ho faran 11 conta 11, per tant es veuen 
obligats a incorporar més jugadors i jugadores. Ara 
la plantilla està formada de 15 jugadors i jugadores.

Desprès d’una llarga trajectòria de Carles Busquet 
al Club Patí Subur Sitges, on hi va arribar amb 5 
anys, ara se’n va desprès d’estar-hi vinculat durant 
33 temporades. I Ha passat per totes les categories, 
i haver jugar a la categoria Nacional Espanyola, fins 
a convertir-se en entrenador de l’equip. La decisió 
de deixar el Club arriba quan nota el desgast d’haver 
estat dues temporades consecutives a les portes 
de portar a l’equip a pujar a la Primera Catalana, de 
la qual havia descendit. Un esforç que li ha passat 
factura en quant el seu estat anímic i de ben segur 
pel desgast que comporta tants anys competint 
i dirigint un esport on la rapidesa i la tècnica van 
agafades de bracet. 
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EL DIA A DIA

Des de la regidoria d’Urbanisme i Acció Ambiental, 
de la qual n’és responsable la Carme Gasulla, ha fet 
una crida en la qual alerta de que hem de preveure 
com avancem cap a la sostenibilitat del nostre 
litoral i les platges. Quan des de l’Ajuntament s’han 
presentat al·legacions a l’avantprojecte del Pla 
Territorial Parcial del Penedès.

La proposta també promou una mobilitat de proximitat 
sostenible i fomentar l’ús del transport públic. Mentre 
que es produeix una bona notícia pel que fa a aquest 
transport, perquè s’ha posat en funcionament un servei 
d’autobús  que enllaça Vilanova amb Vilafranca del 
Penedès i Igualada. Funciona de dilluns a divendres i 
ofereix vuit viatges al dia. Una bona iniciativa perquè 
fins ara aquest servei era molt difícil de coordinar.

La cursa que cada any organitzen els pares de la 
Candela, l’Alfonso Lügtensmann i la Charo López,  
afectada pel la malaltia que es coneix per PKU, han 
fet donació a l’Hospital de Sant Joan de Déu de 
l’import de la recol·lecta, un total de 11.194€. Es 
tracte d’una malaltia en la qual les proteïnes són 
nocives pels malalts que la pateixen i que des de 
l’Hospital ho estan investigant. Per la qual cosa es 
necessiten diners per anar avançant, el que fan els 
pares de la Candela i la resposta de la nostra gent i 
moltes més persones involucrades, començant pels 
investigadors que hi treballen,  ajuden a ser optimistes 
en quant a trobar solucions per aquesta malaltia 
minoritària, però que afecta molt negativament als 
qui la pateixen.

Ara resulta que l’arribada massiva de turisme provoca 
un cert rebuig. En poblacions turístiques com és el 
nostre cas, on la principal font d’ingressos és el que 
gasten aquest turistes a casa nostra, el problema 
és molt relatiu. Perquè aquesta activitat genera 
molts llocs de treball, persones que depenen del 
sou  que es guanyen, en les diferents activitats 
dels serveis que comporta atendre el turisme, i que 

són cabdals  per poder tirar endavant una família. 
En aquest aspecte un altre estudi situa l’atur en 
el nostre poble en mínims històrics. En bona part 
gràcies a la influencia que el turisme exercita sobre 
el sector de serveis, on es registren uns contractes 
més llargs i estables.

Altra cosa és la mena de turisme que ens visita, si 
ho comparem amb la dècada, per exemple, dels 
seixanta, quan venia un turisme potser amb un poder 
adquisitiu més alt. O perquè els afavoria el canvi de 
moneda i això els permetia poder gastar més. I on 
tampoc la gent viatjava tan com ara. Tot influeix. Sí 
que també és veritat que ens visita molta gent i una 
bona part ve a passar només un  dia,  gastant  el 
mínim però contribuint a massificar carrers i platges.

Per altra banda les xifres parlen d’una realitat que 
transmet uns resultats econòmics gens menys preables. 
Com és el fet que sembla ser que l’Ajuntament ha 
recaptat 630.000 euros pel que fa al 50% de la 
taxa turística. Una taxa que abans no es cobrava i 
que ara bons són aquests diners. En una activitat, 
aquesta del turisme, que és molt difícil d’aturar la 
seva arribada. L’únic que ho frenaria seria l’apujada 
d’aquests impostos o la implantació d’altres semblants, 
amb el perill que això comporta que quedem sols i 
desprès tot seran exclamacions. 

El que sí s’ha de vetllar és per donar-los bons serveis 
i sobretot tenia cura del que tenim a l’abast i una raó 
per la qual el turisme ens visita, les platges. Que no 
només són d’utilitat d’ells, sinó de tots els habitants 
del poble que també ens en beneficiem. Això ens 
hauria de preocupar potser més que la massificació 
turística que té una durada com a molt de tres mesos 
a l’any, en canvi preservar les platges , on  algunes ja 
semblen perdudes, és el que ens ha de treure el son.

El Banc de Sabadell tanca l’oficina que tenia al 
Pobles Sec i s’afegeix al degoteig de sucursals que 
tanquen a la vila, sobretot en els barris més apartats 
del nucli central del poble. Això significa que els 

jUliol
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veïns d’aquests indrets no tenen a prop una entitat 
bancaria on poder realitzar les seves gestions. Un 
altre entrebanc per a la gent gran, molts d’ells amb 
dificultats per a desplaçar-se. 

Ja fa un temps que les entitats bancàries no ho posen 
fàcil, començant per haver de demanar cita prèvia 
per poder accedir a fer un tràmit o una consulta. 
I quan aquest s’obté la resposta més habitual és: 
“això ho ha de fer per internet”. El més segur és que 
l’interessat manifesti el seu desconeixement per 
les noves tecnologies, per a tal cosa els dels bancs 
tenen preparada la resposta: “que l’ajudin els seus 
fills”. Tot plegat, una vergonya majúscula.

Una vegada em trobava davant d’un empleat del 
banc, on vaig anar a fer una operació, i bans d’obrir 
boca em va comunicar que s’havia quedat sense 
internet i no podia fer res, a excepció de si volia fer 
un ingrés. Sí, home, demà m’afaitaràs. 

Quan ja fa quatre mesos del començament de la 
temporada de la platja, per fi la de Sant Sebastià 
ha pogut recuperar la sorra perduda a causa del 
temporal Nelson. Això ha estat possible gràcies a 
l’acció de la draga que hi ha abocat 10.000 metres 
cúbics de sorra provinents del Port de Sitges. cosa 
que ha permès  que també s’hi hagi pogut instal·lar 
el xiringuito. Que començarà a funcionar el primer 
cap de setmana d’agost.

Quan fa dues setmanes que només hi havia una llenca  
de 10 metres d’amplada de platja, fins aconseguir-
se els 20 metres actuals. A aquest problema s’hi 
afegeix la progressiva pujada de la temperatura 
de l’aigua del mar , que és dolent per les plantes 
marines, de les quals s’alimenten els peixos i també 
perquè disminueix l’oxigen el que fa que la fauna 
marina hagi de buscar altres sortides.

Els experts opinen que respecte draga s’hauria 
de fer un estudi ambiental per rebaixar l’impacte 
econòmic que produeix i també per evitar dragar els 
espais de cria o alimentació d’espècies.  Al mateix 
temps s’hauria d’estudiar la construcció de tanques 
submergides amb material geotèxtil. Del contrari el 
problema no només persistirà , sinó que s’agreujarà. 

Per tot plegat em sorprèn, com he dit abans, la 
concessió de banderes blaves, tenint alguna de les 
platges que els hi atorguen amb no gaires bones 
condicions... 

CULTURA

La galeria d’art, Out Of Africa, ubicada al carrer Nou, 
ofereix sempre obra de temàtica africana, com ho 
anuncia  el mateix nom amb el qual s’identifica. Les 
obres exposades tenen molt impacte visual, el que 
fa que al passar per davant hom s’hi hagi d’aturar 
per a contemplar el seu interior, i fins i tot aquesta 
combinació de colorit i formes convida a entrar, 
perquè és d’un realisme tan especial que atrau. 

Aquest dia 6 s’hi ha presentat l’obra de l’artista 
Abdias Ngateu, nascut a Doula ( Camerun). I s’ha 
fet sota el títol: “Impossible n’est pas cameronais”.

On l’autor pinta la realitat del seu país, però des d’una 
vesant irònica, minimitzant els problemes establerts 
amb els qual s’enfronten els seus habitants. Amb 
la seva habilitat i amb un traç molt realista, pinta la 
vida quotidiana de la seva gent. Sobretot es recrea 
amb els mitjans de transport, als quals si hi afegim 
el mal estat de les carreteres. Contemplats des de 
la seva perspectiva arribarem a la conclusió que 
transitar amb aquestes condicions pot arribar a ser 
un infern, però amb el fruit de la seva ironia, a la qual 
em referia, els problemes semblen reduïts al no res, 
oferint una imatge fins i tot graciosa i divertida. Que 
tot plegat es tradueix en art.   

El divendres dia 5, un any més sis han estat els 
poetes/esses que han arribat a la plaça de l’estació, 
on se’ls ha dispensat la tradicional i festiva “Rebuda 
dels Poetes”. Rememorant la rebuda que Santiago 
Rusiñol va fer als poetes convidats a la també Festa 
de la Poesia  que el senyor del Cau va organitzar a 
l’any 1918.

Una festa que ve organitzant, cada primer divendres 
de juliol, en Joan Duran Ferrer i la Cèlia Sánchez-
Mústich. Aquest any els convidats són: Anna Gual, 
Àngels Gregori, Neus Aguado, Ramon Guillem, Joan 
Todó i Melcion Mateu. Que han estat rebuts per 
les autoritats locals, encapçalades pel regidor de 
Cultura l’Albert Oliver-Rodès. També per les Pubilles 
i Hereus i representants d’entitats socials i culturals 
i per la banda de música la Suburband. Davant 
aquest desplegament els convidats mostren cara 
de sorpresa i satisfacció, també en Joan i la Cèlia 
que veuen, un any més, el seu esforç organitzatiu 
recompensat. 

La comitiva avança pels carrers i de tant en tant els 
sorprèn la presència en alguns balcons d’algú que els 
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hi dona la benvinguda. Aquesta vegada la salutacions 
han anat a càrrec de la llibretera i escriptora Iolanda 
Batallé, l’actriu Maria Molins, l’actor Toni Sevilla, la 
Loreto Baqués, la cantant Salma Lucie  i en Valentí 
Mongay. Tots ells des de  la seva atalaia, els hi han 
recitat poemes d’en Joan Salvat Papasseit. Finalitzant 
cada intervenció, com és costum, amb el llançament 
de clavells. A la plaça de l’Ajuntament els convidats 
són saludats per una representació dels components  
de l’Espai Dansa  que dirigeix la Sílvia Paretas. Com 
també és esperat el repartiment dels llibrets de la 
Festa que fa la Vinyet Panyella, mentre es brida amb 
una copa de cava.

I desprès, a l’hora de sopar els poetes acompanyats 
d’artistes han sopat al claustre del Palau de Maricel, un 
espai privilegiat per uns convidats també privilegiats. 
I acaba la jornada amb el tradicional recital poètic al 
Saló d’Or. Amb la participació de tres joves poetes, 
Pol Vouillamouz, Mireia Casanyes i Ismael Sampere, 
que els han dedicat els seus poemes als poetes 
convidats. El recital ha estat acompanyat per la 
música dels germans Careta, en Santi a la guitarra 
i l’Alba a la trompeta i veu.

El dissabte és el moment per a que cada poeta triï 
el que vol fer entre un ventall d’opcions, totes ells 
prou suggestives. Mentrestant els més joves de les 
escoles els hi ha fet un dibuix dedicat a cadascun  
d’elles i ells i que els hi ha lliurat al pati de la Biblioteca 
Santiago Rusiñol. I des d’allà la comitiva poètica s’ha 
dirigit al Retiro on s’han reunit amb els mecenes de la 
festa i junts han celebrat el típic dinar de germanor, 
on als postres no han faltat els originals brindis ni 
tampoc el brillant fi de festa, amb música i cançons 
de tota mena i fins i tot l’actuació de les gralles, les 
quals posen una pinzellada emotiva a l’acte. 

Sense quasi bé descans, a l’auditori de l’Escola 
Pia, un altre acte d’aquesta litúrgia poètica s’ha 
portat a terme, la captura d’ànimes. On a mena de 
representació teatral, protagonitzat per la Tija, sota 
la direcció d’en Josep Milan, els seus components 
s’identifiquen en la personalitat de cada poeta i 
poetessa, amb una barreja de realitat i una o varies 
pinzellades d’humor fi i brillant. 

Fins arribar a l’hora de sopar que té lloc a la terrassa 
de la Fundació Pere Stämpfli, també sota un ambient 
a alegre i distès. I el dia acaba a la terrassa del 
Miramar on s’ha celebrat el recital de cloenda, on 
cada poeta ha recitat algun dels seus poemes i ha 
estat contestat  per la música de la seva predilecció. 

Aquesta part musical ha estat a càrrec dels conjunt 
de dones, Kol·lontai. Amb les veus de Sílvia Comes, 
Ivette Nadal, Meritxell Gené i amb la col·laboració 
de Valen Nieto. Una pàgina poètica i musical, que 
sempre deixa un molt bon record d’aquesta vetllada.

I ja només queda tancar les maletes, deixar-les 
aparcades, perquè abans de marxar s’escau fer 
un recorregut pels aparadors dels establiments, 
on artistes locals han deixat la seva empremta 
personal davant l’obra poètica de cada convidat  de 
la festa. I que junts s’acomiaden en el vermut final, 
en el qual es mostren els mutus agraïments per 
tantes experiències viscudes i Totes i tots arriben 
a la mateixa conclusió: “m’ho havien explicat, però 
no em pensava que l’experiència fos tan bonica”. 
Vet aquí el que som capaços de fer de la mà d’en 
Joan i la Cèlia i de totes les persones i estaments 
que hi col·laboren.

Torna una nova edició del Sitgesestiu, i ja en van 26 
que es diu aviat. Es tracta de tres concerts, el primer 
dels quals s’ha celebrat el dia 10 en el bonic marc 
del Racó de la Calma, seguirà el 17 i 31 d’aquest 
mes. Aquests concerts estan programats des del 
Cicle de Música Clàssica que té com ànima mater  
el Concurs Josep Mirabent i Magrans, conjuntament 
amb la col·laboració de l’Ajuntament de Sitges i que 
s’emmarca, també, sota la programació cultural dels 
Museus de Sitges.

El primer concert, dels tres a celebrar, ha estat 
el recital de piano que ha ofert el concertista i 
compositor menorquí Marco Mezquida, el qual ha 
meravellat al nombrós públic assistent per la seva 
agilitat interpretativa i per la seva gran capacitat 
d’improvisació, que el converteix en un pianista 
polivalent, on mostra les seves dots de compositor. 
Al final de la seva actuació  va rebre uns sonors i 
prolongats aplaudiments.

Els propers concerts seran el dia 17 a càrrec de 
la jove soprano Lucía García Guerrero, que a l’any 
2022 va rebre el reconeixement d`honor del Concurs 
Josep Mirabent i Magrans. I estarà acompanyada al 
piano per Anna Crexells.

Clourà el cicle el dia 31 el Tempus Trio, format per la 
violinista  Maria Tió, el violoncel·lista Ferran Bardolet 
i pel pianista Ricard Rovirosa.

La Locomotora 21 compta des de fa poc amb un 
grup mixt on hi tenen cabuda les dones, que els 
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permet poder establir entre elles uns vincles de 
cooperació, dintre els quals organitzar i portar a 
terme tota mena d’iniciatives, sota la coordinació 
de l’Esther Carbonell.

Una de les autores literàries que forma part d’aquest 
col·lectiu és la Mar García Puig. La Mar ha presentat 
a la Biblioteca Santiago Rusiñol la seva primera 
novel·la, “ La història dels vertebrats”, que ha publicat 
l’editorial La Magrana, amb la qual retrata la seva 
faceta de mare de bessons i al mateix temps diputada 
al Congrés dels Diputats.

El diumenge 14 s’ha celebrat el tradicional concert 
de gralla i timbal,  a càrrec de l’Escola de Grallers i 
sota la implicació de l’Adrià Saumell, membre de la 
junta, que va guiar aquest singular concert . Per a 
l’ocasió s’ha escollit els jardins de l’Hospital. Aquesta 
ha estat la novena edició i com sempre el so de 
la gralla i del timbal es fonen en un entranyable 
component festiu que ens transporta a la celebració 
de les festes més nostrades, on el so de la gralla és 
el complement perfecte i indispensable per posar 
música a les nostres tradicions i a l’evolució de la 
part  folklòrica  que, junt amb ella, forma part de la 
nostra cultura festiva des de temps immemorials.    

Un total de set colles hi han participat amb la 
interpretació de dues peces cada una. Destacant 
l’actuació d’en Blai Fontanals i Argenté, amb una 
peça composta per ell mateix i dedicada a l’Hospital.

També es va aprofitar el moment per presentar  la 
Pubilla de l’Escola, la Carlota Nebleza.

La Biblioteca Santiago Rusiñol ha estat l’espai escollit 
per a la presentació de l’Antologia Poètica  d’en 
Josep Miquel Servià, el qual ha estat acompanyat 
per la guitarra per Joan Urpinell.

Una obra que recull una vintena de poemes inèdits del 
poeta empordanès. L’autor mateix es defineix dient: 
“Sempre he considerat que la poesia i la literatura, 
en general, han de ser una conseqüència de la vida 
i no pas la seva substitució... Una bona conclusió, on 
s’emmiralla el contingut de la seva obra.

Com a cloenda dels capvespres musicals, que es fan 
a les terrasses de la Biblioteca Santiago Rusiñol, ha 
actuat el grup sitgetà Guitarrejant la festa, que està 
format per en Manel Sabaté, junt amb l’Àlex Paco a 
la guitarra, En Sisco Vidal al contrabaix i en Tomàs 
Pedragosa a la percussió. 

La seva música es concentra sobre temes de les 
músiques de la nostra Festa Major. Tot va venir arran 
de la pandèmica, on en Manel Sabaté va penjar a 
les xarxes la interpretació que va fer a la guitarra de 
la sardana  la Processó de Sant Bartomeu. A partir 
d’aquí, junt amb la resta de companys, han  donant 
a conèixer  temes prou coneguts del repertori festiu. 
Una versió molt diferent amb la que estem acostumats 
a escoltar, principalment amb les gralles, perquè amb 
el so de la guitarra aquestes peces agafen una altra 
dimensió fins ara desconeguda. D’aquí l’èxit assolit 
en la seva interpretació davant un nombrós públic, 
que van aplaudir amb entusiasme i admiració cada 
peça que van interpretar. Que com a última novetat 
va ser la interpretació de Les Gitanes.  

El professor de física i química, Josep Coromines, 
ha rebut de mans de l’Institut d’Estudis Catalans un 
reconeixement pels seus gairebé 40 anys dedicats a 
l’ensenyament de física i química, una part d’aquesta 
trajectòria docent la portat a terme a l’Escola Pia 
de Sitges, on s’ha jubilat i això li ha permès donar 
conferencies a on estat requerit, tant aquí com a 
l’estranger. Persona propera i afable, en Josep té un 
llarg recorregut en la seva dues especialitats, d’aquí 
que el guardó s’afegeix a altres reconeixements com 
els que concedeix la Science on Statge Europea 
i el Premi “Tareas Educativas i Divulgación de la 
Real Sociedad Española de Química “. Un savi dotat 
d’aquesta saviesa i d’una senzillesa  que l’honoren. 

Com cada any la Fundació Ave Maria ha presentat 
una nova edició del seu Casa Solidari, l’artista convidat 
ha estat en Oswald Aulèstia i la presentació ha tingut 
lloc a l’Hotel Sabàtic, el divendres 26.

L’Oswal ha dissenyat l’etiqueta i la xapa del cava, i 
se’n ha fet una edició limitada. Els beneficis obtinguts 
e la seva venda es destinaran a projectes socials 
que l’entitat té programats.

La sitgetana Maria Junyent ha publicat  “El quadern 
de passatemps per a adults”, un eina molt pràctica per 
entretenir-se durant aquests dies d’estiu. La Maria 
ha comptat amb la col·laboració de Jordi Garrigós i 
en Joan Ferrús i les il·lustracions han anat a càrrec 
d’Alfred Borés. Aquest quadern és molt semblant 
al que ja s’havia editat en castellà i aquesta es pot 
considerar l’edició catalana i ha estat publicat per 
Blackie Books. Amb un contingut molt variat entre 
mots encreuats, exercicis de llengua, laberints i 
altres entreteniments. 
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A la capella de l’Ave Maria s’exposa obra i fotografies 
del pintor Agustí Ferrer i Pino, on s’hi pot veure detalls 
de les pintures que decoren el cambril de la Mare 
de Déu del Vinyet, pintats entre el 1918 i 1919 i  
que, incomprensiblement una part, estaven tapades 
darrera uns plafons de fusta. Retirats aquests s’ha 
pogut constatar que tot el conjunt necessita una 
restauració.  

Amb aquesta finalitat els actuals administradors i 
persones sensibles a aquest llegat, han iniciat una 
campanya per a recollir fons per poder portar a terme 
aquesta restauració. 

Els comissaris d’aquesta exposició són en Toni Sangrà, 
doctor en Belles Arts i autor de la tesi sobre el pintor. 
I també la sitgetana Beli Artigas, historiadora.

Sitges és una font inesgotable d’inspiració, ens ho 
demostra un altre fet a remarcar, el títol del llibre : “El 
cor de Sitges”. En el qual hi ha intervingut, el poeta 
i escriptor britànic, Joe Woodhouse, la il·lustradora 
neozelandesa Lee Mathews i el cantant Ramón 
Mirabet i ha estat editat per l’editorial El Cep i la 
Nansa.

El principal objectiu del llibre és donar a conèixer els 
orígens de la vila als infants nouvinguts. Passant per 
la influència dels Americanos, de Santiago Rusiñol 
i recreant-se en aspectes rellevants de la vida del 
poble i de la seva gent.

L’equip de comunicació de l’Institut d’Investigació 
Biomèdica de Bellvitge, del qual forma part el 
nostre amic Joan Duran i Ferrer, junt amb els seus 
companys/es, han desenvolupat un projecte que té 
per objectiu agafar del refranyer popular un seguit 
de dites populars que fan referencia al coneixement 
biomèdic actual. Perquè, tot i els anys transcorreguts, 
la major part les seves conclusions encara són 
encertades.  

El treball  que aglutina moltes d’aquest dites porta 
per nom: “Cura’t en salut. Com de científica és la 
cultura popular?”. I que ha estat guardonat amb el 
Premi a la Divulgació Científica, que es va lliurar en 
el transcurs de la 9a Nit de la Biologia, celebrat al 
claustre de l’antiga Casa de la Convalescència. Com 
a curiositat en va fer el lliurament en Jordi Mas que 
havia estat regidor de l’Ajuntament de Sitges i que 
actualment és el director de la Fundació Catalana 
per a la Recerca i la Innovació.

Amb l’actuació del pianista  i compositor italià 
Ludovoco Einaudi, arranca el Festival Terramar 
Caixabanc. Junt amb els seus companys que l’han 
acompanyat amb l’acordió i violins, han interpretat 
com a primer tema de la nit la composició musical 
“Waterwais”. Molt aplaudida pel nombrós públic que 
omplia tot el recinte. En un Festival del tot consolidat, 
amb l’actuació aquest dissabte 26 de Sopa de Cabra.

No hi ha faltat l’actuació dels Imprescindibles que 
tenen el seu lloc reservat en l’escenari del jardí, on 
es concentra l’espai de lleure i restauració al voltant 
de l’estany i que ofereix un ambient de festa molt 
distès. Per aquesta ocasió hi ha preparats quatre 
espectacles de dansa, set concerts musicals i deu 
sessions de dj, aquestes últimes  a càrrec de la Núria 
Escarp: una bona iniciativa per donar una oportunitat 
als joves talents locals, que aquest any s’amplia a 
altres  localitats del Garraf.   

Els artistes que configuren el col·lectiu Nou Gats de 
Sitges, exposen les seves obres en la cita estiuenca 
que té com a marc l’Estudi Vidal. El tema escollit és 
l’aigua, a l’entorn de la qual els artistes s’han hagut 
d’inspirar. Els participants de l’exposició són: Jordi de 
Torres, Montse Virgili, Jaume Garcia i Soler, Maribel 
Oliveras, David Sánchez i Rodón, Mary Reinaldos i 
Asun Batlle. 

Les seves obres estan realitzades en diferents 
tècniques i estils, entre una diversitat de paisatge 
que va des dels rius fins al mar.

Els Concerts de Mitjanit que es venen celebrant al 
Port, atrauen més de 5.000 persones, convertint-lo 
en un referent de les nits d’estiu, des del juny fins 
al juliol. Un èxit que fa replantejar el calendari als 
organitzadors de cara a properes convocatòries, en 
quant la possibilitat d’allargar aquests concerts també 
durant el mes d’agost. Perquè aquesta proposta 
és un al·licient més per freqüentar la gran oferta 
gastronòmica que es pot trobar al Port. Així amb 
l’excusa d’assistir a quests concerts, molta gent 
encarrega taula en alguns dels restaurants i desprès 
ja es troba en el lloc per poder gaudir de la música. 

FESTES I TRADICIONS

Si per Sant Joan el Poble Sec estava de festa, ara 
toca a les Cases Noves. La seva celebració, com 
sempre, ha començat el divendres dia 5 de juliol, 
amb l’esclat dels vint-i-un morterets i  amb una missa 
a l’ermita de Sant Sebastià. A la sortida la comitiva 
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festiva es dirigeix a l’epicentre de la Festa, on s’ha 
distingit  a la persona de més edat del barri. Un fet a 
remarcar és que aquest any es celebra la seva vint-
i-cinquena edició, una data molt a tenir en compte 
i que reflecteix un gran esperit de continuïtat per 
part de tot el veïnat. 

Un dels plats forts, és el també tradicional Correfoc 
que feia un any que s’havia recuperat i aquesta ha 
estat la 23a edició. I ha comptat  amb la participació 
de les tres colles de diables de la vila, la Colla Jove 
de Diables de Sant Pere de Ribes, el Ball d’Enveja de 
Vilanova i la Geltrú i el Ball de Diables de Tarragona. 
L’espectacle està garantit. 

La novetat ha estat el retrobament amb l’exhibició  
castellera, desprès d’uns anys que no va formar part 
del programa. Aquesta vegada amb la participació 
de la Colla Jove de Castellers de Sitges i els Xicots 
de Vilafranca. 

Pel que fa el pregó aquest ha anat a càrrec de l’Eva 
Martin, que es dona la casualitat que és la regidora 
de Festes i Tradicions. I tampoc podia faltar l’elecció 
de la Pubilla i l’Hereu, que per primera vegada en la 
història del pubillatge ha recaigut en dos germans, 
la Marta i el Pau Valero. La festa va continuar amb 
el ball a càrrec dels Djs Semper PD’s. I va acabar el 
diumenge a la tarda, amb la festa infantil i la cantada 
d’havaneres amb el grup Olla Barrejada, on no hi 
va faltar el rom cremat. Finalitzada aquesta, que va 
reunir molt públic, la pólvora va tornar a ser, per un 
moments breus però sorollosos, la protagonista, la 
traca que va posar el punt final a una altra exitosa 
festa.

Si més no el diumenge dia 7, mentre la gent de 
les Cases Noves pràcticament anaven a dormir, a 
Campdàsens ressorgia la seva festa. Aquesta i la 
de la Trinitat són les úniques que es celebren en el 
mateix Massís del Garraf. I per això s’envolten de 
més participació de la gent de la vila. Dic això perquè 
tant en una com en l’altra pràcticament tots som 
gent coneguda, on hi predomina el sitgetanisme en 
el seu estat més pur.

A més la festa de Campdàsens s’acompanya d’una 
aura camperola que la fa diferent, on es combina 
tradició amb l’arrelament a la terra i d’on sorgeix 
un apunt d’art que ajuda a fer més entranyable la 
seva raó de ser. 

La festa, que organitzen els Amics del Garraf, comença 

a l’església del llogaret, que ens trasllada en els anys  
quan en la mateixa capella s’hi celebraven misses 
i hi anaven els masovers de totes les masies  de 
l’entorn, la gent hi acudia al repic de la seva petita 
campana i que el silenci s’encarregava d’amplificar. 
Aquesta mateix continua convidant a la celebració. 

A l’acabar la Colla Vella del Ball de Bastons ha fet 
la seva ballada, a davant de la placeta, acompanyats 
per la colla de grallers de La Sitja. Aquesta ballada 
conserva un encant insuperable, hi contribueix 
l’entorn, just en el moment en què el silenci es 
esberlat per l’estrident so de la gralla i quan només 
aquesta s’escolta d’un any per l’altre. Hem de tenir 
en compte que alguns dels susdits masovers de les 
masies que hi havia repartides pel Massís, tocaven 
aquest instrument o el flabiol i participaven de 
l’acompanyament musical de la nostra Festa Major. 

Desprès d’aquest aperitiu folklòric hi hagut l’esmorzar 
a can Lluçà, que com sempre ha prevalgut la bona 
companyonia per sobre del propi esmorzar. Amb  tot 
i el que ens preparen els Amics no  hi trobem res 
que desentoni, tot el contrari.

I amb les forces recuperades s’arriba a la part cultural,  
si així es pot anomenar, amb la lectura del pregó que 
aquest any ha estat encomanat a en David Garcia 
Gomis i tot seguit la de la poesia que acompanya 
a la bossa d’herbes remeieres i aromàtiques de la 
qual n’és autora la Vinyet Montaner Masdeu. Tots 
dos han estat molt aplaudits perquè han sabut 
transmetre les essències d’aquesta festa camperola 
que s’abraça, com he dit, al sitgetanisme en el seu 
estat més pur. I aquest moment de forta influencia 
inspiradora no s’acaba sense abans sortejar el quadre 
que il·lustra la portada del  programa i que aquesta 
vegada porta la signatura d’un estadant d’aquest 
llogaret, en Moisès Vallecillo Pérez. Ens ha sorprès 
les habilitats pictòriques d’en Moisès, amb el qual 
havia estat company d’escola, d’això fa molts anys, 
però sempre hem mantingut una bona amistat. Tot 
sovint coincidim amb ell quan baixa al poble, per 
sobretot per Setmana Santa i la Festa Major, perquè 
és portant del Sant Crist i del tabernacle.

El colofó a tot plegat l’ha posat el Ball de les Gitanes de 
l’Agrupació dels Balls Populars, amb l’acompanyament 
d’una colla de grallers de l’Escola de Grallers, arrecerats 
a davant mateix de la porta de la masia de Can Lluçà  
i al costat de la frondosa figuera.

I això és tot davant de dues Festes que coincideixen, 
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la de les Cases Noves i la de Campdàsens. Una quasi 
a tocar el mar i l’altre a dalt de la muntanya, entre 
vinyes i on, en algun punt, s’albira aquest mateix mar. 

I així s’arriba al dimarts 16 de juliol, festivitat de la 
Mare de Déu del Carme. Els actes han començat 
el dissabte dia 13, al Centre d’Interpretació de 
la Malvasia, amb un tast dels vins que han estat 
submergits al mar durant el seu envelliment. Però 
el plat fort ha estat en aquest dimarts, amb la Missa 
solemne en honor de la Mare de Déu, on hi ha fet 
acte de presència familiars i amics dels pescadors 
que en el seu dia han sortir a feinejar amb les seves 
barques i que avui en queden només quatre que 
surtin a pescar. Tampoc falten a la missa moltes de 
les sitgetanes que porten el nom de Carme.

Una de les tradicions més antigues de la vila és la 
processó de les barques, amb anada i tornada al 
Port d’Aiguadolç, on la imatge de la Mare de Déu 
presideix la comitiva damunt una barca engalanada 
per a l’ocasió i que l’han acompanyat  les autoritats 
i el senyor rector. Com també ve sent tradició molta 
gent s’ha aplegat al llarg del mirador Miquel Utrillo 
i Morlius, onejant els mocadors com a senyal de 
salutació, quan les barques han estat a l’alçada del 
cementiri s’han llançat  unes flors al mar i s’ha resat 
una oració en homenatge als pescadors difunts.

De retorn al Port ha hagut degustació d’arròs a l’estil 
mariner, acompanyat amb vi Blanc Subur. Mentre 
que aquest any s’han canviat les Havaneres per un 
concert de rumba a càrrec d’Enrique Santiago.

El dissabte dia 20, el llegat dels Americanos també 
ha estat recordat entre un maridatge de malvasia i 
xocolata al mateix CIM.   La matinada del dijous a 
divendres.

El dilluns dia 29, festivitat de Santa Marta, com ve 
sent tradicional el Gremi d’Hosteleria de Sitges, 
que presideix l’Oskar Stöber, han celebrat la festa 
de la seva patrona. Aquest any l’escenari escollit ha 
estat el Restaurant Sofia By Picnic. En un ambient 
molt distès, s’ha començat pels reconeixements que 
han recaigut en la guingueta de Cala Morisca, pel 
compromís dels seus responsables que han arribat 
amb el nedador Alberto Lorente que no para d’intentar  
sensibilitzar a qui correspongui de  la situació de 
captiveri amb que es troben molts cetacis. Un altre 
guardonat ha estat el restaurant Mare Nostrum, 
per la seva implicació en el desenvolupament de 
l’hostaleria local. També ha rebut un reconeixement 

l’Hotel Sunway Playa Golf & SPA, per ser un Hotel 
que fa molt agradable l’hospitalitat als seus clients 
i organitza el reconegut, arreu de món, campionat 
d’Escacs. De la mateixa manera que s’ha reconegut 
la tasca de ZaK Rendez-Vous per la promoció de 
l’oci nocturn.

En els torns dels parlaments van destacar el de 
l’Oskar STöber, que va lloar la tasca de totes les 
persones que treballen a l’hostaleria, des dels amos 
fins a l’últim treballador de l’escalafó. Cosa que va 
certificar el regidor de Turisme, Xavier Ripoll, que va 
insistir amb l’important que és l’hostaleria en un poble 
tan turístic com és el nostre. Per tancar l’acte ho va 
fer la diputada i delegada de Turisme del Consell del 
Garraf, reafirmant-se  amb les paraules dels seus  
antecessors en el torn de paraula, garantint que des 
del Consell sempre vetllaran pels seus neguits i per 
seguir sent competitius en aquest complex camp de 
l’hostaleria, que va de la mà del turisme.

Abans de seure’s  a taula per esmorzar, el senyor 
rector mossèn Rafel Vilaplana va elevar una oració 
per a que empresaris i treballadors, tinguin en la fe 
una guia per avançar en el seu camí. 
   
CURIOSITATS

El mític programa Ràdio Sitges posa en onda el 
programa 300 de Funky. La història d’aquesta 
emissora té mol recorregut i amb la qual s’hi van 
implicar molta gent de casa nostra. Aquesta xifra 
de 300 es fixa quan va tornar a emetre, amb format 
digital, l’any 2018. Si més no el nombre d’emissions 
en són moltes més, perquè els principis cal buscar-
los a l’any 1982, que és quan va començar a emetre 
Ràdio Jove de Sitges i dos anys desprès, el 1984, 
s’incorporava  Ràdio Sitges, emissora que estava 
situada al Passeig Marítim 25-26 a la torre propietat 
de la família Peris-Mancheta, on ’ànima era en Jordi 
Collados que llavors no tenia gaire més de 20 anys, 
aportant en aquella època el programa musical diari 
de tarda/vespre que es coneixia per Funky Station, 
convertint-se així en un Dj al més pur estil americà.

I transcorreguts els anys, l’onda de Radio Sitges no 
s’ha apagat, tot el contrari la música, i més concret 
la que retransmet en Jordi, segueix sonant.

Des de la regidoria de Festes i tradicions de la 
qual n’és responsable l’Eva Martín, han anunciat 
que per al próxim Carnaval  els responsables de 
l’organització del Carnestoltes i la Reina rebran la 
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mateixa subvenció, 15.000 euros, equiparant així 
la mateixa aportació, quan sembla ser que fins ara 
l’organització de la Reina rebia menor quantitat de 
diners que els que s’encarregaven d’organitzar el 
Carnestoltes. 

En un context on es continua incrementant el 
pressupost a les entitats i també a les carrosses, 
al considerar des de la regidoria que els materials 
que fan servir per a la seva confecció cada vegada 
són més cars.    

El nostre Ajuntament ha estat distingit amb el guardó 
Reconeixement Administració  Oberta 2023, per 
darrera de l’Ajuntament de Manlleu. Entre un ventall 
d’ajuntaments de 20.001 habitants a 50.000. Una 
distinció que reconeix la posada al dia en quant oferir 
un servei electrònic, mitjançant el qual el ciutadà pot 
arribar a fer quasi tots els tràmits en format digital. 

Al passat any 2023 es va arribar a fer més de 40.000 
tramitacions electròniques, es van enviar unes 21.000 
notificacions i des de l’Ajuntament es van segellar 
més de 352.000 documents electrònics.

L’encarregada de recollir la distinció va ser la Carme 
Almirall, com a responsable d’Organització i Recursos 
Humans. Destacant la gran feina que comporta haver 
assolit aquestes dades.

Fins per allà el 15 d’aquest mes la temperatura 
ha estat bona, em refereixo que la calor ha estat 
suportable i cap a la tarda vespre fins i tot refrescava 
degut aquest vent que a aquella hora es gira. Un 
fenomen que ja fa uns anys que es produeix. De 
totes les maneres no es pot dir el mateix de l’aigua 
de mar, on la temperatura ha assolit els 25 graus 
el dia 10. Si tenim en compta que a la primavera ha 
estat a 20 graus, i el dilluns de la setmana passada 
ja va pujar fins a 23,3 i el diumenge dia 14 ja havia 
tornat a pujar fins a 24,2.

La Carme Planas Roca, junt amb els seus germans, 
en Joan i en Jordi, a tots ells se’ls coneixia pels Mirus. 
Uns i altres  s’han guanyat una gran popularitat, 
que la va encetar el seu pare que era un conegut 
pescador.

La Carme es va casar amb en Peret Fuster i tot i que 
es van conèixer al Prado van ser uns lleials retiristes. 
Doncs ara ella acaba de complir 100 anys i l’any 
passat encara va ballar alguna sardana al jardí de 
l’Hospital on ara resideix. Són de teia forta.

A aquest cronista només li queda felicitar-la efusivament 
i desitjar-li que siguin per molt més, ara que ja sap 
el secret per acumular-ne. 
    
En la matinada de dijous a divendres del dia 25-
26, es va produir un fet curiós a l’estació. Resulta 
que l’últim tren en direcció a Vilanova, provinent de 
Barcelona, té la seva hora d’arribada a la nostra 
estació a les 00.45, però no ho va fer fins a la 1,15, 
seguint amb els retards que tant sovintegen. Però 
la sorpresa se la van emportar els passatgers del 
tren quan van baixar aquí i es van trobar que l’estació 
estava tancada, amb les tanques automàtiques que 
no s’obrien. Segons les explicacions de la companyia, 
com fan sempre van tancar l’estació a la 1,10 sense 
comprovar si ja havia arribat aquest últim tren tren. 

Els més joves van saltar aquestes barreres i altres 
es van ajudar entre si, tanmateix van quedar quatre 
persones amb dificultats  de mobilitat que no van 
poder superar aquest entrebanc. A l’avisar al 112 
d’aquesta anomalia, es van personar a l’estació 
Mossos d’Esquadra i la policia local, que a la vegada 
va ser avisada la unitat mòbil de la companyia que 
van obrir els accessos.

Viatjant en tren fins que no arribes a casa no pots 
cantar victòria. Perquè quan el tren va parar a l’estació 
tothom va pensar que ja havia arribat a casa, res 
més lluny de la realitat. 
               
ESPORTS
                
Els júniors del Club Natació Sitges van superar totes 
les perspectives en el Campionat d’Espanya i l’Open 
Trials París 2024 celebrats a Palma de Mallorca. 
La seva actuació va ratllar la perfecció, penjant-se 
tres medalles i classificant també a l’equip masculí 
en la novena posició. Convertint-se en el tercer 
conjunt català, només superat pel Sant Andreu i el 
Sabadell. I pel que fa a les noies es van classificar 
en la 54a posició.

Va destacar Luca Hoek, que va millorar els seus 
registres  i aconseguint el Campionat d’Espanya 
en 50 i 100 lliures, modalitat aquesta última on va 
aconseguir establir la millor marca en la categoria 
de 16 anys.

Mentre que en els 50 papallona l’Oliver Roch va 
guanyar la medalla de plata, i la quarta posició en 
els 200 papallona. 
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Tot i la bona actuació que va fer l’Ona Portillo, en els 
50 papallona, només per 8 centèsimes va quedar 
apartada de la medalla. 

Per la seva part els alevins que s’havien desplaçat 
a Reus, també per participar en el Campionat de 
Catalunya, van aconseguir uns molt bons resultats. 
Així l’Angelica Tchernev va ser bronze en els 50 
papallona , 4a en els 100 i 7a en els 200 també de 
papallona. La resta d’integrants de l’equip van estar 
a tocar de penjar-se medalles.

I pel que fa als infantils, Tom Hoek es va proclamar 
Campió de Catalunya en els 100 metres esquena  
a Tarragona. Aconseguint també classificar-se en 
la tercera posició en els 50 i 200 esquena.

El port de Sitges, la Fragata que és a prop del Club 
Nàutic, així com els museus, han pogut exposar 
la preuada Copa Amèrica. Això ha estat possible 
gràcies al protagonisme i la vinculació que té Sitges 
en aquest campionat. 

En aigües  del Port d’Aiguadolç, el cap de setmana 
del 6, s’han reunit una quinzena d’embarcacions, 
entre clàssiques i històriques, per a participar en la 
regata que fa uns anys venen organitzant. Ve a ser 
com el Ral·li de cotxes antics però amb embarcacions 
de vela, on algunes tenen un antiguitat d’uns 65 
anys, la més antiga data del 1895. La prova va ser 
seguida per un públic entusiasta que els agrada el 
mar i, en especial, aquestes embarcacions. Siguin 
antigues o no.

Gran èxit dels nedadors júniors del Club Natació 
Sitges en el Campionat de Catalunya disputat a 
Mataró. Fins a deu vegades van pujar al podi, el que 
demostra que els nedadors/es van ratllar l’excel·lència. 

En la primera jornada, que va començar el dijous dia 
4, Ona Portillo i Jan Garcia van penjar-se la medalla 
de plata en els 50 lliures, mentre que Oliver Roch va 
aconseguir el bronze en 200 papallona. L’endemà 
divendres, Oliver Roch aconseguia el primer or del 
campionat en els 50 papallona; Ona Portillo plata 
en els 50 papallona femenina i Jan Garcia plata en 
els 100 esquena.

Pel que fa al dissabte, Oliver Roch aconseguia la 
segona medalla d’or en 100 papallona i Ona Portillo 
plata a només 6 centèsimes de l’or. I així es va 
arribar al diumenge on encara es van aconseguir 
dues plates, una per en Jan Garcia en 200 esquena 

i l’altra per Oliver Roch en 400 estils.

Per altra banda, Luca Hoek va participar el  Campionat 
d’Europa de Natació Júnior, celebrat a Lituània i va 
aconseguir quedar segon en els 50 lliures. Aconseguint 
també el record d’Espanya en la categoria de 16 
anys  i el 6è millor temps del rànquing absolut de tot 
l’estat, a només dues dècimes del record d’Espanya.    

El Club Natació Sitges es troba en dificultats per fer 
la programació del proper any. Això obeeix a que el 
Club està gestionat per un administrador concursal, 
el qual està portant a terme la liquidació del consorci 
amb l’Ajuntament. Per altra banda, en la vessant 
esportiva, el Natació passa pels millors moments, 
amb nedadors i nedadores que estan competint al 
més alt nivell i han aconseguit els millors resultats 
fins ara aconseguits. Si més no aquesta incertesa, 
pel que fa al futur de la institució, fa que algunes 
nedadores i nedadors es plantegin canviar de club i 
això seria una llàstima. El temps córrer i aviat s’hauran 
de prendre decisions importants sobre qüestions 
que no es poden demorar més.

Aquest 22 de juliol s’ha tornat a celebrar l’Open 
Internacional d’Escacs Vila de Sitges, en la que és 
la 48a edició. Amb la participació de 220 jugadors 
provinents de 20 països. La Penya d’Escacs de 
l’entitat pradista hi participa amb 18 jugadors.

Entre els participants es troben cinc Grans Mestres, 
onze Mestres Internacionals i 18 Mestres FIDE. Tots 
ells omplen el saló-teatre del Prado.

El dimarts 30 ha finalitzat el campionat, on s’ha registrat 
una gran participació, arribant a jugar 228 jugadors.

El guanyador absolut va ser el Mestre Internacional 
català, Robert Alomà, del Club d’Escacs Barcelona. 
En el Grup B, on es trobaven tots els jugadors de la 
Penya del Prado, el millor ha estat el jove jugador 
de 12 anys, Jack Monclús, que va rebre el trofeu al 
millor jugador local.

L’acte de lliurament dels premis va comptar amb la 
presència del president de la Federació Catalana 
d’Escacs, Pepo Viñas, el regidor d’Esports, Jaume 
Monasterio i la presidenta del Prado Carme Artigas, 
que va aprofitar per lliurar al president  de la Penya, 
Francesc González,  una placa de reconeixement 
pels seus 25 anys com a director d’aquest Open 
Internacional d’Escacs. 
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El divendres 26, al camp polivalent de Pins Vens, s’ha 
celebrat la 39a edició de la Nit de l’Esport, en la qual 
han rebut el seu reconeixement els i les esportistes 
que més han destacat durant la temporada. 

Entre els quals es troben: Martina Lázaro, escacs; 
Emilio Huete i Luca Hoek, Club Natació Sitges; 
Equip infantil, Sitges Hockey Club; Equip Mini, Club 
Bàsquet Sitges; Mileia Caseta, Centre Excursionista 
de Sitges; Andea Serra, Patinatge Artístic Sitges; Toni 
Rivas Oset, Club Nàutic Garraf; Equip Mid Amateur, 
Club de Golf Terramar Sitges; Equip Sènior, Club 
Bàsquet Sitges; Roger Montserrat, Moto Club Sitges; 
Equip Aleví, Blanca Subur; Equip sub 14, Rugby Club 
Sitges; Equip Femení, Club de Golf Terramar Sitges; 
Jan Heuninck i Oriol Castellà, Club Nàutic Sitges; 
Equip Aleví, Blanca Subur; Club Rítmica Sitges-
Garraf; Equip Sènior A, Club Bàsquet Sitges; Oriol 
Monzó, tenis taula. També es va retre homenatge a 
Juan Cruz de la Unió Esportiva Sitges. I a l’Antoni 
Sardà del Club de Futbol Blanca Subur.

Una vetllada molt emotiva, on han lluït  els valors de 
l’esport, que han estat ben representats. 

Paral·lelament a l’Open d’Escacs, s’ha celebrat el 
segon Campionat Sunway Sitges Billtz d’Estiu, 
per commemorar el centenari de la Federació 
Internacional d’Escacs, la qual s’ha proposat assolir 
un nou  rècord Guinness i que consisteix en celebrar 
el major número de partides d’escacs en l’àmbit  
mundial i en un sol dia. 

El Campionat  ha comptat amb una gran participació, 
destacant el talent del jove argentí de 10 anys, 
Faustino Oro, que va guanyar el torneig. També es va 
poder aconseguir el rècord Guinness en acreditar-
se 5,4 milion de partides en tot el món, 300 de les 
quals es van celebrar a Sitges.

Els joves golfistes del Club de Golf Terramar  Eliot 
Sancho  i José M. Duran, van mostrar un excel·lent 
joc en una final del Campionat Infantil, en què Eliot 
Sancho es va plantar a la semifinal junt amb David 
Castarnado i amb Jose M. Durán i amb Jaime 
Parellada.  

El cap de setmana del 20 al Poliesportiu de Pins 
Vens es va celebrar el torneig 24 hores de Futbol 
Sala Vila de Sitges. Amb una participació de 20 
equips. El guanyador es va decidir als penals i va 
ser per las Gordibuenas.

I pel que fa al torneig femení, les guanyadores van 
ser l’equip Platense i en segon lloc va quedar el 
Deportivo Sitges.

Els jugadors de  l’infantil del Sitges, Álex Rodríguez, 
Álex Torrecilla i Miguel Gómez, van participar  a 
Cádiz en el campionat d’Espanya. El combinat on 
participaven els jugadors sitgetans van quedar en 
sisena posició de l’equip aleví  i en la setena pel que 
fa als cadets. 

Lucas Saied i Sílvia Toscas van baixar de les nou 
hores, a vuit, de la prova més completa de triatló, 
que consisteix en nedar 4 quilometres, fer 180 Km 
en bicicleta i per acabar amb 42 Km de marató. A 
més en Lucas va quedar quart en la seva categoria 
i la Sílvia en catorzè lloc. Segons les seves pròpies 
paraules, és tant l’esforç que fan que la recuperació 
és difícil i una mica dolorosa en tots els aspectes.  
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EL DIA A DIA

El patinet, en els meus anys d’infantesa, formava part 
de les preferències que encapçalaven les peticions en 
la carta als Reis. Aquells eren de tres rodes i era un 
regal assequible pels Mags d’Orient. Desprès vindria 
la petició de la bicicleta de dues rodes. També en el 
meu cas es va convertir en una petició permanent, 
sembla ser que em vaig fer tan pesat en aquesta 
reclamació, que no me la van portar mai.

Vet aquí que aquells patinets s’han anat sofisticant, 
fins el punt que s’han electrificat i la velocitat assolida 
ja no és la mateixa que aquella que s’aconseguia amb  
l’embranzida del peu fregant el terra. Aquest nou 
s’ha convertit en un vehicle i com a tal associat als 
perills que en deriven de la seva conducció, sobretot 
si el conductor el condueix de manera irresponsable. 
Degut a que els accident s’incrementen. Això fa que 
la policia local restarà amatent al compliment de les 
normatives que van dictant les autoritats competents, 
destinades a la seva conducció.

A casa nostra cada dia hi ha una cosa que treu el 
son a un determinat col·lectiu de veïns, aquesta 
vegada es tracta de la notícia, que ja fa dies  que es 
debat entre l’opinió pública, referent a una possible 
obertura d’un gimnàs al passatge Mossèn Fèlix  
Clarà. Això en certa manera no hauria de ser motiu 
de preocupació, el que sí que ho és, degut als molts 
comentaris escoltats, que es convertirà en una sauna 
de 24 hores, el que significa que les nits poden 
esdevenir sorolloses degut a les persones que la 
freqüentaran, en aquestes hores intempestives  i 
que a la vegada el local pot convertir-se en lloc de 
trobades sexuals. Tot són suposicions, però com 
s’acostuma a dir quan el riu sona, aigua porta. Per 
si de cas els veïns ho volen saber i s’hi s’escau 
aturar el projecte abans que sigui massa tard. Des 
de l’Ajuntament s’han fet diferents inspeccions per 
assegurar-se que el projecte s’està portant a terme 
segons es manifesta en la sol·licitud del permís 
d’obres corresponent en aquesta planta baixa, en 

el qual no s’especifica en cap punt, que al soterrani 
s’hi vulguin adaptar una sauna o jacuzzi, cosa que 
no estaria permès. Però, per si a cas. 

En el que va d’aquest mes, les incidències que afecten 
a les línies de trens de rodalies, són constants i els 
usuaris que es desplacen a Barcelona per anar a 
treballar passen per un calvari, perquè si aquestes 
incidències tinguessin lloc de tant en tant seria un 
fenomen aïllat, però no és així, tenen una alternança  
d’avui sí i demà també. Molts usuaris han optat per 
buscar altres alternatives al tren i es desplacen en 
autobús. Un canvi de preferències que ara es nota en 
la nostra estació, que en les hores puntes l’andana 
està quasi buida i és que és pot arribar un dia tard a 
la feina, però cada dia... Que tampoc val de res anar 
a l’estació amb més antelació, perquè si els trens no 
passen i si ho fan en un moment determinat, moltes 
vegades van tant plens que no hi pot entrar ningú 
més. En definitiva, un problema que ve de lluny i no 
és veuen  solucions a curt termini. En els temps que 
vivim això és inacceptable.

CULTURA

Amb aquest  ja fa tres anys que la Dj sitgetana Nuria 
Scap participa en el que esta considerat el millor 
festival de música electrònica del món que es celebra 
a la ciutat belga de Tomorrowland. Una cita que li 
permet envoltar-se dels millors Dj del planeta. I que 
degut aquesta continuada participació, en aquest 
festival, la gent ja la coneix i la criden pel seu nom 
i també l’associen amb Sitges. Tot un honor per la 
Núria que amb el seu art i la seva simpatia s’ha fet 
un lloc de prestigi dintre aquesta activitat.  

La Consol Bofill és una artista que resideix entre 
nosaltres. Pintora dotada d’una gran creativitat, la 
mateixa que ha plasmat en nombroses teles i que 
ara ha presentat al Miramar. On es pot observar la 
seva evolució pictòrica, que ha passat per diferents 
estils fins a centrar-se en l’abstracte.

agost
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Continua l’èxit del Festival dels jardins Terramar, per 
on ja han passat el violoncel·lista Houser, a qui va 
seguir Melendi i Sopa de Cabra, tots van oferir el millor 
del seu repertori davant d’un públic entregat, que 
va omplir totes les localitats i van gaudir d’aquestes 
sublims actuacions.  L’actuació de la cantant Anna 
Mena, el Grup Camela, el doble concert de Muhhkaa 
i 31 FAM i l’únic que es va haver de suspendre, per 
la forta pluja que va caure, va ser el del grup anglès 
The Waterboys.     
         
I amb l’actuació, aquest divendres 9, del quintet 
d’Antonia Font es tanca una edició més del Festival 
del Jardins de Terramar. Amb un balanç molt positiu 
pel que fa a la resposta del públic que, segons els 
organitzadors, es consolida com un Festival que pot 
anar de bracet dels que durant l’estiu s’organitzen 
arreu de Catalunya.

També cal destacar les actuacions que s’han realitzat 
en l’espai reservat als Imprescindibles, per on hi 
ha passat joves valors locals i que l’organització 
del Festival, els hi dona l’oportunitat de donar-se a 
conèixer o si més no posar en valor la seva vàlua. 
En definitiva, un èxit en tots els aspectes. 

El balanç final que fan els codirectors, en Ferran 
Fanlo i en Joan Ramon Rodríguez, no pot ser més 
engrescador. Perquè s’han batut rècords d’assistència, 
un 88% d’ocupació que traduït a números reals 26.400 
persones que han passat pels Jardins de Terramar 
durant els dotze dies que ha durat el Festival. Els 
responsables atribueixen aquest èxit a la variada 
oferta d’estils dels artistes que han pujat a l’escenari, 
amb els quals ha existit molt bona sintonia amb el 
públic, fins al punt que alguns d’ells han baixat de 
l’escenari i s’han barrejat amb ell, fent-los participar 
de les  bones vibracions que transmetien. Això va 
crear un clímax d’eufòria que fa que el públic se’n 
vagi a casa molt satisfet d’haver comprat l’entrada. I 
aquest factor és molt important i la millor propaganda 
de cara a noves edicions.                       

L’Associació d’artistes l’Aiguacuit actualment la 
formen 26 artistes: Albert Llobet, Andrea Zurek, 
Anna Perich, Berta Paco, Carmen Dallerés, Fanny 
Eliseu, Imma González, Irene Carlos, Jaume Muelas, 
Joan Parramón, José Antonio Serrano, Joan Inglés, 
Katia Muñoz, Mariona Farreras, Mariusus Silisi, Miguel 
Mateo, Míriam Artigas, Montse Arnal, Montse Marcet, 
Patrícia Aguiló, Ralph Wedhorn, Roser Casas, Sílvia 
Velázquez, Verónica Bilbao. Viviana Guasch i Xavi Miró. 

La majoria d’ells són artistes nouvinguts i fa temps 
que volien exposar a Sitges, fins que han tingut 
l’oportunitat de poder-ho fer al Centre Cultural 
del Miramar. On s’han aplegat 155 obres i sota un 
anunciat força suggestiu “Amb l’aigua al cor”. Amb 
un significat especial que ens recorda l’obra de la 
sitgetana Berta Paco, component d’aquest col·lectiu, 
que ens va deixar, i que seus pares i amics, l’any 
passat li van organitzar una exposició  al Miramar, que 
es va inaugurar el 31 de març del 2023, on l’aigua 
també n’era la protagonista (“Caminos de Agua”).

El grup BKT que interpreta música inspirada en 
els carrers de Nova Orleans, ha incorporat al seu 
repertori el “toc de Matinades”, que estem acostumats 
a escoltar cada 23 d’agost durant l’emblemàtica 
entrada de gralles. Interpretada amb instruments 
de jazz , sembla ser que ha agradat allà on ho han 
interpretat. Fet pel qual no descarten incorporar 
altres músiques de la Festa Major.

La galeria del carrer Nou, Out Of Africa, és un 
referent dels artistes africans, fins el punt que les 
obres que s’exposen són d’aquesta identitat. Que 
per cert, hem vist obres sensacionals, que a més del 
missatges que transmeten, moltes d’ells ofereixen 
un colorit molt impactant. Aquests dies hi exposa la 
seva obra l’artista Keyà Onyis Martin Talking Walls, 
una exposició comissariada per Sabokpade. 

L’obra que presenta, una desena, està realitzada amb 
acrílic, carbó vegetal, cola i paper sobre tela. Amb 
un estil que es barreja entre el pòster, els grafitis i 
l’art urbà. Inspirat en la seva ciutat.

Al físic i poeta sitgetà, en David Jou i Mirabent, li 
acaben de concedir el premi La Mirada Oberta, 
que atorga cada any l’Ajuntament de Vallfogona 
del Ripollés, en un acte que s’ha celebrat el dia 18.

En aquesta edició  s’ha volgut premiar la trajectòria 
literària, i científica d’en David, per la seva llarga 
trajectòria en els dos camps. On sobretot, en el 
de la física, és considerat una personalitat. Els 
seus aciençats coneixements l’han portat a donar 
conferències arreu i a editar llibres sobre la seva 
especialitat, la Física de la Matèria Condesada a la 
Universitat Autònoma de Barcelona, de la qual n’ha 
estat catedràtic fins a la seva jubilació.

L’últim dia del mes d’agost també s’ha posat el punt i 
final del Sitgestiu 2024, on s’ha combinat la música 
amb degustació de malvasies sitgetanes.  L’escenari 
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ha estat el Racó de la Calma, la part musical s’ha 
desenvolupat a l’entorn de l’obra del mestre Enric 
Morera, que ha comptat amb la participació del tenor 
ribetà Andre Miret, juntament amb el guitarrista 
Joan Garrobé, que van interpretar “Cançons de 
carrer, música d’en Morera i lletra de Josep Maria 
de Sagarra. 

A la segona part el director Esteve Nabona va 
dirigir l’Ensemble Vocal Cambra 16, un grup de deu 
joves cantaires, que va interpretar la Sardana de les 
Monges i l’Empordà. Acabant amb dues peces molt 
nostrades: “La Balanguera” i “El Cant de la Senyera”.
  
FESTES I TRADICIONS
       
Com ve sent tradició el calendari festiu del mes 
d’agost, la gent de Sitges l’encetem amb la festivitat 
de la Mare de Déu del Vinyet. Aquest any es recupera 
un acte, que feia sis anys que no es celebrava, es 
tracta de la crida que es fa a totes les qui porten 
el nom de Vinyet, sota l’enunciat “Em dic Vinyet, 
un nom de Sitges”. Recuperar aquesta iniciativa ha 
anat a càrrec de la Vinyet Casaolivé, Vinyet Ferrer 
i la Vinyet Quesada. Elles ha tingut el recolzament 
de totes les Vinyets sitgetanes. Amb la idea de 
perpetuar-se en la tradició, desvinculant-se de tota 
vesant política que s’hi pugui interferir, el que vol dir, 
que mani qui mani a l’Ajuntament, no interfereixi en 
aquest acte tan simpàtic com significatiu. I que ha 
rebut una gran resposta per part de totes les Vinyets, 
en aquest acte que s’ha celebrat el divendres dia 2 
en la mateixa ermita.

Per arribar al dia 5, que comença amb la missa matinera 
de les 8 i que té el seu punt àlgid   en el transcurs del 
solemne ofici de les 11, amb assistència del poble 
i les autoritats, amb l’alcaldessa Aurora Carbonell. 
L’original portada de l’estampa d’aquest any és obra 
de l’artista sitgetà Artur Duch i la sentida pregària 
d’en Vicenç Morando . Cal dir que les dues misses 
registren un bon nombre de feligresos. 

A partir de les 18 hores, amb el res del rosari i cant 
dels Goigs, l’exterior de l’ermita es va omplint de 
sitgetanes i sitgetans, que seguint amb la tradició, es 
concentren entre les paradetes de la fira d’artesans 
i a l’entorn de l’era on té lloc l’audició de sardanes 
a càrrec de la Cobla Sitgetana. Oferint una imatge 
curullada de sitgetanisme, mentrestant en l’interior 
de l’església s’hi van alternant les persones que 
aprofiten l’oportunitat de poder accedir al cambril 
de la Mare de Déu. Com sempre la festa acaba amb 

un castell de foc des de la platja de l’estàtua del Dr. 
Benaprès. Un dia intens que és esperat per tothom, 
perquè anar al Vinyet el dia de la seva festa forma 
part dels nostres costums.

Tampoc ha quedat curt de seguidors la presentació 
del programa de la propera Festa Major de Sant 
Bartomeu i Santa Tecla. A càrrec de la presidenta de 
la Comissió, Marta Casterard i la resta de membre 
que la conformen. L’acte s’ha celebrat al jardins del 
Retiro, on s’han anat desvetllant els secrets més ben 
guardats com: l’autor de cartell, en Jordi Abellán; 
pregonera, l’Alba Gràcia; pendonista, Josep Maria 
Rosés; Llançament del morterets, residents de 
l’Hospital; ofrena, l`Àliga. I pel que fa a santa Tecla: 
autora del cartell, Eliana Frey; pendonista Rosa 
Hernández; llançament dels morterets, geganters i 
exgeganters dels gegants d’en Montornès; ofrena, 
Gegants d’en Montornès.

L’acte ha estat presentat per l’Ona Almirall i l’Isak 
Almena, que han demostrat un bon domini de les 
seves bones capacitats de comunicació. Al final els 
assistents han pogut obtenir el programa, al mateix 
temps que aprofitaven per felicitar als protagonistes 
de la Festa d’enguany. I a l’espera per poder tornar 
a gaudir de la Festa Major que sempre és esperada 
amb entusiasme i amb moltes ganes de festejar-la 
com cal. Ja queda poc. 

I com ja va sent costum, des de l’any 1999, el dijous 
8, es van iniciar les tertúlies del Janio’s . Aquesta 
primera, la convocatòria es limita a dues, ha esta 
protagonitzada per Albert Soler i Marcé, president 
del grup de grallers els Marcets i en Blai Fontanals 
i Coll, expresident i membre de l’Escola de Grallers. 
Sergi Molina ha estat el moderador, on s’ha parlat de 
l’Entrada de Grallers i les peces que s’interpreten al 
Cap de la Vila, així com el nivell de les colles que hi 
participen, cercant les principals diferencies entre 
les colles locals i les que venen de fora. 

L’última xerrada serà el dijous 15 d’agost , amb el 
protagonisme de l’Agrupació de Balls Populars , 
concentrant la xerrada en el seu paper dins de la 
Festa. Unes xarrades que compten amb la col·laboració 
del restaurant La Salseta, l’Eco i en Joan Pros.

El jardí de la Societat Recreativa el Retiro, el 
dissabte 10, ha acollit una nova edició del Ball de 
la Lira. En el transcurs s’han distingit als socis que 
compleixen 75, 50, 25, 15 i 10 anys com a retiristes. 
La festa ha transcorregut dintre un gran ambient 
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on, desprès del sopar no només s’han fet aquests 
reconeixements, sinó que l’Elena Ferré ha rebut la 
Lira d’Or que concedeix l’entitat. Per agrair la seva 
immensa tasca dintre de la família retirista que ha 
passat per ser presidenta de la comissió de Carnaval 
del Retiro, vicepresidenta de la junta directiva fins 
assolir-ne la presidència. En la qual hi ha estat nou 
anys, aconseguint un gran repte, com ha estat el 
sanejament dels comptes. Valors que el Franchu 
Núñez, que l’ha rellevat en la presidència, va posar 
en valor en el seu parlament previ a la imposició de 
la Lira d’Or.  

A l’Eco del divendres 16 hi troben l’especial de Festa 
Major, que és com l’obertura de la finestra per on, a 
una setmana vista, ja s’albira i es respira ambient de 
festa. Hi trobem les col·laboracions de l’Albert Soler, 
que escriu sobre els gegants “Federicos” i també ens 
parla de la pregonera d’aquesta any, l’Alba Gràcia; 
en Manel Carbonell es refereix a la responsable del 
Pregó Satíric, l’Adaia Matas; mentre que en Josep 
Soler ens parla d’en Jordi Abella, autor del cartell, 
al mateix temps que es fa ressò que l’Agustí Albors 
ens ha tornat a delectar amb la portada d’aquest 
setmanari, que s’acompanya d’unes lletres creades 
pel seu net, en Pol Noguera; la Vinyet Panyella ens 
torna a delectar amb detalls del nostre Hospital; 
l’Albert Roca entrevista al pendonista d’enguany, 
en Josep Maria Rosés i també fa una referència a 
la tertúlia del Janio’s que ha tractat de l’Entrada de 
Grallers; També en Manel Carbonell es refereix al 
Punt Lila; En Sebastià Gimenez hi col·labora amb 
el seu “Temps Fugit”; en Magí Fortuny aprofundeix 
en els colors d’un poema que mira el cel, de la qual 
n’és l’autora la Cèlia Sànchez-Mústich, que és la que 
posarà veu al poema de la bandera; l’Albert Soler 
escriu sobre el Quinto  que posa ambient a la prèvia 
de la Festa Major; el senyor rector, mossèn Rafael 
Vilaplana, contesta a les preguntes que li fa el director 
del Setmanari, en Magí Fortuny; la Sandra Martínez 
es refereix al seu oncle Antonio Suárez Alcántara, 
que ha mort aquest 9 d’agost, en un comiat que titula 
“Gralles i Foc”; en Jordi Masip  hi escriu sobre els 
valors de la Festa; en Magí Fortuny es refereix a les 
músiques festamajorenques que interpreten grups, 
com el Jazz Retrio, els Guitarrejant la Festa, el bras 
band dels BKT i la que es prepara en Xavier pagès, 
conjuntament amb la Cobla Maricel, la Camerata 
Eduard Toldrà i els Grallers Marcets, per interpretar 
l’obra que va compondre, La Processó; Albert Soler 
també dedica una nota per enaltir el vi Blanc Subur 
al qual li posa l’afegitó, es vesteix de Festa Major; 
La Núria Sales escriu, La Festa Major, vent en 

popa; en Marc Hill posa un títol molt encertat al seu 
article, Buscant Posada, com a conseqüència que 
els gegants han hagut de sortir de l’Espai Festa a 
causa d’unes goteres. Com tampoc hi podia faltar 
en aquest especial, tot el programa d’actes destinats 
a celebrar la Festa Major.

El mateix divendres dia 16, la Cobla Maricel i la 
Jovenívola de Sabadell, en el marc del Retiro, han 
amenitzat la Nit de la Sardana. Coincideix que aquest 
any es compleixen 40 anys  de la celebració de la nit 
dedicada  a la sardana, que ve organitzant els Amics 
de la Sardana, amb l’Aurora Fuertes al capdavant i 
amb el record present d’en Marià Franco. 

Com totes les precedents, ha estat una nit sardanista 
al cent per cent i amb la particularitat que a cada 
edició es celebra una audició doble i aquesta darrera, 
com totes les altres ha estat molt concorreguda de 
balladores i balladors que omplien la pista del Retiro.

Mentrestant a la platja de la Fragata ha tingut lloc la 
primera nit de les Barraques, que ha començat a les 
20,30 i s’ha allargat fins a les 03 de la matinada. Els 
primers ha actuar ha estat el Sr Fong i l’han seguit 
Masta Quba, Lágrimas de sangre, el pony pisador i PD 
Maria.  A continuat dissabte amb Els Atrapasommis, 
Esther, O-Erra, Auxili, Greska. El diumenge, l’últim 
dia, els actes han començat amb la participació de 
les entitats que hi col·laboren: Prado, Retiro, Ateneu 
Popular, Agrupació de balls Populars, la Saca, Colla 
Jove de Castellers de Sitges i la Xarxa de Festivals 
de Música de Catalunya, que des del migdia fins a 
la vesprada han ofert diferents activitats. A la nit ha 
estat el torn de: Miquel del Roig, Alidé Sans, Josetxu 
Piperrak, Ebri Knight, Dj Ceba. 

El diumenge dia 18, té lloc un esdeveniment esperat 
des de feia 12 anys, que són els que han transcorregut 
de de que l’obra d’en Xavier Pagès-Corella, “La 
Processó: el so de la Festa” la va estrenar a Lleida. I 
per fi s’ha pogut escoltar a la sala teatre del Casino 
Prado. En un magnífic concert on hi ha col·laborat 
la Cobla Maricel, la Camerata Eduard Toldrà i els 
grallers Els Marcets.

Que ha comptat amb dos parts, la primera , s’han 
interpretat unes sardanes del propi Pagès, la glossa 
de les Danses de Vilanova i dues caramelles per a 
cobla i percussió.

En la segona ha començat  amb la sardana “Empúries” 
d’Eduard Toldrà, per a orquestra i cobla, a la qual ha 
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seguit la sardana simfònica per a tenora i orquestra 
de Manuel Blancafort, sent el tenora solista en Marià 
Franco. Una interpretació excel·lent que ha estat 
molt aplaudida pel nombrós públic assistent. 

Fins arribar el moment de la interpretació de l’obra 
“La Processó”, la qual ens ha deixat, com s’acostuma 
a dir, amb la boca oberta. Amb una sonoritat tan 
perfecta que ens transportava a escoltar tots els 
balls que conformen el seguici de la Processó de 
Sant Bartomeu, fins i tot amb el toc de matinades 
interpretat pels esmentats grallers. Extraordinari!

Feia temps que no escoltaven una interpretació d’una 
categoria tan sublim, que el propi Xavier Pagès ha 
dirigit amb acurada sensibilitat. El resultat, el públic 
dret aplaudint, que els músics han tornat l’atenció 
oferint dues peces fora de repertori.

Un concert que quan es va anunciar ja va crear 
molta expectació, fins el punt que s’han hagut de fer 
dues sessions, a la tarda i a la nit, les dues plenes 
a abarrotar. Aquest cronista s’uneix, des d’aquest 
recull, al sentiment de satisfacció mostrat per tothom 
que va tenir el goig de poder ser testimoni d’aquest 
gran concert, que serà recordat durant molt temps i 
que hem d’agrair a la Comissió de Festa Major, que 
presideix la Marta Casterard, per l’interès demostrat 
per  a que aquesta obra es poder escoltar a Sitges i  
des de la regidoria de Festes i Tradicions, de la qual 
n’és la responsable l’Eva Martín, acollis la iniciativa, 
involucrant-se al màxim per a que això fos possible.     

En poques hores de diferencia a la Vila es fan dos 
pregons. Es comença pel satíric que es celebra a 
davant del Palau del Rei Moro, seu de l’Agrupació 
de Balls Populars de Sitges, l’encarregada de portar 
a terme aquest ha estat l’Adaia Matas. Que va 
començar fent un paral·lelisme entre unes bombolles 
festamajorenques i les d’un reconegut cava. També va 
aprofundir en uns somnis eròtics que ultrapassava la 
serietat d’un ball molt nostrat. Sense deixar escapar 
l’oportunitat per ficar-se en els que tots coneixem 
com a “Savis de la Festa Major”. Tampoc hi va faltar 
la part musical, posant èmfasi en la interpretació “d’El 
Garrotin” i que va estar acompanyada del president 
de les Barraques, Pol Vigó.

Es va aprofitar aquest simpàtic acte per presentar 
la Pubilla de l’Agrupació, la Nora Carreras, mentre 
l’Hereu ha estat en Xavier Molina.  I pel que al 
reconeixement al soci, aquest ha recaigut a en Josep 
Maria Esteban expresident de la mateixa Agrupació. 

I amb això quasi arribem al Pregó de l’Alba Gràcia, 
a la plaça de l’Ajuntament, a davant de la casa dels 
seus avis i actualment dels seus pares, tot i que 
malauradament no hi és el seu pare, que ens va 
deixar a la nit de l’11 de setembre de l’any passat.

Una absència que l’Alba va anar recordant en el 
transcurs del seu pregó, carregat d’emotivitat i 
cercant uns objectes que li servien de fil conductor 
per portar la trama del pregó allà on ella volia. Amb 
un pregó ben calçat i farcit de moltes referències 
a l’essència de la Festa Major, com són els balls. 
Sense deixar, en alguns moments de ser crítica 
sobre aspectes que són millorables.

En definitiva, un pregó que va agradar molt al 
nombrós públic que s’havia aplegat en aquest espai 
per escoltar-la. Un lloc aquest, que sembla que s’ha 
consolidat com a espai definitiu  per a celebrar-hi el 
pregó. Desprès d’unes quantes rotacions que s’havien 
fet, si més no aquí sembla ser que és on hi cap més 
gent. Sobretot quan el pregó n’atrau a moltíssima. 
Els mateixos que, posats drets, han aplaudit llarga 
estona a l’Alba, que es mostrava emocionada per 
moltes raons, tot i expressant el seu més agraïment 
als aplaudiments i a la vegada satisfeta, per haver-se 
tret de sobre la responsabilitat que això comporta, 
perquè des del març que li van proposar només 
pensava en la Festa Major. No pensin que això 
d’haver de fer el pregó  és com bufar i fer ampolles. 
Res de tot això.

L’endemà del dia de Sant Bartomeu, festivitat de Sant 
Lli, sobresurt el Vermut de Sant Lli, que ha tingut lloc 
als Jardins del Retiro, amenitzat per Atomik Funk. 
Mentre que a la tarda ha estat el torn de l’actuació 
castellera, que ha comptat amb la participació dels 
Minyons de Terrassa, Xiquets del Serrallo i Colla 
Jove de castellers de Sitges. I amb això arribem a 
la nit, on als jardins del Prado s’ha servit el llunch 
que s’ha acompanyat del corresponent ball a càrrec 
de La Oreja de Tik-Tok. I pels aficionats a la música, 
ha estat el moment del concert d’orgue a l’església 
parroquial a càrrec de Marcel Martínez.

I els actes de la Festa Major acaben el dilluns 26 
amb la típica audició de sardanes  a la Platja Sant 
Sebastià amb la Cobla Maricel. Dintre un bon ambient 
sardanista i que posa el colofó la degustació de coca 
i moscatell i un petit però vistós castell de foc. I així 
es tanca la porta de la Festa Major, per a dintre de 
poc obrir la de Santa Tecla. Això és un no parar.
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Pot semblar que totes les Festes Majors són iguals 
i vet aquí que totes són diferents. Canvien els 
protagonistes: pregoners/es, pendonistes, grups 
convidats i fins i tot els escenaris. Aquest any el que 
més ha ressaltat ha estat el de l’Hospital de Sant 
Joan Baptista que, a l’ombra dels seus 700 anys, 
ha tingut un protagonisme molt destacat durant 
aquesta Festa Major, com també l’ha tingut durant 
la resta de festes de l’any.

Moments molt emotius que han passat els seus 
estadants i també el pendonista d’aquest any, en 
Josep Maria Roses, junt amb els  seus cordonistes 
i la seva muller la Conxita, que van decidir que la 
imatge del Sant fos exposada a la bonica capella 
d’aquesta institució. On en un raconet hi havia una 
al·legoria al nostre Massís del Garraf que ha acollit 
molts sentiments del propi pendonista i de la seva 
família. 

Amb la particularitat que per a l’ocasió la processó 
cívica, coneguda també per la de la bandera, sembla 
ser que s’ha desenvolupat de manera més àgil. O 
al menys no s’ha arribat tan tard a l’església, en 
comparació a altres anys que fins i tot s’havia produït 
conjuntament amb la primera senyal que marca el 
compte enrere del llançament del Castell de Foc.

Una exhibició pirotècnica que sempre desperta 
admiració, tot i que, potser m’ho fa a mi, la duració 
de l’espectacle es va retallant. Això deu obeir, no 
ho dubtin, a raó del pressupost. Tot i que també, 
com en tot, existeix una teoria, poc i bo. Una bona 
i espectacular traca final deixa una imatge molt 
favorable per a la conclusió final: “aquest any com 
mai”, si però no... I a continuació un acte que quasi 
fa mandra  de fer a totes les colles, la baixada de 
les escales de la Punta. 

I a la que ens descuidem ja surt la matinal, que cada 
any posa a prova els qui surten a veure-la. Dic que posa 
a prova, perquè es va dormir tard i els despertadors 
sona de seguida, aquell moment és crucial perquè 
si un s’ho pensa molt sucumbeix als encants del 
llit i es torna a tombar. Però no tothom té aquests 
mals pensaments, es clar, molts s’aixequen sense 
pensar-ho i surten a l’encontre de la matinal que, 
aquella hora, mentre es fa de dia, la seva presència 
ofereix unes imatges que només es repeteixen una 
vegada cada any. Val la pena aprofitar-ho, perquè 
tots els que queden retinguts al llit desprès els sap 
greu de no haver-se aixecat.

I de la matinal a l’Ofici, el qual ha presidit per primera 
vegada mossèn Rafel Vilaplana, acompanyat del 
populós seguici de sacerdots que concelebren una 
missa que és solemne i amb molta participació de 
poble, amb acompanyament de l’orgue i de les veus 
del cor. Aquest any l’encarregat de fer les ofrenes ha 
estat l’Àliga que compleix 40 anys. És molt emotiva 
la seva entrada al temple amb el seu pas compassat 
i majestuós.

I el que és típic, és que a mesura que es va acabant 
l’Ofici, al carrer ja s’escolta el remor dels tabals dels 
dimonis i el guirigall de la gent que espera impacient 
el moment de l’acabament de la missa.

I arrenca la sortida amb la banda de música obrint la 
comitiva seguit de les autoritats que s’apressen per  
anar cap a l’Ajuntament i sortir al balcó. A la plaça es 
viu un dels moments més  bonics de la Festa, una 
espaterrant sortida que mostra els millors valors del 
nostre folklore i el seguiment de bona part del poble, 
que en aquelles hores ha de suportar una sufocant 
calor, tot i que aquest any no ha estat tan rigorosa 
com a l’any passat. Aquesta vegada bufava una mica 
d’airet que feia que la sensació de calor no fos tan 
extrema. Participants dels balls i espectadors, tots 
ho vam agrair.   

Uns altre del detalls que observo encuriosit, és 
a l’hora dels concerts-vermuts que tenen lloc al  
jardins del Retiro i del Prado, on hi actua la Cobla i 
la Banda respectivament, i on la majoria de públic, 
llevat excepcions, està més pendent del que els 
serveixen a la taula i de fer petar la xerrada, del 
que interpreten els músics. Podríem definir-ho com 
a concert de música, de paraules i de vermutet i 
cerveseta, que també atrau preferències. 

A partir d’aquí moltes famílies adopten per anar a 
dinar a fora de casa, en homenatge a les mestresses 
de casa que també tenen dret de gaudir de la festa i 
no haver de passar molta estona a la cuina i perdre’s 
actes que també a elles els hi agraden. Tot i que no 
és el mateix, la tertúlia familiar que s’enceta durant 
el dinar a casa i continua en la sobretaula, en un 
restaurant la cosa és diferent.

I amb la Processó de Sant Bartomeu es posa el colofó 
a un dia força mogut i curullat de festa i tradició. També 
aquesta vegada la processó s’ha desenvolupat de 
manera molt fluida i la imatge ha entrat a l’església 
dintre d’uns marges de temps prudencials i, per tant, 
molt assumibles pels participants dels balls, el públic 
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i les persones  que acompanyen la imatge del Sant 
amb el pendonista i els cordonistes. 

A la plaça encara s’espera un detall, la ballada final 
de feres fogueres i gegants, un acte que sembla 
que cada any acull a més gent, que es resisteix a 
anar-se’n cap a casa, perquè encara en volen més. 
Si més no hi ha un protocol que regeix el final de la 
ballada, els balls estipulats i ni un de més, del contrari 
potser es tornaria a fer de dia i encara hi seríem. Es 
posa així, pràcticament el punt i final d’una Festa 
Major  que s’ha viscut amb molta intensitat, sense 
haver de remarcar gaires incidències que és el que 
desitja la Comissió i en definitiva tots plegats, 

CURIOSITATS

El sitgetà Francesc Morin  és agent immobiliari i ha 
guanyat, exaequo,  el premi Inmociónate 2024, celebrat 
a València, dintre de la categoria màrqueting, el més 
prestigiós de l’Estat en l’apartat de comunicació. El 
jurat ha valorat la campanya de publicitat exterior 
titulada “De Sitges a New York”, que el consolida com 
un bon comunicador i millor agent immobiliari, havent 
realitzat més 160 operacions immobiliàries a la vila, 
sota l’acreditada referència Frank Sitges Realtor. 

La que havia estat la mítica discoteca Pacha, que 
va obrir les seves portes a l’any 1967, el terreny 
de la qual encara és propietat en Ricard Urgell, 
sembla ser que està a la venda per un milió d’euros, 
amb la intenció que es converteixin en pisos de 
luxe. Això serà sempre i quant les administracions 
corresponents permetin el canvi d’activitat i donin 
els permisos corresponents. Un procés que no es 
preveu que sigui d’avui per demà.

A l’Espai Festa, del costat de l’Escorxador, hi ha goteres. 
Motiu pel qual els gegants i el bestiari s’han hagut de 
treure. I com la Festa Major és a prop, s’han distribuït 
entre el Mercat Vell i el vestíbul de l’Ajuntament i 
l’Hospital, a l’espera de la reparació i de condicionar 
l’espai amb aire refrigerat a fi de poder mantenir una 
temperatura adequada per a la millor conservació 
d’aquests  importants elements festius que s’hi guarden.                                                                                                                                         
                                                                                                                                                                              
El dòmino no és un joc de masses, però té un públic 
que li és fidel, sobretot quan es sobrepassa una 
certa edat. Aquí a Sitges, les dues Societats Prado 
i Retiro es pot dit que han acollit a un nombre molt 
important de jugadors. Fins el punt que el Retiro 
segueix organitzant campionats de dòmino així com 
de botifarra. 

Aquests dies del mes d’agost han donat per acabada 
la segona Lliga Open de dòmino. De la qual han 
resultat vencedors Carlos Diaz i Ferran Lacalle. 
Seguits ben a prop per Genís Muntané i en Jordi 
Abellán. A continuar amb aquesta tradició. 

Segons xifres aportades des de diferents fonts, s’ha 
arribat a la conclusió que durant els dies de la Festa 
Major, per la vila hi ha passat unes 113.000 persones. 
Aquesta hipotètica massificació ha deixat imatges 
que poden desvirtuar el sentit de la Festa. Com pot 
ser gent que sense cap mirament travessen per entre 
els balls, a més d’algunes actituds incíviques que 
preocupen a tothom, però sobretot als membres de 
la Comissió que han de vetlar pel bon funcionament i 
perquè  han hagut de treballar-hi durant tot l’any, amb 
el perill que deguts a aquests incívics, en el moment 
menys pensat, ho enviïn tot a rodar. Perquè quan es 
mou tanta gent, a la més mínima es pot alterar la 
convivència. Sortosament, llevat de casos aïllats, tots 
ells controlats, portem moltes Festes Majors amb 
uns resultats molt positius i per tant satisfactoris per 
a tothom. La presidenta Marta Casterad ha insistit 
que ens les últimes edicions s’ha agreujat l’arribada 
de la comitiva festiva a la plaça de l’Ajuntament 
i encara pitjor resulta l’entrada al Baluard on es 
concentra molta gent que volen ser testimonis de 
l’entrada del Sant a l’església i sobretot per la poca 
comprensió que molts mostren davant les peticions 
que els hi fan els membres de la Comissió, per tal de 
poder disposar de l’espai necessari pels balls que 
formen part essencial del seguici. Moltes d’aquests 
incomprensions es produeixen quan la gent vol accedir 
al Baluard que es troba acotat, aquestes limitacions 
no acaben de caure bé a un determinat públic que li 
costa comprendre que aquestes limitacions obeeixen 
sobretot a motius de seguretat, per evitar possibles 
aglomeracions que poden portar a situacions gens 
desitjables.     

ESPORTS         
   
El pavelló dels Pins Vens ha acollit una representació 
dels millors clubs formatius de futbol de l’àmbit 
nacional. Coincidint amb la celebració de la 41a 
edició, amb equips com l’Espanyol, el Cornellà, la 
Damm, el Mercantil, el Nàstic de Tarragona i els de 
la Blanca Subur.

Aquest any la Blanca Subur celebrarà els seus primers 
60 anys. Per tant aquest inici de temporada és molt 
especial, per començar han volgut retre homenatge a 
quatre puntals de la Blanca,  des del seu començament 
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i ja se saps que tots els començaments són difícils i 
per a ells res va ser impossible. Els homenatjats han 
estat: Isidro Alquézar, Tomás Junyent, Mariano Baño 
i Merín Campillo, als quals se’ls hi ha fet lliurament 
d’una placa a cadascú. Han estat acompanyats per les 
seves famílies i també molts jugadors i entrenadors 
que al llarg d’aquesta llarga trajectòria han passat 
per la Blanca, només un mig miler de jugadors que 
està dit aviat.  

El Memorial Jaume Serra, disputat el dimecres 20, 
al camp municipal d’Aiguadolç, s’ha decantat per a 
l’equip de la UE Sitges, que s’ha imposat al Gimnàstic 
de Manresa per 2 a 0. Amb gols de l’Arnau Villanueva 
i d’en Joan Serra.  

Per altra banda, al nou pins Vens, es va disputar el 
Torneig de Juvenils de la Blanca Subur. Passant pel 
terreny de joc equips del prestigi com el Nàstic de 
Tarragona, Espanyol, Cornellà, Damm i el Mercantil.

L’equip local dirigit per en Josu Imanol, va guanyar 
davant el Cornellà, desprès de no haver tingut la 
mateixa sort amb l’Espanyol.  Tanmateix el torneig 
se’l va emportar el juvenil del Mercantil de Sabadell, 
pel que fa a la 41a edició del mateix, desprès de 
guanyar a l’equip de l’Espanyol.

En la Regata I Trofeu Festa Major, organitzada pel 
Club Nàutic Sitges, entre les colles participants en 
els balls. En va resultar guanyadora el ball de Cintes.   



Un repàs al 202488

EL DIA A DIA

Xavi Roig ha estat escollit el primer secretari del 
PSC de Sitges, càrrec que estava vacant des de 
que el van deixar, per diferents motius,  l’Elisabet 
Pérez i en Luismi García.

Un dels actes que més simbolisme institucional i 
que es celebra aquest mes,  és la Diada de l’11de 
setembre. Que centra el seu acte principal en 
l’Ofrena de Flors al peu del monument al Doctor 
Robert. Una representació de tots el partits polítics 
i les institucions sitgetanes, social culturals, fins i tot 
col·lectius de persones que ho fan  a títol personal,  
participen en aquest acte.     
      
Mentre s’intercalen les músiques, com el Cant de la 
Senyera, interpretada per l’Escola de Grallers. 

Fins que per anar tancant l’acte, hi ha el parlament de 
la senyora alcaldessa, Aurora Carbonell. I tot seguit la 
interpretació, pels mateixos grallers, d’Els Segadors, 
que és cantat pel poble. Al mateix temps que la Colla 
Jove dels Castellers de Sitges aixeca un pilar. I a la 
vesprada, al Cap de la Vila ha hagut la tradicional 
ballada de sardanes a càrrec de la Cobla Maricel.
  
Quan al juny s’acaba el curs escolar, fa l’afecte que 
queda molt temps per endavant fins a començar-
ne un altre de nou. Res més lluny de la realitat, els 
mesos d’estiu passen ràpid i arriba el moment de 
tornar a les aules. 

Aquest parèntesi vocacional sembla llarg per a tots, 
mestres inclosos i sobretot també pels funcionaris 
municipals que han de gestionar que aquest retorn 
sigui el més ben planificat possible. I durant aquest 
curs està previst  portar a terme una reunió important 
entre el Departament d’Educació i l’Ajuntament de 
Sitges per donar llum a l’acord que es va arribar 
en el Ple Extraordinari que es va celebrar el juliol, 
per establir les bases per la construcció d’un nou 
institut escolar. 

En total han començat el curs 543  alumnes d’educació 
infantil, 1.374  de primària i 1.077 de secundària.  

Un altre tema important a tractar en el Consell 
d’Educació de Sitges, desprès de la reunió amb 
la Generalitat, és la municipalització de les llars 
d’infants. Si més no, davant les necessitats que 
arrosseguen la Moixiganga i el Cercolet, la Junta 
de Govern Local va aprovar contractar fins a final 
de curs tres vetlladores, dues per la llar d’infants El 
Cercolet i una per La Moixiganga. 

Durant tots els mesos d’estiu, els trens de mercaderies 
que passaven per la R4 han estat desviats per la 
costa, la coneguda per la R2, degut a que a la primera 
s’hi estant fent obres per adaptar les vies en ample 
europeu. Els sitgetans que viuen a prop de les vies 
del tren es queixen que pràcticament durant tota la 
nit estan passant trens i alguns transporten matèries 
perilloses. Sembla ser que aquest setembre aquesta 
afluència ha afluixat una mica. Queixes que han 
acollit l’Associació Pro Vegueria Penedès.

La mateixa Associació que passa per impulsar 
la construcció de l’Eix Transversal, amb un traçat  
Ferroviari que ja està aprovat que va des de Lleida 
a Girona, passant per Igualada, Manresa i Vic, amb 
un ramal que uniria Igualada amb Barcelona. Un eix 
que descongestionaria la línia que va de Saragossa a 
Barcelona i França, alliberant així la R4 d’un quantitat 
molt important de trens. Mentre això no sigui una 
realitat la R4 no deixarà d’estar congestionada i, quan 
això passa, el trens de mercaderies són desviats per 
la costa. I també perquè les obres en aquells línia 
no s’han acabat definitivament. 
  
El diumenge 8 al migdia van caure uns 50 litres en 
40 minuts, molts. Tants que van provocar inundacions 
en diferents sectors de la vila i la riera de Ribes va 
baixar molt plena i va arrastrar alguns cotxes que 
es trobaven aparcats en la mateixa riera. Tant la 
Policia Local com els Bombers van haver de realitzar 
diferents sortides, on era requerida la seva presència. 

setembre



Joan Yll. Cronista ofiCial de la vila 89

Que van haver de tallar diferents carrers i avingudes 
com: el Carrer Rafael Llopart, l’Avinguda Sofia amb 
el Passeig de la Ribera, l’Avinguda Navarra, el carrer 
Sant Honorat, el carrer Isabel Julià, que és una riera. 
Pel que fa al carrer Espalter i Pau Benazet  baixava 
aigua, però no tanta com altres ocasions, degut a 
que no fa molt es van canalitzar les aigües pluvials, 
cosa que no és pot dir el mateix del carrer de la 
Bassa Rodona, pel qual hi continua baixant  molta 
aigua, per desembocar-hi diferents torrents. Ara cada 
vegada que plou ho fa amb més intensitat.

A pocs dies d’assolir els 100 anys de la seva existència, 
la mort no li permet a en David Jou i Andreu poder 
celebrar aquest privilegi, que es complia el 26 
d’aquest mes i que per tan sols 13 dies no ha pogut 
ser, ja que la mort el va sorprendre a la nit del 13 
d’aquest mateix mes.

Els pares d’en David van venir a Sitges perquè el 
progenitor, l’escultor Pere Jou i Francisco, va acceptar 
l’encàrrec que li va fer en Miquel Utrillo i Morlius, 
que consistia en esculpir els capitells de finestres i 
portes que forment el conjunt de Maricel. En la casa 
taller de la família, al costat de la casa del pintor 
Joaquim Sunyer, ell i els seus germans es van anar 
fent grans. Mentre en David, anava a l’escola que 
mossèn Joan Lloveras tenia en els baixos de can 
Falç. Apassionat del mar va estudiar a l’Escola de 
Nàutica de Barcelona, fins a obtenir el títol de capità 
de la marina mercant. Fet que el va portar a fer-se 
càrrec d’un petroler, viatjant per arreu.

Aquí a Sitges també es va casar amb la Lolita 
Mirabent Muntané i aquí també van néixer els seus 
fills. Durant les llargues absències del pare, la Lolita 
s’havia fer càrrec dels seus fills, tot i capitanejant 
la nau sitgetana, amb aquella sensibilitat que la 
caracteritzava.

El temps passa i en David es va apropant a casa, 
fins que es retira al port de Tarragona, la seva última 
destinació, com a cap de personal de la refineria de 
la que acabaria sent la companyia Repsol. 

Degut a l’estima que professava pel seu poble, 
va acceptar presentar-se com a cap de llista de 
Convergència i  Unió, en les eleccions municipal 
de l’any 1987. Tot i que va millorar resultats de la 
formació, el socialista Jordi Serra va tornar a accedir 
a l’alcaldia. Mentre va estar a l’oposició va continuant 
aportant la seva experiència, portant a terme una 
oposició constructiva en favor dels interessos del 

seu poble. Un cop alliberat de la política i de les 
seves obligacions laborals, va dedicar el seu temps 
a aprofundir en la Història local, aportant a ella molts 
llibres de gran interès  en aquesta parcel·la de la 
vida sitgetana i de la seva gent. Així com els que 
van marxar a fer, el que se’n deia, les Amèriques.

Junt amb la Lolita van consolidar un entorn familiar 
que girava entre la casa del carrer Joan Tarrida i 
la Biblioteca Santiago Rusiñol, de la qual era n’era 
la directora. Fins que un dia la Lola va emmalaltir, 
malaltia que va portar amb extraordinària enteresa i 
resignació i encara van poder celebrar, el matrimoni 
i els seus fills i resta de la família, el nomenament de 
Fill Predilecte que a l’any 2014 el Ple de l’Ajuntament 
li va concedir tan merescut honor.      

I mentre això passava en  David, en la seva habitació, 
seguia llegint cada dia els llibres del seu interès, fins 
a l’últim moment va ser un puntual de la cultura, un 
incansable estudiós de tot el que feia referencia a 
Sitges. Fins que una nit, acabat de sopar, ell i el seu 
fill David, contemplaven la lluna que els saludava 
des d’aquell boci de cel que abraçaven des de 
l’habitació. Mentre el capità del vaixell li explicava 
al seu fill la infinitat de vegades que aquella lluna 
l’havia acompanyat, il·luminant una porció de mar i de 
terra. Era la mateixa lluna que es veia des de Sitges, 
aquesta que, sense adonar-se, venia a ser l’última 
mirada que en David li feia, perquè va ser posar-
se al llit i dormir-se, per sempre més, amb la seva 
companyia. Com si la lluna i ell s’haguessin volgut 
acomiadar. No obstant el dia que hauria fet 100 anys 
se’l va recordar en el transcurs de la missa que se 
li va fer a la seva memòria a l’església parroquial.

Es celebren els vint anys de Sitges Convention 
Bureau, promocionat per regidoria de Turisme 
de l’Ajuntament de Sitges, que té com objectiu la 
promoció del municipi com a destinació de turisme 
de congressos i convencions. Durant aquests anys 
ha estat un èxit, amb una mitjana de 600 reunions 
de negocis anuals, segons informa el regidor de 
Turisme Xavi Ripoll.

Això permet que durant tot l’any es registri un 
important nombre de visitants, afavorint l’hostaleria 
i la restauració. Aquesta predilecció per Sitges, ha 
generat en aquest sector el volum més gran de 
negoci desprès de  Barcelona.

La fins ara regidora Carme Almirall d’ERC, que tenia 
sota la seva responsabilitat la regidoria d’Hisenda 
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i Organització de Recursos Humans, deixa la seva 
acta de regidora. Que es farà efectiva en el Ple del 
mes d’octubre, la substituirà la Montse Garcia i Rosell 
que ocupa el cinquè lloc de la llista d’Esquerra. Si 
més no la seva incorporació, no vol dir que hagi 
de fer-se càrrec de les mateixos departaments de 
dirigia la Carme, sinó que s’aprofitarà per a fer una 
remodelació del cartipàs.    

En el Ple d’aquest mateix setembre s’ha aprovat el 
pla d’Educació de Sitges, que va des del 2024 fins 
el 2029. Amb ell es defineix les línies educatives del 
poble durant els pròxims cinc anys. I ha estat elaborat 
amb la participació de la comunicat educativa , pares 
i fins i tot amb la participació dels alumnes. El pla 
compta amb una seixantena d’accions específiques 
que seran el motor per avançar en aquests propers 
cursos.

El regidor d’Educació, l’Albert Oliver-Rodés, ha 
destacat  que s’ha fet un pas molt important i que 
s’aniran veient el resultats de tot plegat a mesura 
que es vagi desenvolupant. I sobretot es posarà en 
èmfasis reforçar el sentiment de pertinença a la vila.

En la mateixa sessió ordinària es va aprovar el text 
de la modificació del Pla Especial de Protecció del 
Patrimoni Arquitectònic i Catàleg de Sitges. Destinat 
principalment a preservar espais que tinguin un valor 
arquitectònic, arqueològic, natural i paisatgístic.

La regidora d’Urbanisme, Carme Gasulla, ha informat 
de la importància que té aquest document per preservar 
el bens patrimonials més importants de la vila. A fi de 
que nosaltres els podem gaudir, així com les futures 
generacions.                                                                                                                                                                                                                                                                                
   
CULTURA

L’actriu sitgetana, la Mercè Comes, de gran record 
de quan formava part del grup teatral La Cubana, 
i en concret d’aquelles inoblidables Teresines, ha 
tornat a pujar als escenaris, el dia 24. En el de la 
Sala Versus Glòries de Barcelona, oh hi actuarà fins 
al 20 d’octubre , amb el monòleg Moltes Mercès. Un 
espectacle ple d’humor on hi afloren personatges 
que ha interpretat al llarg de la seva trajectòria 
professional. 

La sisena edició del Festival Dona-Art, enceta 
programació amb vuit propostes. Amb un propòsit 
molt destacat, donar visibilitat a les dones en tots 
els àmbits i especialment en l’apartat de les arts. 

Una de les novetats d’enguany  és la fira d’artesans 
que s’ha celebrat al jardí del Casino Prado, amb una 
bona participació. 

Si més no el Festival ha començat amb una xerrada 
de la Núria Vilanova, fundadora i presidenta d’Atrevia, 
que és una de les mes importants consultories de 
comunicació d’Espanya. L’ha seguit l’espectacle 
teatral “Austràlia”, obra escrita i dirigida per Israel 
Solà i interpretat  per les actrius Estert Cort, Maritxell 
Huertas, Brian Lehane i Carme Poll. El dissabte ha 
estat l’hora de posar en escena l’obra teatral “ Los 
Asambleistas”. Mentre que el diumenge ha estat el 
torn de l’actriu còmica valenciana Maria Juan amb el 
seu show còmic “ La senyora de la comèdia”, que ha 
estat molt aplaudit i comentat pel públic assistent.

Mentre que el dimecres 4, a la sala  Jofre Vilà, s’ha 
presentat el llibre “Aliades” de la periodista Txell 
Feixas, la trama de la qual  transcórrer  al camp de 
refugiades de Xatila, a tocar de la ciutat de Beirut, 
on pateixen tota mena vexacions per part dels seus 
responsables i moltes d’elles lluiten per a no ser 
sotmeses. 

També dintre del Festival s’ha celebrat la jornada 
Gastronòmica en Femení, que ha comptat amb 
la xerrada de la restauradora Fina Puigdevall, del 
restaurant Les Cols d’Olot. Al mateix temps s’ha 
aprofitat per fer el lliurament dels premis del tercer 
concurs Talent Gastronòmic. La deliberació del jurat, 
que ha estat format per l’Oriol Castro, la Vinyet Capdet 
i Trinitat Gikbert,   ha considerat que els restaurants 
guanyadors han estat la Nansa, seguit del Corazón 
de Agave i de HiBou.

Amb un pica-pica al jardins del Prado s’ha donat 
per finalitzat el Festival Donna, aquest dijous dia 
12.  Amb un increment de públic si es compara amb 
edicions anteriors, amb les entrades esgotades per 
assistir als dos espectacles. Des dels organitzadors 
s’informa que aquesta sisena edició, ha estat inspirada 
en l’assaig feminista. Destacant l’espectacle “Las 
Asambleístas”, que ha causat sensació. 

L’escriptor Nacho Zubizarreta, que viu entre nosaltres, 
acaba de publicar la seva tercera novel·la, “Ni un 
instante de paz”. Que com totes situa la trama 
a Sitges. El 26 de setembre la va presentar a la 
Biblioteca Santiago Rusiñol, on ha anunciat que ja 
prepara la quarta.
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Amb motiu de la celebració de l’any Joan Salvat-
Papasseit, la Secció Fotogràfica del Grup d’Estudis 
Sitgetans, presenta al pati de la Biblioteca, una 
exposició fotogràfica sota el títol, “Diàleg visual 
i poètic”. En homenatge al poeta i una mostra 
de sensibilitat dels autors/es que, a través de la 
imatge volen transmetre creativitat poètica. Mentre  
reivindiquen  que, moltes vegades, una imatge val 
més que mil paraules.

A l’Hotel Estela exposa el pintor i escultor de Cornellà 
de Llobregat, Josep Maria Pahissa. I Ho fa sota el 
títol, “Evolution”. Un anunciat que ens apropa a una 
obra, la seva, en constant evolució, per centrar-se 
en temes molt propers, com el mar i els velers de 
composició senzilla que hi naveguen i que són la 
temàtica principal d’aquesta exposició.

Un projecte de pòdcast fet per la Lídia Gàzquez i 
la Raquel Casas, sota l’anunciat “ Literatura Cura’t” 
han obtingut el  24è Premi Lletra, que concedeix la 
Fundació Prudenci Bertrana  de Girona i la Universitat 
Oberta de Catalunya. Les autores pretenen, amb la 
difusió que es farà del seu treball a través de les 
plataformes, “aconsegueixi acompanyar al oients 
en un viatge emocional que els animi a obrir un 
llibre i explorar l’enorme univers de les paraules que 
guareixen”.  El jurat ha valorat “un vincle estret amb 
el repte plantejat”.

El Grup d’Estudis Sitgetans han convidat a les 
poetesses i al poeta: Odile Arqué, Susana Rafart i 
Carles Rebassa, que ja havien estat a les Festes de 
la Poesia, dintre dels actes d’homenatge al poeta 
Joan Salvat-Papasseit en el seu Centenari. On han 
fet un recital de poesia de la seva pròpia creació, 
alternant amb poesia d’en Salvat Papasseit. Sota 
l’organització de Joan Duran, Xavier Gimeno i Vinyet 
Panyella.

El Cercle Artístic de Sitges, amb col·laboració amb 
el de Barcelona, han organitzat una exposició de 
pintura i dibuix, que acull el Club Nàutic de Sitges, 
per adherir-se també a l’any Joan Salvat-Papasseit.

Una mostra que es centra en un dels poemes que 
el poeta va dedicar a Sitges: “Posta”, on descriu una 
posta de sol. I que tan bé reflecteix l’obra exposada.  
  
FESTES I TRADICIONS
   
El dissabte 7 s’ha celebrat una nova edició de 
Dansaplaça, que està organitzada per la Sitgetana 

de Cultura i Animació ( SACA). I aprofitant que els 
gegants d’en Montornès celebren els 50 anys, s’ha 
portat a terme una trobada de parelles de gegants 
més petits que, diguem-ne, els convencionals. La 
mostra ha reunit els gegantins de Ribes, Vilafranca 
del Penedès, Badalona, Vilassar de Dalt, Masquefa, 
Martorell, Manlleu i la gegantona de Santa Coloma 
de Gramanet. Ha resultat una curiosa plantada a la 
Plaça de l’Ajuntament i un divertit cercavila que ha 
fet les delícies de petits i grans. 

Ha posat el colofó la tradicional mostra de dansa a 
càrrec del grup Dansa de Vilanova i la Geltrú. Exhibició 
que s’ha portat a terme a la Plaça del Baluard, amb 
un combinat de balls amb el protagonisme dels 
pescadors i una mostra del Ball de les Gitanes de 
casa nostra.

Entitats i associacions ja han escollit les Pubilles i 
els Hereus que han de participar en la Propera Nit 
de les Pubilles, el divendres 13, d’on haurà de sortir 
escollida la Pubilla i l’Hereu de Sitges. Aquest és el 
jovent que prendrà el relleu als actuals.

Vinyet Raventós, Societat Recreativa el Retiro; 
Nadia Martínez, Penya Espanyolista de Sitges; Lisa 
Albiach, Poble Sec; Carlota Nebleza, Escola de 
Grallers de Sitges; Marta Valero, Cases Noves; Nina 
Lostaló, Casino Prado Suburense; Noa Vidal, Penya 
Barcelonista;  Salma Lucie Potiron, Carrusel del 
Casino Prado Suburense; Nora Carreras, Agrupació 
de balls Populars.

I pel que fa als Hereus. Alex Amaya, Societat Recreativa 
el Retiro; Manel Sabaté, Poble Sec; Xavier Molina, 
Agrupació de Balls Populars; Tomàs Abelló, Carrusel 
del Prado; Max Navarro, Penya Espanyolista; Pau 
Valero, Cases Noves.

Una bona representació, on els participants/es aquests 
dies viuen amb la il·lusió de poder representar les 
entitats i associacions que els han escollit, on tenen 
més visibilitat durant la festivitat de Santa Tecla i, 
a partir d’aquí, durant tots els actes d’un cert ralleu 
que es portaran a terme en el transcurs de l’any, 
d’aquest setembre fins al del proper any. 

Amb molt èxit de públic i amb moltes expectatives 
entre Hereus, Pubilles i els seus respectius familiars, 
es va donar a conèixer l’Hereu de Setges que ha 
estat designat en Xavier Molina. Mentre que la 
Pubilla ha estat escollida la Noa Vidal. La vetllada 
va transcórrer en un ambient cordial, on va destacar 
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les paraules de comiat de l’Hereu i Pubilla sortint, 
i com no podia ser d’altra manera, les felicitacions 
a la nova parella, junt amb les altres acompanyants 
que estrenen la seva participació on serà requerida 
la seva presència. 
 
I mentre això es va perfilant, els carrers es preparen 
per acollir a la mainada en un acte que enceta el 
dia de Santa Tecla, la Matinal Infantil. El dissabte 
abans, però, s’ha celebrat un acte que captiva a 
grans i no tan grans, es tracta de la Nit del Foc. 
Que ha començat amb una timbalada, a la qual ha 
seguit l’Espetegafoc i a continuació el Correfoc, pels 
carrers més estrets del casc antic. L’espectacle és 
enlluernador, on sembla que l’infern s’ha obert als 
nostres peus. I durant tot el recorregut, que acabava 
a la plaça de l’Ajuntament, el foc és el protagonista 
principal i el silenci d’aquell indret a aquestes hores 
és esberlat pel continuat esclat dels trons de les 
carretilles . Les colles participants s’encarreguen, 
amb les seves estudiades enceses, de fer que 
l’espectacle no decaigui fins que esclata l’últim tro.

Les colles participants han estat: Ball de Diables de 
la Colla Vella de Sitges, Diables de les Corts, Ball 
de Diables de Torredembarra, Ball de Diables Colla 
Jove de Sitges, Diables Aristois, ball de Diables 
de L’ABPS Sitges, Drac del Tres Caps de Ribes, 
Dragona de les Roquetes i Àliga de Sitges. Aquesta 
última, amb motiu del 40 aniversari, va encapçalar 
la comitiva de foc.   

Amb la ballada final del bestiari de foc i de les tres  
parelles de gegants, s’han tancat el actes de la Festa 
Major de Santa Tecla que, com la de Sant Bartomeu, 
ha causat admiració i, enmig de l’èxit la Comissió 
que presideix la Marta Casterard passa el relleu a 
una altre que encara no ha estat presentada. 

Com ve sent costum, per Santa Tecla, l’acte que 
atreu més simpatia i entusiasme és la Matinal Infantil, 
amb la participació de més de 800 nenes i nens. 
Com tots sabem aquesta festa, quasi sempre es 
veu amenaçada per la pluja, aquesta vegada ens 
hem deslliurat. I quan això passa, la preocupació 
més comentada és que al menys la puja respecti la 
Matinal Infantil. Perquè en ella hi estan dipositades 
les il·lusions dels nens i nenes que hi participen. És 
un acte on a més d’estar-hi implicada la mainada, 
també ho viuen amb molt entusiasme pares, germans, 
avis i tiets. I una bona ocasió per a fomentar el 
planter. També s’ha incorporat un nou acte, que vol 
imitar el protagonisme dels grans, el Pregó infantil. 

Aquest ha tingut lloc la tarda del dissabte 21, en el 
Palau de Rei Moro. Ha anat a càrrec de l’Ariadna 
Coll i Carbonell i la Gina Pérez Paretas, que ho han 
fet com els grans. Sent molt felicitats pel nombrós 
públic assistent. Tots plegats han berenat. Xocolata 
desfeta amb melindros. I sot seguit s’han vestit 
els Gegants Moros, una altra entranyable, i molt 
participativa, tradició. 
 
La nota negativa la va posar la pubilla de l’Agrupació 
de Balls Populars  que, a la Sortida de l’Ofici,  va fer 
de rabadà del Ball de Pastorets. Una falta greu que es 
contempla en el Protocol recent aprovat, que prohibeix 
que cap persona que no vagi vestida d’acord amb el 
ball, per cap concepte es pot integrar a aquest. Per 
tant la pubilla en qüestió, vestida com a tal, no podia 
ser la protagonista destacada d’aquest ball. Quan les 
normes estan per complir-les i només així es garanteix 
que la puresa dels balls no es vagi degradant. Hi han 
prou persones capacitades, dintre de l’entramat de la 
Festa Major, per vetllar que això no passi. 

Com també s’observa  en les pròpies músiques, 
on alguns no ballen amb la que els hi pertoca. Si, 
ja sabem que pot resultar avorrit o monòton, tocar 
i ballar sempre amb la mateixa música, si més no 
aquesta també forma part, junt amb el vestuari, 
del ball, del nostre folklore popular. Per posar un 
exemple, no ens imaginem que la Moixiganga fes 
el ball amb una altra música que no li pertoca. Altra 
cosa diferent són els gegants que no tenen una 
musica assignada i del que es tracta que la que  la 
que els acompanya sigui airosa i alegre. 

Són detalls que s’han de tenir en compte si no volem 
que cadascú faci el que vulgui, sense respectar les 
normes establertes. 

Per la resta la Festa s’ha desenvolupat amb tota 
normalitat i amb ganes de dignificar-la al màxim 
per a bé de tothom i per a donar exemple a les 
futures generacions que comencen des de la base, 
la susdita matinal. 

Com també s’ha guanyat en la fluïdesa de les 
processons cíviques que no han tardat tant en arribar 
a l’església, amb uns recorreguts no tan llargs. Fins 
i tot s’ha aplaudit els trams de calma, on els diables 
tenien reservades unes carretilles sense trons i tot 
i amb això algunes amb tro s’havien colat a dintre 
el sarró. Tot és molt difícil de controlar.

Destacar també la satisfacció que mostrava la 
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pendonista, la Rosa Hernández Matas, a la qual 
acompanyaven les seves filles . Prèviament la imatge 
de la Santa havia estat exposada a l’entrada de la 
casa de la seva mare, la Maria. Que va mostrar una 
decoració molt integrada amb aquest primer tram del 
carrer Jesús, una petita catifa de flors que feia honor 
als neguits del estadants de la casa i al veïnat que 
està molt unit i integrat a la Festa del Corpus, com 
ho demostra el bon nombre de rajoles, incrustades 
en la façana, que donen testimoni de la seva llarga 
trajectòria participativa . Aquí sí que ha prevalgut 
l’encert i el bon gust.

El Janio’s comparteix xerrades festamajorenques  
amb La Gralla. En les vigílies de la festivitat de Santa 
Tecla ha tingut lloc en aquest local, una segona Taula 
Rodona, aquesta sota l’enunciat, “Els versos de les 
Gitanes, patrimoni inalterable”. I ha comptat amb la 
participació de Jetza Alcázar (Ball de les Gitanes de 
l’ABPS),  Irene Martínez (Ball de Gitanes de la vila 
de Sitges), Alba Brull (Gitanes de l’ABP de Vilanova 
i la Geltrú) i Loreto Baqués (representant del Consell 
del Patrimoni Festiu). I ha estat moderada per la 
periodista Maria Junyent.

La xerrada s’ha centrat a parlar del  l’immobilisme 
que sembla existir en els versos que reciten les 
Gitanes, que són els mateixos des de fa molts anys, 
quan a la resta de les gitanes de la comarca i de més 
enllà ja en reciten de nous. Sí que es veritat que al 
llarg dels anys  que es regeixen els mateixos, sense 
que ens haguem adonat s’hauran  anat modificant, 
o si més no afegint nous detalls. Una xerrada molt 
interessant, que va aconseguir que el públic també 
hi participés. 

Un detall que no va passar desapercebut es va 
produir a la Sortida d’Ofici, concretament en el ball 
de la Moixiganga, on s’hi van incorporar uns quants 
components d’aquest ball que fa 40 anys que el van 
recuperar. 

Va passar que a l’any 1984, degut a discrepàncies 
amb l’Ajuntament, el ball no va sortir durant la Festa 
Major d’aquell any. Fet que va plantejar a en Valentí 
Mongay, que llavors presidia l’Agrupació de Balls 
Populars, i a en Blai Fontanals, formar una colla 
de joves a fi de poder sortir per Santa Tecla. Un 
repte al qual s’hi van afegir el grup de cosidores de 
l’Agrupa que, en el poc temps que els hi quedava, 
van fer els vestits. Mentre que en Francesc Suárez 
es va encarregar d’ensenyar les evolucions del ball 
a aquell nou planter de balladors. Amb l’esforç i 

l’entusiasme de tots es va poder fer realitat aquella 
necessitat, que perdura fins a dia d’avui.  

CURIOSITATS

Com era conegut per tothom el dia de la Festa del 
Vinyet, s’havia de sortejar el quadre, “Tornant de la 
pesca”, que a l’any 1925 va pintar l’Agustí Ferrer 
Pino, del qual es van vendre totes les butlletes, la 
recaudació que se’n ha obtingut estarà destinada a 
la restauració de les pintures del cambril de la Mare 
de Déu que el mateix pintor va pintar. 

El sorteig es va fer, si més no ningú no tenia el 
número premiat, per la qual cosa es va decidir que, 
amb combinació del sorteig de l’ONCE, s’anés 
sortejant fins que sortís la persona agraciada. Això 
va passar, precisament el dia de la Festa Major i 
aquesta persona va ser la Bebé Muntané, a la qual 
van fer el lliurament els administradors del Vinyet, 
en Josep Maria Rosés i la Marta Jordà. 

Un acte que fa deu anys que ha caigut del programa 
de Festa Major i de Santa Tecla. És el concert cafè 
de desprès de dinar. Diferents motius van prevaler 
a l’hora de suprimir-lo, el primer sembla ser per la 
poca gent que hi anava i desprès que a l’any 2012 
es fes una retallada al pressupost de la Festa, també 
hi va influir. Com a curiositat el concert cafè era més 
antic ( 1886) que el concert vermut (1910). El dos 
s’han celebrat a les Societats del Prado i del Retiro 
i el darrer any que es va celebrar va ser per la Festa 
Major i ja no es va portar a terme per Santa Tecla. 

No passa el mateix amb els concerts vermuts que 
si que omplen les dues societats, on s’hi alternen 
la Banda i la Cobla. Altra cosa és que el públic pari 
gaire atenció amb el que interpreten els músics, 
perquè tothom enraona i estar per picar de l’aperitiu.  
Preguntada a la regidora de Festes, l’Eva Martin, 
si està previst recuperar aquest concert, sembla 
ser que ara per ara  no està en els plans de ningú, 
perquè mai més ha estat damunt la taula el projecte 
de tornar-lo  a programar. De ben segur perquè es 
produeix en una hora on es celebra la sobretaula 
i ja queda poc temps per anar a veure o participar 
de la processó.   

Amb música de Blai Fontanals i lletra de Joan Duran, 
l’Escola de Grallers de Sitges ha estrenat l’himne 
de l’Hospital de Sant Joan Baptista. La interpretació  
d’aquesta peça es va fer el 14 de juliol, en el mateix 
Hospital, durant el transcurs de IX Concert de gralla 
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i timbal que té per costum celebrar l’Escola de 
Grallers. Tot i que la presentació oficial es va fer el 
23 d’agost en el transcurs de l’Entrada de Grallers. 
Si més no el dijous 26 d’aquest mes de setembre 
s’ha oficialitat, per part dels autors de la música i la 
lletra, el lliurament oficial als responsables d’aquesta 
institució, amb la recomanació que els estadants 
s’ho aprenguin i el puguin cantar.

A l’any 2004 les pendonistes de Santa Tecla, la Rita 
Vidal, junt amb la Rosa Casanova, van promoure una 
trobada d’expendonistes. La idea va prosperar i ja 
han celebrat la 20a trobada. El restaurant sempre 
és el mateix, en Bon Estar i la convocatòria ja aplega 
a 26 expendonistes, sent la més antiga. La Maria 
Assumpció Ferret Causadies, que ho va ser a l’any 
1967 i la més recent la Rosa Hernández Matas, 
que ho ha sigut aquest any. Dintre un ambient 
de bona harmonia i farcit d’anècdotes  i vivències 
protagonitzades per totes i cada una d’elles. 

A l’Autòdrom, tot i que pertany al terme de Sant 
Pere de Ribes, té molts lligams amb Sitges i, més 
en concret , amb la que havia estat anomenada 
ciutat jardí de Terramar. Un circuit on hi van córrer 
els coxes de carreres de la dècada dels vint, ara 
ha servit per presentar un nou cotxe de la marca 
Cupra, precisament el Cupra Terramar . Per a tal 
motiu s’han fet unes quantes millores a l’entorn i ha 
comptat per la realització de l’espot publicitari del 
director de cinema, Juan Antonio Bayona, a qui li 
agrada molt Sitges. Com no podia ser d’altra manera 
la presentació ha comptat amb el director de la 
marca i resident a Sitges, Wayne Anthony Griffiths. 
El Cupra Terramar safegeix als dos existents, el 
Cupra Tavascan i el Cupra Urban Reel.

Hem de recordar, ara que m’hi refereixo, que el 
projecte que hi havia en curs, ha quedat suspès per 
la feina portada a terme per les plataformes que s’hi 
oposaven. M’imagino per el bé de tothom i sobretot 
pel medi on es troba ubicat. 

La Mariona Borrull ha renunciat a ser membre 
del jurat del premi Brigadon Paul Naschy, dintre 
del Festival de Cinema Fantàstic que és a punt 
de començar. La Mariona justifica la seva decisió, 
perquè considera que les dones i no binàries no hi 
són prou representades.

Des de la direcció mostren el seu desacord per aquesta 
decisió i justifiquen que la presència femenina en 
tot el contingut del Festival hi és molt representada. 

Aprofundint que sempre “han cregut en el talent”, 
sense recórrer a quotes de cap mena: “la qualitat i la 
idoneïtat de les produccions, segons cada secció, són 
els criteris més rellevants a considerar”. Conclusions  
a que han arribat els responsables.

ESPORTS

La Penya Espanyolista de Sitges celebra els  seus 
40 anys, coincidint que aquest any l’Espanyol torna 
a ser equip de Primera Divisió. Pe celebrar aquestes 
bones notícies han preparat un seguit d’actes, centrant 
el principal en un sopar a la nit del 10 de setembre 
al Sofia by Picnic. I també una missa a l’església 
parroquial en record dels difunts de la Penya.    

Tots els equips de les diferents modalitats esportives, 
ja fa uns dies que estan  preparant la nova temporada 
que és a punt de començar, amb entrenaments i 
portant a terme partits amistosos que serveixen per 
planificar les plantilles i sobretot per adaptar les noves 
incorporacions. Tothom està il·lusionat per aconseguir, 
si cap, millors resultats que la temporada passada. 
Un repte que implica a jugadors i entrenadors a parts 
iguals i, com no, a les respectives juntes directives 
que són al darrera de cada disciplina esportiva.     

L’exnedador del Club Natació Sitges, en Toni Ponce, 
s’ha proclamat subcampió a París en el transcurs 
dels jocs paralímpics. Medalla de plata que va 
aconseguir desprès d’haver realitzat una meritosa 
remuntada en la cursa de 100 metres braça. Tot 
i que podia haver aconseguit l’or, en el transcurs 
d’una dura batalla amb el suïs Leo McCrea, si més 
no la fortalesa física d’aquest darrer es va imposar 
a la lluita que va mantenir amb en Toni, al qual el va 
superar per 2 minuts i 18 segons.

Malgrat no va haver aconseguit l’or, el nadador es va 
mostrar satisfet perquè el resultat hagués pogut estar 
pitjor, perquè va haver de superar moltes dificultats, 
remuntada inclosa, que bé l’hagués pogut relegar 
a la tercera posició. Una plata que l’equipara amb 
la que també va aconseguir  en els anteriors jocs 
celebrats a Tokio el 2020 i a la que han seguit tota 
mena de rècords individuals.   

Amb gols d’Alejandro Pascual i de Xavi Cabezas, la 
UE Sitges va guanyar a l’equip de Can Vidalet per 
2 a 1. En la 51a edició del Memorial Garcia-Munté. 

També la UE Sitges ha organitzat la segona edició 
del Torneig Diversit, pensat per a jugadors amb 
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diversitat funcional. Un torneig on hi han participat 
cinc equips, que han jugat una lligueta, jugant entre 
ells tots els participants. Es va proclamar campió la 
Penya Barcelonista Sant Vicenç Genuine. I es va 
desenvolupar entre un ambient molt maco, destacant 
la bona sintonia entre tothom. Oferint una lliçó en 
tots els aspectes.   

Organitzat per Nootka Kayak & Sup Sitges, conjuntament 
amb la Federació Catalana de Piragüisme, han 
organitzat pels dies 14 i 15 d’aquest mes la tercera 
edició de la Copa Catalana de Caiac, amb una 
participació de 70 palistes de 14 clubs i distribuïts 
en dues modalitats, la cursa de 7,5 quilòmetres i la 
de 14,5. A més els organitzadors van aprofitar per 
a realitzar sessions per a iniciar-se a la modalitat 
surfski en tots els nivells, amb classes impartides 
per professionals molt reconeguts en aquest tipus 
de modalitats. Durant els dos dies que van durar 
aquestes proves, el nostre litoral es va veure molt 
concorregut per aquestes embarcacions, així com 
de navegants i acompanyants.

El torneig de futbol gaèlic on es va disputar la final 
entre l’equip Madrid Harps GAA i Vienna Gales GAA, 
va estar molt igualat durant tot el partit, fins al punt 
d’haver de recórrer a la tanda de penals per decidir 
el guanyador, que va resultar ser l’equip de Madrid.

Per altra banda, el Sitges GFC  va aconseguir tres 
victòries i la Selecció Catalana en va sumar dues. 
A partir d’ara el Sitges GFC es prepara per a la 
competició Ibèrica, que es celebrarà al desembre, i 
tot seguit es prepararà per als europeus a celebrar 
al 2025.  

La UE Sitges, dirigit per l’Àlex Villagordo, comença 
la temporada sumant tres punts, al derrotar per 4 a 
2 al Canonja en el camp d’Aiguadolç. En dos minuts 
de partit a l’11 i al 13, primer Pascua i desprès Aroca 
van inaugurar el marcador. Un bon començament 
que va animar a l’equip local a jugar relaxat, però 
molt concentrat , arribant al descans molt ordenat i 
segurs de si mateixos.

Reprès el joc i en el minut 62 del partit, una errada 
de Tamayo es fa el gol a pròpia porta, el que va fer 
que l’equip visitant entrés de nou en el partit, fins 
el punt que el van empatar.  Amb l’entrada d’Omar 
Brouzzi la situació la va tornar a dominar el Sitges, 
sent el mateix Omar qui feia pujar al marcador el 3 
a 2, quan faltaven 15 minuts pel temps reglamentari. 
Que no va acabar sense que abans Alejandro, desprès 

d’haver-li xiulat un penal a favor seu, ell mateix el va 
transformar quedant reflectit en el marcador  aquest 
4 a 2 definitiu.

El Club Bàsquet Sitges, en la primera Jornada a 
Copa Catalunya, ha guanyat el primer partit de la 
nova temporada disputat a la pista del Castellbisbal. 
Desprès de realitzar un gran treball d’equip, dominant 
durant tot el temps, el que els ha permès arribar al 
final amb un 43 a 59. Un resultat que reflecteix el 
bon partit que va fer l’equip sitgetà.

Al no existir a Sitges equip de patinantge artístic, 
els qui el practiquen en format competitiu, s’han de 
desplaçar a Cunit, on sí disposen d’un equip. És el 
cas de la sitgetana Andrea Serra que forma part 
del grup Xou Petit de l’equip Cunit Artístic Skating. 
Amb ells s’ha proclamat campiona del món a Rimini, 
Itàlia, quan només fa dos anys de la creació d’aquest 
conjunt. En el campionat del curs passat van quedar 
en segona posició del campionat. 

Aquests anys es presentaven a la competició amb la 
Coreografia No Essence. Realitzant una impecable 
actuació. El campionat ha estat el reconeixement 
a una temporada molt regular, que s’ha traduït amb 
molts bons resultats. 
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EL DIA A DIA

Des de que es va difondre que el Club de Mar, el 
Kansas i el Pícnic estan en perill de ser enderrocats, 
com a conseqüència de la llei de Costes, que s’estan 
movent tots els fils per tal d’evitar-ho. L’última acció 
ha estat l’aprovació en el Ple de setembre d’un Pla 
Especial de Protecció del Patrimoni Arquitectònic 
i Catàleg de Sitges.  Un document amb el qual es 
pretén preservar les edificacions i elements urbans, 
que tenen un valor històric, artístic, arquitectònic o 
cultural rellevant. Pla que també  ha de servir per 
reforçar els fonaments de la declaració d’aquests tres 
espais de Bé Cultural, que des del 2014 així consta 

Amb aquest darrer document  es pretén recórrer als 
organismes pertinents a fi de sol·licitar que, sent ja 
declarats Bé Culturals, se’ls hi atorgui una protecció 
extraordinària que paralitzi el possible enderrocament.  

Com cada any, en la tarda de la festivitat de Santa 
Teresa, s’ha recordat la memòria del President Lluís 
Companys, que va ser afusellat aquest dia  de l’any 
1940. L’acte ha consistit a retre-li homenatge davant 
el monòlit,  dedicat a la seva memòria, que es troba 
ubicat a peu del carrer que porta el seu nom en el 
sector dels Molins, concretament en l’anomenat 
parc de Facundo Bacardí Massó . Amb l’assistència 
de les autoritats, representants  dels grups polítics, 
entitats i associacions  i de tot el públic que hi ha 
volgut assistir.

Segons els pertinents estudis de com ha anat la 
temporada turística, la valoració que se’n fa és positiva, 
ens ha visitat més gent , si més no s’ha registrat 
un lleu descens en quant els dies de pernoctació, 
sobre unes 4 nits. El mateix estudi indica que les 
dades no han estat tampoc gaire bones per a la 
restauració, amb una reducció de la factura en 
quant la consumició que han fet els clients. Un fet 
que  constata amb una contradicció, a quasi tots els 
restaurants si no reserves taula amb antelació no 
hi pots menjar… Potser a l’ora de tirar de beta es 

mira més el que es demana.

Amb un juny i juliol una mica fluixos en general. A 
l’agost s’ha recuperat una mica, malament aniria 
si aquest més la facturació no experimentés un 
augment. Tanmateix pel que fa als apartaments, 
sembla ser que les dades d’ocupació  han superat 
a les de l’any anterior.

La falta d’entesa entre els partits, ha estat la principal 
causa de que no s’hagin aprovat les ordenances 
fiscals del 2025. L’últim tràmit que presentava la 
regidora d’ERC Carme Almirall i que  es donava la 
coincidència que també era l’últim Ple en el qual 
assistia com a tal. No hi va faltar unes emotives 
paraules de comiat per la seva part, a les quals van 
correspondre els regidors i regidores que la van 
voler acomiadar des de la vessant de companys i 
també com a representats dels diferents partits que 
conformen el Consistori.

Una circumstància que no té res a veure amb el fet 
de no poder aprovar el que es posava en consideració 
i que no fa més que constatar la dificultat amb que 
es troba l’equip de Govern per pactar amb l’oposició 
temes tant importants com aquest de les ordenances 
fiscals.

La consellera d’Educació, Esther Niubó, ha visitat 
Sitges i s’ha reunit amb l’alcaldessa Aurora Carbonell 
i amb el responsable de la regidoria d’Educació i 
tècnics, tant de l’àrea local com del departament 
d’Ensenyament de la Generalitat, per tal de tractar 
de temes cabdals de l’ensenyament a la vila i 
sobretot davant la necessitat de trobar solucions a 
la problemàtica que els nostres centres es queden 
petits per acollir  l’alumnat que cada any creix en  
quant el nombre. 

El preu de l’habitatge, sigui de compra o de lloguer, 
malauradament continua sent notícia. I ho és pels 
preus abusius d’una oferta que s’ha desbordat pel que 
fa als elevats preus tant d’una opció com de l’altra. 

octUbre
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Fa uns anys, quan no es podia accedir a la compra 
de l’habitatge, hi havia la contrapartida de poder 
llogar, perquè es tractava d’uns preus accessibles, 
tanmateix ara el preu dels lloguers ha pujat una 
barbaritat. I no acaba aquí la cosa, perquè segons 
les disposicions que es reflecteixen en el contracte, 
vençut el temps pel qual s’ha signat el mateix, el 
preu pot arribar a pujar el que vulgui la propietat.

Perquè ens en fem una idea, un pis d’uns 80m2 
n’estan demanant entre 1.360 i 1.600 euros. Uns 
preus que de ben segur no guanya de nomina un 
jove que vulgui llogar. I això és molt decencisador 
de cara a les seves aspiracions, en quant a poder-
se emancipar.

Antigament la gent es canvia molt sovint d’habitatge, 
moltes vegades només perquè en un altre pis els hi 
tocava més el sol, o perquè els hi pujaven el lloguer 
un duro, l’equivalent a cinc pessetes. D’aspirar a 
comprar un pis hi havia molt pocs que s’ho poguessin 
permetre, altra cosa diferent era que heretessin la 
casa dels pares. Em sembla ja haver-ho comentat en 
una altra ocasió, els joves quan es casaven anaven a 
viure amb els pares, per part de la dona o de l’home. 
Per tal d’estalviar-se haver de pagar lloguer. Fins que 
es va aprovar una nova llei d’arrendament que va 
actualitzar una mica els lloguers antics i a limitar el 
dret a ocupar el pis només als primers arrendataris, 
em refereixo que els fills ja no hi tenen dret, tot i 
que visquin amb ells. Si arriben a un acord amb el 
propietari, aquest els hi farà un contracte nou i per 
tant amb preus actuals.

Perquè tampoc era massa lògic que seguissin 
pagant lloguers antics, que en molt dels casos no 
arribaven ni a pagar la contribució i l’amo no en feia 
cap negoci, tot el contrari. Però d’això a passar a 
aquests lloguers desorbitats en va un abisme. 

Les obres de l’anomenada Bòbila II avancen, desprès 
d’haver estat aprovat la reconversió de la zona en 
el Ple del mes de març  del 2016, sent alcalde en 
Miquel Forns i regidor d’Urbanisme Jordi Mas. Una 
aprovació que va generar molta polèmica, sobretot 
pel que fa a la ubicació d’una benzinera que estarà 
situada molt a prop de les cases. L’actual regidora 
d’Urbanisme, la Carme Gasulla que, com a curiositat 
en el seu dia va votar en contra  del projecte, 
informa que cal recordar que un acord aprovat en 
Ple i tramitat a les instàncies superiors que també 
van donar la seva aprovació, és molt difícil poder-lo 
revocar. Per fer-ho s’hauria de fer front a un seguit 

de clàusules que el promotors reclamarien, amb un 
cost econòmic molt gran.

La mateixa regidora ha explicat que s’han anat modificat 
alguns aspectes, desprès d’arribar a enteses. També 
s’extremaran  les mesures de seguretat pel que fa a 
la benzinera, amb un sistema també d’absorció dels 
gasos ambientals. De la mateixa manera que a la 
coberta estarà dotada de plaques fotovoltaiques que 
generaran energia elèctrica, aplicada al funcionament 
de l’estació i la sobrant diuen  se’n beneficiaran els 
habitants de la Bòbila. D’això últim, a l’hora de la 
veritat, faltarà veure si es fa realitat...

Ben mirat que la policia local arribi als 100 anys 
d’existència, no és un gran mèrit. Perquè forma part 
de l’estructura  municipal de serveis. I per tant el seu 
finançament depèn de les arques municipals. El que 
sí és curiós, si repassem tota aquesta trajectòria, és 
l’ampliació que s’ha fet del cos fins els nostres dies. 
Es va començar amb molt pocs, que es repartien 
entre guardis de dia i els serenos per la nit. I com 
que el nombre era tan reduït, tothom els coneixia pel 
seu nom, i ells als ciutadans. Com tampoc havien de 
superar unes oposicions per accedir-hi. I de passar a 
tenir un guarda  urbà fixe durant el dia, o dos serenos 
a la nit, al Cap de la Vila, s’ha passat a no haver-hi 
cap. De preguntar a un guarda d’aquells informació 
per la situació d’un carrer i arribar a l’espontaneïtat 
de l’irrepetible Rupert Roca que, al preguntar-li una 
informació, en Roca que castellanitza el fet d’apropar-
se i li deixa anar: “Acuestese conmigo...”. A passar 
d’això, jo en vaig ser testimoni, quan una persona 
al carrer Sant Francesc li pregunta al municipal pel 
carrer Sant Bonaventura i aquest ha de recórrer al 
planell, per a indicar on es troba el susdit carrer...

Però una cosa no devalua l’altra, que aquet any la 
festivitat de la policia local, Sant Miquel Arcàngel, s’ha 
aprofitat per donar relleu a la celebració d’aquests 100 
anys. Amb uns actes on no hi ha faltat la desfilada 
de la plantilla de la policia davant de les autoritats 
locals, encapçalades per l’alcaldessa Aurora Carbonell 
i l’inspector en cap, Jordi Altarriba.

En el transcurs de l’acte es van lliurar 30 mencions i 
felicitacions, com també 8 medalles a la constància 
en el servei i 3 medalles al mèrit policial. Al final tot 
van ser felicitacions per la tasca desenvolupada, 
durant tots aquests anys per la policia local.

La sitgetana Sira Puig serà anomenada directora 
del Palau de Gel de la localitat andorrana de Canillo. 
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La trajectòria de la Sira s’ha desenvolupat en la 
vessant periodística, però més en l’àrea de Turisme 
de Sitges, on s’ha encarregat de la comunicació , el 
màrqueting i la direcció. 

A Andorra ja hi havia col·laborat amb el desenvolupament 
de la marca Grand-Valira, com a primera responsable 
de comunicació i màrqueting. Així doncs ja té 
coneixements en el món de l’esquí i, en aquest cas, 
l’assolirà en el patinatge sobre gel. 

Continua la polèmica que ha sorgit en el model de 
pavimentació, en aquest cas afectaria al carrer Carreta, 
desprès que s’hagi reemplaçat el clavegueram antic.  
Com ja se sap des de l’Ajuntament es proposa un 
paviment de caixa única, el que suposa eliminar les 
voreres existents, cosa a la qual s’oposen els veïns, 
perquè consideren que el carrer perdrà part de la seva 
identitat i perquè quan plogui es farà pràcticament 
intransitable, degut a la forta pendent que s’acumula. 
Des del estaments oficials es limiten a dir que la 
normativa actual està basada en eliminar les barreres 
arquitectòniques i la vorera la consideren com a tal. 
No deixa de ser una bona raó, si més no la dificultat 
principal es troba també en l’entrada de les cases, 
perquè cap està adaptada i no només això, sinó 
que en aquest carrer ben poques cases disposen 
d’ascensor. Per tant, davant la dificultat que es troba 
a darrera la porta de l’entrada d’aquestes cases, la 
vorera no deixa de ser un obstacle més, però menor 
si el comparem amb el que ens trobem per accedir 
als habitatges, on prèviament s’han de superar les 
escales pertinents. 

El dilluns 28 hi ha previst, al Centre Cultural Miramar, 
una xerrada informativa adreçada als veïns d’aquest 
carrer, en la qual se’ls hi exposarà el projecte que 
es vol portar a terme i es recrearà de manera virtual 
per a poder-se apropar millor al resultat final.
  
Entremig una bona notícia, es rebaixa el nombre 
d’aturats. En la comarca la taxa d’atur està situada 
en el 9,58%, que traduït a xifres reals, el nombre 
d’aturats són 7.225 ( amb 3.015 homes i 4.210 
dones). I pel que fa el nombre de contractes, el  
sector de serveis s’ha donat feina a 1.934 persones, 
pel que fa a la indústria 250, a la construcció 250 
i a l’agricultura 4 persones. Són dades de l’últim 
trimestre, de juliol a setembre, en el qual s’han 
formalitzat 2.304 contractes nous, el que suposa que 
la contractació  ha crescut un 18,15%. El 52,86% 
d’aquests contractes són indefinits, mentre que el 
47,14% són contractes temporals.

El dia 18 ens deixa en Josep Pérez i Capdet, sitgetà 
molt vinculat a la seva vila en molts camps. Va destacar 
quan entre els anys 1987 i el 2003 va ser regidor 
de l’Ajuntament, on entre els molts serveis que va 
realitzar, entre ells va democratitzar la Policia Local. 
Si més no en Josep el trobaves on el necessitaves, 
sempre disposat a ajudar als seus convilatans.

Casat amb la Montserrat Ribas, es dona la casualitat 
que la germana d’aquesta, l’Elisabeth, també va ser 
regidora de l’Ajuntament per la llista del PSC i sota 
el mandat de l’alcalde Jordi Serra. I no acaba aquí 
la cosa, la seva filla, l’Elisabeth  Pérez, dintre de les 
sigles del mateix partit, és també regidora actual 
del Consistori. 

Si el camp de la política va ser un espai on en Josep 
es va dedicar amb passió i dedicació, en una  terra 
adobada de bons projectes, va ser també un bon 
referent, des de ben jove, dintre el viure quotidià  de 
la vila. Participant com a component d’un d’aquells 
primers conjunts de música que van sorgir al poble i 
ho va fer com a baixista dels “Peps”. Activitat que va 
combinar amb la seva passió per la moto, en aquelles 
memorables sortides a la muntanya, acompanyat 
d’altres amics, als quals els unia la mateixa afició.

Si més no, d’una de les activitats per la qual sentia 
molta estima, era el poder formar part com a diable 
de la Colla Vella, amb la qual participava de totes 
les Festes Majors. I del foc va passar a una activitat 
més assossegada, la fotografia. En totes les festes 
el trobàvem amb la màquina penjada al coll per a 
captar, amb visió d’artista, els moments més bonics 
i el llocs més emblemàtics de la nostra Geografia. 
Retindrem sempre la seva imatge i el seu posat 
d’home actiu, que darrera la seva mirada transmetia 
felicitat.     

Hi ha relleu en la Junta Directiva del Club de Mar, on 
la sitgetana Gemma Marcé n’és la nova presidenta. A 
qui acompanya en la junta Anna Rosés, vicepresidenta; 
Benjamín Cervera, vicepresident segon; Santi 
Fernández, secretari i Santi Gómez-Agudo, vocal. 
La prioritat de la nova junta, com ho va ser la de 
l’anterior, és fer tot el possible i l’impossible  per 
mantenir les instal·lacions en el lloc on es troben i 
que, com tots sabem, età en els ulls del Ministeri ja 
que està afectat per la Llei de Costes i des d’aquest 
estament oficial en demanen la seva demolició. A 
veure com s’acabarà el tema.                   
 



Joan Yll. Cronista ofiCial de la vila 99

CULTURA

Arrenca una nova edició, la 57a,  del Festival de 
Cinema de Sitges, que compta amb 7 sales de 
projecció, 427 projeccions, 14 seccions, 33 pel·lícules 
a competició, 26.635 hores de projeccions i 109 
photocalls.

D’entrada es preveu un augment del 30% d’abocaments 
si ho comparem amb la passada edició. On també 
destaca el paper de les dones, tant davant com darrera 
de les càmeres, que s’afegeix a la iniciativa Woman in 
Fan, una graella paral·lela de taules rodones, xerrades 
i projeccions creades per cineastes femenines. Si 
es compara entre els anys 2012 i 2021, el nombre 
de dones directores arribava al 6,8%, per enguany 
sobrepassar el 30%.

Entre els artistes convidats es podrà veure: l’actor 
australià Geoffrey Rush, que rebrà el Gran Premi 
Honorífic; els directors Alexandre Aja i Mike Flanagan 
i els actors Corey Feldman, Giancarlo Esposito, Nick 
Frost i Heather Lagenkamp, que rebran el premi 
Màquina del Temps. De la mateixa manera que 
comptarà amb la presència d’Ester Expósito, Íngrid 
García-Jonisson, Rodrigo Cortés i Nacho Vigalondo, 
entre altres.

Un dels actes esperats és la Zombie Walk que s’ha 
celebrat el dissabte dia 5, amb una gran participació 
de gent que s’hi han implicat, ben caracteritzats, 
així com el nombrós públic que hi han assistit com 
espectadors. Sembla que ens trobem a Carnaval, 
avançat a l’octubre.

El Festival tampoc s’ha oblidat de la mainada, per a 
ells els hi ha dedicat la projecció d’unes pel·lícules 
també de cinema Fantàstic, si més no adaptat a la 
seva edat. Mentre que a la Biblioteca Roig i Raventós 
hi ha una mostra de llibres i pel·lícules de gènere 
fantàstic i de terror.

Durant els dies que dura el Festival, és un constant 
anar i venir de gent, molts d’ells arribats al poble amb 
tren, el que fa que han de tornar a l’estació un cop 
s’ha acabat la sessió. O que van i venen del poble 
per la platja Sant Sebastià, on hi ha les parades que 
venen tota mena d’articles relacionats amb el cinema, 
o transiten pel carrer Pompeu Fabra que transcórrer 
paral·lel a la via del tren. Tots s’ajunten passat el 
cementiri i aquella avinguda és molt freqüentada, 
a la nit fa bonic perquè per tot el traçat hi pengen 
unes bombetes que fan una llum molt càlida.

El dia de la clausura, com és evident, es produeix 
el repartiment de premis. Primer de tot s’ha donat a 
conèixer la que ha estat considerada la millor pel·lícula 
del Festival, que ha recaigut en: “The Devil’s Bath” de 
Veronika Franz i Severin Fiala. Que també ha així la 
considerat el juraty de la crítica; Premi especial del 
jurat, “Exhuma” de Jang Jae-hyun; millor direcció, a 
Soi Cheang per “Twillight of the Warriors: Walled in”; 
millor interpretació femenina, Kristine Froseth per 
“Desert Road”; millor interpretació masculina, John 
Lithgow  i Geofrey Rush ( ex-aequo) per The Rule 
of Jenny Penn”; millor guió, Aaron Schimberg per “ 
A Diferent Man; millors efectes especials, Equips de 
Digital District & Machina Infinitum per “Else”; millor 
música, Die Hexen per “Fréwaka”; millor fotografia, 
Giovani Ribisi per “Strange Darling”.

Sense desmerèixer els altres, aquests han estat el 
llistat dels premis més importants que s’han concedit 
en aquesta edició. Destacant també la concessió del 
Premi la Màquina del Temps a Alexandre Aja, de la 
qual en va fer lliurament el propi director Àngel Sala

Tot i que aquest any no s’ha pogut comptar amb la sala 
del Retiro, que està en obres, l’assistència de públic 
ha estat molt considerable. Amb una recaptació que 
voreja els 800.000 euros, que suposa un 1% més 
que l’any passat. Per tot plegat, des de l’organització 
i el públic, la satisfacció ha estat total.

Museus de Sitges prepara per aquesta tardor un 
conjunt de representacions teatrals, de petit format, 
sobre obres de Santiago Rusiñol. Coincidint amb que 
fa trenta anys que des del Museu s’estan portant a 
terme tot tipus d’activitats culturals. 

Aquest cicle fomentarà que l’obra de l’artista sigui 
més coneguda. La primera obra s’ha representat el 
divendres dia 11, tractant-se de la lectura dramatitzada 
de les proses autobiogràfiques de Santiago Rusiñol, 
aquesta porta per nom “Cap al tard”. I ha anat a 
càrrec de Ramon Madaula i amenitzada amb música 
d’Enrik Satie i interpretada per Marc García Rami. 

Això coincideix amb la quarta edició del Club de 
Lectura Santiago Rusiñol. Per aquesta temporada 
s’han programat un total de set sessions. Entre les 
obres seleccionades s’hi troben: l’Auca del senyor 
Santiago Rusiñol adaptada per Agustí Soler i Mas, 
Gente Bien, La Niña Gorda, els primers escrits de 
l’Esquela de la Torratxa, les narracions des de El 
Molino, Mar i Cel d’Àngel Guimerà i Don Joan de 
Serralonga de Víctor Balaguer.
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Fa trenta anys que es celebra la Fira d’Art. Tot i 
que es feia al Passeig de la Ribera, a la primavera, 
aprofitant els envelats que s’hi muntaven per acollir 
diferents activitats. L’edició d’enguany ha canviat 
d’estació i d’ubicació, doncs s’ha celebrat al Port 
de n’Alegre, el que tots coneixem popularment per 
la Platja de Sant Sebastià. El total d’expositors han 
estat de 29 artistes, 7 de Sitges, 5 d’altres poblacions 
de la comarca, 12 de la resta de Catalunya i 1 de 
Palència. Sembla ser que a organitzadors i artistes els 
ha agradat aquest nou enclavament i es plantegen 
que per a les properes aquest serà el lloc escollit.

La nostra Vila ha estat un dels escenaris del primer 
Congrès de Gent Gran LGTBIQ, desprès de la seva 
obertura a Corunya , ara aquí i després a Madrid. El 
Casino Prado ha acollit el seu pas per Sitges, que 
ha comptat amb la col·laboració del col·lectiu Colors 
Sitges Ling I ha consistit amb una conferència a càrrec 
de la seva presidenta Prado García i de diferents 
taules rodones. Que una de les seus escollides 
d’aquest primer Congrés hagi estat Sitges, diu molt 
sobre la tasca que desenvolupa el col·lectiu sitgetà. 
Tots plegats opten per la seva continuïtat, tot i que 
ha quedat clar que els successius vagin canviant 
d’ubicació.

Els Museus de Sitges se sumen a les jornades 
del Patrimoni Cultural Europeu. I ho fan oferint sis 
propostes diferents, adreçades a tota mena de públic 
i que consisteix amb sessions de portes obertes, un 
taller familiar i una representació teatral.

També des dels Museus de Sitges estan oberts a 
col·laborar amb altres museus com són: el Prado, 
el Thyssen de Màlaga, el Picasso i el MNAC, cedint 
obres de la seva col·lecció per a ser exposades, 
temporalment, en aquests museus. Això indica que 
les nostres col·leccions desperten el interès  de 
totes aquestes institucions. I per els responsables 
del nostre Patrimoni la cessió d’aquestes obres, com 
he dit de manera temporal, representa estar oberts 
a col·laborar en un seguit d’exposicions que, a la 
vegada, permet donar a conèixer el contingut dels 
nostres museus.

Ernest Macià és un conegut periodista esportiu de 
Catalunya Ràdio. L’Ernest just fa un any que resideix 
a Sitges i es dona la casualitat que també escriu 
poesia. Fet que l’ha portat a guanyar el Premi Vila de 
Vacarisses, amb un recull de seixanta poemes  sota 
el nom de “Floema”. Que s’inspira en els diferents 
paisatges de Catalunya, de manera especial els que 

van associats a les oliveres, la qual són les principals 
protagonistes d’aquesta obra. 

I no podíem tancar el mes sense la presència dels 
joves músics irlandesos , més de 60, que han tornat 
un any més, i ja en van onze, per amenitzar el festival 
Creative Connexions, que ha tingut lloc entre el 
dijous 24 i el diumenge 27. Una mostra que s’ha 
convertit en un dels principals certàmens de música 
celta a Europa. 

La seu principal d’aquesta concentració de músics 
ha estat el Casino Prado, on s’hi ha fet 15 concerts, 
amb diferents estils i formats. També s’ha realitzat 
diferents tallers i actuacions al carrer. L’actuació més 
esperada , però, ha estat la que ha tingut lloc dissabte 
entre la Fragata i el jardins del Prado. La presència 
d’aquests joves músics, ha anat acompanyada de 
l’arribada d’uns 2.000 irlandesos, atrets per aquest 
festival que també mou familiars, amics, i irlandesos 
en general que, coneixent les excel·lències del 
nostre poble, volen aprofitar el pont llarg que tenen 
per visitar-nos fins al dimarts 29. Benvinguts siguin.

El divendres dia 18 s’ha celebrat també la 13a 
jornada del Mercat  de l’art, que per a l’ocasió s’ha 
escollit el Cau Ferrat, la que va ser casa de Santiago 
Rusiñol  i el Palau de Maricel, que va fer construir 
Charles Deering. Els dos espais van acollir un bon 
nombre d’obres d’art  que els seus propietaris hi van 
disposar, atrets per l’interès pel col·leccionisme que 
comparteixen. De tots es sabut que mentre el Cau 
Ferrat encara conserva el llegat de Rusiñol, Maricel 
va quedar buit, quan Deering va marxar, sense que 
hagin quedat prou aclarits els motius que li van fer 
prendre aquesta decisió.

Sigui com sigui, els dos espais són un excel·lent 
marc per portar a terme aquestes jornades, on s`hi 
celebren ponències dintre de l’àmbit acadèmic i 
professional. La jornada ha estat dirigida pel cap 
de Col·leccions dels Museus de Sitges, Ignasi 
Domènech i el professor  Bonaventura Bassegoda. 
Amb la participació  de Maria Antònia Casanovas, 
Elsa Espin, José Àngel Montañés, Eva Pascual, Artur 
Ramon i Mariona Seguranyes. 

Just una setmana desprès, l’arqueòleg Joan Garcia 
Targa ha presentat al Miramar una gerra d’abans de 
Crist. Que va ser descobert en unes excavacions 
que es van portar a terme, el novembre del 2023, 
al carrer Major i que ara es presenta restaurada. 
L’arqueòleg ha situat l’antiguitat de la peça entre el 
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els segles III i II abans de Crist.

Cal recordar que des del 2017 s’estan portant a 
terme visites guiades al que coneixem com el Puig 
de Sitges, que abraça l’època ibèrica i romana . 
En el transcurs d’aquestes visites s’ensenya els 
llocs on s’han trobat restes i on també s’aprecia un 
tros de la muralla. Les peces que s’ha trobat estan 
disposades en una vitrina en el vestíbul de la Casa 
de la Vila. Resultant ser una visita molt interessant, 
on els participants surten amb més coneixement 
d’aquell Sitges que deuria ser idíl·lic. Però com ja 
vaig comentar una vegada, fent aquest comentari 
amb en Ventura Sella, em va dir que podia ser molt 
bonic, però en aquells anys hi prevalia la misèria i 
les malalties. Per a desprès fer la reflexió que estem 
molt millor ara, en aquests temps que ens toca viure, 
on la mitjana de vida és molt més elevada que en 
aquells anys, on la gent moria molt jove. I tampoc 
tenien cap comoditat.

Amb tot això el calendari ens porta a celebrar, un 
any més, el Dia de l’Artista. Del 19 al 26 per recordar 
l’arribada de Santiago Rusiñol a la vila el 23 d’octubre 
del 1891.

Aquet any l’acte central tindrà lloc el 23 d’aquest 
mes al pati del Miramar, amb parlaments i música 
en directe. Amb una visita guiada sota el nom de 
Santiago Rusiñol, l’artista total, i que ha tingut com 
escenari el Cau Ferrat. Com també s’ha celebrat una 
audició musical a la capella del Palau de Maricel 
sota el títol: “Música en temps de Rusiñol”.

La periodista sitgetana, Anna Grimau, ha estat 
guardonada amb el premi XIX del Memorial Joan 
Gomis de Periodisme Solidari, per la seva participació, 
junt amb Sara Boldú, en el reportatge: “Huérfanos 
tras el Silencio”. Un reportatge que ens apropa a 
les conseqüències devastadores de la violència de 
gènere, amb especial als infants que també són 
part afectada.

També aquest any s’arriba a la 15a edició del festival 
d’arquitectura, popularment conegut per les 48 hores 
de l’Open House. Durant el 26 i 27 d’octubre es 
celebra aquesta iniciativa en 6 ciutats de Catalunya. 
Aquí s’ha pogut visitar la Biblioteca Santiago Rusiñol 
( La casa d’en Miquel Utrillo i Vidal), Mercat Vell, 
Palau del Rei Moro, Can Milà, Hotel Casa Vilella, 
Escorxador, Fundació Stämbpfli, Taller de l’escultor 
Pere Jou, Fundació Ave Maria i l’Hotel Romàtic.
   És un encert dedicar aquests dos dies a ensenyar 

alguns dels edificis emblemàtics que tenim, i no des 
de fora, sinó poder contemplar, també, les seves 
interioritats. L’espai que atrau molt l’atenció és el 
taller de l’escultor Pere Jou, on sembla que aquest 
hi pot aparèixer en qualsevol moment, perquè està 
tal com el va deixar quan va morir; amb motllos i 
escultures a mig acabar.

L’Institut of the Arts de Barcelona, que té la seva seu 
a la vila ha acollit, del 28 d’octubre al 2 de novembre, 
la Conferencia anual de l’Associació Europea per a 
l’Estudi del Teatre i la Performance, sota el lema: 
“Ecosystems of Teatre and Performance”. I ha comptat 
amb la participació d’acadèmics, investigadors i 
professionals de tot el món. Que han coincidit amb 
la posada en escena a càrrec dels estudiants del 
darrer any i que tot plegat servirà també per iniciar 
la temporada.

S’ha donat a conèixer el nou Cicle de Tardor, amb 
una programació molt variada, on hi conflueixen una 
cinquantena d’activitats, entre visites guiades, teatre 
i música. I amb la finalitat d’arribar a un públic com 
més ampli millor i que compta per a tal finalitat amb 
propostes innovadores, com són sessions de ioga 
al Palau Maricel .

Donant relleu, també, al protagonisme de Charles 
Deering, Joaquim Sunyer (per a commemorar els 
150 anys del seu naixement)  i la revista l’Amic de 
les Arts.

A la Biblioteca Santiago Rusiñol el dimarts dia 
22 s’ha presentat el llibre “Abecedario patriarcal, 
Estrategias para la desobediéncia”, del qual en són 
autors la doctora en psicologia social Sara Berbel 
Sánchez i el filòsof i filòleg Benat Castany Prado. Ha 
conduit la presentació en Fernando Fuster-Fabra, 
que és coordinador de l’Observatori d’Igualtat. Cat.

Els dos autors, en la seva obra, aprofundeixen en la 
presa de consciència de les conductes patriarcals, 
a fi de poder-les identificar i si cal transformar. 
Aportant, també, propostes i solucions des de l’àmbit 
de cooperació entre homes i dones. 

Totes les seves dissertacions van despertar  molt 
l’interès entre el públic assistent. 

El curtmetratge “Mi Zona”, dirigida pel sitgetà 
Cristian Beteta, està entre les 30 seleccionades 
de les quals cinc seran les finalistes als Goya de 
curtmetratges. La seva projecció va començar el 
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dia que simultàniament s’estrenava en el Festival 
de Cinema Fantàstic de Sitges i al Scream-Fest de 
los Angeles. A partir d’aquí el fil conductor ha tingut 
un recorregut espectacular, guanyant 30 premis 
entre nacionals i internacionals. Beteta a més de 
la direcció també és el guionista. Mentre que les 
artistes protagonistes són Paula Usero i Diego Anido.

La trama del curtmetratge comença quan la Paula 
condueix el seu cotxe pel desert, de tornada d’una 
festa, quan el vehicle pateix una averia i decideix 
esperar que algú que passi per allà l’ajudi... 

Que l’art no té limitacions ens ho demostra l’exposició 
que s’ha pogut veure a la capella de la Fundació Ave 
Maria. La mostra la componen un conjunt d’obres 
realitzades per dotze residents amb discapacitat, 
oferint una visió única del món. 
Aquesta exposició que ha causat l’admiració de 
tothom que l’ha vist, per fer-nos adonar del poder 
que té l’art com a eina d’inclusió social. A més del 
mèrit que han demostrat les persones que tenen 
cura d’aquests residents, en el moment de motivar-
los per a que realitzin els treballs exposats. És una 
gran feina d’equip, on els artistes que hi ha participat 
s’ha de sentir molts satisfets de veure les seves 
obres penjades en les parets de la capella, i per la 
qual s’han interessat i ha despertat l’admiració  del 
nombrós públic que ha visitat l’exposició.

La Biblioteca Santiago Rusiñol ha acollit un altre acte 
d’homenatge al poeta Joan Salvat Papasseit. Per a 
l’ocasió hi ha intervingut en Jordi Martí i en Ferran 
Aisa, que han ofert una exposició magistral sobre 
els manifestos del poeta. I amb un reconeixement 
explícit també al seu compromís social i polític.

El seu pati noucentista, va esdevenir un marc molt 
en consonància amb els poemes que  es van recitar 
de Salvat-Papasseit, en una vetllada per recordar.

Els organitzadors, en Joan Duran, Xavier Gimeno i 
Vinyet Panyella, van rebre moltes felicitacions per 
aquesta iniciativa.

El divendres dia 31, al casino Prado, s’ha inaugurat 
la quarta edició del festival Sitges Queer Fest, que 
organitza els Colors Sitges Link. Amb debat sobre les 
diversitats sexuals al cinema, al qual ha seguit una 
projecció dels curtmetratges finalistes en el Festival 
Femifilms. També hi ha hagut la presentació, per part 
de les autores Núria Martorell i Francina Cortés, del 

llibre “Quiero ser libre”. Els actes continuaran el dia 
1 i 2 de novembre al palau del Rei Moro amb un 
col·loqui sobre el woke-washing, amb la sexòloAga 
Lorena Gimeno. Seguiran exposicions, espectacles, 
amb un homenatge al teatre de varietats, amb tango 
i es tancarà a la tarda del diumenge a l’Escorxador 
amb el Queer Talent Show, un concurs de talents 
presentat per La Pelos   

FESTES I TRADICIONS
     
El dissabte dia 3, en el tradicional concurs de Colles 
Castelleres, celebrat a Tarragona, hi va participar 
la colla Jove de Sitges. On van intentar carregar 
i descarregar la torre de 7 i  ho van aconseguir a 
mitges, perquè només la van carregar. La torre va 
començar a trontollar quan just es completava el 
pom de dalt, per a tot seguit fer llenya. Pocs dies 
abans, durant l’assaig, la van carregar i descarregar 
varies vegades sense problema, si més no a l’hora 
de la veritat no ho van poder portar-ho a bon terme. 
Fet que els hi ha passat en un parell d’ocasions més 
durant aquesta temporada
    
El diumenge dia 4, a la plaça de la Fragata, s’ha 
celebrat la 34a edició del concurs de sardanes Vila 
de Sitges. Les colles barcelonines Mare Nostrum 
i Violetes del Bosc van empatar en el primer lloc i, 
per tant, han esdevingut les absolutes guanyadores.

La Colla Nova Tarragona Dansa, va guanyar en 
categoria juvenil. Mentre que les colles: Ocells del 
Boc en infantil; el Llaç d’Amistat, en veterans i els 
Ocells de la Pessigolla, en alevins.

La Cobla Maricel va ser l’encarregada d’amenitzar el 
concurs. I el fi de festa el va protagonitzar l’actuació 
del Ball de Gitanes infantil de l’Agrupació de Balls 
Populars, amb la participació també dels Gegants 
Moros petits, els Gegants d’en Montornès i del 
Gegant Ramón de Cunit.

Aquest any la Festa de la Verema s’ha celebrat a 
mitjans d’octubre. Els actes van començar el divendres 
dia 18 amb una Jornada de Portes Obertes  al CIM. 
A la mateixa hora al Passeig de la Ribera ha tingut 
lloc la primera jornada de la Mostra de Vins.

Mentre que al Racó de la Calma ha tingut lloc el 
pregó de la Verema, a càrrec d’un servidor. L’espai s’ha 
omplert d’un nombrós públic  que en tot moment ha 
seguit amb atenció un pregó molt vinculat a la pagesia 
local, les vinyes, els cellers i al protagonisme que la 
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gent de Sitges va tenir amb el vi. On hi han coincidit, 
també, anècdotes i vivències que es centren amb 
el que anomenem sitgetanisme. Durant el transcurs 
d’una hora es van alternar el nom dels llocs i el d’un 
bon nombre de sitgetans els quals, durant molt anys, 
van tenir cura de les vinyes del nostre terme.

Va tancar l’acte l’alcadessa Aurora Carbonell, que 
es va mostrar contenta perquè li vaig recordar molts 
noms que havia escoltat anomenar pels de casa seva 
i que un servidor va tornar a treure a la llum. La pròpia 
alcaldessa junt amb el regidor de Turisme, en Xavi 
Ripoll, en van fer lliurament d’un present. Així com 
en David Rossell, president de Turisme de Sitges, 
va agrair al pregoner la meva bona predisposició a 
l’acceptar fer el pregó.

La nota surrealista la va posar el Sr. Miguel Torres, 
representant de les Bodegues del mateix nom, que 
desprès d’assistir a tot el pregó, va desaparèixer 
just al final d’aquest, sense ni tan sols obrir boca, ni 
acomiadar-se de ningú. Va recordar la fugida que 
va protagonitzar un conegut polític català, amb la 
diferencia que aquell ho va fer després de dirigir 
unes paraules al públic que l’esperava a Barcelona. 
No crec que al Sr. Torres l’empaitessin, o potser 
l’apressava una necessitat. Ves a saber.

L’endemà dissabte es va presentar  l’espai Torres & 
Earth i una visita institucional. Tot i que més popular 
ha estat la visita pels carrers de la vila, sota l’anunciat 
“Olor de most” i que també s’ha apropat a alguns 
indrets on hi havia cellers. Amb una altra jornada de 
portes obertes al CIM i la continuació  de la Mostra 
de Vins.

El diumenge continuava la jornada de Portes obertes 
del CIM. El premsat del primer most, a la plaça del 
Baluard,  i la seva ofrena, per part de les Pubilles i 
Hereus, en un acte  que es va celebrar a l’interior de 
l’església parroquial. I a continuació el 45 concurs 
de trepitjadors de raïm, del qual va guanyar els 
representants del Carrusel , seguits de l’Escola de 
Grallers i la Penya Barcelonista. I el pesatge de la 
Pubilla i l’Hereu, reconvertit el seu pes amb botelles 
de vi. 

Curiosament ja fa uns anys que no hi ha la font del 
vi, deu ser per no treure clientela de la Mostra de 
Vins. Però també no deixa de ser curiós que abans 
del migdia de diumenge, les paradetes  tanquessin, 
al·legant que els hi falta vi. Per no dir que quasi totes 
les marques de bodegues que hi eren representades, 

provenien del Penedès i el Garraf, a aquest cronista li 
estranya, que veien que el vi s’acabava, no poguessin 
fer un viatge a buscar-ne més, quan encara els hi 
faltava superar bona part del migdia, tota la tarda i 
la vesprada...

La festa va acabar amb la tradicional cantada 
d’Havaneres a càrrec del grup Xató., amb un nombrós 
públic que va aplaudir cada cançó.  I on no hi va faltar 
el tradicional Cremat.

CURIOSITATS

Des del  CAP i l’Ajuntament, concretament de de la 
regidoria d’Esports, han promogut el que anuncien 
com a “Caminades per la Salut”. Que consta de dos 
grups i que consisteix a caminar pel terme, amb guia 
i personal del propi Cap, per si cal atendre alguna 
indisposició. Aquestes caminades es faran el primer 
i tercer dimecres de cada mes, el segon  i el quart, 
aquestes darreres cites amb un recorregut més suau.  
Una bona iniciativa de la qual se’n beneficien tots 
els participants que d’aquesta manera els motiven 
a caminar. I en prenen bona no de la recomanació 
que diu que caminar és bo per la salut. 

En Lambert Gràcia i Garcia, també és conegut per 
en Gari, com la resta de germans dels quals només 
un porta el nom de pila del seu pare, Olegari. I quasi 
tots els germans, a excepte d’aquest Olegari que 
s’ha decantat per la gralla, la resta ho han fet pel 
foc, com el seu pare que en va ser Llucifer.

Desprès de 45 anys fent de dimoni, amb la seva 
colla, la Vella, que va haver de deixar a l’any 2006 
per motius de salut, el dissabte 19  li han fet un sentit 
homenatge, el qual ha tingut per escenari la plaça 
dels Castellers de les Cases Noves. Entre un ambient 
molt diabòlic, on hi ha participat diables d’arreu que 
s’han volgut afegir a aquesta festa. Tampoc no hi 
ha faltat parlaments, llàgrimes d’emoció, que s’han 
assecat amb una gran encesa conjunta, com no 
podia ser d’altra manera. Aquesta cronista demana 
permís per adherir-me a aquest entusiasme que ha 
acompanyat a en Gari en el seu homenatge, perquè 
la seva manera de ser i de fer s’ho mereix. També 
nombroses fotografies, art del qual ell coneix  tots 
els secrets i en gaudeix, donen testimoni d’aquest 
acte que ha despertat passió  entre la gent del foc 
i entre els qui ens considerem el seus amics. Que 
no som dimonis, però angelets tampoc. 

Els gegants Vells i el Moros, han participat a Barcelona 
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a la Trobada de Gegants Centenaris i Històrics de 
Catalunya, celebrada  el diumenge 20. Prèviament 
durant una setmana totes les parelles participants 
han estat exposades al Born Centre Cultural. Per 
culminar amb una cercavila pels carrers i els espais 
més emblemàtics de la ciutat. I que va acabar amb 
una ballada conjunta a la plaça de Sant Jaume.

No hem d’oblidar que els Gegants Vells han estat 
moltes vegades presents en els carrers de Barcelona, 
sobretot quan han estat convidats a les festes de la 
Mercè. I sempre ha estat motiu d’admiració, perquè 
els nostres gegants tenen un carisma especial. I no 
precisament perquè ho digui un servidor, que en 
son un admirador.

ESPORTS

El Club de Golf Terramar ha quedat en quarta posició 
en el Campionat d’Espanya d’Interclubs Masculí. 
El Campionat es va celebrar al camp de golf del 
Prat i ha comptat amb la participació de 16 clubs 
de tota Espanya. L’equip del Club de Golf Terramar 
estava format per Genís Alberti, Marià Ayora, Erik 
Hedberg, Ignacio de Pineda, tots ells capitanejats 
per Josito Duran. 

El conjunt sitgetà es va imposar al Reial Club de Golf 
de Cerdanya, als vuitens de final i al Club de Golf 
Sant Cugat a quarts. En la semifinal contra l’equip 
del Prat, tot i la igualtat en el joc, es van imposar 
els del Prat.

En la final els sitgetans no es ban poder imposar 
a l’equip de la Cerdanya i van quedar quarts en la 
classificació, el que suposa un bon resultat.

Al sitgetà Fernando Albadalejo, l’acompanya un llarga 
i meritosa trajectòria com a porter. Lloc on va destacar 
de jove, quan fins i tot l’Espanyol es va interessar 
per ell. I va estar entrenant sota la disciplina  de la 
cantera. Si més no, amb bon criteri, va prioritzar els 
estudis d’arquitectura, però mai ha deixat d’estar  a 
sota els tres pals dels equips que han requerit dels 
seus serveis. Fins arribar a jugar quatre lligues, al 
mateix temps,  de futbol sala. 

En el començament de la lliga 2024-2025, està 
jugant en dos equips de futbol sala de Sitges, un a 
la Divisió d’Honor i un altre a la Segona. També juga 
a futbol 11 en la Lliga Universitària de Barcelona 
i en la de Veterans  del Castelldefels. I entrena, un 
cop per setmana, amb els veterans de l’Espanyol. 

Deu acabar mort i rebentat. 

En la Copa d’Espanya. De Patí a Vela celebrat a 
Roses, el regatista del Club Nàutic Sitges, l’Oriol 
Castellà s’ha proclamat campió per quarta vegada. 

Per altra banda el també regatista del Nàutic, en 
Josep Maria Robert s’ha proclamat campió en la 
categoria veterà i una meritosa quarta posició en 
la categoria absolut.

Milana Casetta, jove escaladora del Centre Excursio-
nista de Sitges, ha obtingut la medalla d’or al procla-
mar-se campiona d’Europa d’escalada en la categoria 
femenina sub16. El campionat s’ha celebrat en la 
localitat francesa de Troyes, on la Milana competia 
amb l’uniforme de la selecció Sérbia. Casetta ha 
arribat a aquesta final desprès de les proves de 
classificació celebrades a Àustria, Eslovènia i Suïssa.

Els conjunts femenins de la UE Sitges, el conformen 
dos grups: el grup 7 de la Segona Divisió femenina 
de futbol 11 i el grup 2 de la categoria femenina 
Amateur futbol 7. I són a punt de començar la 
temporada.

Per la seva banda la UE Sitges, porta dues victòries 
seguides des de la represa de la lliga. L’última davant 
de l’equip de la Sènia, gràcies a l’únic gol que va 
transformar en Geri.

També el CPS, que juga en la 2ª Catalana, en la 
segona jornada de la represa de la temporada, van 
aconseguir guanyar el CP Vendrell, a la seva pista, 
per 4 a2. Desprès que li havia deixat un mal regust 
de boca la derrota en el primer partit disputat a la 
pista de l’Amposta, on van perdre per 3 a 2.

El Club Rugby Sitges, també ha començat amb 
victòria, imposant-se amb contundència en el debut 
de la lliga en la fase prèvia de la Divisió d’Honor 
Catalana. Al final del partit el marcador reflectia la 
contundent victòria de l’equip  visitant, 21dels Cruc 
a els 44 del Sitges.

En el torneig de golf  XXX Gran Premi Associació 
Contra el Càncer, celebrat al Club de Terramar, va 
tancar l’edició amb 14.253,30 euros de recaptació. Un 
gran èxit no només en quant a la xifra aconseguida, 
sinó també pel que fa a la participació, aconseguint 
reunir 239 jugadors.

Un torneig amb unes finalitats molt solidaries, aportar 
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diners destinats a la investigació contra el càncer i 
que s’ha convertit en un clàssic, el qual acull a molts 
golfistes, els qui juguen i aquells que aporten les 
seves donacions al forat 0.

El divendres dia 18, al fosquejar, es va posar en 
marxa la 12a edició de la cursa de la Nit de la lluna 
Plena, que com tots sabem té la finalitat de recaptar 
diners destinats a la investigació del càncer infantil. 
A darrera hi ha la gran tasca que porten a terme en 
Xavi Lahoz i la seva muller , l’Estela Campañá, que 
són el pares d’en Pol Lahoz que va morir d’aquesta 
malaltia quan encara era molt jove.

Com sempre la participació ha estat molt nombrosa, 
els seus components han caminat o corregut uns 
quilòmetres i a l’arribada, a L’IES del Vinyet, com 
també és de costum, s’han repartit entrepans i 
s’ha procedit al sorteig dels regals que han lliurat 
les cases comercials i tothom que hi ha volgut 
participar. Una any més la cursa s’ha desenvolupat 
en un ambient distés i entranyable i sobretot amb 
el pensament posat amb que es porta a terme per 
a una bona causa.  

El dissabte dia 12, l’equip de la UE Sitges, desprès de 
derrotar a l’equip de Sant Ildefons, al camp d’aquest, 
li ha permès posar-se líder en solitari del grup 3 
de Primera Catalana. Una gesta que han celebrat 
jugadors, directius i els seguidors.

Per la seva part, el Sitges B es va imposar per 3 a 2 
al Riudebitlles en un partit vibrant que tot i guanyar, 
van haver de remuntar un empat que va sumar al 
marcador dels locals, ja en els minuts finals del partit.

Els veterans de la UE Sitges es van enfrontar als 
veterans de Chelsea & Imperial College de Londres. 
I ho van fer amb resultat contundent, per 7 a 4. El 
golejadors del conjunt local han estat, Álex  Izquierdo 
amb 4, Mariano amb 2 i Tonino amb 1.

El dissabte, dia  12, es va disputar a Sant Cugat 
del Vallès el Campionat per Equips d’edats de la 
Territorial de Barcelona. Amb la participació de més 
de 100 equips i més de 400 jugadors. Entre els 
equips hi havia la Penya del casino Prado, amb la 
representació de dos equips, un format per jugadors 
sub8 i l’altre sub10.

Els sub8 van fer una bona ronda i van finalitzar en 
setena posició. Mentre que l’equip sub10, format 
per: Matías Sticca, Xavier Rosique, Carlos Diana i 

David Almog, vam aconseguir la segona plaça.  Un 
gran mèrit que ve acompanyat de la gran tasca que 
fan durant tota la temporada.  

La UE Sitges el dissabte 19 va obtenir un gran triomf, 
el tercer consecutiu, al derrotar al Santfeliuenc per 
2 a 1. On va destacar, al minut 15,  un golàs des de 
mig camp obra de Xavi Cabezas amb una gran volea 
que va agafar desprevingut al porter. I al minut 38 
Gerard Fernández va fer pujar el segon al marcador 
dels locals.

En una primera part de total domini de l’equip 
sitgetà, una acció de joc que no va tenir continuïtat 
a la segona part, on l’equip visitant va tenir ocasió 
d’empatar desprès d’anotar un gol al seu favor. Si el 
marcador no es va veure més alterat va ser gràcies 
al porter de l’equip local, en Miquel Mata que, degut 
al seu bon estat de forma i d’encerts, no va donar 
opcions a que les coses anessin maldades. Amb 
questa victòria la UE Sitges els permet continuar 
liderant la classificació.

Pel que fa al futbol sala, en el derbi jugat entre l’equip 
de la UE Sitges i el Futsal Sitges, el partit va acabar 
amb empat a dos. Cosa que va frustrar a l’equip del 
Futsal, perquè sortia com a favorit per portar més 
experiència en aquesta modalitat del futbol sala que 
l’equip de la UE Sitges de més recent formació. Si més 
no a l’hora de jugar, tot i que l’experiència compte, 
el desenvolupament del joc pot acabar decantant la 
balança, com passa tot sovint amb equips del futbol 
professional, quan juguen amb equips modestos, 
on aquest es poden fer amb la victòria contra tot 
pronòstic. També intervé el factor sort.

A l’Avinguda de les Estrelles del Futbol, al camp de 
l’Aiguadolç, hi penja la que porta el nom de Rafael 
Marañón, un històric jugador del RCD Espanyol, que 
va defensar la seva samarreta durant els anys 70 
i 80, amb la qual  va aconseguir marcar 144 gols 
en els 262 partits, els que va disputar amb aquest 
equip. Aquest davanter també va jugar amb el Madrid, 
Sporting de Gijón, Sabadell i la selecció espanyola.

Com és costum la Fundació Veterans de Sitges ha 
organitzat dos partits que enfrontaran els veterans 
del Sitges amb els de l’Espanyol i el segon amb els 
veterans més joves d’ambdós equips.

El Basquet Sitges va perdre amb el Samà de Vilanova, 
en el que era el primer derbi de la temporada de 
la Copa Catalunya i la cinquena jornada de la lliga. 
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L’equip sitgetà no va estar a l’alçada de les circumstàncies, 
davant d’un Vilanova que anotava amb molta facilitat, 
com ho demostra el resultat final de 63 a 44.

El Club de Golf Terramar ha estat convidat a participar 
en el torneig de la Copa Harmon, que organitza el 
RCG del Prat, en la seva 26a edició. En el transcurs 
del qual el Club de Golf Terramar va ser guardonat 
amb el premi Millor Club Convidat, quedant segon 
en les modalitats hàndicap i scratch.

L’equip estava format pels jugadors Philippe Bach, 
Alberto Bel i Ginés Vivancos. El torneig va aplegar 
120 jugadors de totes les nacionalitats.

Per la seva part l’equip Infantil va quedar segon el 
la modalitat hàndicap al Campionat de Catalunya 
Interclubs Boys and Girls. El mateix equip va quedar 
setè en la modalitat scratch en el campionat que 
s’ha disputat al CG de la Cerdanya.  

Al camp del Viladecans, l’equip de la UE Sitges va 
perdre el liderat al ser derrotat per la mínima. Els 
del Viladecans van fer un partit molt defensiu, on 
l’equip visitant va trobar poques ocasions per marcar 
i alguna que en va tenir la parar el porter. Un Sitges 
desconegut que en cap moment es va sentir còmode 
davant un joc molt travat.

L’altra cara de la moneda la va posar el Sitges B que 
va aconseguir una brillant victòria al guanyar al Base 
Espirall, també amb un solitari gol de Jair. Aquesta 
victòria col·loca als sitgetans tercers, a 6 punts del 
Capellades, que és líder de la categoria.

Per segon any consecutiu la ribetana Aitana 
Bonmatí ha aconseguit la prestigiosa Pilota d’Or que 
concedeix la revista France Football en col·laboració 
amb la UEFA. Això ha estat possible gràcies al seu 
excel·lent palmarès obtingut majoritàriament amb 
el FC Barcelona al guanyar amb l’equip la Lliga, 
Copa de la Reina, Supercopa d’Espanya i la UEFA 
Champions League. Un bon currículum.   

Important victòria del sènior A del Bàsquet Sitges, 
en la sisena jornada de lliga de la Copa Catalunya, 
amb aquest triomf suma el segon de la temporada. 

Els jugadors que entrena Edu Piñero han guanyat 
per 69 a 62 a l’equip de l’Alpicat. Ja en la primera 
part el marcador reflectia la bona forma de l’equip 
sitgetà, 20 a 10. Tot i que a la represa semblava que 
dominaven més els visitants, que van aconseguir 

empatar el partit, el Sitges no va defallir i en tot 
moment va creure que podia aconseguir la victòria 
com així va ser.

L’equip femení  amateur de futbol 7 de la UE Sitges, 
fins a la jornada 4 no ha pogut guanyar el primer 
partit de la temporada. Si més no sembla com si 
tots els gols que no ha pogut marcar fins ara els 
havia abocat en aquest partit al guanyar per 6 a 0 
a l’equip del Begues. Una victòria que ha de servir 
per donar confiança a l’equip format per sitgetanes. 
Segur que sí.

L’Equip de Hoquei Patins Subur Sitges, que juga a 
Tercera Catalana, s’ha fet amb la victòria davant el 
Cambrils, 4 a 3. Això li permet situar-se en tercera 
posició, a només a dos punts del líder. 
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EL DIA A DIA

El diumenge 3, cap al matí, va començar a ploure 
i la pluja va ser més intensa cap a la tarda , que va 
provocar inundacions en el sector de Terramar i 
caiguda d’arbres. Tot plegat era conseqüència de 
les últims efectes de la DANA que va assolar molts 
pobles i ciutats del País Valencià, deixant destrucció 
i mort (214 persones) al seu pas. Les imatges que 
ens arriben d’aquells indrets són dantesques i des 
de Sitges han sortit furgonetes carregades de tota 
mena d’ajuts destinats als seus habitants, molts 
dels quals si no han perdut familiars, que és el més 
trist que pot passar, han perdut els seus habitatges 
i tot el que tenien en el seu interior, entre les coses 
habituals, records familiars que no podran tornar a 
recuperar. Davant una situació que tardarà molt temps 
a poder-se capgirar. També des de l’Ajuntament, 
particulars com la Carol Aguilar i la Carlota Oliver, 
les escoles... Tots es van aglutinar sota l’anunciat: 
“Sitges amb València”.

La meva solidaritat més sincera  a tots els habitants del 
país veí, per aquesta desgracia que els ha tocat viure.

A Sitges, com he dit, ja va arribar afeblida i fora de les 
incidències esmentades, no van tenir conseqüències 
greus. Això sí, els bombers van haver de fer moltes 
sortides i  es van veure afectats el transport públic, 
taxis, autobusos i trens. I el dilluns algunes escoles 
van tancar les portes com a mesura preventiva, tot 
i que cap al migdia ja va sortir el sol.  

Entre diumenge i dilluns van caure 98 litres per metre 
quadrat que cal sumar els que van caure durant els 
últims 10 dies que, segons els experts, diuen que 
en aquests dies ha plogut més que durant tot l’any 
passat.

Que els quatre pescadors que conformen la Confraria 
de Pescadors, formin part del Grup d’Acció Local 
pesquer de la Costa Central, els permet optar als ajuts 
que la Comunitat Europea destina a aquest sector.

novembre

Aquesta adhesió s’ha pogut portar a terme perquè 
va ser aprovat, per unanimitat, en la sessió plenària 
del mes d’octubre. Cosa que permetrà que el 
consistori pugui donar suport a projectes en benefici 
del sector pesquer sitgetà. O proposar-ne de nous 
amb la finalitat, diuen, de potenciar la que es coneix 
com economia blava, amb la finalitat de promoure 
un desenvolupament social, econòmic i sostenible. 

Per altra banda des de la mateixa Comunitat volen 
regular la pesca i el que fa és limitar les seves 
sortides a pescar. I si no ho fan no treballes i per 
tant tampoc ingressen. És un peix, mai millor dit, que 
es mossega la cua.

Les famílies dels alumnes de les escoles i instituts 
de la vila s’han unit, Associació de famílies d’Alumnes 
de Sitges, per intentar acabar amb la situació de 
col·lapse i manca de recursos que arrosseguen 
els nostres centres educatius. Entre les principals 
peticions  d’aquesta Associació es troba: Eliminació 
de la 3a línia encoberta que afecta totes les escoles, 
eliminació de les sobre ràtios a les aules, construcció 
d’un nou institut-escola. Augment dels recursos per 
a una inclusió escolar.

Des de l’AFA de l’Escola Miquel Utrillo, el Consell 
Escolar Municipal, han donat visibilitat, al que 
consideren, una situació de desgavell i, per tot plegat, 
insten fer una recollida de signatures per fer-les 
arribar al Departament d’Educació. Com també fer 
trobades amb el responsables de la política local i 
comarcal, per tal de que facin d’altaveu davant de 
la Generalitat.

Resumint, segons l’AFA, consideren que la unió 
de tots plegats haurà d’afavorir els interessos i les 
reivindicacions que, des de fa temps, es demanen.

Pressió dels veïns dels carrers Carreta i Pau Barrabeitg, 
per les obres que s’estan portant a terme en aquest 
sector , pel que fa al canvi dels clavegueram i les 
conduccions d’aigua. Fins aquí no hi ha res a objectar, 
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el que preocupa és com s’acabarà el terra del carrer i 
sobretot els veïns volen que es preservin les voreres 
i això és el que penja de la corda fluixa, perquè les 
perspectives sembla que són unes altres.

I com dona la sensació que no es posen d’acord, 
s’ha recorregut a un “mediador”, el Departament de 
Cultura de la Generalitat que, desprès d’estudiar les 
propostes de les dues parts, s’haurà de pronunciar 
al respecte. Mentre això no passi, l’Ajuntament ha 
decidit aturar les obres, donant així un respir als 
veïns i a tots els qui defensem que les voreres es 
mantinguin.

Això de la política és complicat, o és que ho compliquen 
els polítics. Tot deu influir. També és cert que pel 
que fa a la política local, durant aquest temps s’han 
produït uns canvis que afecten la composició del 
Consistori. Per diferents circumstàncies, van deixar 
els seus càrrecs de regidors, en Brandon Jones i la 
Carme Almirall, com també cal recordar el cessament 
d’en Nacho Rubí del govern que ha decidit passar 
a l’oposició.

La Carme ha estat substituïda per la Montse Garcia 
Rossell, que no passa a fer-se càrrec de la mateixa 
regidoria que ostentava la Carme. A en Brandon Jones 
l’ha substituït en Xavi Ripoll. Canvis que s’han aprofitat 
per fer una remodelació del cartipàs municipal. Així, 
aquest, ha quedat de la següent manera: 

Aurora Carbonell, Urbanisme; Albert Oliver-Rodés, 
Hisenda, Contractació, Promoció Econòmica,  Comerç, 
Ocupació i Cultura; Montse Garcia, Esdeveniments, 
Tecnologia, Transformació Digital, Suport a les Entitats i 
Atenció Ciutadana; David Martínez, Recursos Humans, 
Mobilitat; Eva Martín, Salut Pública, Benestar, Drets 
dels Animals, Festes i Tradicions; Carme Gasulla, 
Educació, Habitatge, Acció Climàtica, Transició 
Energètica i Espais Naturals; Xavi Ripoll, Drets Socials, 
Ciutadania, Igualtat i Turisme; Jaume Monasterio, 
Delegació Emergències, Delegació Transport Urbà; 
Cristina Giu, Via Pública i Activitats.

Com sempre desitjar molts encerts en les seves 
respectives gestions.

S’ha celebrat l’assemblea anual de socis del Sitges 
Convention Bureau, l’acte l’ha presidit l’alcaldessa 
Aurora Carbonell i el regidor de Turisme, Xavier Ripoll 
i ha comptat amb 40 representants d’empreses 
especialitzades en Meetings, Incentive, Conventions 
and Events, a més de membres del Convention Bureau. 

En el transcurs d’aquest acte s’ha informat de les accions 
portades a terme durant aquest any, on sobresurten 
les 298 peticions per organitzar esdeveniments i on 
s’han atorgat diferents reconeixements a empreses 
i persones que han destacat. Com no hi podia faltar 
tampoc l’exposició del projectes que estan previstos 
realitzar durant el 2025, amb 30 propostes per 
donar a conèixer la nostra destinació, a quina més 
interessant.     
   
El divendres 22 és el punt de sortida  de la celebració 
del Dia Internacional per a l’Eliminació de la Violència 
contra les Dones, amb una visita col·loqui als Museus 
sota el títol : “Les ferides obertes del Patriarcat”, 
organitzat per la Locomotora 2. On s’ha realçat la 
presència de les dones en les obres exposades. El 
recorregut s’ha acabat amb un interesant col·loqui on 
s’ha debatut determinades circumstàncies que encara 
afecten a les dones en l’actualitat. Paral·lelament a la 
Biblioteca Roig i Raventós s’ha presentat l’exposició 
“Prou”, amb elements que il·lustren el problema de 
la violència masclista.

El dilluns 25, dia de la celebració, l’acte institucional 
s’ha desenvolupat en el Cap de la Vila, amb la lectura 
del manifest institucional i amb un escampall de 
bosses de mà i motxilles en record a les 80 dones 
assassinades per violència masclista durant el 
transcurs d’aquest  any.

Entre 10 i 14 hores s’ha establert un Punt Lila, que 
ha servit per a donar informació sobre els serveis 
locals i comarcals que desenvolupa el SIAD. I per 
donar més visibilitat, al balcó de l’Ajuntament hi penja 
una pancarta commemorativa del Dia. Tot és poc 
per sensibilitzar i prevenir accions de maltractament 
masclista contra les dones.

Té lloc una nova edició del Tapa a Tapa  de tardor 
amb la participació de 25 establiments i les seves 
tapes: Amb Gust, Invernalia; Corazón de Agave, 
Mexico en un bocado; el Noi d’Alcoi, Polloloni; 
El Pop, Canastilla con pulpo anticuchero; Kings, 
Little Devil; La Barata, La Galteta;  La Cantina del 
Pintxo, Àpat la Cantina, La Formatgeria de Sitges, 
Pedrito; Mediterranium, Àpat Mediterranium; MIM 
Sitges, Coca de LLardons; Pic Nic, Nido Ibérico; 
Sandvitxeria Can Vilalta, Trampantojo de Empanada 
Gallega; Sofía BY Pic Nic, Buñuelo de Mar; Sports 
Bar, VeggieBoom;Thalassa, Musaka; Vento ( Hotel 
Sunway), Giravolta Sitgetana. Entre altres.

Totes les edicions del Tapa a Tapa tenen molt èxit 
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de participació, la d’un públic que ja ho espera i 
no només entre la gent de la vila, sinó que venen 
d’altres indrets per degustar el que han preparats 
els establiments participants. I és que el preu de 
cada tapa és molt assequible, 4 euros per la tapa 
acompanyada de  vi o una canyeta. 

Acostumen a ser tan bones que ho se’n menjaria un 
plat fondo de totes elles. Aquest és l’atractiu que, 
com deixa molt bon gust de boca i en aquell moment 
hi ha gana, convida a fer un seguiment pels altres 
establiments, fins a quedar una mica satisfets.   

La campanya del Black Friday sembla ser que 
no ha satisfet del tot als comerciants locals, la 
raó d’aquest desencís, segons ha manifestat la 
presidenta del Sitges Shoping, la Noelia Jiménez, 
és que aquesta campanya sembla que ha perdut 
força entre els compradors, degut a que les ofertes 
potser no són prou temptadores entre uns clients 
que potser es dirigeixen més a les grans superfícies, 
davant uns comerciants locals que al·leguen pocs 
marges comercials, com per encara rebaixar més 
els productes que ofereixen. Amb aquesta tònica i 
davant la campanya de Nadal, no es mostren massa 
optimistes.

El 25 de novembre l’Encarnació Martínez Sardà, la 
meva mare, va fer 100 anys. L’Encarna va néixer 
a Pradell de la Teixeta (Priorat), el pare era de 
Cartagena i la mare de Reus. En Francesc Martinez 
també era cap d’estació i la companyia el traslladava 
a diferents estacions. La meva mare quan viatjaven a 
Barcelona, tenia dit als seus pares que quan arribessin 
a aquell poble tan maco que l’avisessin, aquest no 
era cap altre que Sitges, i així ho feien. Era quan 
la seva estació feia un goig que enamorava, tenia 
un jardí ple de roses i a altres flors  i tot molt ben 
cuidat i endreçat. La noia guaitava per la finestra i 
en quedava bocabadada, fins el punt que els hi deia 
als seus pares: “en aquest poble em casaré”. El destí 
va voler que el seu pare el destinessin a l’estació de 
Sitges, aquí va conèixer el qui seria el meu pare i es 
va complir el pronòstic d’aquella noieta.

Li ha fet molta il·lusió poder arribar als 100 anys i 
poder-ho celebrar amb la seva família, aquesta a la 
qual sempre es refereix amb els següents termes: 
“quan em vaig casar tenia una família (es refereix als 
seus pares, avis, germans que ja no hi són ) i ara en 
tinc una altra, tots nosaltres i les nebodes i nebots. 

I això es mereixia una celebració, i quin millor lloc 

que el Vinyet per reunir-nos, on mossèn Josep 
Pausas va oficiar una missa i on els seus nets li van 
tocar, amb instruments de vent, un arranjament de 
la caramella “Encís amorós”, aquella que diu: “de 
color de rosa, olor de clavell...”. I desprès l’alcaldessa 
Aurora Carbonell, i el regidor Xavi Ripoll, li van lliurar 
un ram de flors i una carta de felicitació en nom de 
tots els membres del consistori. 

I la cosa no podia acabar d’altra manera que amb 
un dinar, on vam brindar per haver assolit aquesta 
fita i desitjar-li que segueixi tan optimista i riallera 
com sempre. 
                                                                                                                                                      
CULTURA
   
La polifacètica Margot Martínez va estar  convidada 
a participar de la Fira del Llibre que es va celebrar el 
passat mes d’octubre a Frankfurt. Hi ho ha estat pel 
seu llibre El Romancero Criollo. Una obra que constarà 
de sis volums, dels quals s’han publicat quatre i que 
ha comptat amb la participació de l’Ajuntament de 
Sitges, que n’ha editat un. El conjunt de tota l’obra 
ha estat escrita a la vila i ha estat seleccionada per 
acompanyar als finalistes del Concurs Nacional 
convocat pel Ministerio de Cultura i el Instituo Distrial 
de Cultura y Turismo a Santa Fe de Bogotà.

La Margot és l’autora del text i de les 36 composicions 
que estan inspirades en el folklore llatinoamericà. 
Que ha comptat amb la col·laboració, en els 
arranjaments, del concertista de guitarra Juan Mario 
Cuéllar Martínez. Mentre que les il·lustracions que 
acompanyen l’obra són de la pintora colombiana 
Juliana Cuéllar Martínez.

L’autora ha explicat que aquesta obra és una síntesis 
de la història en comú entre Amèrica, Àfrica i Europa. 
Dedicada als llibertadors de sempre i als defensors 
de la dignitat de l’home, sense menysprear  el credo 
i els seus orígens. 

Des del dijous 7 s’ha posat a caminar una nova edició 
de la Ruta Gastronòmica DO Penedès de Sitges, amb 
un lema curiós: “la DO Penedès també és Garraf”. Ull 
viu! Una manera de donar protagonisme al vi però 
també a la cuina feta als restaurants locals: cuina 
marinera i mediterrània. 

Per a l’ocasió els seguidors d’aquesta ruta poden triar 
entre nou propostes. Els restaurants són: Merci, Casa 
Hidalgo, Fragata, Costa Dorada, Pic Nic, cal Pinxo, 
Sitges Bon Estar Sofia by Picnic i Maricel. A més 
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de 31 cellers, dels quals s’han seleccionat 31 vins. 

Durant aquests nou dies, els restaurants participants 
ofereixen un menú amb les seves especialitats, 
que anirà acompanyat  també  d’un maridatge de 
quatre vins.

Paral·lelament a aquesta campanya, s’està desenvolupant 
la 10a edició de la Setmana de la Malvasia, que va 
començar el 29 d’octubre i s’acabarà el 16 d’aquest 
mes. El passat dimecres 29 d’octubre  en l’acte de 
la inauguració es va donar a conèixer la que serà 
la nova ambaixadora de la Malvasia, honor que ha 
recaigut en l’enòloga sitgetana Anna Baqués, que 
va ser responsable del Celler de l’Hospital, com ho 
havia estat el seu avi l’Antoni Almirall, i on ella en va 
fer sortit el Blanc Subur.

El programa continua el divendres dia de Tot Sants, 
amb la participació de Back to the basics, al Cim, 
maridatge cultural de 5 malvasies. El dissabte 2  al 
Mercat de la plaça Catalunya, la Malvasia. Per la tarda 
al CIM, Malvasia i Aeneas, un viatge pel Mediterrani 
acompanyat d’un maridatge de 4 vins de malvasia; 
diumenge 3, Olor de Most, un itinerari pels carrers 
de Sitges; de dimars 5 a dijous 7, portes obertes al 
CIM i final de la gimcama familiar. També el mateix 
dijous, a l’espai Tastavins de Barcelona, tast de 5 
malvasies de la DO Penedés.

El divendres 8 a la Biblioteca Santiago Rusiñol s’ha 
celebrat una taula rodona sota el títol: El gran dilema 
dels noms de la malvasia, que ha estat moderada 
per la directora del CIM, Alba Gràcia. On la temàtica 
ha girat a l’entorn de la Malvasia Aromàtica i les 
varietats de raïm amb la qual s’elabora. 

El diumenge 17, dintre dels actes de cloenda, a la 
capella de l’Hospital, el grup teatral: Gent de teatre 
de Sitges, ha presentat la lectura dramatitzada del 
sainet de comèdia costumista La malvasia de Sitges, 
escrit a l’any 1899 per Francesc de Sales i adaptat per 
Ignasi Artés, pel que fa a aquesta lectura teatralitzada 
. Tot i que encara queda un acte que va ser ajornat 
pel les inclemències meteorològiques, consistent 
en la IV Fira professional de vins de malvasia de 
Sitges, celebrada el dilluns 18.

Torna el Més Que Fest 2024 en el que és la seva 
quarta edició, organitzat per l’associació Més que 
Surf i que es celebra al Càmping Garrofer. I que 
ha anat acompanyat d’un bon nombre d’actes 
entre diferents tallers, torneig de pàdel, zumba, 

contacontes, actuacions musicals i altres activitats. 
Un dels responsables d’aquesta posada en escena 
és en Ramon Miret que és membre de l’entitat.

Els beneficis obtinguts aniran destinats a l’associació 
que treballa per millorar la vida dels infants que pateixen 
Trastorn de l’Espectre Autista (TEA), així com per 
col·laborar en el desenvolupament de del programa 
de surf terapèutic que s’està portant a terme als 
infants que pateixen trastorns de desenvolupament. 

Les obres de rehabilitació del Patronat van avançant, 
i està previst que s’acabin el primer trimestre de l’any 
vinent, tot i que no crec que aquestes obres siguin 
una excepció, perquè totes les d’aquesta envergadura 
s’acostumen a  allargar més de la data prevista. 

I que com sabem, per les notícies que ens han arribat, 
en part estarà dedicat al llibre i la literatura i sales 
i espais polivalents.. Aquests dies s’ha fet, la que 
tots coneixem per visita d’obra, amb la presència 
de l’alcaldessa Aurora Carbonell i els regidors 
Jaume Monasterio, Albert Olivier-Rodés, que han 
estat acompanyats dels tècnics corresponents i del 
representat de l’empresa constructora d’en Dani 
Gràcia.

Del 8 al 18 d’aquest mes es celebra, al Prado, el 
festival de cinema LGTBIQ+,  en el transcurs del qual  
es projectaran 20 llargmetratges i 18 curtmetratges. 
La pel·lícula inaugural ha estat la comèdia romàntica 
“¿Quien quiere casarse con un astronauta?” Del 
director David Matamoros, que han escollit Sitges 
per fer-ne l’estrena mundial. Mentre que el film de 
cloenda serà “Emília Pérez”, dirigida Jacques Audiard.

La diversitat de països participants és àmplia, amb 
produccions irlandeses, britàniques, coreanes. Sent 
una de les produccions icòniques, El Muro Rosa  
de Enrique del Pozo. Un documental amb el qual 
es recupera la memòria històrica de la comunitat 
LGTBIQ+ espanyola. I que ha estat gràcies a la 
col·laboració de Jordi Griset, que posa al descobert 
les lluites i el patiment al qual s’ha vist sotmès aquest 
col·lectiu al llarg de molt temps.

I així s’arriba a la IV del “Jazz Tardor”, que organitza 
el Casino Prado, que serveix per a recordar a en 
Josep Vadell i aquest any s’uneix a aquest record el 
de la seva muller, la Maria Roca, que fa poc que ens 
va deixar. El director artístic d’aquesta mostra és en 
Pinyu Martí. I la inauguració ha estat el divendres 
15, amb l’actuació d’en Toni Solà Quartet. Que han 
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realitzat un recorregut pel jazz amb influències de 
blues, swing, hard bob, boogaloo, funk i bossa nova.

Molt esperada i aplaudida ha estat l’actuació la 
banda integrada per majoria de músics locals que 
porta per nom South Side Stompers, integrada per: 
Marc Marcet trompeta; Pablo Martín, trombó; Roger 
Pascual i Lluís Marcet, saxo i clarinet; Óscar Blanco, 
guitarra; Ramon Berjara, tuba; Gerard Fernàndez, 
bateria. Amb interpretació de jazz dedicat a Louis 
Armstrong, Jelly Roll Morton, Duke Ellington... 

El 29 ha estat el torn del duo format per la cantant 
catalana Laura Simó i la pianista Elisabet Raspall. 
Que han realitzat dues sessions, des dues hores 
amb un públic molt entregat, que ha aplaudit molt 
les seves interpretacions.

Aquest cicle s’acabarà el 22 de desembre amb el típic 
concert de Nadal, amb la participació dels sitgetans 
Oscar Ferret al piano, Joan Pinós al contrabaix i 
Pinyu Martí a la bateria.

El divendres 15 han començat el actes del Correllengua 
que s’allargaran fins dissabte. Per mostrar que la 
nostra llengua està molt viva, en la que és la seva vint-
i-vuitena edició i que ha estat dedicada a la memòria 
de la insigne lingüista, Carme Junyent. D’aquí que ha 
tingut lloc en l’espai del Grup d’Estudis Sitgetants 
la conferència: “A propòsit de la lingüista Carme 
Junyent”, glosant la seva figura en Joan Rosselló.

Per continuar dissabte en el pati del Miramar i en 
la Torreta, amb un taller d’animació infantil, karaoke 
i diferent actes adreçat a petits i grans. Si més no 
l’acte principal ha estat l’encesa de la flama i la 
lectura del corresponent manifest i tot seguit en 
Pere Comella també s’ha referit a la Carme des 
de la vessant: “Figura i llegat de Carme Junyent”. 
Totes aquestes referències a ella han estat molt 
interessants, perquè han donat a conèixer molt detalls 
de la seva existència i sobretot del seu compromís 
amb la nostra llengua.  

El Consorci del Patrimoni de Sitges celebra el 30è 
aniversari i entre les activitats a desenvolupar han 
hagut tres passis de dansa, que han anat a càrrec de 
l’Institute of the Arts Barcelona amb la participació de 
24 ballarines que han fet les seves interpretacions 
per diferents estances del Palau de Maricel.

Li seguiran unes visites guiades, jornades de portes 
obertes i també comptarà amb la participació del 

Club de Lectura.

Com ja s’havia informat des de l’Administració del 
Santuari del Vinyet, de celebrar diferents actes 
poètics  en el seu interior, ara ha estat el torn de la 
lectura comentada de “La poesia religiosa de Vicent 
Estellés”. Que ha anat a càrrec dels poetes David 
Jou i Carles Torner, els quals han aprofundit, amb 
molta sensibilitat,  sobre l’obra del susdit autor. Una 
vegada més el Vinyet ha bressolat la poesia, quan el 
mateix santuari traspua poesia per tots els costats.  

La polifacètica Lídia Gàzquez ha guanyat el Premi 
Pollença de Literatura, en la modalitat poesia, 
amb la seva obra Nuuk. Inspirada en la capital de 
Groenlàndia, on evoca els paisatges d’aquelles 
terres, on combina una història d’amor i violència i 
amb una barreja, també, entre poesia i relat narratiu. 
Una combinació que la Lídia domina a la perfecció  
i, amb totes aquestes iniciatives s’està fent un lloc 
en el món de la poesia i en la literatura en general.

El dissabte 23 al teatre Prado s’han debatut les 
ponències en el transcurs de la quarta edició del 
TEDx Sitges. Sent el director de la fundació We Are 
Water, Carlos Garriga. L’encarregat d’obrir la sessió 
i que ha donat pas a la Beli Artigas, que ha parlat 
d’un Sitges que ja no existeix, si més no reflexionant 
sobre els avantpassats que es van involucrar en 
les coses del seu poble, que ara és el nostre. Que 
gràcies a ells tenim un patrimoni: arquitectònic, artístic, 
cultural, que és l’admiració de tothom. Malgrat que 
s’ha de vetllar per conservar tot aquest llegat per tal 
de que no es perdin pistonades i es puguin cometre 
errors, com ja ha passat de malmetre, amb l’excusa 
de la modernitat, detalls que ens identifiquen com 
a bons garants de la cultura en general, que també 
inclou l’arquitectura.

L’esport ha estat representat per en José  Maria 
Bakero, un mític d’aquell Dream Team, que ha parlat 
sobre la seva experiència futbolística que el va formar 
com  a persona. Amb unes lliçons que el van servir 
per saber estar damunt el terreny de joc i fora d’ell. 
Sent conscient en tot moment que la seva carrera 
futbolística, com a jugador, tenia una trajectòria 
limitada. I que s’havia de preparar per a que quan 
aquesta s’acabés, la seva vida com a José Maria 
tingués continuïtat i sempre tocant de peus a terra.

L’Imma Puigcorbé s’ha referit al món rural, realçant 
la importància de l’agricultura i com tan poc se 
la protegeix i, sobretot, com cada vegada van 



Joan Yll. Cronista ofiCial de la vila 113

desapareixent més terres de cultiu per a convertir-
se en espais urbanitzats. I també com es va perdent 
l’ofici de pagès, en la majoria del casos perquè en les 
famílies que es dediquen a treballar la terra, arriba un 
punt que no hi ha continuïtat, perquè la majoria dels 
fills estudien, al comprovar que la terra té un futur 
incert, malgrat que els treballs no són tan durs com 
abans i hi ha molta maquinària que facilita la feina. I 
en determinades situacions sort es té dels emigrants 
que la treballen. Aquesta és una altra realitat.

I la meteoròloga Estel Figueras s’ha referit als canvis 
observats en la meteorologia degut al canvi climàtic, 
que també és una realitat i caldrà estar amatent en el 
futur dels fenòmens climatològics  que es produiran. 
Dels qual ja n’estem patint les conseqüències, com 
s’ha  evident amb la catastròfica  irrupció de la dana 
que el dia 29 d’octubre va assolar  molts municipis 
del País Valencià . Davant les evidències sembla ser 
que tenim un problema. I greu.  

El director general de la Fundació Ave Maria, Jordi 
Cerezuela, va tancar l’acte centrant-se en què 
comporta l’ajuda a les persones amb discapacitats, 
la tranquil·litat i satisfacció que deixa en el personal 
en general que, d’una manera o altra, ajuden per 
a que la vida d’aquestes persones sigui, dintre les 
limitacions que pateixen, el més digne possible. 

Han estat unes dissertacions molt interessants i 
que de ben segur que han deixat petjada entre el 
nombrós públic assistent.    

El diumenge 24 al teatre Casino Prado ens hem 
pogut delectar amb el recital líric Cel i Calitges, amb la 
participació de la soprano Rosa Maria Abella, el tenor 
Andreu Miret i la pianista Viviana Salisi, que han interpretat 
obres de Toldrà, Morera i fins i tot de Wagner i Puccini                                                                                               
i ha estat conduit pel divulgador musical David Puertas. 
I que s’ha convertit com un repàs als esdeveniments 
musicals, lírics i poètics que  s’ha portat a terme al 
llarg de la llarga trajectòria de la societat pradista. Tot 
un encert i una gran actuació de tots els participants, 
que va acabar amb el cant de la sardana del mestre 
Enric Morera, La nit de l’amor.

S’han lliurat, en l’Hotel Melià, els Premis Talent 
Femení, en la que ha estat la 9a edició, que també 
coincideix amb els deu anys que està formada 
l’Associació Talent Femení.

En la present edició han estat premiades, entre altres, 
l’Anna Barrachina per la seva brillant carrera artística. 

I amb el Premi d’Honor a la presidenta del Casino 
Prado, la Carme Artigas, per la seva trajectòria al 
capdavant d’aquesta entitat.

Els Museus de Sitges dediquen una exposició a la 
revista  L’Amic de les Arts, de la qual n’és el comissari 
Aitor Quiney, que és un expert en premsa cultural 
catalana. La revista que va dirigir en Josep Carbonell 
i Gener es va editar entre els anys 1926 i 1929 
i en ella hi van col·laborar artistes i intel·lectuals 
d’aquells anys com: Salvador Dalí, Picasso, Joan 
Miró. Joaquim Torres García, Rafael Barradas, Josep 
Obiols, Josep Maria de Togores, Guillerm Bergnes, 
Artur Carbonell, Pau Gargallo, Pere Jou ..., pel que 
fa a l’apartat de les arts. De les lletres s’hi troben 
Federico García Lorca, J.V. Foix o Paul Éluard , a 
més dels crítics Sebastià Gasch i Lluís Montanyá. 
Davant tants prestigiosos col·laboradors, la revista  
es va convertir en un referent de la cultura que 
abraçava  tot Catalunya.

Per a recordar la publicació s’ha inaugurat una 
exposició a l’antiga sala dels vaixells del Palau 
de Maricel, que s’ha recuperat i condicionat per a 
l’ocasió. Sent inaugurada pel diputat de Cultura de 
la Diputació, Pau González  i per l’alcaldessa Aurora 
Carbonell, entre altres autoritats.

Per altra banda el Racó de la Calma ha estat l’escenari 
escollit per a projectar damunt de les seves parets 
el que s’anomena mapping, un joc audiovisual , amb 
efectes de llum i música, on hi apareixien projectades 
obres que són exposades a l’interior dels museus, 
així com alguna de les seves sales. 

Aquesta iniciativa, promoguda pels Museus de 
Sitges, ha causat molt bona acollida, acompanyada 
d`admiració, pel nombrós públic que ha assistit  als 
passis.

La darrera sessió del Club de Lectura que estava 
dedicada a Àngel Guimerà i més en concret a la seva 
obra Mar i Cel, els membres del Club, que encapçala 
l’Andreu Bosc, ha comptat amb un convidat de luxe, 
el director teatral Joan Lluís Bozzo que ha participat 
en l’apartat de dramatúrgia i adaptació del Musical 
Mar i Cel de la companyia Dagoll Dagom, així com en 
altres adaptacions i representacions d’aquesta obra.

S’ha aprofitat per interpretar alguns fragments de 
l’obra i per això s’ha comptat amb la participació de 
Francis Abenza, Xavier Canals, Elisabeth Huguet, 
Xavier Miret i Montse Nicolau. 
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Torna el Festival Subur Negre, adreçat a la literatura 
d’aquets gènere, on s’han portat a terme taules de 
debat, on hi ha intervingut Xavier Borrell, Maria Rosa 
Nogués i Joaquim Micó. I on s’han presentat 80 
novetats editorials i per on hi ha passat 35 autors. 
També hi ha hagut ponències on hi ha participat 
Angelique Pfitzner i Josep Vaccaro.

Una vegada més el periodista sitgetà David Moncasi 
segueix recollint èxits en el camp audiovisual sobre 
documentals. Desprès de l’èxit obtingut en la Setmana 
Internacional de Cinema de Valladolid, ara acaba 
de guanyar el Premi al Millor Documental del Most 
Festival, que es celebra a Vilafranca del Penedès, 
amb el documental “ El Mago del Vino”. On en David 
explica com l’enòleg Raúl Pérez va aconseguir a l’any 
2023, amb el seu vi La Muria, la major qualificació  
en una de les guies de més renom del món del vi.

Es donen a conèixer els guanyadors dels premis 
XXXVIII Concurs de Pintura Sanvisens i el XXVIII 
Concurs d’escultura Pere Jou. Pel que fa el primer, 
el jurat ha escollit l’obra Hermanitas  de la pintora 
Leonor Solans. Mentre que el d’escultura ha recaigut 
en l’obra Barco, de l’escultora Susana Botana Martín-
Abril. I pel que fa als accèssits, el de pintura ha 
estat per a Eva Romanos Calderon per la seva obra 
“Bosque”. I el d’escultura per a Ángel Bustamante 
Collado, amb l’obra Columnas. 

S’han presentat 274 obres de pintura i 102 d’escultura, 
que un cop feta la selecció han optat al premi 46 
pintures i 28 escultures. El regidor de Cultura, l’Albert 
Oliver-Rodés, ha estat presentat als guanyadors, tot i 
que els premis que els hi pertoca seran lliurats al final 
d’aquest mes en el transcurs de la Nit dels Premis Sitges.

La Secció Fotogràfica del Grup d’Estudis Sitgetans, 
ha presentat a l’Espai Cultural Pere Stämpfli, una 
Exposició Fotogràfica Col·lectiva de temàtica lliure. 
Els participants són: Andreu Noguero, Vicki Planas, 
Gerardo Ghiano, Llorenç Estivill, Arantxa Forcada, 
Sylvia Taron, Toni Adelantado, Pepa Barberà, Antonio 
Pérez, Pepe Cabello, Toni Janés, José Dugo, Antonio 
Solares, Esteban Padrós, Jesús Morchón, Ino Pastor, 
Maria Calvo, Isabel Sarrió i Juan Ramon Chias. 

Una exposició que ha estat molt visitada i que mostra 
la bona tasca que fa aquesta Secció Fotogràfica en 
pro de la fotografia.   
La periodista sitgetana Anna Grimau, junt amb 
Sara Boldú, han estat premiades pel reportatge 
Huerfanos tras el silencio, que es va emetre en el 

programa Repor de TVE en el transcurs del mes 
de desembre de l’any 2023. Reconeixement que 
ha estat concedit, el dimecres dia 20, amb el XIX 
Premi de Periodisme Solidari Memorial Joan Gomis, 
al col·legi de Periodistes de Catalunya. Només un 
dia desprès, van rebre el Premi Contra la Violència 
de Gènere que concedeix la Fundació Aliados por 
la Integración, en la categoria Televisió  

El dijous 28 es va celebrar la XXVII edició de la 
Nit dels Premis Sitges, en el marc de l’Escorxador- 
Centre d’Arts Vives , un espai que va quedar petit 
a l’haver de donar cabuda als premiats, familiars i 
amics d’aquests i al públic que és fidel a aquest 
esdeveniment. De ben segur per la novetat que 
suposava la rehabilitació d’aquest espai es va voler 
fer aquí...

Tanmateix els protagonistes d’aquesta nit són 
els premiats i les premiades que van tenir el seu 
moment tal com es mereixen. L’Acte va estar molt 
ben presentat per la sitgetana, Àgata Muntané, 
que semblava que ho hagués fet tota la vida, que 
si s’hagués de puntuar la seva participació la nota 
seria molt alta. I ha estat acompanyada, en l’apartat 
musical, per de Tap Dance, amb Ligeia Comparotto 
i Estela Cuscó 

Desprès de les paraules de rigor del regidor de 
Cultura, Albert Oliver-Rodés, que va fer un repàs al 
moment cultural que viu la vila, des de l’última Nit de 
Premis, i tot fent menció als projectes que estan en 
marxa i que ben aviat es preveu la seva finalització, 
es va procedir a fer el lliurament de les distincions. 

La XXVII Distinció Especial que concedeix l’Ajuntament, 
va ser per la Fundació de l’Hospital de Sant Joan 
Baptista; el XLVII Premi Trinitat Catasús, a Joan 
Pinós Sariol; el I Premi Lola Anglada, a la Ferreteria 
Sales; el V Premi Pepito Zamora, a Miquel Porta 
Villa; el XXXII Premi Folklore Jofre Vilà concedit 
pel Casino Prado, al grup de guies locals Agisitges; 
VI Premi Janio Marti d’Arts Escèniques, a Francesc 
Borderia Soler; V Concurs Literari de Relat Curt 
Antoni Sella Montserrat Premi Santiago Rusiñol  
concedit pel Consorci del Patrimoni de Sitges, 
a Lídia Gázquez; V Concurs de Relat Curt Anoni 
Sella Montserrat – Premi Lluïsa Vidal concedit pel 
Consorci del Patrimoni de Sitges, a Xènia Dosantos 
Gracia; XV Premi Josep Maria Jornet, concedit pel 
Grup d’Estudis Sitgetans Secció Fotogràfica, a 
Núria Amigó Fornells; XLIII Premi Josep Carbonell 
i Gener que concedeix el Grup d’Estudis Sitgetans  
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Exaequo, per Adrià Enriquez Álvaro i Pau Sella 
Reyes; XLIII Premi Carbonell i Gener concedit pel 
Grup d’Estudis Sitgetans, a Tiffany Okoule; 1r Premi 
del XXXVIII Concurs de Pintura Sanvisens concedit 
per al Regidoria de Cultura, a Leonor Solans Gracia; 
1r Premi del XXVIII Concurs d’Escultura Pere Jou, 
a Susana Botana Martin-Abril.

Cada premiat va dirigir unes paraules al públic, 
explicant el que van voler manifestar, però sobretot 
agraint el guardó. Un premi que s’ha trobat a faltar 
a estat la Ploma d’Or, perquè els responsables de 
concedir-la han cregut convenient que s’atorgui 
cada dos anys .

I així va acabar aquest acte, que no va comptar amb 
les paraules de l’alcaldessa, Aurora Carbonell, perquè 
estava empiocada. Que desprès de les fotografies 
de rigor, premiats i públic, van brindar per l’èxit de 
tot plegat. 

La Vinyet Panyella és la comissària, amb el suport 
d’Eliseu Trenc, de l’exposició que presenta el Museu 
Picasso de Barcelona, sota el títol De Montmartre a 
Montparnasse, artistes catalans a París, 1899-1914. 
L’exposició compte amb 265 obres procedents de 
diversos museus i col·leccions privades i també del 
nostre Cau Ferrat.

La Vinyet explica que amb aquesta exposició s’ha 
volgut donar difusió del patrimoni cultural català a 
través dels artistes catalans a París durant el període 
de temps esmentat.
  
FESTES I TRADICIONS

Xavier Salmerón, a proposta de la regidora de Festes 
i Tradicions, l’Eva Martín, en l’últim Ple d’aquest mes, 
és designat nou president de la Comissió de Festa 
Major. Càrrec al qual hi optaven dos candidats més. 

En el moment d’escollir s’ha valorat l’experiència que 
té en Xavi dintre de l’àmbit cultural i  associatiu de 
Sitges. Cal recordar que en l’anterior legislatura va 
ser responsable de la regidoria de Cultura. Abans 
va  formar part de la junta directiva de l’Agrupació 
de  balls Populars de Sitges. de la qual en va ser 
president durant els anys 2013-2015. Des d’on va fer 
possible el bonic documental “Sitges, sentiments de 
Festa”, que es va adjuntar a la preceptiva i detallada  
documentació i que, gràcies a tot plegat es va obtenir 
la declaració patrimonial de les festes de Sant 
Bartomeu i santa Tecla per part de la Generalitat. 

També és coneixedor de la Festa des de dins, per la 
seva participació en diferents balls i més en concret 
en la Moixiganga. Per tant, en el llenguatge popular 
en diríem, és gat vell. Des de ben jove s’ha bellugat 
en aquest ambient. Amb tota l’experiència acumulada, 
podem dir que la Festa Major de Sant Bartomeu i 
Santa Tecla, està en bones mans .
    
La festa més importat d’aquest mes és la festivitat 
de Tot Sants, on destaca la vigília on celebrem la 
castanyada, acompanyada dels preceptius panellets 
i un xarrup de Malvasia. Per la resta la tradició se’n 
miralla amb el que es coneix per Hallwoeen.                                                                             

I amb ella, al fosquejar, s’han vist força gent disfressada 
representant la mort. Sobretot grups d’amics que 
s’han reunit per celebrar-ho en bona companyia.

Tampoc ha faltat la presencia de la nostra gent, en 
la seva visita als cementiris per portar flors als seus 
ésser estimats. Una tradició per recordar als qui ja 
no hi són, en uns dies de respecte i recolliment, que 
fa que els cementiris es vegin molt concorreguts.  

El divendres 29 s’ha produït l’encesa de les llums de 
Nadal, amb un acte al Cap de la Vila amenitzat pel 
grup Apocadixie Cotton Pickers. Amb xocolata i xurros 
per a tothom. Com sempre, els dies previs, l’arbre 
del Cap de la Vila és motiu de jocosos comentaris 
i com sempre també no s’escapa de que algú el 
remeni. És una llàstima que hi ha qui, amb males 
intencions, té la vista als dits. 

Pel que fa a la decoració al final ha quedat bé, llàstima  
que les garlandes lluminoses estaven col·locades 
massa baixes i engolien el final de l’arbre. Amb l’encesa 
també s’acaba una altra polèmica que sorgeix cada 
any, quan més o menys al final d’octubre es comencen 
a posar les garlandes lluminoses que decoren els 
carrers, perquè tothom opina que es fa massa aviat. 
Sense comptar que aquesta disposició requereix del 
seu temps si no es vol que al final s’hagi de córrer. 
Aquest any els principals carrers, Sant Francesc, 
jesús, Major, Parellades... van ser els últims en penjar 
la decoració i la mateixa gent ja es preguntava si no 
en posarien? Llavors preocupats perquè encara no 
en tenien, és difícil acontentar a tothom.

En moltes ciutats europees, Londres és un exemple, 
només passar la festa de Halloween els carrers ja 
fan les seves enceses, imaginem-nos doncs quan 
ho han de començar a posar. 
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CURIOSITATS

L’administració de loteria número 3, que esta ubicada 
en el Camí de la Fita, està de sort. Perquè desprès 
d’haver repartit diferents premis importants durant 
l’any 2023, el dilluns 4 de novembre va segellar una 
butlleta de La Bonoloto, la qual ha resultat ser l’única 
guanyadora. L’afortunat o afortunada s’ha emportat 
un premi d’1.050.842,85 euros. Un bon pessic, que 
si et toca i et punxen no et treu sang. Però de ben 
segur que et revifes aviat.

Segons un estudi fet, encarregat per la regidoria de 
Promoció Econòmica, la zona més comercial de la 
vila, carrers Sant Francesc, Major, Jesús, Parellades, 
Cap de la Vila, Marquès de Montroig i Primer de 
Maig,  de febrer a setembre i durant les 24 hores, 
han rebut un total de 9,5 milions de visitants.

Una xifra que ens mostra una clara preferència pel 
nostre poble de les persones que ens visiten i que 
freqüenten, o s’apropen als aparadors dels comerços 
d’aquesta zona. Que no significa que tots comprin, 
ni molt menys, tant de bo fos així.

En el mes de maig, a iniciativa de l’Escola Miquel 
Utrillo, van presentar a l’alcaldessa Aurora Carbonell un 
projecte per portar a l’Hort de can Falç la revalorització 
d’aquest espai, específicament per servir de lloc de 
lleure on poder jugar i compartir entre els joves i 
els no tant joves. L idea va ser ben acollida per la 
responsable de l’Alcladia, que van acordar tornar-
se a reunir, cosa que ara en fet en la presencia de 
la Carme Gasulla, quan ja s’ha posat fil a l’agulla i 
ja es veuen resultats de la feina feta fins ara per 
aconseguir-ho. Representants de l’escola i alumnat, 
han pogut constatar avanços que sembla ser que es 
materialitzaran durant el 2025. De totes maneres 
s’han citat per a un altre reunió, en la qual ja podran 
especificar més el que es farà en el tema de lleure, 
però també en la reestructuració  de l’arbrat i la resta 
de la vegetació. A veure si al final s’aconsegueix 
aquest espai que fa temps que no ofereix una bona 
imatge. I és una llàstima perquè es troba al bell mig 
del poble hi podria estar molt més aprofitat i oferir 
una imatge molt més digna que fins ara.

El xató té tanta projecció que fins i tot se’n fa una 
ruta. I aquesta nova edició comença a caminar amb 
corresponent presentació que se’n ha fet. Amb 
la particularitat que per a la propera temporada 
comptarà amb un altre integrant, els xatonaires de 
Cunit, que s’han afegit als que ja en formen part 

com: Vilanova i la Geltrú, Vila franca del Penedès, 
Calafell, Vendrell, Cunit i Sitges. 

Sitges ha estat l’encarregat d’inaugurar aquesta 28a 
edició a la masia de Can Milà, amb la presència de 
l’alcaldessa Aurora Carbonell, Xavi Ripoll, regidor 
de Turisme i Núria Carbó que és la presidenta de 
la Ruta del Xató. En els transcurs de l’acte s’ha 
donat a conèixer la nova ambaixadora, Roser Torras 
Morató de l’Arboç, que substitueix Enric Roca. La 
Roser ha manifestat que vol involucrar a les escoles 
per a que els escolars s’interessin per aquest plat 
i preservar aquesta tradició culinària, a fi de que 
no decaigui mai. Com també és molt encoratjador  
observar que cada vegada són més els restaurats 
que l’introdueixen en les seves cartes.      

Dintre de pocs mesos, passades les festes de Nadal, 
en vigílies del Carnaval és quan el Xató assoleix un 
protagonisme destacat, que perdurà durant tota la 
Quaresma i més enllà.

Des de la regidoria de Turisme, de la qual n’és 
responsable en Xavier Ripoll, s’informa que s’ha posat 
a disposició de tothom que entra a l’oficina, situada 
a la plaça de l’estació, un prototip de postals que 
mostren els llocs més emblemàtics del poble, sigui 
des de la vessant arquitectònica o paisatgista. A més 
de donar-los informació des d’on es poden obtenir 
les millors fotografies de la vila i fins i tot quan és la 
millor hora per fer la fotografia, sobretot si es tracta 
de voler capturar  les espectaculars postes de sol.

Des de la mateixa regidoria també s’informa  del 
nombre de visitants que han passat per la vila durant 
els mesos d’estiu, més en concret els que es van 
dirigir a la susdita oficina per a demanar informació. 
Aquestes van ser unes 19.000 persones , d’aquestes 
un 32% eren turistes nacionals, seguits per un 16% 
de visitants francesos, un 13% procedents del Regne 
Unit i un 9% dels Estats Units.   

La Societat Gastronòmica Sitges celebra els vint anys 
de la seva fundació, de la qual en va ser l’ànima el 
recordat Joan Manel Gimeno i que està vinculada a 
la Societat Recreativa el Retiro. Actualment 42 són 
el seus membres, que es reuneixen tot sovint per a 
degustar els plats que ells mateixos han preparat.
Aquesta vegada, per a celebrar aquest aniversari, 
han volgut fer participar a tothom que hi ha volgut 
assistir, com ha estat el vermut de començament 
d’estiu, la botifarrada que ha coincidit amb la Marató 
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del Retiro. Mentre esperen el dia 1 de desembre, 
on es portarà a terme una masterclàss a càrrec del 
prestigiós cuiner Oriol Castro.

També està en projecte desplaçar-se a Sant Sebastià 
el proper mes de febrer i la publicació d’un llibre de 
receptes de cuina,  que inclourà una del restaurant 
Disfrutar, actualment considerat el millor del món.

I dintre també de la gastronomia cal destacar el Sopar 
de Peix que van servir, el capvespre del dijous 14, 
els responsables de l’Escola d’Hostaleria de l’Institut 
Joan Ramon Benaprès. Prèviament al sopar es va 
entaular un diàleg sobre les especies que habiten 
el nostre litoral i les preferències que en tenen els 
consumidors. Hi ha participat l’Eva Bolaño, regidora 
dels Mercats Municipals i Alimentació de Vilanova i la 
Geltrú, també l’Emília López de la peixateria Domingo 
del nostre poble. Que han estat acompanyades per 
Xavier Mestres, membre  del Senat Gastronòmic 
del Garraf.

Tot seguit el col·loqui va derivar a una pregunta:  
“Què n’hem de fer del peix senzill? Que ha estat 
moderat per en Vicenç Morando. Per acabar 
aquestes intervencions s’ha procedit a la lectura 
del Manifest de la Cuina del Mar, a càrrec de Josep 
maria Matas i Isidre Also. I ara sí, el sopar. A peu 
dret, amb degustació de propostes elaborades pels 
professors i els alumnes de l’Escola, pel que fa al 
peix senzill i amb les espècies més conegudes. Tot, 
amb acompanyament de vins del Garraf.

La Colla Jove des Castellers de Sitges ja preparen 
la propera temporada, amb en Marc Yll i Sergi Milà 
com a nous caps de Colla i en Santi Terraza que 
torna a la presidència i amb un equip tècnic format 
per 20 persones. Mentre que en Santi Terraza  ha 
integrat una Junta Directiva General formada per 
30 persones. Només falta treballar per aconseguir 
superar reptes, la gent, les ganes i la il·lusió  hi són. 
Només cal  assumir que no hi ha res impossible.  

Èxit de participació en la Marató, organitzada per 
la Societat Recreativa el Retiro, amb la finalitat 
d’aconseguir fons destinats a la rehabilitació del seu 
saló teatre. Entre els participants a la botifarrada, 
l’actuació de la Suburband, així  com  altres activitats. 

Durant els transcurs d’aquesta trobada, molts van 
poder visitar les obres que s’estan efectuant, altres 
van apadrinar butaques i alguna llotja, com també hi 
va haver que es va fer soci, sobrepassant així el miler. 

Queda molta feina encara a fer, si més no la gent 
va responen a la crida de col·laboració, cosa que fa 
ser optimistes a la junta, que presideix en Francesc 
Nuñez, per assolir la fita que s’han proposat.   

El dilluns 18, en el Saló de Plens de l’Ajuntament, 
s’ha constituït el 5è Consell d’Adolescents de Sitges, 
amb presència de l’alcaldessa Aurora Carbonell i 
del regidor d’Infància i Joventut, David Martínez. El 
Consell el formen 14 alumnes entre 1r i 4r d’ESO 
dels Instituts Vinyet, Benaprès i Escola Pia i que 
constitueix un apropament entre els l’Ajuntament i 
els Joves, als qual hi serveix d’eina per mostrar les 
seves inquietuds a l’estament oficial més proper, 
l’Ajuntament del seu poble.

A partir d’aquí es reuniran una vegada al mes a 
l’Espai Jove, on traballaran per desenvolupar els 
seus projectes, junt amb les seves aspiracions i al 
final de curs ho presentaran al Consistori. De ben 
segur que algun d’aquests membres del Consell 
d’Adolescents, els d’ara i els de les altres promocions, 
el dia de demà formaran part d’alguna regidoria o 
fins i tot arribar a ser alcalde o alcaldessa. Ja tindran 
una mica d’experiència i no els hi vindrà tan de nou. 

Tanmateix hauran de ser conscients que des de fora 
les coses es veuen d’una manera i quan s’és dintre tot 
canvia, ja no sembla tan fàcil. Aquesta és una bona 
iniciativa per a que aquests joves, sobretot, sàpiguen 
dialogar i respectar les opinions dels altres. El que 
passa que quan s’hi barreja la política malament.

ESPORTS
   
El Club Patins Subur Sitges Sunway va guanyar per 
5-3 en el derbi que els va enfrontar amb l’equip de 
Vilanova. Que des de ben aviat ja guanyaven per 
3-0, un marcador que ens mostra el domini que en 
tot moment va exercir l’equip local. Tot i amb això 
al descans el marcador reflectia un empat a 3. Un 
resultat que no deixava dubte que els vilanovins 
havien entrat en el joc i havien crescut quan el 
resultat estava igualat. A la represa, tot i jugar amb 
un home menys per acumulació de targetes, els 
nostres van saber mantenir el control i encara van 
marcar dos gols més. Victòria que els permet està 
en la quarta posició amb 12 punts.

L’equip femení de futbol 7  de la UE Sitges ha sumat el 
segon triomf consecutiu, amb un marcador d’escàndol 
al seu favor 3 a 8 contra el Tous. A la primera part 
les sitgetanes es van avançar al marcador i les locals 
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no van tardar gaire en empatar, arribant a la segona 
part amb un empat a 3. A patir de la segona les 
visitants van oferir un recital de bon futbol que es va 
traduir en aquesta espectacular golejada, tot i que 
jugaven amb una jugadora menys per acumulació 
de targetes. Desprès d’aquesta victòria, l’equip que 
entrena l’Asensio Reza es col·loca en cinquena 
posició amb 6 punts.

Per la seva part el Juvenil A de la Blanca Subur va 
guanyar per 3 a 0 al CD Ribes. Cal ressaltar que 
l’equip de la Blanca Subur lidera el grup 10 de la 
Primera Divisió i té totes les possibilitats de recuperar 
la categoria desprès, que la temporada passada, es 
va despenjar  a Preferent.

Desprès de la derrota soferta pels de  la UE Sitges, 
que entrena l’Àlex Villagordo, s’han sobreposat 
guanyant a l’Atlètic de Vilafranca, en el seu camp, 
per 0-3. En un partit molt vibrant que el Sitges va 
dominar des del començament. Amb gols de Geri, 
Sacris i Pascua.

Una victòria que els permet col·locar-se colíders a 
16 punts amb el Martorell.

L’amateur femení futbol 7 va empatar a 2 amb el 
Piera. Un marcador que no va reflectir el bon joc que 
van desenvolupar les jugadores sitgetanes. 

Per altra banda l’amateur futbol 11va perdre, de 
manera escandalosa, per 1 a 12 amb l’Icomar. Sobren 
comentaris, però un mal dia el té tothom.

Entre els tres tornejos de golf, celebrat al camp de 
Terramar i en benefici de l’Hospital de Sant Joan 
Baptista, la Fundació Ave Maria i l’Associació Contra 
el Càncer, s’han obtingut 48.000 euros en total. 
Una bona iniciativa que des del Club del Golf, en 
solidaritat amb les tres institucions , promouen per 
a recollir-ne fons, els quals són molt benvinguts per 
continuar treballant per unes grans causes. 

Des del mateix Club s’informa que han quedat 
campions de Catalunya  en l’interclubs Mid Amateur. 
La final es va celebrar al camp de Sitges, imposant-
se a l’equip del Prat. Els jugadors que ho van fer 
possible són: Antonio Aizpún, Juan Antonio Bragulat, 
José Maria Duran i Erik Hedberg.

Pel que fa el foursome la victòria també s’ha decantat 
pels de Terramar on hi ha participat : Aizpún i Duran, 
que s’han imposat en el forat 14 i han obert el camí 

per sentenciar la victòria que també l’han fet possible 
Bragulat i Hedberg, amb victòries al match play.

El dijous 14 al camp Municipal d’Aiguadolç, s’ha 
celebrat el Memorial Johan Cruyff, organitzat pels 
Veterans del Sitges i on es van reunir jugadors del 
Dream Team. Entre ells: Julio Salinas, Guillermo 
Amor, Andoni Goikoetxea, Eusebio Sacristán, José 
Maria Bakero.

Desprès d’haver-se jugat els partits, es va descobrir 
la rajola , en l’Avinguda de les Estrelles, dedicada 
a en Jordi Cruyff, amb l’assistència de familiars del 
jugador i representants de l’Ajuntament. Com ja 
és de suposar va campar un gran ambient i també 
molta emotivitat. 

El Bàsquet Sitges va aconseguir una gran victòria 
en el pavelló del Ribes, amb un resultat de 57 a 
66. Ribetants i sitgetans van viure un gran tarda de 
bàsquet, entre un ambient molt cordial i festiu. Amb 
aquesta victorià l’equip sitgetà s’allunya de la zona 
de perill i que confirma el bon moment de l’equip, 
que en tot moment va dominar en el marcador, tot 
i l’intens joc mostrat pels locals.
  
La mateixa tònica van mostrat les jugadores del 
Bàsquet Sitges femení, que van jugar el seu partit al 
pavelló dels  Pins Vens, contra l’equip de Collblanc, 
al qual van guanyar per 67 a 46. La concentració 
que van demostrar des de bon començament, els 
va permetre tenir poques errades i van saber fer-se 
amb el control en tot moment, com així ho reflecteix 
el marcador. No cal dir res més.

La UE Sitges empata a 0 contra el Catllar, partit que 
s’ha jugat al Municipal d’Aiguadolç. Els nostres no 
es van trobar còmodes davant l’equip visitant i van 
trobar moltes dificultats per arribar a la seva àrea. 
El resultat ho diu tot.

L’equip sènior masculí del Rugby Club Sitges, ha 
començat aquesta temporada en el grup A de la 
Divisió d’Honor catalana , no ho ha pogut fer de 
millor manera, guanyant a l’equip INEF BCN per la 
contundent victòria de 70 a 5. Amb nomes quatre 
partits disputats, els de Sitges estan posicionats a 
només 2 punts del líder, que és el CR Tarragona.

Per la seva banda, aquesta temporada, és recupera 
l’equip femení de rugbi i ho ha fet jugant un partit 
amistosos, on s’ha pogut veure la seva bona preparació 
i moltes ganes de fer una bona temporada.      
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Quan faltaven 10 minuts per acabar el partit, que 
va enfrontar el Martorell amb l’equip de l’UE Sitges, 
i quan millor joc estaven realitzant, els de Martorell 
li plantifiquen el segon gol al Sitges i aquest acaba 
perdent per 2 a 1. En un partit que va estar molt 
igualat fins que en el tram final els visitants semblava 
que desequilibrava la balança, per a sorpresa dels 
jugadors i seguidors del Sitges. Un empat hagués 
estat un bon resultat, si més no els locals van tenir 
més sort i es van emportar la victòria.

Per contra el Sitges B va aconseguir vèncer al Moja 
per un contundent 5 a 1. Els de casa es van mostrar 
molt superiors davant l’equip visitant. Superioritat que 
es reflecteix en el marcador, davant els gols de Sergi 
Batalla, Casañola, Hugo Paraiso, Jaume Morales i 
Rubén Monago. Un molt bon resultat.

El Rugby Club Sitges ha fet un pas important al 
classificar-se per a jugar la segona fase de la Lliga 
Vueling Divisió d’Honor, això ha estat possibles 
desprès de guanyar al camp del CEU per 20 a 23.

Els jugadors del Club de Golf Terramar han guanyat 
el Campionat Golf Sènior de Catalunya, triomf que 
van aconseguir en el Club de Golf de l’Empordà. Tot 
i que en els partits celebrats dissabte dia 23 van 
quedar tercers, entre els 16 equips participants, el 
diumenge gràcies al bon joc exhibit es van col·locar 
al davant de la classificació.

L’equip estava integrat per Philippe  Bach, Alberto 
Bel, Mari Carmen Florán, William Gadja, Edurado de 
Pineda i Jorge Rubio.

El regatista sitgetà Oriol Castellà s’ha proclamat 
Campió de Catalunya Sènior, per setena vegada, 
en el Campionat nacional de Patí a Vela que s’ha 
celebrat en aigües del litoral barceloní. Remuntant 
uns resultats que li eren adversos per a les seves 
aspiracions de victòria, si més no mai es va donar 
per vençut i, amb el seu esforç i bona tècnica, va 
capgirar els mals resultats desprès que en les dues 
primeres jornades no s’havia ni classificat entre els 
tres primers.

També van  destacar les regatistes del club sitgetà, 
l’Elisenda Vives , que va aconseguir quedar en segon 
lloc de la categoria femenina.

Pel que fa a en Josep Maria Robert, que va defensar 
el títol de campió de Catalunya, va aconseguir 
proclamar-se subcampió en la categoria veterans.

Les instal·lacions del Club Natació  Sabadell han 
acollit les proves del Campionat de Catalunya 
Infantil d’Hivern, on el Club Natació Sitges ha estat 
representat per vuit nedadors, aconseguint uns 
excel·lents resultats.

Així Angèlica Tchernev i Tom Hoek van pujar al podi 
unes quantes vegades. L’Angèlica es va proclamar 
campiona de Catalunya en les proves de 50 i 100 
papallona i també va aconseguir la segona posició en 
els 200 papallona i la setena en 100 esquena en la 
categoria de 13 anys. Mentre que en Tom aconseguia 
la primera posició en els 50 i els 100 esquena en 
la categoria de 14 anys. Unes posicions que els 
permetrà formar part de la selecció de Catalunya en 
el Campionat d’Espanya de Comunitats Autònomes, 
que es celebrarà el proper febrer. 

Tornant al Campionat Infantil d’Hivern, la resta de 
participants també van fer una molt bona competició. 
Amb la Irene Capitán que, tot i no estar en el millor 
moment, va acabar en sisena posició en els 400 
lliures i en la vuitena en els 400 estils i desena en 
els 200 braça. Per la seva banda Liane Sánchez va 
ser vuitena en els 50 i el 100 braça respectivament, 
que de moment per només tres dècimes no es pot 
classificar de manera automàtica per disputar el 
campionat d’Espanya a celebrar en Pontevedra. 
També Àlex Nova té plaça de finalista en els 200 
braça.                 
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EL DIA A DIA

Despès de les enceses de la il·luminació de Nadal, 
per aquest cap de setmana i dies posteriors hi ha 
programats diferents actes com: els divendres 
6 un Cercavila musical amb Apocadixie Cotton 
Pickers; el dissabte 7, cantada de nadales a càrrec 
de Sitges Canta al Mercat Municipal. I taller per la 
bola de Nadal mentre es degusta una copa de vi al 
Palau del Rei Moro; dijous 12, Conte de “la Bruixa i 
el Tió” a càrrec de Montse Panero, en el Cap de la 
Vila. Cercavila Musical amb Apocadixie pels carrers 
de la vila; divendres 13 Concert de Santa Llúcia a 
l’Escorxador; del 10 de desembre al 7 de gener, 
Mostra de figures dels diorames a la Biblioteca 
Santiago Rusiñol. Així com la tradicionals exposició 
de diorames al Palau del Rei Moro, presentada pel 
grup pessebrista local. 

El fet de que els carrers de la vila llueixin l’enllumenat 
de Nadal, Sitges és suma a tots els pobles i ciutats 
de Catalunya segueixen amb la tradició. Un altre 
any, locals i visitants, podem gaudir dia darrera dia, 
fins el dia de Reis, d’aquest esperit nadalenc que 
acaba de començar.

El dia 7 ens ha deixat un company de les pàgines 
de l’Eco, però sobretot, el marit de la Natalia i el 
pare dels seus fills, en Francesc Borderia i Soler. 
Un apassionat del cinema, que el va portar a ser 
programador de les pel·lícules que es passaven a 
la sala del Retiro durant més de 25 anys.

Tot i que la seva professió era la de mestre de la 
forja, quan el 2 de febrer d’aquest 2024, durant 
l’última projecció que es va portar a terme abans 
de la remodelació d’aquesta sala, en Ciscu ens 
explicava amb satisfacció que la lira de forja, que 
es podia veure al damunt de la boca de l’escenari, 
l’havia fet ell. Un detall que l’actual junta Directiva li 
van assegurar que aquesta es tornaria a posar en 
un lloc destacat de la renovada sala.

desembre

També el motivava el fet de poder escriure i ho feia 
sobre el tema que més dominava, el cinema. Al qual 
va dedicar diferents llibres, tots relacionats amb 
el cinema i la vila, un dels quals vaig tenir l’honor 
d’escriure-li el pròleg. A banda d’això va col·laborar 
setmanalment en el nostre setmanari en l’espai que 
portava per identificació: “Des de la meva pantalla 
blanca”. Ell que estava molt vinculat a l’Eco, perquè 
aquesta família el va acollir quan de ben jove va quedar 
sense pares i on de la casa del carrer Bonaire  hi va 
sortir per casar-se amb la Natàlia a qui va estimar 
i cuidar , i de manera exemplar, quan aquesta va 
emmalaltir i el va precedir en el darrer viatge, quan 
també n’havien fet molts junts i en companyia dels 
seus amics. 

Pocs dies abans, durant la Nit dels Premis Sitges, 
ja no hi va poder assistir per recollir el Premi Janio 
Marti d’Arts Escèniques que concedeix la Societat 
Recreativa el Retiro i que enguany el jurat va 
considerar que ell n’era el mereixedor. Si més no, 
ara que em refereixo a premis, mai va poder recollir 
la Ploma d’Or, perquè incomprensiblement no se li 
va atorgar. Mèrits n’havia fet.      

El Gremi d’Hostaleria ha celebrat la cinquena edició 
de la Nit del Turisme, el sopar de gala  ha tingut 
com a marc l’Hotel  ME Terramar. Un acte en el qual 
havia anunciat la seva presència el president de la 
Generalitat, Salvador Illa. Si més no, a última hora, i 
per motius d’agenda, va excusar la seva presència. 
Però sí que va comptar amb la presència del delegat 
del Govern al Penedès, Lluís Valls; l’alcaldessa Aurora 
Carbonell; el president del Consell Comarcal, Luís 
Miguel García; el president del Gremi d’Hostaleria, 
Oskar Stöber, entre altres autoritats i representants 
d’altres institucions sitgetanes. Essent el conductor 
de l’acte, en Vicenç Morando. 

Arribat el moment dels parlaments, tots van girar a 
l’entorn de la temporada turística, que no ha estat 
dolenta i que Sitges és un poble que atrau el turisme. 
Tanmateix no hi va faltar la veu crítica, en aquest la 
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del propi president del Gremi, l’Osakar Stöber, que 
una vegada més es va centrar en què no ens podem 
dormir en els llorers i sobretot va tornar a recalcar 
en el problema de la manca de sorra que pateixen 
algunes platges i que ja es fa temps que el problema 
existeix i no es cerquen solucions. I tots van coincidir 
en què el proper any 2025 Catalunya serà la Regió 
Mundial de la Gastronomia, esdeveniment que s’ha 
d’aprofitar per a que Sitges jugui un paper important 
com a referent gastronòmic.

Una vegada finalitzat els parlaments va ser el moment 
dels reconeixements, com el dels Amics Predilectes 
del Gremi que van recaure  en l’Oriol Castro, la Policia 
Local i en Talino Plana. I el pin d’or del Gremi a Toni 
Alemany, dels Vikingos, quan precisament acaba 
d’abaixar la persiana del seu establiment.

També es va aprofitar l’ocasió per lliurar els Premis 
del Sitges Tapa a Tapa amb el següent veredicte: 
Primer premi Mim, per la Coca de Llardons; Segon 
premi Sofia by Pic Nic, Bunyol de Mar; Tercer premi 
Casa Hidalgo, Tentacle Camuflat; 1er Accèssit Pic 
Nic, Niu Ibèric; 2º Accèssit. Vermuteria Rojo. 

I així va acabar una vetllada agradable, on el turisme 
i les excel·lències que ofereix aquest poble turístic 
al visitant. Fent tot el possible i més per atreure un 
turisme de qualitat i per això no s’ha de abaixar la 
guàrdia i mimar el poble com es mereix. Un compromís 
que s’ha de portar a terme en parts iguals, entre 
els governants i els responsables de l’Hostaleria 
en general.  

S’ha produït el relleu a la presidència del Consell 
Comarcal, la fins ara presidenta Mònica Gallardo, 
de Junts, dona pas a Lluís Miguel García del PSC, 
en compliment d’una acorda que van arribar fa un 
any i mig. La presidenta sortint ha destacat la tasca 
desenvolupada durant el seu mandat, en qual s’han 
portat a terme moltes de les iniciatives previstes  i 
sobretot ha fet menció  l’experiència assolida en aquest 
càrrec que va associada al bategar de la comarca.

Per la seva part el nou president entrant ha declarat 
que assumeix el càrrec amb la responsabilitat que 
aquest comporta, i amb moltes ganes per treballar 
en benefici de la comarca des de una perspectiva 
conciliadora i on ha de prevaldre el diàleg per a 
benefici de tots plegats.

Amb motiu del dia Internacional dels Drets Humans, 
aquí celebrem les IV de Drets Humans , sota el 

lema Solidàries Justes Conscients, que durant dues 
setmanes el mateix Departament de Drets Civils, amb 
la col·laboració de Sitges Solidari, han programat un 
seguit d’actes on els temes escollits tractaran sobre 
els drets humans.

El primer acte s’ha celebrat el dia 3 al Casino Prado, 
amb la projecció de La Caravana, desprès de la 
qual s’ha entaulat un col·loqui on hi ha participat 
Nuria Clavero, Aitor Palacios, que són els directors 
d’aquest documental i que ha comptat amb la 
col·laboració del CineClub Sitges. Tanmateix l’acte 
més rellevant s’ha portat a terme el dimarts dia 10, 
amb la inauguració d’una exposició i la projecció d’uns 
vídeos que mostren la tasca que desenvolupen les 
entitats de cooperació i justícia global com: Sitges 
Solidari, Ocularis Women Rising for Africa, SETEM, 
Amnistia Penedès-Garraf i la Fundació Fernando 
Fonseca. Acabant amb la lectura de la corresponent 
Declaració dels Drets Humans.

A més del actes esmentats hi ha en programació 
altres a celebrar en la Biblioteca Santiago Rusiñol, la 
presentació de l’Agenda Llatinoamericana “Construint 
cultura de pau”, amb la participació d’Andreu Bosch, 
Jordi Pujadas, Joan-Pere Guzmán, Clara Madrid i 
Silvia Plana, al Centre Cultural Miramar. A més de 
la xerrada prevista per al 20 de desembre, basada 
en un taller sobre finances ètiques i microcrèdits a 
la Biblioteca Santiago Rusiñol. 

L’Espai Cultural del Miramar ha acollit una jornada 
dedicada a les empreses i entitats i que ha tractat 
sobre les activitats econòmiques sostenibles dels 
recursos marins. Que ha permès conèixer els ajuts 
que destina el Fons Europeu Marítim de la Pesca i de 
l’Agricultura, a pescadors i agricultors, i els requisits 
que calen per demanar-los. I on també s’ha tractat 
del relleu generacional dels pescadors, un aspecte 
que afecta de manera molt especial als pescadors 
sitgetans, en uns moments on només surten a pescar 
tres barques. 

Per promoure aquest relleu generacional, als centres 
de secundària, s’ha projectat el documental Més 
enllà del mar, dintre del marc d’unes xerrades per a 
transmetre a aquestes noves generacions els valors 
d’aquesta professió. I que forma part de les accions 
establertes en el marc de l’adhesió al GALP Costa 
Central, amb la intenció de fomentar l’economia blava a 
través de la pesca, a més d’activitats relacionades amb 
el turisme, la gastronomia o les activitats nàutiques.
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Tot això coincideix amb una nova edició del Capvespre 
del Peix Senzill que promou l’Escola d’Hostaleria per 
posar en valor  les espècies menys conegudes de 
la pesca de la costa del Garraf. I que compte amb 
la col·laboració de l’Agència de Desenvolupament 
Node Garraf i on es van reunir representants de 
la Confraria de Pescadors de Vilanova, els Gremis 
d’Hostaleria de Sitges  i la Societat Gastronòmica 
de Sitges. Tots van apostar per la integració d’aquest 
peix en els menús dels respectius establiments de 
restauració.

En el transcurs del sopar, elaborat pel professors 
i alumnes de l’Escola d’Hosteleria i que ha tingut 
com a protagonisme l’esmentat peix senzill , es van 
lliurar els reconeixements a mena de diploma de 
Mariscal de Peix Senzill, a Anna Monasterio, que és 
professora de l’Escola d’Hostaleria de Sitges, per la 
seva tasca en la formació de futures generacions 
de cuiners. I a Salvador Pons, mariner i membre del 
Senat Gastronòmic del Garraf, per la seva trajectòria  
i difusió de la cuina del mar. 

El sopar va estar acompanyat per vins del Massís 
del Garraf, on han destacat els cellers locals com 
Puig Batet, Vins de Foresta, Finca Valldosera i Celler 
de l’Hospital.

Tot això passa mentre s’anuncia una nova normativa 
que es vol posar en pràctica des de la Comissió 
Europea, la qual pretén limitar l’activitat pesquera 
a 27 dies anuals. Un disbarat. A no ser que vagi 
acompanyada de mesures compensatòries, perquè 
del contrari no es sap com podran viure els pescadors 
i com el peix arribarà al mercat. Més amunt apuntava 
que des de diferents estaments s’està treballant 
per aconseguir un relleu generacional dels pocs 
pescadors que queden, però davant aquesta mesura 
i aquestes perspectives ben poc s’aconseguirà amb 
l’intent d’atreure jovent que vulguin fer de pescadors.

La pesca a Sitges ha experimentat una gran davallada 
si ho comparem, per exemple, amb l’any 1960 
quan sortien a pescar 50 barques, que es trobaven 
a la platja de la Fragata, amb els seus respectius 
pescadors. Quan a l’any 1990 es van derivar al 
Port de l’Aigudolç ja s’havien reduït a 20 barques, 
el 2000 15, 2010 12, 2015, 2021 4. Fins arribar 
el 2024 amb només 3 barques. Un panorama gens 
esperançador.

Una delegació de les Associacions de Famílies 
d’Alumnes de Sitges s’ha desplaçat al Parla ment de 

Catalunya amb la finalitat d’exposar les mancances 
amb que es troba el desenvolupament de la tasca 
educativa a la vila. La jornada ha començat amb 
una trobada amb el grup parlamentari de Junts, al 
capdavant del qual hi havia l’expresidenta del Parlament 
Anna Erra a qui acompanyava la Montserrat Ortiz, 
Mónica Gallardo i Rosa Tubau. Mentre que la segona 
trobada ha estat amb l’Eva Garcia, del Partit Popular, 
que com a presidenta de la Comissió d’Educació, 
s’ha compromès  a traslladar les demandes de la 
delegació sitgetana a aquesta, donant entrada a 
la petició en el Registre General del Parlament. 
Seguidament han estat rebuts per Gisela Navarro 
del Partit dels Socialistes de Catalunya, responsable 
de les polítiques educatives del seu grup, a qui 
acompanyava els regidors sitgetans Luismi García 
i Xavier Roig. També han estat rebuts per Jèssica 
Albiach i s’ha compromès a donar tot el suport a les 
demandes de la delegació sitgetana. la jornada ha 
finalitzat amb una trobada amb el grup parlamentari 
d’Esquerra Republicana de Catalunya, Mar Besses 
que també és membre de la Comissió d’Educació del 
Parlament, que ha estat acompanyada pel regidor 
sitgetà  Albert Oliver-Rodès.

La delegació sitgetana s’ha mostrat esperançada, 
davant les seves propostes, al trobar complicitat i 
ganes de portar-les a terme des de seu parlamentària. 
Unes peticions que van en la línia de crear una nova 
escola-institut per tal de donar cabuda a les dues 
línies completes encobertes; també els recursos 
necessaris per a una inclusió real dels infants amb 
necessitats de suport educatiu especial; i que la 
solució sigui immediata a fi de poder planificar les 
inscripcions de cara el curs vinent. 

A Vilanova on residia ha mort la sitgetana Montserrat 
Lago Lafuente, un referent del món de la ràdio, 
mitjà pel qual es va sentir atreta des de ben jove: 
Però la Montse era polifacètica, perquè també era 
una apassionada del teatre. Amb una veu clara, 
bona dicció i bons dots per a la interpretació, se li 
van encarregar papers en diferents obres que va 
desenvolupar amb excel·lent mestratge. Com també 
ho va demostrar sent un  excel·lent rapsoda. 

Apassionada de l’art en totes les modalitats i en 
especial de la pintura, amb el seu company Joaquim 
Budesca van transitar per aquesta faceta artística que 
vitaminava en Joaquim amb el seu art. Un fet que la va 
apropar al mecenatge i a la crítica, desenvolupada de 
manera constructiva i ponderada. Al seu poble natal 
era una assídua de la galeria Àgora, del matrimoni 
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Pi, on havia exercit de presentadora de no menys 
importants exposicions

Fructífera va ser la seva etapa com a locutora de 
ràdio Penedès-Vilanova, on la casualitat va permetre 
que m’entrevistés quan a l’any 1991 en van concedir 
la Ploma d’Or i, anys més tard, concretament en el 
2017, em va tornar a entrevistar en el programa 
radiofònic del Canal Blau, també en l’estudi de 
Vilanova, quan vaig ser nomenat Cronista Oficial 
de Sitges, en el programa que s’identificava amb 
l’anunciat: “Que volin les paraules”.

Nascuda al nostre carrer de l’Aigua, formava part 
de la populosa nissaga dels Lago, família molt 
estimada i recordada per la gent del poble. On la 
Montse també estava molt unida a la seva tia Gene, 
germana de la seva mare, que era modista i vivia en 
el carrer Santiago Rusiñol.

Ara, aquella veu tan clara i segura ha emmudit, si 
més no el seu record, el d’una dona amb empenta i 
caràcter, seguirà per sempre més viu entre nosaltres.   

Al costat mateix dels Jardins de Terramar hi ha un 
terreny on fins ara s’ubicava el Festival de Terramar. 
Aquest terreny té uns propietaris, que ja fa temps 
han presentat un projecte per a construir un hotel 
i per a tal propòsit prèviament han d’aconseguir 
els permisos pertinents. L’Ajuntament de Sitges, la 
Comissió Territorial d’Urbanisme del Penedès i la 
Generalitat, estan estudiant si el projecte esmentat 
aporta tots el requisits que són menester per a la 
tal construcció, que no contempla que s’hi puguin 
construir vivendes o apartaments turístics, a la qual 
cosa els veïns s’hi oposen, perquè temen que pugui 
passar això. De moment interessats i administració 
s’intercanvien la paperassa que per a questes 
projectes es requereix. 

S’ha fet un pas més per a la construcció d’un nou 
Institut-escola quan, el dimarts dia 17, la directora de 
Serveis Territorials d’Educació del Penedès, Belén 
Alcón, es va reunir aquí a Sitges amb la regidora 
d’Educació, Carme Gasulla i altres representants 
de les diferents formacions polítiques que integren 
el consistori, per tal de tractar sobre el tema. On hi 
va tornar a sortir la proposta dels barracons, tot i 
que això està a l’espera d’estudi que dependrà de 
la prescripció dels alumnes d’I3. Si no són suficients 
per completar una línia de curs s’haurà d’esperar.

De totes maneres es treballa per obrir una tercera 

línia a Educació Infantil i primària. I sobretot es va 
posar també sobre la taula la necessitat d’augmentar 
els recursos econòmics per poder solucionar les 
diferents problemàtiques que sorgeixen davant la 
degradació que pateixen, sobretot, l’escola Esteve 
Barrachina i  la del Miquel Utrillo, pròpies del pas 
del temps. 

La visita   va ser profitosa on va sorgir la petició 
formal a l’Ajuntament per a la cessió de terrenys 
on es pugui construir el nou centre d’ensenyament.     

CULTURA

El dissabte 6 i el diumenge 7 s’ha celebrat, al Casino 
Prado, la 28a edició del concurs Josep Mirabent i 
Magrans. El dissabte ha estat centrat en la música de 
cambra i el diumenge el torn del cant. On hi participen 
23 formacions i 37 cantants i és considerat uns dels 
premis més destacats que es celebren a Catalunya, 
on la categoria dels participants és molt alta. 

A més dels premis en metàl·lic, que es concedeixen 
els guanyadors, aquests tenen el privilegi de participar 
en els concerts que a les nits d’estiu es celebren 
al Racó de la Calma en el transcurs del Sitgesestiu 
i també durant el cicle de música clàssica que es 
celebra al Prado.

Els guanyadors d’aquesta edició, que com sempre 
s’ha caracteritzat per la qualitat interpretativa dels 
participants de les dues modalitat, han estat: en la 
modalitat de cambra el jurat ha estat format per 
salvador Brotons, Isabel Fèlix, Assunto Nese, Xavier 
Chavarria i Elisenda Fàbregas. Desprès de valorar 
l’actuació dels participants, han considerat concedir 
el Primer Premi Ajuntament de Sitges a Faccini Piano 
Duo: Elia Faccini-piano i Betsabea Faccini-piano.

Segon Premi, família Mirabent i Magrans, Trio 
Mediterraneo: Ivan Garcia- violí, Jordi Pérez-violoncel, 
Daniel Evangelisti-piano.

Tercer Premi, Casino Prado Suburense, ha estat 
atorgat Ex-Aequo: Duo Herzando: Alexandr Tian – 
flauta travessera i Shenghao Liu- guitarra.

Duo Dagda: Antón Seijas – clarinet i Cristina Bernal 
– piano.

En la modalitat cant, el jurat ha estat format per Carme  
Bustamante, Luciana Serra, Raul. Giménez, Fernando 
Sans i Jordi Torrents. Que han acordat concedir:
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El Primer Premi, família Mirabent i Magrans, a Rosa 
Maria Abella- soprano.

Segon Premi, Ajuntament de Sitges, Ex – Aequo 
a Aseel Massoud – soprano i a Violeta Alarcon – 
soprano.

Tercer premi, família Escolà-Camprubí, a Oscar 
Encinas -tenor. 

El Consorci dels Museus de Sitges té nou director, 
es tracte de Txema Romero, que a partir de febrer 
substituirà en el càrrec a la Mercè Munnè que 
desenvolupava aquestes funcions de manera 
provisional i que a partir de que prengui posició el 
nou director, la Mercè passarà a donar-li suport i 
assessorament tècnic. 

En Txema Romero ha mostrat molt bona predisposició 
per posar-se al capdavant dels museus sitgetans i 
treballar per potenciar, si cap encara més, aquest 
important llegat que el poble de Sitges té el privilegi 
de custodiar i ensenyar.

Fa 150 anys que el pintor Joaquim Sunyer i de 
Miró naixia a Sitges, concretament el dia 20 de 
desembre de l’any 1874 i on va morir el 1956. Per 
a commemorar aquest aniversari els Museus de 
Sitges, conjuntament amb la xarxa de Museus de 
Catalunya, han preparat una jornada en la qual s’han 
intercalat cinc conferències, una visita comentada i 
la Peça del mes dedicada a una obra seva.

Els Museus de Sitges, portat pel seu interès de 
recuperar obra dels artistes locals, ha fet possible que 
de tenir una sola obra del pintor Sunyer ( Maternitat) 
ara n’exhibeixen sis, la susdita Maternitat, Les germanes 
Ribes, Les dues cotorres, Paisatge de Sitges, Amadeu 
i Retrat de na Montserrat Gorgas i Ferrer.

Sense oblidar-nos que de maig a novembre del 
2017 al Maricel de Mar va tenir lloc una interessant 
exposició de l’artista sitgetà, amb motiu de complir-
se el centenari de la que ha estat la seva obra més 
emblemàtica, la pintura Cala Forn, que per a l’ocasió 
va ser cedida pel Museu Nacional d’Art de Catalunya.

La efemèrides que ara ens ocupa, és una altra bona 
oportunitat per aprofundir i divulgar l’obra d’aquest 
sitgetà que es va abraçar als corrents que marcava 
el Noucentisme.  

Amb motiu de l’any Salvat Papasseit, i dintre dels 

actes de commemoració del centenari, s’han posat 
unes rajoles en un dels miradors de l’Aiguadolç, des 
d’on es contemplen unes magnífiques postes de sol, 
rajoles on es llegeix  el seu poema Posta. 

En l’acte hi ha intervingut el poeta Joan Duran i 
l’escriptor Xavier Gimeno, en representació del 
Grup d’Estudis Sitgetans tancant l’acte el regidor 
de Cultura, Albert Oliver-Rodés. Tots han coincidit 
a glosar l’obra del poeta i sobretot aquest poema 
tan adient a les espectaculars  postes de sol que, 
en aquesta època de l’any, es poden admirar.

I també un altre centenari, la del naixement de la 
pintora Cari Terrés-Camaló i Bergnes de las Cases. 
Per aquet motiu a l’Espai Cultural Pere Stämpfli s’ha 
inaugurat una exposició de les seves obres i que està 
comissariada  per la historiadora de l’art Beli Artigas. 

A la Cari la seva vessant artística li venia de família, el 
seu oncle era el pintor paisatgista Guillem Bergnes, 
tot i que ella va estudiar la carrera de Belles Arts a 
la Llotja de Barcelona i es va especialitzar en pintura 
floral, naturalesa morta i retrat. Fet que li va permetre 
exposar en algunes reconegudes galeries d’art.      

L’amic David Jou té molts lligams amb Sicília, on 
hi passa temporades, mogut pels contactes que 
manté amb físics especialitzats, com ell, en la física 
quàntica. I aprofita aquestes estades per escriure 
poemes inspirats en els bonics indrets que atresora 
l’illa. Poemes que l’Acadèmia Peloritana de Messina 
ha publicat en la seva publicació digital, en una edició 
bilingüe entre el català i l’italià, amb dos pròlegs de 
les professores Liliana Restuccia i Paola Colace, que 
són membres de l’apartat de ciències de l’esmentada 
Acadèmia.

Aquesta és un dels projectes fets realitat a l’espera 
d’altres que són a punt de veure la llum.  
         
El divendres 13 a l’Escorxador ha tingut lloc el concert 
de “Música Sitgetana”, el mateix que fa uns anys es 
coneixia per concert de Santa Cecília, de la qual n’és 
l’ànima el músic sitgetà Juanjo Rocha que, com ens 
té acostumats, ha reunit a un quintet de corda i piano 
que han interpretat músiques de diferents autors 
i de manera especial dels mestres locals, Gabriel 
Pallarès, Manel Torrens i Antoni Pañella.

Una vetllada musical molt entranyable i amb molta 
varietat de temes, interpretats per uns instrumentistes 
que en tot moment han mostrat la seva vàlua i la 
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implicació total amb aquest tradicional concert que 
es celebra cada any entre novembre i desembre. 
Al final, director i músics van rebre les felicitacions 
que es mereixien
    
El diumenge 22 la Big Band del Retiro ha ofert el 
seu tradicional concert a l’Escorxador, sota la direcció 
de Xavi Plaza, la qual ha mostrat un molt nivell 
d’interpretació, que ha arrancat els aplaudiments 
del nombrós públic assistent.

Aquesta formació es caracteritza per la continuïtat 
dels membres que la componen que són: a la veu, 
la Bibiana Gomis; trompetes: Xavi Bernard, David 
Evans, Oriol Pascual, Marc Marcet; trombons: Pere 
Camps, Domingo Garcia, Tomás Berjaga, Dani Nieto, 
Pol Garcia; Saxos: Miquel Ferret, Lluís Marcet, Roger 
Pascual, Fernando González, Xavi Plaza: Guitarra: 
Marc Bernad: Baix: Josan Cuberos; Bateria: Pau 
Giralt; Piano: Victòria Carbó.                                                                                    
    
El diumenge 29, continua la programació de la 
música local, amb el també  tradicional concert que la 
Suburband ofereix per aquestes dates. Com el saló 
teatre del Retiro, seu de la banda, està en obres el 
concert s’ha celebrat a l’Escorxador. Amb un públic 
molt entregat que ha aplaudit totes les inspirades 
interpretacions. Sota la direcció de Joan Pinós.

Cal fer esment que en els últims anys la banda 
retirista  l’ha dirigit la Meritxell Tarragó, havent  assolit 
un bon nivell i , el que és molt important, el nombre 
de components ha augmentat, per la qual cosa es 
pot dir que està passant per un bon moment en tots 
els aspectes.

Com és habitual a la mitja part s’han sortejat uns 
instruments, amb la finalitat de fomentar la presència 
de nous músics en la susdita formació. Al finalitzar la 
banda ha rebut un fort aplaudiment i tothom, a més 
dels músics i la directora, s’han mostrat satisfets de 
la tasca portada a terme en el si d’una banda que 
ja fa més de vint anys que està formada i que des 
d’una altra vesant, però també musical, s’hi afegeix la 
Cobla Sitgetana que, el dia de Sant Esteve d’aquest 
any, ha complert el 60 anys de la seva formació. 
Per tant doble felicitació musical per a les dues 
formacions. Que mai abans Sitges havia comptat 
amb la presència, tan continuada, de dos projectes 
musicals d’aquesta índole.     

La poetessa i prolifera Cèlia Sánchez- Mústich, ha 
presentat a la llibreria Ona de Barcelona, la que és 

la seva antologia poètica, editada per Pagès Editors, 
amb un total de 107 poemes publicats anteriorment 
i que porta per nom, “Si creus que hi soc” sent  la 
publicació número 10 de la col·lecció Tria Personal.

Amb il·lustracions del pintor vilafranquí Joan Raven 
i amb l’epíleg de Sònia Moll. La Cèlia es mostra molt 
contenta amb aquesta publicació, que per a ella és 
molt especial, perquè ha esta com fer un resum de 
tota la poesia que ha escrit, portada per una afició 
que li ve des de que tenia 8 anys. Tornar a treure a 
la llum poemes que fa molts anys que havien escrit, 
li ha significat reviure moments i llocs que sempre 
ha tingut presents. També aquest cronista creu que 
la tasca no ha estat fàcil, quan ha estat el moment 
de fer la tria perquè, ho se per experiència: “hi poso 
aquest i deixo aquest altre...”.

Properament es farà la presentació a Sitges.                                               

FESTES I TRADICIONS

A les portes de Nadal es van coneixent detalls de 
com es viurà la festa a Sitges, on un dels plats forts 
és la representació dels Pastorets, que per a l’ocasió 
estrena president, d’una junta on s’han portat a 
terme pocs cavis, l’Oleguer Arola, el qual anuncia 
que com una de les novetats d’aquest any hi trobem 
un altre arranjament de la música, que han portat a 
terme en Juanjo Rocha  i en lluís Marcet, aquet últim 
serà el director musical. El que no canviarà serà el 
llibret, “El Primer Nadal dels Pastors” que és obra 
de mossèn Rosend Fortunet i Busquets i que data 
de l’any 1923.  Les dues representacions tindran 
lloc els dies 21 i 22. Darrera hi ha la feina de tots 
els participants que hi dediquen hores d’assaig i 
també molta il·lusió.

A les festes del Poble Sec es renova la junta, assolint 
la presidència l’Ainara Martínez, a qui acompanyaran 
l’àlex Virgili, Oleguer Arola, Xavi Barrachina, Anna 
Amorós, David Fernández, Roger Capafons, Aina 
Reinón i Marc Casares.

La voluntat de la comissió és seguint aportant a la 
festa els actes tradicionals que s’han fet sempre i, 
si és possible, recuperar algun acte que antigament 
es feia i ara no es fa. També mantenir el caliu de 
festa i veïnat durant tot l’any, organitzant actes que 
impliquin la resta de la gent del poble. Tenen noves 
idees i moltes ganes de fer, que és la millor raó per 
motivar a tothom.
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Una de les tradicions que més ens identifiquen 
amb el Nadal, és el pessebre. Per a tal motiu i, com 
a homenatge a la creadora de figures siciliana 
Àngela Tripi, traspassada recentment, a les vitrines 
de l’entrada de la Biblioteca Santiago Rusiñol es pot 
admirar una mostra de les figures dels diorames. I 
com cada any el plat fort és l’exposició de diorames, 
aquest any va per la 35a edició que es celebra al 
Palau del Rei Moro a càrrec del grup Pessebrista de 
Sitges, el qual exposa 13 diorames, a quin més bonic. 
Aquest cronista admira l’art que esmercen aquest 
pessebristes sitgetans, en la confecció d’aquests 
diorames que, contemplant-los ens transporten a 
les essències del Nadal que giren a l’entorn del 
naixement. Una contemplació molt entranyable, 
darrera la qual flora l’admiració a aquests amics que 
cada any ens sorprenen amb les seves composicions 
pessebristes.

Paral·lelament a aquesta mostra té lloc la convocatòria 
del 34è Concurs de pessebres, una oportunitat per 
a que el pessebre que fem rebi la visita del jurat 
i que aquest valori el treball i sobretot la creació 
artística que s’hi esmerça. I ja en les portes de les 
vigílies del dia de Nadal, el dissabte 21, a l’Espai 
Cultural Pere Stämpfli, s’ha celebrat la interessant 
conferència, “Nadal i el cinema, a càrrec de l’Albert 
Beorlegui Tous.   

El diumenge 15 s’ha celebrat el simpàtic acte de 
donar el tió als nens i nenes nascuts aquest any, 
prèviament ha tingut lloc un simpàtic cercavila des 
del Cap de la Vila a la plaça de l’Ajuntament. Un 
esdeveniment que és esperat per tothom i que 
resulta  molt divertit.  

Tió, que sigui dit de pas, s’ha fet cagar el dissabte 21 
a la Plaça de l’Ajuntament, entre un ambient de festa 
i amb tallers, contacontes, pintacares, xocolatada i 
el toc de festa i tradició que hi ha posat la mainada.

Com tampoc han faltat les sessions del popular 
Quinto, que va començar el dissabte 21, amb el Quinto 
Solidari organitzat paer la Penya Barcelonista, on els 
beneficis estaran destinats a la Marató de TV3 que es 
celebrava l’endemà. La resta de sessions, com ja és 
tradicional, s’han centrat al Casino Prado Suburense, 
la Societat Recreativa el Retiro i a l’Agrupació de 
Balls Populars. Totes s’han vist molt concorregudes 
i amb un ambient tan simpàtic i distés com sempre.  

Com ja forma part de la tradició, a la mitja nit de la 
vigília del dia de Nadal, a l’església parroquial abans 

de celebració de la Missa del Gall s’ha interpretat el 
Cant de la Sibil·la, que ha anat a càrrec  de Gemma 
Biosca ( veu) els grallers Marcets de Sitges, Nidia 
Berbegal (orgue) i el Cor dels Amics de l’Orgue. Una 
interpretació portada a terme amb molta delicadesa  
i que impressiona molt als qui en són espectadors.

El mateix dia de Nadal, a la mateixa església parroquial, 
ha tingut lloc el tradicional concert que organitza 
els Amics de la Sardana. Aquesta vegada amb un 
selecte repertori, també amb implicació d’autors 
locals, com l’Antoni Pañella i que  s’ha vist completat 
amb obres de l’Albert Font i del mestre Joan Moliner, 
amb l’acompanyament musical de la Cobla Maricel 
i la participació del tenor ribetà Andreu Miret. Sota 
la direcció d’en Francesc Gregori.

Un espectacular colofó del dia de Nadal, el que 
posa la música de Cobla, amb uns intèrprets que, 
cada any, ens sorprenen amb un repertori sublim i 
amb una interpretació magistral. Gratitud i felicitats 
a tots els qui ho fan possible. 

CURIOSITATS

Els nostres pescadors mentre feinegen, a més de 
pescar, extreuen del mar una gran quantitat de 
residus, sobretot molts plàstics, que es tradueix 
en 400.000 mil litres de deixalles rescatades del 
litoral català. Una barbaritat si es té en compte que 
tota aquesta brossa contamina el mar i fa difícil que 
les espècies que s’hi reprodueixen ho facin en les 
optimes condicions que cal. Un problema del qual 
la gent no n’és prou conscient, si més no preservar 
el fons marí és de suma importància. 

Totes les ciutats i pobles no s’escapen de les accions 
dels incívics que, només pel fet de fer mal,  fan malbé 
tot el que troben al seu pas, o plantificant grafits que 
desprès són difícils de esborrar. I d’això no s’escapa 
el llegat artístic i cultural. Entre el patrimoni escultòric 
de la vila es troba l’escultura que representa el cap 
de Crist, obra de l’escultor Josep Cañas, que en el 
seu dia va fer donació el Dr. Jesús Pérez Rosales, 
i que en un principi va estar ubicada al Racó de la 
Calma, on hi havia un bust de Santiago Rusiñol, i 
després en el lloc on es troba ara, en el Baluard Vidal 
i Quadras. L’obra ha patit diferent actes vandàlics,  
com quan li van escapçar el nas. 

Arran del programa iniciat conjuntament entre la 
regidoria de Cultura i els Museus de Sitges, destinat 
a restaurar les escultures que es troben en l’espai 
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públic, se li va encarregar a la restauradora sitgetana 
Mònica Roca la restauració d’aquest cap que, una 
vegada portat a terme amb molt bon ofici, torna a 
lluir en el seu lloc. 

Com sempre a les vigílies de Nadal, a banda dels 
pessebres que com ja he dit es fan en els llocs de 
sempre, n’hi ha uns que no estan a la vista de tothom, 
només reservats als caminants que freqüenten els 
indrets que ens són propers, com la Creu de Sant 
Isidre, on el Ricard Ruiz, en Ruiz de la farmàcia, 
junt amb els seus amics, hi disposen un pessebre 
als seus peus, en record del qui ho havia fet durant 
molts anys, en Ramonent Duran. 

També els Amics del Gafarró hi posen el seu, en 
aquest indret, una petita zona d’esbarjo, que es troba 
a mig camí de la Trinitat, la creu de Sant Isidre i del  
coll de la Fita. Als qui caminem per aquests indrets 
ens agrada trobar aquests detalls tan nadalencs 
i, al mateix temps, agrair a aquests amics la seva 
perseverança a l’anunciar-nos que Nadal és a prop 
i que en la seva nit, aquests pessebres, ens apropen 
a aquell de Betlem, entre muntanyes i la gebro d’una 
nit tan especial.  
   
Cada vegada són més les famílies que opten per 
celebrar el carismàtic dinar de Nadal en alguns dels 
establiments de restauració que, tant en aquesta 
diada com per la festivitat de Sant Esteve, ofereixen 
els típics menús d’aquests dos dies. L’escudella i 
carn d’olla, per Nadal i els canelons, el dia de Sant 
Esteve. Si que també és veritat que no és el mateix 
celebrar aquests dinars en la intimitat de la llar que 
fer-ho en un restaurant. Potser perquè, sobretot, 
en les cases les sobretaules són el complements 
perfetes d’aquests dinars, cosa que a fora, aquestes, 
tenen una durada més limitada, ja que el servei vol 
plegar i es nota quan van desmuntant taules i els 
comensals decideixen marxar.  

Si bé això és un aspecte a tenir en compte, les 
mestresses de casa en certa manera agreixen sortir 
a menjar a fora, perquè una cosa és anar convidat i 
l’altre ser l’amfitrió i per tant haver d’anar a comprar, 
fer el dinar i desprès, quan tothom marxa, haver de 
fer front al plataram que queda per endreçar. Amb 
aquest nou costum d’anar a celebrar aquest dinar 
a fora, també es desvirtua la tradició de fer cagar 
el tió a l’hora dels torrons o el costum també de 
dir el vers. Un vers que els més menuts aprenien 
a l’escola i desprès el recitaven pujats a dalt de la 
cadira davant els comensals que, agraïts pel detall, 

donaven una propina al protagonista. 

També l’última nit de l’any s’aprofita per sortir a 
celebrar-ho a fora. Però aquí s’observa un fet que 
és al revés del dia de Nadal, perquè tot i que són 
molts que trien  un establiment de restauració per 
a fer aquesta celebració, cada vegada són més que 
es reuneixen a casa de familiars i amics per sopar, 
menjar el raïm i brindar pel nou any, la raó d’això cal 
buscar-la en el preu que cal satisfer per fer aquesta 
festa  en un establiment especialitzat. Ni que es faci 
amb l’excusa que un dia és un dia. Sigui com sigui, 
però, a tot arreu és ple.

ESPORTS

L’equip del Sitges B ha guanyat a l’equip dels veïns 
més propers, el Ribes. Els dos juguen en el grup 13 
de la Tercera Catalana.

L’equip sitgetà va sortir a totes ii amb aquesta moral 
no els hi va costar arribar a la porteria dels rivals. Ho 
revalida el fet que només a un minut de començar el 
partit el Sitges es va avançar en el marcador amb el 
gol d’Àlex Casañola i als cinc minut tornava a marcar 
Àlex Rodríguez. A partir els dos equips van intentar 
batre la porteria del rival, però el marcador no es 
va moure, tot i que els dos van gaudir de sendes 
oportunitats. Amb aquesta victòria els sitgetans 
escalen fins a la tercera posició de la classificació.

També cal destacar la victòria de l’equip de la UE 
Sitges, en el partit que el va enfrontar al Sant Cugat 
al camp de l’Aiguadolç  i que van guanyar els locals  
per 3 a 2. Amb un gol de Pascua i un doblet de Geri. 
Així es consoliden quarts a la classificació i a quatre 
punts del líder i amb un partit menys. 

Mentre això passava el sènior A del Bàsquet Sitges 
va perdre en la seva visitat al Nou Bàsquet Olesa. En 
un partit que des de l’inici els sitgetans van patir molt, 
amb clar domini del locals. Tanmateix els de Sitges 
no es van deixar intimidar i en els darrers minuts del 
partit la diferencia no era tan gran, només 7 punts. 
Que van quedar reduïts a 6 quan va sonar el xiulet 
que indicava el final, amb un 67-53 al marcador. 

La UE Sitges  va aconseguir la victòria davant l’Ascó 
( 3-2) quan l’àrbitre del partit  ja es buscava el xiulet  
per xiular el final. L’equip visitant va demostrar el 
bon moment pel qual passa i va dominar des del 
començament, avançant-se en el marcador en el 
minut 10. I el Sitges no va trigar en igualar amb gol 
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de Alejandro Pasqua. Es va tornar avançar l’Ascó i 
quan faltava molt poc temps pel descans, el mateix 
Pasqua va igualar el marcador.

A la represa el Sitges va millorar el seu joc, on l’Ascó 
va tenir oportunitat de tornar a marcar, però gràcies a 
una molt bona parada de Lucas Cajes la cosa no va 
anar a més. I quan el partit semblava  que acabaria 
en empat, en el minut 93 del temps afegit, desprès 
d’un corner llançat per Xavi Cabezas, el rematava 
de cap al fons de la xarxa en Joel Espinosa. Amb 
aquest resultat els nostres queden segons a la 
classificació general.   

El nedador del Club Natació Sitges, en Luca Hoek, 
ha participat amb la selecció espanyola júnior en 
el Rotterdam Qualification, aconseguint la tercera 
posició absoluta en els 100 lliures , la quarta en els 
50 lliures i la cinquena en els 200 lliures. Mostrant 
la seva evolució, cosa que certifica els bons resultats 
que des de fa un temps ve aconseguint.

També en Tony Llewellyn ha competit en 17 proves 
en el campionat del Llanudno Swin Centre, celebrat 
a Gales. Aconseguint 9 ors, 4 plates i 4 bronzes. 
Això ens demostra el bon moment pel qual passa 
el nedador.

El regatista Oriol Castellà, del Club Nàutic Sitges, ha 
guanyat el campionat International Guido Deporter Cup 
2024, celebrat a sant Antoni de Calonge, una prova 
que és la tercera vegada que la guanya.   L’equip de 
futbol sala, Futsal Sitges, ha guanyat davant l’equip 
de Vilanova, els dos de Segona Catalana. Meritosa 
ha estat la victòria del conjunt sitgetà a l’haver de 
remuntar el marcador que marcava un empat 1-1. El 
gol del desempat el va marcar l’Óscar Ruiz. Victòria 
que els permet classificar-se per a la segona fase 
de la Copa Catalunya.

Es porta terme la que és l’onzena edició del Sunway 
Sitges Internacional Chees Festival, que és uns dels 
campionats d’escacs més importat que es celebra a 
l’estat. Quan es porten 6 partides disputades hi ha 
igualtat al capdavant de la classificació, on sobresurten, 
en el grup A, els grans mestres Gorshtein i Maurizzi, 
israelià i francès respectivament.  Pel que fa al grup 
B estan al capdavant els catalans Prats i Saldana.

Amb una participació de 107 jugadors. Entre ells hi 
ha una representació de la Penya d’Escacs del Prado, 
amb 5 jugadors. Aquest a l’haver d’enfrontar-se a 
jugadors d’un nivell superior fa que de moment els 

resultats no siguin prou bons pels interessos dels 
jugadors locals.
     
El Club de Golf Terramar ha acollit el Trofeu Infantil 
de Nadal, també amb la col·laboració de Sunway 
Hotels. En el transcurs del torneig es va poder 
apreciar un bon nivell entre els 36 nenes i nens que 
composen les diferents categories, però sobretot 
es va fer palesa la seva festiva i alegre participació. 

Van destacar Nieves Durán Piera, Manuel Giró Aguiló, 
Tomás de Caralt Astruells, Valentina Alcaraz Lengrand 
i Carlos Duran Abad, que va ser els campions de les 
seves categories respectives.  

Amb tres punts més aconseguits al camp del Santboià 
la UE Sitges lidera el grup 3 de la Primera Catalana 
. Desprès de realitzar un partit molt treballat que es 
va veure recompensat en el marcador 1 a 2. Els de 
l’Àlex Villalgordo van fer tota la feina a la segona part 
amb un gol de Geri quasi al començament d’aquesta, 
on a partir d’aquí el Sitges va dominar el partit i al 
minut 79 Geri torna a fer el gol del 0 a 2. Un resultat 
que semblava definitiu, però al minut 87 el Santboià 
va marcar el seu i els minuts que faltaven, més els 
afegits, van fer patir als visitants, si més no aquests 
van aguantar sense complicacions fins que l’àrbitre 
va xiular el final. 

El Club Patí Subur Sitges va dedicar un homenatge 
al qui ha estat una peça important de l’engranatge 
organitzatiu del Club, en Miquel Castellví, amb més 
de 30 anys vinculat al mateix, on ha desenvolupat 
diferents tasques, des de ser membre de la Junta 
Directiva, formant als més petits i ajudant quan era 
necessari.
    
I un altre homenatge a un dels fundadors del Rugby 
Club Sitges, a la memòria d’en Gonzalo González, 
que fa un any que no és entre nosaltres. 

La jornada va començar amb un partit amistós, en 
el qual els equips estaven formats per exjugadors 
del club. Per a desprès reunir-se en un dinar, en el 
transcurs del mateix es va projectar el documental 
que el González fill havia fet, “Cavallers”, com bon 
aficionat que és a la fotografia i al cinema. On s’explica 
la història de “Salo”, com així se’l coneixia, realçant la 
seva implicació amb el rugbi i de com es va vincular 
amb el Club sitgetà. Tant el partit com les hores 
posteriors es va caracteritzar pel gran nombre de 
persones que s’hi van congregar i que van coincidir 
en enaltir els mèrits aconseguits per en “Salo”. 
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En el Campionat de Catalunya Júnior de natació, 
la representació del Club Natació Sitges va fer una 
gran actuació. Luca Hoek, Júlia Salvà i Oliver Roch, 
van aconseguir proclamar-se campions  en les seves 
categories respectives i no una ni dues, sinó fins a 
sis. Com així també la resta de nedadors que van 
aconseguir medalles de plata i bronze.

Pel nombre de medalles aconseguides,  sis ors, cinc 
medalles de plata, i dos de bronze, el nostre Club es 
va  posicionar en sisena posició. Uns resultats que 
demostren el bon moment pel qual passen els seus 
nedadors i nedadores i que també és fruit del seu 
continuat esforç i sempre amb una ferma voluntat 
de superació.   

L’Equip del Sitges, que entrena l’Àlex Villagordo, va 
perdre al camp del Tortosa per 2 a 1. Una derrota 
que va ten conseqüències perquè amb ella també va 
perdre el lideratge. Tot i que s’ha de dir que el resultat 
no ha reflectit el que ha estat el partit, ja que degut 
el bon joc realitzat pel conjunt sitgetà, aquest no es 
mereixia aquest marcador advers. Que fins i tot jugar 
amb un home menys, per l’expulsió  de Montesinos, 
van donar la cara fins al final. Els nostres van tenir 
alguna ocasió clara de gol, però passa que quan la 
pilota no vol entrar, no hi ha manera. El gol del Sitges 
el va fer Geri que va empatar el partit a 1, si més no 
l’Amposta el va desempatar, aconseguint la victòria.    

El cap de setmana del 28 la Blanca Subur va 
organitzar un torneig amb motiu de la celebració 
del seu 60è aniversari. Una xifra molt important 
lligada a la història de la Blanca i per ho hi ha passat 
generacions de joves jugadors.

En el camp es van aplegar 23 equips que provenen  de 
diferents generacions de jugadors i es van organitzar 
dos tornejos, una per a les generacions del 1964 a 
1990 i pels del 1991 a 2005. Que es van repartir 
el temps en partits de vint minuts. Els guanyadors 
van ser la generació del 1985 a la del 2000. 

Entre els moments més emotius ha estat l’homenatge 
que se’ls ha dispensat als quatre presidents que 
encara estan entre nosaltres: Jordi Andreu ( 1986-
1991) Ramon Serra ( 1991-1995) Antoni Sardà ( 
1996-2002) i l’actual l’Agustí Marcet. 

I el més bonic de tot, el gran ambient de germanor que 
en tot moment va regnar i  que va donar l’oportunitat 
de intercanviar records, vivències, anècdotes de tots 
els qui  han passat per la Blanca Subur.  Endavant! 

Per molt anys més.

Del dia 27 al 30 s’ha portat a terme la 3a Sunway 
Internacional Hockey Cup, on els amfitrions han 
estat els equips infantils de hockey de Sitges i Ribes. 
Fins aquí es van desplaçar equips provinents de 
diferents països, destacant l’èxit de l’organització i 
la bona companyonia que va imperar. 

Hi va haver premis i una mica de fi de festa, tot 
plegat va comptar amb la presència  Pablito Álvarez, 
una de les figures destacades del FC Barcelona 
d’aquest esport.

Total, uns dies per recordar per aquests mainada 
tan motivada. 

El Club de Golf Terramar tanca l’any desprès d’haver 
guanyat les 7 competicions  en las  que ha jugat 
durant aquesta temporada. Campionats de: Interclubs 
Absolut de Catalunya, Catalunya Interclubs Sènior, 
Interclubs Mid Amateur de Catalunya, Campionat 
d’Espanya Interclubs Infantil, SIC 2024, Lligueta 
Interclubs Femení de Catalunya.

Això confirma el bon moment pel qual travessen 
els jugadors i jugadores del Club, que a la vegada 
honora l’entitat a que representen.

                                                   




